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ΔΙΑΒΑΣΤΕ ΣΗΜΕΡΑ ΣΤΟ ΕΝΘΕΤΟ «ΖΩΗ» 

ΘΕΑΤΡΟ

Βαρυχειμωνιά προβλέπεται στη θεατρική Αθήνα
Αβεβαιότητα και ανησυχία επικρατεί στον θεατρικό κόσμο της Ελλάδας, εξαιτίας των επιπτώσεων
του covid-19. Μερικά μόνο από τις λύσεις είναι η μείωση κόστους, τα μικρά σχήματα, το streaming,
με την επιφυλακτικότητα να χαρακτηρίζει τη νέα θεατρική σεζόν. Ο σκηνοθέτης Σίμος Κακάλας εκτι-
μά ότι το θέατρο πρέπει να επιστρέψει στις πηγές του. Ζωή, σελ. 1

ΤΕΧΝΗ

Πώς διαχειριζόμαστε τον δημόσιο χώρο 
Η «Κ» μίλησε με καλλιτέχνες και ακαδημαϊκούς για το θέμα του δημοσίου χώρου και τέχνης. Είναι
σημαντικό να ξεκινήσει ένας δημόσιος διάλογος για τι σημαίνει τέχνη σε δημόσιο χώρο. Με αφορμή
τα φαινόμενο της απόσυρσης ή καταστροφής ιστορικών γλυπτών-μνημείων που κοσμούσαν δημόσι-
ους χώρους, ρωτήσαμε τους καλλιτέχνες ποια είναι η δική τους άποψη. Ζωή, σελ. 8

ΚΑΛΛΙΤΕΧΝΕΣ

Τα συντονιστικά μέλη της Artists of Cyprus στην «Κ»
Σε μία εφ’ όλης της ύλης συνέντευξη, η συντονιστική ομάδα, καλλιτέχνες απ’ όλο το φάσμα του πο-
λιτισμού, οι Προκόπης Αγαθοκλέους, Ελεάνα Αλεξάνδρου, Έλενα Αλωνεύτη, Σόσε Εσκιτζιάν, Μαρία
Λοϊζίδου, Λέα Μαλένη, Γεωργία Ντέτσερ και Ανδρέας Τσέλεπος μιλάνε στην «Κ» για τα διαχρονικά
προβλήματα που ταλανίζουν τον Πολιτισμό της χώρας μας. Ζωή, σελ. 4, 5

ΒΑΛΕΝΤΙΝΟΣ ΣΙΛΒΕΣΤΡΟΣ

Η ιχνηλάτηση ήταν
αγώνας δρόμου
για γερά νεύρα

Ο επιδημιολόγος, Βα-
λεντίνος Σιλβέστρος,
μιλάει στην «Κ» για τις
έντονες στιγμές της ε-
πικοινωνίας του με θε-

τικά κρούσματα και λέει ότι η ιχνηλά-
τηση έγινε πιο δύσκολη μετά την άρ-
ση των μέτρων. Υπήρξαν περιπτώσεις
που χρειάστηκε να κληθεί η Αστυνο-
μία προκειμένου να συμμορφωθούν
άτομα θετικά στον ιό. Θυμάται τις
στιγμές που τον συγκλόνισαν, όπως
την επικοινωνία του με άτομα τα ο-
ποία τελικά κατέληξαν, οι οποίες τον
σημάδεψαν. Ο κ. Σιλβέστρος στέλνει
ένα σημαντικό μήνυμα προς τους πο-
λίτες, ώστε να μη βρεθούμε ξανά σε
κατάσταση εκτάκτου ανάγκης. Σελ. 8

Ενώπιον διπλής πρόκλησης βρίσκονται
οι τράπεζες. Από τη μία, η αναμενόμενη
αύξηση των κόκκινων δανείων λόγω
της πανδημίας και από την άλλη οι δια-
δικασίες για πώληση των πακέτων μη
εξυπηρετούμενων δανείων σε επενδυ-
τικά ταμεία. Για τα ΜΕΔ προσπαθούν
να οχυρωθούν, λαμβάνοντας μέτρα. Ω-
στόσο, αυτό που καίει περισσότερο είναι

η πώληση των πακέτων με τα μη εξυ-
πηρετούμενα δάνεια. Κι αυτό γιατί μετά
την πανδημία τα επενδυτικά ταμεία α-
ναμένεται να ζητήσουν επαναδιαπραγ-
μάτευση συμφωνιών και ενδεχομένως
τα χαρτοφυλάκια να πωληθούν σε χα-
μηλότερη τιμή. Ταυτόχρονα, όμως, φαί-
νεται να μειώνεται και το ενδιαφέρον
για πώληση δανείων. Οικονομική, σελ. 3

Αυξάνονται τα ΜΕΔ και πέφτει
η τιμή των πακέτων πώλησης
Η διπλή πρόκληση προκαλεί πονοκέφαλο στις τράπεζες

Κ Υ Ρ Ι Ο  Α Ρ Θ Ρ Ο

Αρχές της Ε.Ε.
Βαρυσήμαντη εκτιμούμε την αποκά-
λυψη του προέδρου Αναστασιάδη στη
σημερινή συνέντευξη στην «Κ», ότι
κρίσιμες θα είναι οι επόμενες μέρες σε
πρωτοβουλίες και ενέργειες της Ε.Ε.
και των ΗΠΑ προς την Τουρκία για α-
ποτροπή ενδεχόμενης κρίσης. Επιπρό-
σθετα, και η διακήρυξη του προέδρου
της Δημοκρατίας ότι ο πατριωτικός ρε-
αλισμός υπαγορεύει λύση διά της δι-
πλωματίας και όχι διά των όπλων, στέλ-
νει το μήνυμα ότι η μεταπολεμική Ευ-
ρώπη οικοδομήθηκε πάνω στο πνεύμα
της  συνεργασίας, της συναντίληψης
και της αποτροπής, εκεί όπου δεν μπορεί
να υπάρξει συμφωνία. Και ο θεμέλιος
λίθος του οικοδομήματος ήταν τα 85
εκατ. ζωές του Β΄Παγκοσμίου Πολέμου.
Έτσι, λοιπόν, η υποψήφια προς ένταξη
Τουρκία οφείλει να σεβαστεί τις ευρω-
παϊκές αρχές, αλλά και οι κεφαλές της
Ε.Ε. οφείλουν αποφασιστικά και ου-
σιαστικά να προασπίζονται τη συνο-
μοσπονδία της οποίας ηγούνται.  

ΓΡΑΦΟΥΝ ΣΤΗΝ «Κ»

ΒΑΣΕΙΣ

Ευκαιρίες, αλλά
και ενστάσεις
Η συμφωνία μη στρατιωτικής ανά-
πτυξης είναι μια καλή ευκαιρία για τις
κοινότητες που εντάσσονται σε αυτή,
αφού 1790 εκτάρια γης περιλαμβά-
νονται σε Ζώνες Ανάπτυξης. Βέβαια
Δήμοι, κοινότητες και ιδιοκτήτες πε-
ριουσιών στις Βάσεις επεξεργάζο-
νται τους χάρτες και μελετούν το εν-
δεχόμενο ενστάσεων. Σελ. 10

MΠΕΡΝΑΡ-ΑΝΡΙ ΛΕΒΙ

Οι καταραμένοι μιας
εποχής στη Μόρια
Το οδοιπορικό του Γάλλου συγγρα-
φέα και φιλοσόφου Μπερνάρ-Ανρί
Λέβι στη Μόρια και το μήνυμά του
προς τους ηγέτες της Ε.Ε. Εκκληση
στους Ευρωπαίους ηγέτες να μοιρα-
στούν οι χώρες-μέλη τους πρόσφυ-
γες, ώστε να κλείσει ο καταυλισμός
της Μόριας. Σελ. 19

ΕΛΛΑΔΑ

Ερχεται η πρόταση 
επιτροπής Πισσαρίδη
Στόχος του πρωθυπουργού της Ελ-
λάδας Κυριάκου Μητσοτάκη είναι να
γίνει απορρόφηση των κονδυλίων ύ-
ψους 32 δισ. σε βάθος τετραετίας.
Την Τετάρτη αναμένει τις πρώτες
προτάσεις της επιτροπής Πισσαρίδη
για την αξιοποίηση των πόρων από το
Ταμείο Ανάκαμψης. Σελ. 18

Μείωση πωλήσεων
και στους πύργους
Αναμένουν ανάκαμψη σύντομα

Το μούδιασμα της αγοράς ακινήτων
λόγω της πανδημίας επηρέασε και τις
πωλήσεις πολυτελών διαμερισμάτων
στους πύργους, αφού υπήρξε αδυναμία
ολοκλήρωσης συναλλαγών. Επιχειρη-
ματίες ανάπτυξης γης εκτιμούν, ωστό-
σο, ότι υπάρχει ενδιαφέρον και ότι με
το άνοιγμα των αεροδρομίων η αγορά
πολυτελών –και όχι μόνο– ακινήτων
θα ανακάμψει. Οικονομική, σελ. 4

Ο Τραμπ και 
οι ξένοι ηγέτες
Δεν τον πτοεί τίποτε

Νέες αποκαλύψεις για τη στάση του
Ντόναλντ Τραμπ απέναντι σε ξένους
ηγέτες από τον θρυλικό δημοσιογράφο
του «Ουότεργκεϊτ», Καρλ Μπέρνστιν.
Με έκδηλο μισογυνισμό, αμφισβητεί
την ευφυΐα γυναικών πολιτικών, όπως
η καγκελάριος Αγκελα Μέρκελ ή η πρώ-
ην πρωθυπουργός της Βρετανίας Τερέζα
Μέι, αποκαλώντας τες κατάμουτρα η-
λίθιες και αδύναμες. Σελ. 23

H απόφαση της 24ης Νοεμβρίου 1934, με την οποία η Αγία Σοφία μετατράπηκε από τζαμί σε μουσείο, είναι ενδεικτική του κλίματος της εποχής, της προσπάθειας της Τουρκίας να κα-
τασκευάσει μια νέα, κοσμική ταυτότητα. Σήμερα ο Ταγίπ Ερντογάν εργαλειοποιεί την Αγία Σοφία για να προχωρήσει στην αναθεωρητική ατζέντα που έχει ανοίξει στην περιοχή. Ο πρόε-
δρος της Τουρκίας έχει δείξει με διάφορες αφορμές την προτίμησή του στις κινήσεις με υψηλό συμβολισμό προς το εσωτερικό και το εξωτερικό και η πιθανότητα μετατροπής της Αγίας
Σοφίας σε τέμενος είναι μία από αυτές. Σελ. 20

Η Αγία Σοφία εργαλείο προπαγάνδας

Παρέμβαση Ε.Ε. και ΗΠΑ προς 
Τουρκία για αποτροπή κρίσης 
Εντός των προσεχών ημερών οι κινήσεις, αποκαλύπτει ο πρόεδρος Αναστασιάδης σε συνέντευξή του στην «Κ»

Ο πρόεδρος Αναστασιάδης αποκα-
λύπτει ότι θεωρεί κρίσιμες τις επό-
μενες μέρες για την ανάδειξη πρω-
τοβουλιών και ενεργειών από Ε.Ε.
και ΗΠΑ προς την Τουρκία ώστε να
αποτραπεί ενδεχόμενη κρίση. Ξε-
καθαρίζει παράλληλα ότι, αντί ενός
καταστροφικού σεναρίου, η Λευ-
κωσίαεπιλέγει αυτό της διπλωματίας

και τα όπλα του διεθνούς δικαίου,
καθότι αυτό υπαγορεύει ο πατριω-
τικός ρεαλισμός έναντι μιας ρητο-
ρικής κενών συνθημάτων. Στη συ-
νέντευξή του στην «Κ», ο Νίκος Α-
ναστασιάδης υποδεικνύει ότι αν η
Τουρκία έχει αναβαθμίσει τον ρόλο
της στη Λιβύη, είναι ακριβώς και ε-
ξαιτίας της αδυναμίας έκφρασης α-

ποφασιστικής πολιτικής από πλευ-
ράς της Ε.Ε. Ακόμη, μιλάει για το
κληροδότημά του στον επόμενο
πρόεδρο, το 2023, ένα κράτος πραγ-
ματικά σύγχρονο, και ουσιαστικά
κοινωνικό, συνεπεία των μεταρρυθ-
μίσεων που υλοποιεί η κυβέρνηση,
με κορυφαία το ΓεΣΥ, και επόμενη
την ίδρυση Υφυπουργείου Πολιτι-

σμού. Αναλύει, επίσης, τα σχέδιά
του για κλιματική αλλαγή και πρά-
σινη ενέργεια, διαμηνύει πολλά και
ενδιαφέροντα στον γενικό ελεγκτή,
ενώ δεν αποφεύγει να απαντήσει
σε ερωτήσεις για την οικογένειά
του, το δικηγορικό γραφείο, τη μα-
θήτρια και τα θρησκευτικά και τον
Μακάριο Δρουσιώτη. Σελ. 4, 5

ΑΝΔΡΕΑΣ ΠΑΡΑΣΧΟΣ Σελ. 2
Από τα Ίμια στη Λευκωσία

ΚΥΡΙΑΚΟΣ Ν. ΠΟΧΑΝΗΣ Σελ. 7
Του σκηνικό στη Λιβύη

ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΧΡΙΣΤΙΑΣ Σελ. 9
Ποιος φοβάται τις μεταρρυθμίσεις;

ΑΛΕΞΗΣ ΠΑΠΑΧΕΛΑΣ Σελ. 13
Το μοιραίο επιχείρημα
και το πολιτικό ρίσκο

ΒΑΡΩΣΙΑ

Με προσοχή
οι λεπτές γραμμές
για Αμμόχωστο
Μία από τις πρώτες ασχολίες του νέου γενικού
εισαγγελέα Γιώργου Σαββίδη είναι η μελέτη
του θέματος της περίκλειστης πόλης της
Αμμοχώστου. Ο Κουντρέτ Οζερσάι προσπαθεί
να «διεθνοποιήσει» το ζήτημα, με τον Δήμο
Αμμοχώστου να συναντάται με τον υπουργό
Εξωτερικών και τον δικηγόρο Αχιλλέα Δη-
μητριάδη, στην προσπάθεια εξεύρεσης λύ-
σεων προς όφελος των Αμμοχωστιανών. Ε-
ρώτημα τι περιέχει η 17σέλιδη έκθεση του
τέως γενικού εισαγγελέα. Σελ. 3

ΚΑΤΕΧΟΜΕΝΑ

Ανησυχίες από 
το άνοιγμα σε Τουρκία
Η αύξηση των κρουσμάτων ύστερα από πολ-
λές εβδομάδες με μηδενικά κρούσματα από
το άνοιγμα στην Τουρκία έφερε αναστάτωση
στην τ/κ κοινότητα. Επιστήμονες διαφωνούν
με τους χειρισμούς της «κυβέρνησης». Ο
«υπ. Υγείας», Αλί Πιλλί, στέλνει καθησυχα-
στικά μηνύματα, παραδεχόμενος τις μεγάλες
αδυναμίες της τ/κ πλευράς. Σελ. 9

ΛΙΒΥΗ

Τεστ στη Σύρτη για
τα σχέδια Ερντογάν
Η Τουρκία θεωρεί τη Λιβύη ως το νέο πεδίο
εδραίωσης της κυριαρχίας της στη Μεσό-
γειο. Από την πλευρά της η Ουάσιγκτον
φαίνεται ότι ευνοεί τα τουρκικά σχέδια, με
τις Ρωσία και Γαλλία να αντιτίθενται στην
ιδέα της διεύρυνσης της τουρκικής ακτίνας
δράσης στη Λιβύη. Σελ. 7
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ΑΠΑΓΟΡΕΥΕΤΑΙ η αναδημοσίευση, αναπαραγωγή, διασκευή
ή απόδοση του περιεχομένου της εφημερίδας με οποιονδήποτε

τρόπο, χωρίς προηγούμενη γραπτή άδεια του εκδότη.

ΑΓΓΛΟΓΑΛΛΙΚΗ ΝΑΥΜΑΧΙΑ: Επείγοντα τηλεγραφήματα εκ
Νέας Υόρκης μετέδωσαν πληροφορίας των Αμερικανών αν-
ταποκριτών εξ Ευρώπης περί μεγάλης ναυτικής συγκρούσε-
ως εις την βάσιν του Οράν, μεταξύ αγγλικών και γαλλικών

πολεμικών: Οι κυ-
βερνήται των αγ-
γλικών πολεμι-
κών σκαφών, λέ-
γουν οι ανταπο-
κριταί, είχον την
παρελθούσαν
Δευτέραν πληρο-
φορίας κατά τας
οποίας έντονος
πίεσις ησκείτο

παρά της Γερμανίας επί των ηγετών του γαλλικού ναυτικού,
όπως προληφθή η προσχώρησις των γαλλικών πολεμικών
πλοίων εις τον στρατηγόν ντε Γκωλλ. Προς τον σκοπόν τού-
τον εχρησιμοποιούντο απειλαί και υποσχέσεις. [...] Χθες την
αυγήν, μοίρα του αγγλικού στόλου της Μεσογείου ενεφανί-
σθη έξωθι τριών αφρικανικών λιμένων και κυρίως προ του
Οράν, εξ ου, κατά τας υπαρχούσας πληροφορίας, θ’ απέπλε-
ον το απόγευμα τα γαλλικά πολεμικά. Ο Αγγλος ναύαρχος
έστειλε κατ’ επανάληψιν αξιωματικούς, καθ’ όλην την
πρωίαν, όπως διαπραγματευθούν μετά του Γάλλου αρχηγού
του στόλου. Αι γενόμεναι, όμως, απόπειραι συμφωνίας απέ-
τυχον [...] Ούτω, την 5ην μ.μ., ήρχισαν αι πολεμικαί επιχειρή-
σεις των Αγγλων.
ΝΕΑ ΚΑΤΕΥΘΥΝΣΗ: Η Παρισινή «Ζουρνάλ», η οποία εκδίδε-
ται ήδη εις Μπορντώ, αναφερομένη εις τας μεταρρυθμίσεις
εις τας οποίας πρόκειται να προβή η Κυβέρνησις Πεταίν, λέ-
γει ότι ο Κοινοβουλευτισμός απέτυχε και ότι, επομένως,
πρέπει να ακολουθηθή νέα κατεύθυνσις.

Ο  Φ Ι Λ Ι Σ Τ Ω Ρ
Επιλογή και επιμέλεια:

ΒΑΣΙΛΗΣ ΜΗΝΑΚΑΚΗΣ, ΜΥΡΤΩ ΚΑΤΣΙΓΕΡΑ

80 χρόνια πρίν στην «Κ»
5.VII.1940

Το προαιώνιο πρόβλημα
των ποντικών, ποιος δη-
λαδή θα δέσει στην ουρά
της γάτας την κουδούνα
θύμισαν οι οργίλες αντι-
δράσεις όσων ηχηρά επέ-

κριναν τη δήλωση του Προέδρου Ανα-
στασιάδη, την Τετάρτη στο ΡΙΚ ότι:
«Εάν θεωρήσουμε ότι μπορούμε να δώ-
σουμε λύση μέσα από την στρατικο-
ποίηση, αυτό θα είναι το τέλος του Κυ-
πριακού Ελληνισμού, κάτι που δεν το
επιθυμώ […] Οφείλεις να γνωρίζεις τις
πραγματικότητες για να επιλέγεις τα
όπλα» και διευκρίνισε μάλιστα ότι τα
μόνα όπλα που χρησιμοποιεί η Κ.Δ.
είναι της διπλωματίας. Το τι ακολούθησε
δεν περιγράφεται. Στο παρασκήνιο της
πολιτικής πήρανε φωτιά τα κινητά, με
οργισμένους καπεταναίους να υποδει-
κνύουν σε δημοσιογράφους το φοβερό
ολίσθημα Αναστασιάδη. Στο μπαλκόνι
του twitter, αρχικά κρεμάστηκε η «απα-
ράδεχτη δήλωση» για να τη δουν και
να φρίξουν όλοι, ενώ στο καφενείο του
facebook, ο χάρος βγήκε παγανιά και
έπαιρνε κεφάλια όσων συμφωνούσαν
με τον Εφιάλτη Αναστασιάδη. Τότε θυ-
μήθηκα τα Ίμια, με τη φοβερή κρίση
του Ιανουαρίου του 1996, που παραλίγο
να προκαλέσει πόλεμο μεταξύ Ελλάδας
και Τουρκίας. Τον Αύγουστο του 1996,
είχα την τύχη να καλύπτω τον περίπλου
του αρματαγωγού «Σάμος» από το Φα-
νάρι Κομοτηνής και διά της άγονης
γραμμής στη Λεμεσό, όπου και περά-
σαμε από τις βραχονησίδες των Ιμίων.
Ο συγχωρεμένος συνάδελφος, Δημήτρης
Ανδρέου, είχε φροντίσει στο προηγού-
μενο νησί να αγοράσει στεφάνια για
τους τρεις νεκρούς του ελληνικού ελι-
κοπτέρου που κατέπεσε στα Ίμια και
μαζί με τον καπετάνιο του «Σάμος» Ισί-
δωρο Τσούτσουρα τα αφήσαμε στα κύ-
ματα. Τόλμησα να πω ότι είναι αδια-
νόητο να χάνονται ζωές ή χειρότερα
να γίνεται πόλεμος για μερικούς βράχους
στη θάλασσα και ο Δημήτρης με βι-
τριολικό ύφος μου απάντησε: «Παράσχε,
αυτά δικαιούσαι να τα σκέφτεσαι, αλλά
όχι να τα λες»! Είχε τότε γραφεί ότι
όταν ο Αμερικανός διπλωμάτης Ρίτσαρντ
Χόλμπρουκ ανέλαβε να εκτονώσει την
ελληνοτουρκική ένταση είχε πει στην
Τουρκάλα πρωθυπουργό Τανσού Τσιλέρ,
να πάρει τα πλοία της και να φύγει και
πως οι ΗΠΑ δεν θα επέτρεπαν σύρραξη
μεταξύ δύο χωρών μελών του ΝΑΤΟ,

επειδή δύο Τούρκοι δημοσιογράφοι και
κάποιοι Έλληνες βαρκάρηδες συνε-
πλάκησαν σε μια βραχονησίδα που κα-
τοικούσε μία κατσίκα…Η κορύφωση
της αγωνίας με τα ελληνικά πολεμικά
πλοία από τη μια πλευρά των βραχο-
νησίδων και τα τούρκικα από την άλλη
ήταν το βράδυ της 30ής προς την 31η
Ιανουαρίου 1996. Ώρες κατά τις οποίες
η αγωνία χτυπούσε κόκκινο και στο
Προεδρικό της Λευκωσίας όπου ο Γλαύ-
κος Κληρίδης, περιστοιχισμένος  από
μικρή ομάδα συνεργατών, προσπαθούσε
ματαίως να επικοινωνήσει με τον πρω-
θυπουργό Σημίτη, ο οποίος βρισκόταν
σε ανοικτή γραμμή με την Ουάσιγκτον.
Εν μέσω εκείνης της αγωνίας, εμφανί-
στηκε ο τότε αρχηγός της Εθνικής
Φρουράς αντιστράτηγος Νικόλαος Βορ-
βολάκος, τον οποίο είχαν τρελάνει
διάφοροι αυτόκλητοι συμβουλάτορες,
να παρέμβει προς  τον Πρόεδρο Κλη-
ρίδη. Ο Βορβολάκος πρότεινε να κα-
λέσουν στα όπλα 8.000 εφέδρους. Ο
Κληρίδης ρώτησε πώς, για να λάβει
την απάντηση «διά προσωπικής επα-
φής». «Δηλαδή να ξυπνήσουμε 8.000
οικογένειες;» ρώτησε και ο αντιστρά-
τηγος απάντησε καταφατικά, για να
ακούσει τον Πρόεδρο να του λέει: «Θέ-
λεις να ξεκινήσει ο πόλεμος από εδώ;».
Ποιος; Ο Κληρίδης του Ενιαίου Αμυν-
τικού Δόγματος και της στρατηγικής
του ενεργού ηφαιστείου, έλεγε αυτά,
στον βασικό του συνεργάτη για την
υλοποίηση τους, Νικόλαο Βορβολάκο.
Τώρα και ο Νίκος Αναστασιάδης μετά
από μια μεγάλη γύρα διερεύνησης
στο Κυπριακό, αντιλαμβάνομαι να
επιστρέφει στις κληριδικές του κατα-
βολές, αν και όπως έγραψα πολλάκις,
θεωρώ ότι το Κυπριακό εξέπνευσε
προ πολλού. Εκείνο που με έκανε πιο
αισιόδοξο για τις προθέσεις Αναστα-
σιάδη είναι η διακήρυξή του στη ση-
μερινή συνέντευξη (σελ.4,5) ότι θέλει
να αφήσει στον επόμενο Πρόεδρο ένα
κράτος πραγματικά σύγχρονο, και ου-
σιαστικά κοινωνικό. Έτσι μετά τη
σπουδαία μεταρρύθμιση στην υγεία
(ΓεΣΥ), και τις μισές των υπολοίπων
να πετύχει, θα είναι ο μόνος δεξιός
Πρόεδρος στον πλανήτη που εφάρ-
μοσε φιλολαϊκό πρόγραμμα.Στο μεταξύ
κάποιοι επαγγελματίες αριστεροί ερί-
ζουν δημοσίως για κάποια εφάπαξ...

Από τα Ίμια στη Λευκωσία

ΠΟΛΙΤΕΙΕΣ ΑΝΘΡΩΠΩΝ
Γράφει ο ΑΝΔΡΕΑΣ ΠΑΡΑΣΧΟΣ

paraschosa@kathimerini.com.cy
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Μπορεί η Χρυσταλλού, η τέως διοικήτρια
Χρυστάλλα Γιωρκάτζη, να έχει προ καιρού
αφυπηρετήσει το όνομά της όμως απασχολεί
πολλούς στη Βουλή. Η περιβόητη, κατ’ άλ-
λους καταραμένη λίστα που πήρε το όνομά
της, στην οποία καταγράφονται τα ΜΕΔ (μη
εξυπηρετούμενα δάνεια) των ΠΕΠ (πολιτικά
εκτεθειμένων προσώπων) εξακολουθεί να εί-
ναι κύριο θέμα στα ΜΜΕ και να συζητείται
από όλους τους βουλευτές. Κάποιοι τη σχο-
λιάζουν από απλό ενδιαφέρον, άλλοι με θυμό
και αγανάκτηση και άλλοι με φόβο.

Την Παρασκευή ύστερα από τεράστιο ροκάνι-
σμα του χρόνου, σειρά αντιπαραθέσεων, οργι-
σμένων δηλώσεων και αντιδηλώσεων η Βουλή
αποφάσισε τη σύγκλιση Ad hoc επιτροπής για
να εξεταστεί επιτέλους η λίστα. Μια λίστα η
οποία θα πρέπει πρώτα να ζητηθεί επίσημα
από τον διοικητή της Κεντρικής Τράπεζας για
να υποβληθεί επικαιροποιημένη στην Ad hoc
επιτροπή. Τα μέλη της επιτροπής που εκπρο-
σωπούν όλα τα κόμματα της Βουλής με εξαί-
ρεση την Άννα Θεολόγου η οποία αυτοεξαιρέ-
θηκε. Πρόεδρος της Επιτροπής είναι ο Δημή-
τρης Συλλούρης και μέλη οι: Μάριος Μαυρί-
δης του ΔΗΣΥ, Στέφανος Στεφάνου του ΑΚΕΛ,
Πανίκος Λεωνίδου του ΔΗΚΟ, Ηλίας Μυριάν-
θους της ΕΔΕΚ, Γιώργος Λιλλήκας της Συμμα-
χίας Πολιτών, Μιχάλης Γιωργάλλας της Αλλη-
λεγγύης, Γιώργος Περδίκης των Οικολόγων
και Λίνος Παπαγιάννης του ΕΛΑΜ. 

Εκείνο που συζητήθηκε πολύ μετά την ανα-
κοίνωση των μελών της επιτροπής ήταν η μη
συμμετοχή της Ειρήνης Χαραλαμπίδου του
ΑΚΕΛ, η οποία για εβδομάδες πρωτοστατεί
στην εξέταση του θέματος από τη Βουλή. Μια
πηγή μου υποστηρίζει πως κάποιοι στο ΑΚΕΛ
με τίποτα δεν ήθελαν να μπει στην επιτροπή η
Ειρήνη και ευνοούσαν μια πιο σίγουρη και
πιο... ΑΚΕΛική αντιπροσώπευση. Γι’ αυτό και
επιλέχθηκε ο Στεφάνου.

Εκείνο που τώρα καλείται η νεοσύστατη Ad
hoc επιτροπή να αποδείξει είναι ότι μπορεί να
διαψεύσει το ρητό που θέλει τα άλυτα προ-
βλήματα να καταλήγουν σε μια επιτροπή για
να παραμείνουν... άλυτα. Σας είχα γράψει έγ-
καιρα ότι ο Νίκαρος προγραμματίζει σύντομα
ταξίδι στην Αθήνα και ως συνήθως... επιβε-
βαιώθηκα. Η ημερομηνία καθορίστηκε για τις
14 Ιουλίου, κορωνοϊού επιτρέποντος. Θυμά-
στε τι προηγήθηκε με το Ισραήλ; Ας ευχηθού-
με τα πράγματα να πάνε καλύτερα στην Αθή-

να και ο Νίκαρος να μπορέσει να συντονιστεί
με τον Κυριάκο για αποτελεσματική καταγγε-
λία των τουρκικών προκλήσεων. 

Πάντως, στον Λόφο και στο ΥΠΕΞ αναμένουν
με ενδιαφέρον τη νέα εβδομάδα η οποία θα
είναι γεμάτη με επαφές και συζητήσεις για
τις τουρκικές προκλήσεις. Τη Δευτέρα ο Ζο-
ζέπ Μπορέλ θα βρεθεί στην Άγκυρα για να
συζητήσει τις τουρκικές προκλήσεις σε Κύ-
προ, Ελλάδα αλλά και Λιβύη. Στη συνέχεια ο
ίδιος ο Μπορέλ θα ενημερώσει τα κράτη μέλη
για τις εντυπώσεις τους και τις συζητήσεις
που είχε στις τρεις πρωτεύουσες. Θυμίζω ότι
ο Μπορέλ επιθεώρησε πρόσφατα τα ελληνο-
τουρκικά σύνορα αλλά και τη νεκρή ζώνη στη
Λευκωσία και τις παράνομες γεωτρήσεις της
Τουρκίας στην κυπριακή ΑΟΖ.

Συνεχίζεται η μάχη μεταξύ των δελφίνων για
μια θέση στο ψηφοδέλτιο κάποιων μεγάλων
κομμάτων. Την ίδια ώρα κάποια μικρά κόμμα-
τα δυσκολεύονται να βρουν ικανό αριθμό
υποψηφίων για να καταρτίσουν ψηφοδέλτιο. 

Σε ένα κόμμα πάντως το πρόβλημα με την αν-

τιπαλότητα για τους επίλεκτους που θα βρε-
θούν στο ψηφοδέλτιο λαμβάνει μεγάλες δια-
στάσεις και χρειάστηκε η άμεση παρέμβαση
του αρχηγού. Και δεν αφορά μόνο δύο υπο-
ψήφιους ούτε μία μόνο επαρχία...

Μαθαίνω πως η παρέμβαση του αρχηγού δεν
πέτυχε την αναμενόμενη εκτόνωση και πως
θα υπάρξει νέα προσπάθεια την ερχόμενη
εβδομάδα. Πάντως, κάποιοι δεν αποκλείουν
ακόμα και δημοσιοποίηση της αντιπαράθε-
σης, εάν δεν βρεθούν λύσεις...

Στην πρόσφατη συνέντευξη που έδωσε ο Νί-
καρος στην Ελίτα ρωτήθηκε πως θα ήθελε να
τον θυμούνται. Η απάντησή του ήταν σύντομη
και... περιεκτική: «Θα ήθελα να με θυμούνται
σαν τον Νίκαρο»! Γι’ αυτό παρακαλώ μην ξα-
ναγράψετε σχόλια κάτω από τη στήλη ότι το
Νίκαρος που χρησιμοποιώ προσβάλλει τον Νί-
καρο.

ΚΟΥΙΖ: Ποιο κόμμα αντιμετωπίζει τεράστιο
πρόβλημα για το ψηφοδέλτιο της Κερύνειας
στις βουλευτικές εκλογές; Κάποιοι μιλούν για
σύγκρουση μεγατόνων...

Η καταραμένη λίστα της Χρυσταλλούς
και μια εξαίρεση από την Ad hoc

Σας το είχα πει: Δεν θα με ξεχάσετε γρήγορα. Ούτε εύκολα! 

1 Στην επίσκεψη. Παλιά λέγαμε τις
χειραψίες «opportunities» τώραλέ-

με τις αγκωνιές«instagram stories».
Αβέρωφ μου, όπωςλένε και εις τας
Αμέρικας don’t overkill it! Γιατί θα γί-
νεις η Kim Kardasian της πολιτικής
ζωής. 

2 Στον εξαφανισμένο. Σίνκα μου, τε-
λικά ήταν μαζί σας ο Χάρης, ή τον

άφησες στο αεροδρόμιο καραντίνα;
Γιατί στις φωτό εσένα και τον πρόεδρο
είδαμε. Τον αναπληρωτή όχι. 

3 Στο σώμα. Η σέλφι του αστυνομι-
κού με φόντο το γυμνό σώμα του

ψυχικά άρρωστου συμπολίτη μας δεί-
χνει για ακόμη μια φορά το επίπεδο
του δικού μας σώματος που είναι βγαλ-
μένο από τις ηλίθιες ταινίες police aca-
demy. Τραγικό. 

4 Στους ταλιμπάν. Όταν την πέφτεις
σε μια μαθήτρια που έχει το θάρρος

της άποψης και την καταγράφει με εύ-
σχημο τρόπο και άψογα ελληνικά τότε
το ψάρι βρωμάει από το κεφάλι. 

5 Στη θέση. Πρότασή μου κ.διευθυν-
τά προς την εφημερίδα σας είναι να

προσεγγιστεί η μαθήτρια να της εξηγη-
θεί πόσο τη χρειάζεται η δημοσιογρα-
φία και ο τόπος και να της προσφερθεί

θέση στην ομάδα της «Κ». 

6 Λίστα Γιωρκάτζη. Το πιο σύντομο
ανέκδοτο της Κυπριακής Δημοκρα-

τίας τα τελευταία χρόνια. Τόσο ανέκδο-
το όσο ήταν και η συγγραφέας. 

7 Στη λήθη. Θυμίζω πως η Κρύσταλ,
όταν της την έπεσαν οι βουλευτές

για τα πεπραγμένα της (τελικά χώρισε
το κορίτσι ή είναι ακόμη σε διάσταση;),
αυτή ως γιωρκατζική που είναι όνομα
και πράγμα, έφτιαξε μια λίστα με τα
άπλυτα των βουλευτών και πήγε και

τους απείλησε στην ψύχρα. Εννοείται
πως από τότε οι βουλευτές μας έκα-
τσαν φρόνιμα απέναντι στον ύπνο του
μπεζ καναπέ. 

8 Στον αντι- Zuc. Ο Healthy μετά που
έβαλε σε τάξη το ίνσταγκραμ των

κόρων του και της Γιολίτη, ώρα είναι να
βάλει σε τάξη και τον Φούλη που νόμι-
σε πως είναι influencer τύπου Αντρια
Κυριάκου. Τρέμε Ζuckemberg. 

9 Στο εφάπαξ. Το κόμμα του λαού τι
κάνει τα εφάπαξ και τους κρατικούς

και ευρωπαϊκούς μισθούς που καταλή-
γουν στα ταμεία του; Μια έκθεση δια-
φάνειας θα μας φώτιζε ένα από τα με-
γαλύτερα μυστικά μετά το άγιο δισκο-
πότηρο, το σάβανο του Τορίνου και τον
θάνατο της Μέρλιν. 

10 Στην εκδίκηση. Ρίξαμε κατηγο-
ρία τη Μεγάλη Βρετανία, έστω

και ταξιδιωτική. Σε λίγο θα μας παρακα-
λεί ο Τραμπ να του στείλουμε φάρμακα
και το Ισραήλ να του φτιάξουμε όπλα. Ά
ρε Healthy, παρέλαβες κράτος και θα
παραδώσεις υπερδύναμη. 

ΣΤΑΘΕΡΑ ΒΗΜΑΤΑ ΜΠΡ ΟΣΤΑ / Γράφει Ο ΣΠΟΝΔΟΦOΡΟΣ

Με άριστα 
το 10

«Διαφωνώ με αυτό που λες, αλλά θα υπερασπιστώ μέχρι τέλους το δικαίωμα σου να το λες», από το σύγγραμμα «The
Friends of Voltaire» της Evelyne Beatrice Hall.



Η  Κ ΑΘ Η Μ Ε Ρ Ι Ν Η l     3Π Ο Λ Ι Τ Ι Κ ΗΚυριακή 5 Ιουλίου 2020

Του ΑΠΟΣΤΟΛΟΥ ΚΟΥΡΟΥΠΑΚΗ

Με το ζήτημα των Βαρωσίων να επα-
νέρχεται στο προσκήνιο, τόσο ο
Δήμος Αμμοχώστου, όσο και η κυ-
βέρνηση φαίνεται ότι προσπαθούν
να αναχαιτίσουν δυσάρεστες εκ-
πλήξεις. Μάλιστα, μία από τις πρώ-
τες κινήσεις του νέου γενικού ει-
σαγγελέα Γιώργου Σαββίδη, καθώς
και του βοηθού γενικού εισαγγελέα
Σάββα Αγγελίδη, σύμφωνα με τον
κυβερνητικό εκπρόσωπο, Κυριάκο
Κούσιο, όπως αποκάλυψε στο Πρωϊ-
νό Δρομολόγιο του ΡΙΚ την Πέμπτη
2 Ιουλίου, είναι να ενημερωθούν
για το ζήτημα της Αμμοχώστου,
για να δουν νομικά σε ποιο σημείο
βρισκόμαστε και πώς μπορεί να
δοθεί στην κυβέρνηση και στον
Δήμο Αμμοχώστου προσεγμένη
νομική συμβουλή. Ο κ. Κούσιος,
κληθείς να σχολιάσει τις δηλώσεις
Κουντρέτ Οζερσάι για το άνοιγμα
των Βαρωσίων, με προτάσεις απο-
δεκτές από τη διεθνή κοινότητα,
τόνισε: «Εχουν γίνει παραστάσεις
σε όλα τα επίπεδα, Η.Ε., Ε.Ε., βρι-
σκόμαστε σε εγρήγορση, […] Σί-
γουρα είναι μια εξέλιξη (σ.σ. η δή-
λωση Οζερσάι) η οποία δίνει μια
άλλη διάσταση και προφανώς αυτό
είναι το αποτέλεσμα της Κυπριακής
Δημοκρατίας στο θέμα, αλλά με
κανένα τρόπο αυτό δεν μας εφη-
συχάζει, δεν νιώθουμε ότι έχουμε
στο παρόν στάδιο κατορθώσει να
εμποδίσουμε τον εποικισμό τον
Βαρωσίων. 

Το όλο θέμα θα απασχολήσει
την κυβέρνηση εντός των επομέ-
νων ημερών, όταν και η Γενική Ει-
σαγγελία θα είναι έτοιμη να δώσει
τις απόψεις της». Από τη νέα ηγεσία
της Νομικής Υπηρεσίας αναμένει
νεότερα επί του ζητήματος και ο
Δήμος Αμμοχώστου. Ο δήμαρχος

της πόλης Σίμος Ιωάννου δήλωσε
στην «Κ» ότι αναμένει από τον κ.
Σαββίδη να μελετήσει νομικά το
ζήτημα της Αμμοχώστου, ώστε να
είναι σε θέση να ενημερώσει τον
Δήμο για το δέον γενέσθαι. Ο κ.
Ιωάννου εκτός από την ενημέρωση
που θα λάβει από τον γενικό ει-
σαγγελέα, την Τετάρτη θα συναν-
τηθεί και με τον δικηγόρο Αχιλλέα
Δημητριάδη. Ο δήμαρχος Αμμο-
χώστου τόνισε στην «Κ» ότι αφού
ακούσουμε και τις δύο απόψεις,
τότε θα επικοινωνήσουμε με την
Προεδρία, αλλά και με το Υπουργείο
Εξωτερικών, καθώς και με άλλες
υπηρεσίες της Δημοκρατίας. Υπεν-
θυμίζεται ότι ο «αντιπρόεδρος» της
τ/κ «κυβέρνησης» Κουντρέτ Οζερ-
σάι είχε δηλώσει στον τ/κ Τύπο ότι
«το άνοιγμα των Βαρωσίων δεν εί-

ναι ένα θέμα που μπορεί να τεθεί
σε εφαρμογή με ‘δυο-τρεις προτά-
σεις αποστήθισης’ αλλά ένα ζήτημα
για το οποίο χρειάζεται να γίνει
ενδελεχής μελέτη και να υποβλη-
θούν προτάσεις που θα είναι εφι-
κτές και αποδεχτές από τη διεθνή
κοινότητα». Ο κ. Οζερσάι σε αυτή
του τη γραπτή τοποθέτηση έθεσε
έντονα τη διεθνοποίηση του ζη-
τήματος των Βαρωσίων, σημει-
ώνοντας χαρακτηριστικά, «το πραγ-
ματικά σημαντικό εδώ είναι η διε-
θνής διάσταση του θέματος».

Πλάνη η νομιμοποίηση
Ο δικηγόρος Αχιλλέας Δημη-

τριάδης, ερωτώμενος για το αν
υπάρχει ο κίνδυνος θεσμικής νο-
μιμοποίησης από τις προσφυγές
στην Επιτροπή Ακίνητης Περιου-

σίας, τόνισε στην «Κ» ότι δεν τίθεται
τέτοιο ζήτημα: «Όχι, αυτό είναι
μια πλάνη και εδώ δημιουργείται
η σύγχυση. Στα Κατεχόμενα δεν
υπάρχει τίποτε άλλο εκτός από τον
έλεγχο της Τουρκίας, που εξασκεί-
ται οικονομικά και από τον στρατό,
άρα είναι και υπεύθυνη για τα αν-
θρώπινα δικαιώματα. Το σύστημα
διακυβέρνησης στα Κατεχόμενα
δεν είναι τίποτε άλλο από μία το-
πική υποτελή διοίκηση. Νομικά
ομιλούντες, λοιπόν, δεν υπάρχει
ψευδοκράτος, άρα δεν τίθεται θέμα
νομιμοποίησης μιας ανύπαρκτης
οντότητας, η οποία είναι τουρκικό
εξάρτημα» και συνέχισε λέγοντας
ότι στην Επιτροπή Ακίνητης Πε-
ριουσίας προσφεύγει το άτομο και
σύμφωνα με το Διεθνές Δίκαιο τα
άτομα δεν αναγνωρίζουν κράτη,
«Άρα πού υπάρχει το θέμα της ανα-
γνώρισης;». Ο κ. Δημητριάδης, συ-
νεχίζοντας τον συλλογισμό του
είπε : «Αν μιλάμε για το ΕΔΑΔ και
τη συμμετοχή της Δημοκρατίας
εκεί τα πράγματα είναι πολύ πιο
απλά, γιατί το εναγόμενο κράτος
είναι η Τουρκία, οπότε πάλι δεν
μιλάμε για αναγνώριση. Μάλιστα,

στην υπόθεση Λοϊζίδου, αλλά και
στην Τέταρτη Διακρατική έχει ξε-
καθαρίσει νομικά το θέμα». Ένα
ακόμη ζήτημα που απασχολεί είναι
κατά πόσον οι μαζικές προσφυγές
αιτητών στην Επιτροπή Ακίνητης
Περιουσίας, σε αυτό ο κ. Δημη-
τριάδης λέει ότι η έννοια της μα-
ζικής προσφυγής δεν υφίσταται,
διότι δεν μιλάμε για μαζικές προ-
σφυγές, «Στην Επιτροπή Ακίνητης
Περιουσίας, στο μοντέλο του Ευ-
ρωπαϊκού δικαστηρίου, μιλούν για
ατομικές προσφυγές, άτομα ή εται-
ρείες. Αυτό συναρτάται με τους
τίτλους ιδιοκτησίας. Κάθε αίτηση
αναφέρεται σε συγκεκριμένο Τίτλο,
τώρα αν γίνουν πολλές αιτήσεις
και ζητηθεί συνεκδίκαση, εκεί
υπάρχει η οικονομία εξόδων και
χρόνου, αλλά και πάλι θα πρόκειται
για συνεκδίκαση ατομικών, δια-
φορετικών προσφυγών». 

Στο ερώτημά μας αν υπάρχει
ξεκάθαρη εικόνα από πλευράς του
γιατί η κυπριακή κυβέρνηση είναι
επιφυλακτική στο να συμμετέχει
στις διεργασίες του ΕΔΑΔ, ο κ. Δη-
μητριάδης απάντησε: «Δεν γνωρίζω,
αυτό που ξέρω είναι ότι στην υπό-
θεση της Κώμας του Γιαλού, πριν
από τρία χρόνια, η κυβέρνηση θα
υπεστήριζε, ξαφνικά και χωρίς εξή-
γηση έκανε μεταβολή. Φυσικά,
προχώρησε η υπόθεση, και κερδί-
σαμε. Στη δε υπόθεση της Τύμπου
η κυβέρνηση απεφάσισε να μη
συμμετάσχει, άγνωστο πάλι το για-
τί. Τώρα στην υπόθεση της Αμμο-
χώστου η κυβέρνηση θα είναι πα-
ρούσα και μέχρι τώρα έχει συμμε-
τάσχει, αλλά κατά την άποψή μου
οι δυόμισι σελίδες που καταχώρησε
προς υποστήριξη των θέσεων της
αιτήτριας εναντίον της Τουρκίας
και του Εβκάφ ο τέως γενικός ει-
σαγγελέας ήταν ανεπαρκείς».

Λεπτές οι ισορροπίες που ορίζουν τα Βαρώσια  
Η Νομική Υπηρεσία της Δημοκρατίας μπαίνει στη μάχη, ενώ ο Κουντρέτ Οζερσάι «διεθνοποιεί» το ζήτημα της Αμμοχώστου  

������

Μία από τις πρώτες 
ενέργειες των νέων 
επικεφαλής της 
Νομικής Υπηρεσίας 
είναι η μελέτη του ζητή-
ματος των Βαρωσίων. 
Ο δήμαρχος της πόλης
Σίμος Ιωάννου 
τονίζει ότι χρειάζεται
πολλή προσοχή. 

Η 17σέλιδη έκθεση
Σύμφωνα με πληροφορίες της
«Κ» στη 17σέλιδη έκθεση του
πρώην γενικού εισαγγελέα, ανα-
φέρονται μεταξύ άλλων ότι η προ-
σφυγή στην Επιτροπή Ακίνητης
Περιουσίας των Κατεχομένων
μπορεί να κρύβει εκπλήξεις,
όπως για παράδειγμα η πρόταση
αποζημίωσης αντί επιστροφής ή
ακόμα και ότι η πρόταση επιστρο-
φής του Ε/κ ιδιοκτήτη υπό τ/κ δι-
οίκηση. Σε αμφότερες τις περι-
πτώσεις η άρνηση της επιστροφής
ή της αποζημίωσης μπορεί να επι-
φέρει απρόβλεπτες συνέπειες,
διότι η άρνηση ίσως να ενέχει το
οριστικό κλείσιμο της υπόθεσης. 

Ο δικηγόρος Αχιλλέας Δημητριάδης θεωρεί πλάνη τον κίνδυνο θεσμικής νομιμοποίησης από τις προσφυγές στην Επι-
τροπή Ακίνητης Περιουσίας των Κατεχομένων.
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Συνέντευξη στους
ΑΝΔΡΕΑ ΠΑΡΑΣΧΟ
ΑΠΟΣΤΟΛΟ ΤΟΜΑΡΑ
και ΜΑΡΙΝΑ ΟΙΚΟΝΟΜΙΔΟΥ

Κρίσιμες, θεωρεί ο Πρόεδρος της
Δημοκρατίας τις επόμενες των ημε-
ρών όσον αφορά την ανάδειξη πρω-
τοβουλιών και συγκεκριμένων ενερ-
γειών από πλευράς Ε.Ε. και ΗΠΑ
προς την Τουρκία, έτσι ώστε να
αποτραπεί μια ενδεχόμενη κρίση.
Ξεκαθαρίζει παράλληλα ότι αντί
ενός καταστροφικού σεναρίου, η
Λευκωσία επιλέγει αυτό της διπλω-
ματίας, του διεθνούς δικαίου και
της ιδιότητας του κράτους μέλους
της Ε.Ε. καθότι, σύμφωνα με τον
Πρόεδρο Αναστασιάδη, αυτό υπα-
γορεύει ο πατριωτικός ρεαλισμός
και ορθολογισμός και όχι μια ρη-
τορική κενών συνθημάτων. Στη
συνέντευξή του στην «Κ» ο Νίκος
Αναστασιάδης μιλάει για όλα, με
έμφαση όμως στο κληροδότημά
του στον επόμενο πρόεδρο: «Ένα
κράτος πραγματικά σύγχρονο, και
ουσιαστικά κοινωνικό», αυτό που
«χρωστούμε στον κυπριακό λαό
που μας εξέλεξε».

–Για κάποιους κύκλους η τοπο-
θέτησή σας ότι αν θεωρήσουμε
πως μπορούμε να δώσουμε λύση
μέσα από τη στρατικοποίηση, θα
είναι το τέλος του κυπριακού ελ-
ληνισμού, συνιστά άνευ όρων
παράδοση. Πώς το σχολιάζετε;

–Αυτό που εξέφρασα ήταν μια
αποτίμηση των επιλογών που προ-
σφέρονται σε μια μικρή χώρα όπως
η Κύπρος, προκειμένου αποτελε-
σματικά να αντιμετωπισθεί η τουρ-
κική επιθετικότητα και οι εξ αυτής
κίνδυνοι. Και τούτο όχι μόνο δεν
συνιστά «παράδοση», όπως κάποια
τουρκικά Μ.Μ.Ε. αυθαιρέτως απέ-
δωσαν, αλλ’ αντιθέτως υποδηλούν
την αποφασιστικότητα αντίστασης,
με επιλογή αντί ενός καταστροφικού
σεναρίου, την επιλογή της διπλω-
ματίας και των όπλων που το διεθνές
δίκαιο προσφέρει και η ιδιότητα
της χώρας ως κράτους μέλους της
Ευρωπαϊκής Ένωσης. Αυτό υπα-
γορεύει ο πατριωτικός ρεαλισμός
και ορθολογισμός και όχι μια ρη-
τορική κενών συνθημάτων. Εξάλλου
από της τουρκικής εισβολής και
εντεύθεν, ομόφωνη ήταν η θέση
των εκάστοτε κυβερνήσεων Κύπρου
και Ελλάδος, αλλά και του συνόλου
των πολιτικών δυνάμεων πως η
επίλυση του κυπριακού προβλή-
ματος δεν μπορεί να επιτευχθεί με
στρατιωτικά μέσα, αλλά με επιλογή
τον διάλογο στη βάση του διεθνούς
δικαίου. Είναι ακριβώς μέσα από
τη συνετή πολιτική, που ακολου-
θήθηκε, που η Κυπριακή Δημοκρα-

τία εντάχθηκε στην Ε.Ε, παρά τις
απειλές της Τουρκίας, και αποτελεί
σήμερα ευρωπαϊκό έδαφος. Την
ίδια ώρα μπορεί, και ορθά, δεν επι-
λέγουμε τη στρατικοποίηση, αλλά
ουδέποτε εγκαταλείψαμε την ενί-
σχυση της αμυντικής μας θωράκι-
σης, αντίθετα σήμερα διαθέτουμε
μια ισχυρή αποτρεπτική δύναμη η
οποία συνεχώς ισχυροποιείται και
εκσυγχρονίζεται.
–Υπάρχουν τουρκικές διακηρύ-
ξεις για γεώτρηση ανοικτά της
Κρήτης που προκαλούν και φό-
βους για θερμό επεισόδιο. Θέ-
λουμε μία εκτίμηση από σας, κ.
Πρόεδρε, και παράλληλα το επί-
πεδο συνεννόησης-συνεργασίας
επί τούτου μεταξύ Αθήνας-Λευ-
κωσίας. 

–Η συνεργασία μας με την ελλη-
νική κυβέρνηση είναι άριστη και
πολυεπίπεδη. Υπάρχει συντονισμός
μέσα από την επιλογή του διαλόγου
για επίλυση των όποιων διαφορών
προκύπτουν σαν αποτέλεσμα της

τουρκικής επιθετικότητας. Οι έντο-
νες διπλωματικές προσπάθειες που
καταβάλλονται τόσο από πλευράς
ελληνικής κυβέρνησης όσο και κυ-
πριακής έχουν κινητοποιήσει τόσο
το ενδιαφέρον όσο και τις ανησυχίες
και της ίδιας της Ευρώπης και των
ΗΠΑ. Οι επόμενες των ημερών είναι
κρίσιμες όσον αφορά την ανάδειξη
πρωτοβουλιών από πλευράς Ε.Ε. και
ΗΠΑ, έτσι ώστε να αποτραπεί μια
ενδεχόμενη κρίση. 
–Αναμένετε συγκεκριμένες ενέρ-
γειες;

–Συγκεκριμένες ενέργειες προς
την πλευρά της Τουρκίας.
–Δεν βλέπετε πως ο ρόλος της
Τουρκίας λόγω Λιβύης έχει ανα-
βαθμιστείσε σχέση με τους άλ-
λους είτε συμμάχους στο ΝΑΤΟ
είτε ενδιαφερόμενους να έχουν
μερίδιο στη Λιβύη;

–Δεν υπάρχει αμφιβολία πως η
Τουρκία, μέσα από την παραβίαση
του διεθνούς δικαίου, επιδιώκει να
κερδίσει έδαφος και να έχει προβά-

δισμα έναντι των υπολοίπων που
διατηρούν μεγάλα συμφέροντα στην
Λιβύη. Δεν θεωρώ ότι η αντίδραση
της Γαλλίας είναι τυχαία, όμως, δεν
μπορώ παράλληλα να παραγνωρίσω
ότι αν η Τουρκία έχει αναβαθμίσει
τον ρόλο της και έχει ένα προβάδισμα
στη Λιβύη είναι ακριβώς και εξαιτίας
της αδυναμίας έκφρασης μιας απο-
φασιστικής πολιτικής από πλευράς
της Ε.Ε.
–Ενώ αναμέναμε ευρωπαϊκές κυ-
ρώσεις που θα πονούσαν την
Τουρκία πριν από έναν χρόνο,
κάτι τέτοιο δεν επετεύχθη. Μά-
λιστα, πρόσφατα αναφέρατε πως
γερμανικά συμφέροντα βάζουν
προσκόμματα στην όποια δυνα-
μική απάντηση απέναντι στις
τουρκικές προκλήσεις. Έχουμε
τελικά αυξημένες προσδοκίες
από τον ρόλο της Ε.Ε; 

–Τα πρώτα δειλά βήματα έχουν
γίνει από την Ε.Ε. Περάσαμε από
τη φραστική στήριξη στη λήψη κυ-
ρώσεων για πρώτη φορά. Παρά τις

παρατηρήσεις που έκανα για το γε-
γονός ότι συμφέροντα παρεμποδί-
ζουν πιο τολμηρές αποφάσεις, εξα-
κολουθώ να προσδοκώ ότι δεν έχει
άλλη επιλογή η Ευρώπη από το να
είναι πιο ενεργή στη στήριξη της
Κύπρου και ιδιαίτερα στις παρεμ-
βάσεις για αποτροπή των επεκτα-
τικών βλέψεων της Τουρκίας όπως
καταγράφονται.
–Να αναμένουμε περαιτέρω κυ-
ρώσεις; 

–Είναι κάτι που επιδιώκουμε και
προκύπτει από την ίδια την πραγ-
ματικότητα. Υπάρχει παραβίαση
του διεθνούς δικαίου, παραβίαση
των προενταξιακών δεσμεύσεων
της Τουρκίας. Δεν μπορεί συνεπώς
την ίδια ώρα που η Ε.Ε. χωρίς δυ-
σκολίες –και ορθώς– βάζει κυρώσεις
της Ρωσίας για τα όσα συνέβησαν
στην Ουκρανία να συνεχίσει να πα-
ρακολουθεί να εντείνονται οι απειλές
της Τουρκίας με συγκεκριμένες μά-
λιστα ενέργειες που αυξάνουν τους
κινδύνους μιας κρίσης. Δεν μπορεί

να παραμένει αδιάφορη για τις ενέρ-
γειες μιας χώρας που είναι υποψήφια
προς ένταξη και στρέφονται εις βά-
ρος δύο κρατών μελών. Συνεπώς,
λαμβάνοντας υπόψη τα έντονα δια-
βήματα στα οποία προβαίνουμε,
αναμένουμε ότι θα υπάρξουν πε-
ραιτέρω κυρώσεις από πλευράς Ε.Ε. 
–Η Τουρκία βεβαίως τρυπά ανε-
νόχλητη, το Κυπριακό βρίσκεται
στον πάγο και κάθε μέρα που
περνά υπάρχει ενσωμάτωση των
Κατεχομένων. Ποιος θα είναι ο
μοχλός πίεσης για να καθίσει στο
τραπέζι των συνομιλιών;

–Δεν υπάρχει άλλος τρόπος από
την εφαρμογή του διεθνούς δικαίου,
μέσα από μία ποικιλία κυρώσεων,
η οποία να αυξάνει το κόστος των
προκλητικών ενεργειών της Τουρ-
κίας. 
–Ποιος είναι ο αντίλογός σας σε
εκείνους που λένε ότι δοκιμάσατε
διάφορα πράγματα στο Κυπριακό,
ότι χάσαμε ευκαιρία στο Κραν
Μοντάνα κι επιστρέψατε; 

–Είναι επί των ημερών μου που
για πρώτη φορά συμμετείχε η Ε.Ε.
στον όλο διάλογο για λύση του Κυ-
πριακού. Είναι επί των ημερών μου
που πρώτη φορά κατατέθηκαν χάρ-
τες για το εδαφικό. Να υπενθυμίσω
ότι η Τουρκία για πρώτη φορά πα-
ρακάθισε στο τραπέζι για λύση του
Κυπριακού, ενώ ένας μεγάλος αριθ-
μός συγκλίσεων είχε επιτευχθεί. Να
υπενθυμίσω ότι είχα προτείνει στον
κ. Ακιντζί να καταγραφούν οι συγ-
κλίσεις και να δώσουμε από κοινού
δημοσιογραφική διάσκεψη για να
μεταφέρουμε στον κόσμο τι ακριβώς
ήταν αυτό που συμφωνήσαμε, όταν
παρακολουθούσαμε να μην αποδί-
δονται επακριβώς τα όσα είχαν συμ-
φωνηθεί, με αποτέλεσμα να δημι-
ουργείται ανησυχία στις δύο κοινό-
τητες. Δυστυχώς, αρνήθηκε ο κ.
Ακιντζί να δώσουμε συνέντευξη Τύ-
πουκαι να καταγραφούν συγκλίσεις.
Είχα ζητήσει τρίπτυχο, το ετοιμά-
σαμε, το παρουσιάσαμε και η τ/κ
πλευρά είπε ότι θα βασιστούν στο
δικό μας κείμενο. Το έκαναν για να
μη δώσουν γραπτώς δικό τους. Μια
πρακτική που ακολούθησαν και στο
Κραν Μοντάνα. Συνεπώς, από δικής
μας πλευράς έγινε ό,τι ήταν ανθρω-
πίνως δυνατό για να δείξουμε την
καλή μας θέληση και αποφασιστι-
κότητα να προχωρήσουμε σε λύση.
Αν δεν επετεύχθη αυτό οφείλεται
στις παρεμβάσεις της Τουρκίας και
στην αδυναμία της τ/κ πλευράς να
ανταποκριθεί σε υποχρεώσεις που
υπήρχαν μέσα από τον διάλογο στο
Κραν Μοντάνα. Με λυπεί, γιατί κά-
ποιοι, παρασυρόμενοι από εσκεμ-
μένες διαρροές από πλευράς κύκλων
των Ηνωμένων Εθνών, μιλούν για
άλλα αφηγήματα. 

Ο ΠΡΟΕΔΡΟΣ ΤΗΣ ΔΗΜΟΚΡΑΤΙΑΣ ΣΤΗΝ «Κ»

Ο πατριωτικός ρεαλισμός υπαγορεύει λύση 
διά της διπλωματίας και όχι των όπλων

Κρίσιμες οι επόμενες μέρες σε πρωτοβουλίες και ενέργειες Ε.Ε. και ΗΠΑ προς την Τουρκία για αποτροπή ενδεχόμενης κρίσης 

Στο Κυπριακό, από δικής μας πλευράς, έγινε ό,τι ήταν ανθρωπίνως δυνατό για να προχωρήσουμε σε λύση. Αν δεν επε-
τεύχθη, οφείλεται στις παρεμβάσεις της Τουρκίας και στην αδυναμία της τ/κ πλευράς να ανταποκριθεί σε υποχρεώσεις
που υπήρχαν μέσα από τον διάλογο στο Κραν Μοντάνα. Με λυπεί, γιατί κάποιοι, παρασυρόμενοι από εσκεμμένες διαρ-
ροές από πλευράς κύκλου των Ηνωμένων Εθνών, μιλούν για άλλα αφηγήματα. 

–Οι επιλογές των διορισμών σας
στο Υπουργικό Συμβούλιο και η
μη επιλογή Ιωνά Νικολάου στη
Νομική Υπηρεσία, άνοιξαν τη συ-
ζήτηση για το πού το πάτε. Είναι
κατηγορηματική η άρνησή σας
να μην επαναδιεκδικήσετε την
προεδρία το 2023;

–Η απόφασή μου να μην επανα-
διεκδικήσω είναι οριστική και αμε-
τάκλητη. Η πρόθεσή μου εκδηλώ-
θηκε από το 2013, όταν κατέθεσα
στη Βουλή των Αντιπροσώπων πρό-
ταση τροποποίησης του Συντάγμα-
τος προκειμένου να περιοριστούν
οι θητείες του προέδρου στις δύο.
–Οι δημοσκοπήσεις αυτή τη στιγ-
μή δείχνουν ότι τυγχάνετε ευρείας
αποδοχής σε ένα μεγάλο ακροα-
τήριο. Αυτός δεν είναι λόγος να
αναθεωρήσετε την απόφασή σας; 

–Όχι. Το θέμα δεν είναι να χαίρεις
δημοτικότητας,αλλά να γνωρίζεις
πότε εισέρχεσαι και πότε εξέρχεσαι
από την πολιτική. Η θέση μου να
μη διεκδικήσω τρίτη θητεία είναι

οριστική και αμετάκλητη. Ό,τι έχεις
να δώσεις μπορείς να το δώσεις στη
διάρκεια δύο θητειών. Μακάρι και
κατά την αποχώρησή μου να χαίρω
της ίδιας δημοτικότητας. Αυτό θα
είναι το ευτυχέστερο, γιατί σημαίνει
ότι θα έχω επιτύχει κάποιους στόχους
που ικανοποιούν τον λαό.
–Έχετε πει πως δεν θα δώσετε
εσείς το δακτυλίδι στον επόμενο
υποψήφιο που θα στηρίξει το
κόμμα. Ο διάδοχος, ωστόσο, πρέ-
πει να βγει μέσα από το κόμμα ή
μέσα από την κυβέρνηση;

–Είναι θέμα των συλλογικών ορ-
γάνων του κόμματος. Μην ξεχνάτε
ότι και η δική μου υποψηφιότητα
για την προεδρία αμφισβητήθηκε
τότε από την κ. Θεοχάρους. Ο ΔΗΣΥ
είναι ένα κόμμα που πιστεύει και
λειτουργεί –πιστεύουμε– με τις αρχές
της δημοκρατίας και συνεπώς θα
ήταν παράδοξο να καθορίζει κάποιος
ή να προκαθορίζει ποιος θα τον δια-
δεχτεί. 
–Είναι όμως και θέμα προτιμή-

σεων. Εσάς σας στήριξε τότε ο
Γλαύκος Κληρίδης. 

–Δεν έχω δικαίωμα να καθορίσω,
δεν μπορώ να παραβιάσω το κατα-
στατικό του κόμματος. 
–Κατά τη διάρκεια των δύο θη-
τειών σας έχετε έλθει σε σύγ-
κρουση με αρκετούς ανεξάρτη-
τους αξιωματούχους. Αποτελού-
σαν κακές επιλογές; Ισχύει αυτό
που λέει η αντιπολίτευση ότι δεν
δέχεστε την αντίθετη άποψη;

–Δεν υπήρξε Πρόεδρος που σε
κάποια στιγμή να μην έχει διαφω-
νήσει με κάποιον ανεξάρτητο αξιω-
ματούχο. Σας υπενθυμίζω τις δια-
φορές του Τάσσου Παπαδόπουλου
με τον Σόλωνα Νικήτα, του Δημήτρη
Χριστόφια με τον Αθανάσιο Ορφα-
νίδη. Δεν μετανιώνω για τις επιλογές
μου, όμως, δόθηκε υπέρμετρη έμ-
φαση στα τελευταία γεγονότα με
τον γενικό εισαγγελέα, όταν ανα-
κοίνωσα ότι οι δύο νέοι γενικός ει-
σαγγελέας και βοηθός γενικός ει-
σαγγελέας θα έδιδαν τη διαβεβαίωση

στις 10 Ιουλίου. Ταυτόχρονα είχα
και επικοινωνία με τον κ. Κληρίδη
προς τον οποίο εξήγησα ότι η δια-
βεβαίωση είναι ένα θέμα, το διορι-
στήριο έγγραφο είναι άλλη πράξη.
Σύμφωνα με το διοριστήριο ονομά-
ζεις σε ποιον αναθέτεις το αξίωμα,
αλλά καθορίζεις και την ημερομηνία
έναρξης ή ανάληψης των καθηκόν-
των τους. Και ήμουν σαφής με τον
κ. Κληρίδη, ότι αν η επιθυμία του
ήταν νααποχωρήσει την 1ηΙουλίου,
ουδέν πρόβλημα. Στο διοριστήριο
ανεγράφετο ότι η ημερομηνία ανά-
ληψης των καθηκόντων τους θα
ήταν η 1ηΑυγούστου. Δόθηκε υπέρ-
μετρη δημοσιότητα σε ένα αχρεί-
αστο θέμα.
–Από πλευράς του; 

–Όχι βεβαίως. Ο καθένας κρίνεται
από τον τρόπο αντιμετώπισης κά-
ποιων καταστάσεων.
–Στην περίπτωση του γενικού
ελεγκτή; 

–Μπορείτε να μου πείτε με ποιον
θεσμό δεν έχει συγκρουστεί ο γε-

νικός ελεγκτής; Με τους υπουργούς
Εσωτερικών, Οικονομικών. Με ποιαν
των Επιτρόπων δεν έχει συγκρου-
στεί; Με τηνΕπίτροπο Προσωπικών
Δεδομένων, την Επίτροπο Διοική-
σεως, με την πρώην Επίτροπο Παι-
διού και Νομοθεσίας, με τον Επί-
τροπο Ορεινών Κοινοτήτων. Δεν
θέλω να δώσω έκταση, αλλά ο κάθε
θεσμός πρέπει να γνωρίζει τα όρια
στα οποία κινείται. Δεκάδες φορές
έχω συγχαρεί τον γενικό ελεγκτή
για τις προσπάθειες που καταβάλλει
να καταπολεμηθεί η διαφθορά. Όμως
και δεκάδες φορές τον έχω προει-
δοποιήσει ότι δεν μπορεί να υπερ-
βαίνει εξουσίες και να εμφανίζεται
ακόμη και για πολιτικές αποφάσεις
της κυβέρνησης αρνητικός. Εκλέ-
γεται ένας πρόεδρος για να εφαρ-
μόσει το πρόγραμμά του. Ο γενικός
ελεγκτής έχει ρόλο να ελέγξει και
όχι να προαποφασίσει. 
–Τα περί ανάρμοστης συμπερι-
φοράς που θίξατε ερμηνεύθηκαν
από νομικούς κύκλους και ως εν-

δεχόμενο παύσης του...
–Ο Πρόεδρος δεν έχει το δικαίωμα

να παύσει κανένα ακόμα και για
ανάρμοστη συμπεριφορά. Αν ο Πρό-
εδρος θεωρήσει ότι υπήρξε ανάρ-
μοστη συμπεριφορά από κάποιον
ανεξάρτητο αξιωματούχο, μπορεί
να προσφύγει στο Ανώτατο Δικα-
στήριο, να τεκμηριώσει και να απο-
φασίσει το Ανώτατο Δικαστήριο αν
θα τον απολύσει ή όχι.
–Υπάρχει τέτοια πρόθεση από
πλευράς σας;

–Εκείνο που αναμένω από κάθε
αξιωματούχο είναι να λειτουργεί εν-
τός των εξουσιών του χωρίς καμία
και από κανέναν παρέμβαση και
χωρίς πολιτικές σκοπιμότητες. Διότι
υπήρξαν δυστυχώς συμπεριφορές
που υποδηλούν μία σαφέστατη επι-
θυμία εμπλοκής σε πολιτικές διαδι-
κασίες, κάτι το οποίο δεν θεωρώ ότι
αρμόζει από το αξίωμα του ανεξάρ-
τητου αξιωματούχου και περιορί-
ζομαι μέχρι εδώ, γιατί δεν θέλω να
δώσω έκταση. 

Γιατί δεν επαναδιεκδικεί και τι διαμηνύει στον ελεγκτή 

Προσδοκώ ότι δεν έχει
άλλη επιλογή η Ευρώπη
από το να είναι πιο ενερ-
γή στη στήριξη και στις
παρεμβάσεις για αποτρο-
πή των επεκτατικών
βλέψεων της Τουρκίας
όπως καταγράφονται.

Χρειάζεται και Υφυ-
πουργείο Πολιτισμού.
Να το συνειδητοποι-
ήσουμε ότι δεν μπορούν
να υποκαθιστούν το
Υπουργείο Πολιτισμού
είτε οι Πολιτιστικές
Υπηρεσίες είτε ο ΘΟΚ.
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–Γιατί μετακινήσατε δύο επιτυχημένα
κυβερνητικά στελέχη –αυτή είναι η
αίσθηση για τους κ.κ.Σαββίδη και
Αγγελίδη, στη Νομική Υπηρεσία; Δια-
πιστώσατε κάποια ανάγκη εκεί;

–Όχι. Προέκυψε ο διορισμός από την
προσπάθειά μου να διοριστούν δύο άν-
θρωποι που τυγχάνουν σεβασμού και
από την αντιπολίτευση, ιδιαίτερα και
μετά την άρνηση του κ. Ιωνά Νικολάου
να αποδεχθεί τον διορισμό στη θέση
του γενικού εισαγγελέα, έπρεπε να κάνω
τις καλύτερες δυνατές επιλογές. Και πι-
στεύω ότι επέλεξα δύο καταξιωμένους,
από τη μία, νομικούς, ανθρώπους έντι-
μους με ήθος και με αποδεκτικότητα.
Και αυτό έχει σημασία.
–Πότε ξεκαθάρισε μέσα σας ότι ο κ.
Νικολάου δεν θα είναι γενικός εισαγ-
γελέας;

–Δεν έχει σημασία ο χρόνος. Ήταν
αρκετά νωρίτερα από τη τελική επιλογή
μου.
–Η μέθοδος που ακολουθείτε τώρα
να επιλέγετε τεχνοκράτες για το
Υπουργικό Συμβούλιο είναι μια αλλαγή
του modus operandi, ώστε να μην
έχουν δεσμεύσεις που ενδεχομένως
να έχει ένας υπουργός στέλεχος του
κόμματος;

–Θέλω να δώσω ένα μήνυμα. Αν θα
πάει αυτή η χώρα μπροστά, θα πρέπει
οι πολιτικές σκοπιμότητες να παραμε-
ριστούν. Και έχω διαβιβάσει προς τους
αρχηγούς των κομμάτων, ότι επιθυμία
μου είναι εις το υπόλοιπο της θητείας
μου να ολοκληρώσω μια σειρά από με-
ταρρυθμίσεις, έτσι ώστε ο νέος πρόεδρος
να παραλάβει από μένα, επιτέλους, ένα
κράτος το οποίο να έχει ξεπεράσει σε
μεγάλο βαθμό τη γραφειοκρατία. Ένα
κράτος πραγματικά σύγχρονο, ουσια-
στικά κοινωνικό κράτος και για τούτο
οι μεταρρυθμίσεις, για μένα, είναι η προ-
τεραιότητα. Να αφήσω, αν θέλετε, μια
σφραγίδα ότι επιτέλους, κατά τη διάρκεια
της θητείας μου, αυτό το κράτος έχει
κάνει βήματα μπροστά. Προκειμένου
να μεταφέρω και εμπράκτως αυτό το
μήνυμα, επέλεξα ανθρώπους, οι οποίοι
έχουν τις ικανότητες, έχουν το ίδιο με
εμένα όραμα όσον αφορά το κυβερνητικό
πρόγραμμα και τις μεταρρυθμίσεις και
αυτό που αναμένω από τις πολιτικές δυ-
νάμεις είναι πέραν και μακράν των όποι-
ων κομματικών σκοπιμοτήτων, να δούμε
τι είναι αυτό που όλοι μαζί χρωστούμε
στον κυπριακό λαό που μας εξέλεξε.
–Εξακολουθούν να ισχύουν οι στόχοι
της μεταρρύθμισης;

–Είναι επί τάπητος: μεταρρύθμιση
της δημόσιας υπηρεσίας, της παιδείας,
της δικαιοσύνης, η ηλεκτρονική διακυ-
βέρνηση.Ήδη έχουν προχωρήσει σωρεία
άλλων μεταρρυθμίσεων, όπως στην Ε.Φ.
με τη μείωση της θητείας και τη δημι-
ουργία ημιεπαγγελματικού στρατού πιο
αποτελεσματικού, πιο αξιόμαχου. Μέγιστη

των μεταρρυθμίσεων είναι όμως το ΓεΣΥ,
μια κοινωνική, ριζοσπαστική μεταρρύθ-
μιση που εκκρεμούσε εδώ και δεκαετίες
καθώς ουδείς τολμούσε να προχωρήσει
στην υλοποίηση μιας νομοθεσίας η οποία
έχει ψηφιστεί από το 2001.
–Το ΓεΣΥ είναι όντως ένα στοίχημα
που κερδίσατε. Tο παρακολουθείτε;

–Βεβαιότατα και εντός των επόμενων
ημερών, θα έχω και σύσκεψη με τον
ΟΑΥ για να δω πώς εξελίσσεται η πορεία,
η εφαρμογή του ΓεΣΥ και οι μηχανισμοί
ελέγχου.

–Ακούγονται διάφορα για υπέρογκες
χρεώσεις. 

–Η επικείμενη σύσκεψη θα αφορά
και το πόσο το κράτος γίνεται αποτελε-
σματικότερο στους ελέγχους αλλά και
πούδιαπιστώνονται μειονεκτήματα όσον
αφορά την εφαρμογή του ΓεΣΥ. 
–Είστε ικανοποιημένος από τη δια-
χείριση της πανδημίας;

–Εκείνο που απαιτείτο ήταν ο σεβα-
σμός στην επιστημοσύνη. Και τολμήσαμε
να πούμε ότι, από μόνοι μας, δεν θα ήταν
δυνατόν αντεπεξέλθουμε εκτός εάν εί-
χαμε επιστημονικές θέσεις και απόψεις.
Συγκροτήθηκε από τον υπουργό Υγείας
μια επιστημονική ομάδα από άριστους
επιστήμονες και θέλω να τονίσω ότι νιώ-
θω περήφανος πραγματικά, γιατί η χώρα
μας ανέδειξε τέτοια μυαλά και είχαμε
στη διάθεσή μας την επιστημοσύνη
τους. Τολμήσαμε να πάρουμε τα μέτρα
με βάση τη συγκεκριμένη καθοδήγηση
και πετύχαμε αυτό, που πιστεύω ότι εί-
μαστε από τις ελάχιστες χώρες που το
κατόρθωσαν. Πέρα από την επιστημονική
ομάδα με άριστα βαθμολογούνται οι
ήρωες της πρώτης γραμμής, αλλά και η
υπεύθυνη συμπεριφορά και των συμ-
πολιτών μας. Χωρίς όλους τους παρά-
γοντες, μαζί, δεν θα είχαμε τα αποτελέ-
σματα που είχαμε. Μαζί και οι πολιτικές
δυνάμεις που βοήθησαν να ληφθούν μέ-
τρα –επώδυνα μεν–που συνέβαλαν όμως
εις την επιτυχή διαχείριση της πανδη-

μίας.
–Είμαστε έτοιμοι για ενδεχόμενο δεύ-
τερο κύμα;

–Πιστεύω ότι είμαστε πανέτοιμοι. Εν-
τός των ημερών θα προχωρήσουμε και
με προκήρυξη, έτσι ώστε ένας των ορό-
φων του νοσοκομείου Λάρνακας να ολο-
κληρωθεί και να ετοιμαστεί, ως όροφος
νοσοκομείου αναφοράς.
–Ωστόσο, επανερχόμενοι στις μεταρ-
ρυθμίσεις να πούμε ότι η μεταρρύθ-
μιση της δημόσιας υπηρεσίας δεν
προχώρησε…

–Δεν προχώρησε γιατί τα νομοσχέδια
που απεστάλησαν στη Βουλή απορρί-
φθηκαν. Αυτή τη στιγμή προχωρούμε
ξανά. Κατατέθηκαν και πάλι λαμβάνοντας
υπόψη και τις απόψεις των κομμάτων.
Πρόσθετα προχωρούμε στη δημιουργία
του ONE STOP SHOP για να επιταχύνουμε
την αδειοδότηση, υλοποίησης έργων με
ιδιωτικές επενδύσεις. Σημαντικό κομμάτι
των μεταρρυθμίσεων ήταν όμως η δη-
μιουργία υφυπουργείων. Τώρα υπάρχει
ο πολιτικός προϊστάμενος στη Ναυτιλία,
στην Τεχνολογία, Έρευνα και Καινοτομία,
στον Τουρισμό. Επειδή ακούω έντονη
κριτική που είναι δικαιολογημένη εν μέ-
ρει, όσον αφορά τον πολιτισμό, θέλω να
πω ότι: Χρειάζεται και Υφυπουργείο Πο-
λιτισμού. Να το συνειδητοποιήσουμε
ότι δεν μπορούν να υποκαθιστούν το
Υπουργείο Πολιτισμού είτε οι Πολιτι-
στικές Υπηρεσίες είτε ο ΘΟΚ.

Θέλω να παραδώσω ένα κράτος
ουσιαστικά σύγχρονο και κοινωνικό 

Το Δικηγορικό Γραφείο 
και το family life style

–Πάνε και έρχονται υποθέσεις που σχετίζονται
με το δικηγορικό γραφείο Αναστασιάδη. Εσείς
έχετε πει πως δεν έχετε καμία εμπλοκή. Δεν θα
ήταν προτιμότερο για όλους να απαλειφθεί έστω
και τυπικά το όνομά σας;
–Είναι το όνομα που έχει σημασία ή η συμπε-
ριφορά; Αν ήμουν ανεπάγγελτος το κατανοώ.
Πολλών, η μόνη τους ενασχόληση ήταν η πο-
λιτική. Έχω δουλέψει, έχω δημιουργήσει. Το
να φέρει το γραφείο το όνομά μου έχετε την
εντύπωση ότι είναι πόλος έλξης; Αν δείτε τις
οικονομικές καταστάσεις του γραφείου από
τότε που ανέλαβα την προεδρία του κράτους
θα διαπιστώσετε ότι από πλευράς εισοδημά-
των έχει κάθετη μείωση. Ήταν ρητή η θέση
μου, παρά το γεγονός ότι εγκατέλειπα το γρα-
φείο και μεταβίβασα τις μετοχές ότι δεν θα
δεχτώ την ανάδειξη οποιασδήποτε υποθέσε-
ως που εμπλέκει το κράτος. Εξού και με τη
RyanAir, που υπήρξε μια πρόθεση του γρα-
φείου να αναλάβει, έγραψα αμέσως επιστο-
λή ότι δεν θα δεχτώ την οποιαδήποτε εμπλο-
κή. Έγινε ολόκληρος σάλος όπως και για τα
λεγόμενα χρυσά διαβατήρια. Ζήτησα να δοθεί
στη Βουλή το σύνολο των αιτήσεων πολιτο-
γράφησης. Από τις 4.700, δεν υπερβαίνουν
τα 42 στο δικηγορικό γραφείο.
–Το life style μελών της οικογένειάς σας, είχε
απασχολήσει πολλές φορές τον Τύπο και τα μέσα
κοινωνικής δικτύωσης.Το τελευταίο χρονικό διά-
στημα υπάρχει μία εμφανής ύφεση στην προβολή
της προσωπικής τους ζωής. Είναι αποτέλεσμα
δικής σας παρέμβασης;
–Βεβαιότατα είναι αποτέλεσμα δικής μου πα-
ρέμβασης. Είχα δώσει μια συμβουλή στα παιδιά
μου: «Τι είναι αυτό που έχει σημασία στη ζωή;
Να είσαι ευτυχισμένος ή να δημοσιοποιείς την
ευτυχία σου;». Δεδομένου ότι λόγω της ιδιότη-
τάς μου, θα ήταν αναμενόμενο να βρεθούν στο
στόχαστρο, είπα ότι προέχει να είναι ευτυχι-
σμένοι και να μην προκαλούν με την προβολή
των κοινωνικών δραστηριοτήτων τους.

Απόλυτη συμπαράσταση
στον Μακάριο Δρουσιώτη

–Πρόεδρε, επειδή το ζήτημα των καταγγελιών
του Μακάριου Δρουσιώτη είναι λεπτό και πα-
ράλληλα ενδέχεται να υπάρξουν και διεθνείς
προεκτάσεις, ποια είναι η άποψή σας; 
–Ο Μακάριος μού κατάγγειλε σε δύο επιστολές
ότι έχει υπόνοιες ότι παρακολουθείται. Στην
πρώτη επιστολή τα στοιχεία του δεν ήταν
επαρκή, όμως επικοινώνησα αμέσως μαζί του
και του είπα ότι πρέπει η υπόθεση να καταγ-
γελθεί. Του διαμήνυσα ότι θα δώσω οδηγίες
τόσο στον αρχηγό Αστυνομίας όσο και στον δι-
οικητή της ΚΥΠ να διερευνήσουν την όποια πι-
θανότητα. Δεν διαπιστώθηκε τίποτα. Με δεύτε-
ρη επιστολή μού γνωστοποιούσε ότι τώρα έχει
συγκεκριμένα στοιχεία. Τον παρακάλεσα ότι
εφόσον έχει οποιαδήποτε στοιχεία να τα δώσει
στην αστυνομία ή στον γενικό εισαγγελέα προ-
κειμένου να διερευνηθεί διότι ο Πρόεδρος της
Δημοκρατίας δεν έχει ούτε ανακριτική ούτε
διωκτική εξουσία. Υπερτόνισα ότι θα είμαι στο
πλευρό του και θα παρακολουθώ από κοντά
την πορεία των ανακρίσεων. Είναι αδιανόητο
αν συμβαίνει κάτι ανάλογο. Για να διαμαρτύρε-
ται κάτι θα έχει διαπιστώσει, αλλά ένα θέλω να
βεβαιώσω. Δεν τίθεται θέμα από τις κυπριακές
αρχές να παρακολουθούν ή να παρεμβαίνουν
στα αρχεία του. Είναι ρητές οι οδηγίεςμου, τό-
σο προς τον σημερινό διοικητή της ΚΥΠ όπως
και στον προκάτοχό του, να μη διανοηθούν να
παρακολουθήσουν οποιονδήποτε για οποιοδή-
ποτε λόγο. Η Κεντρική Υπηρεσία Πληροφο-
ριών είναι για την ασφάλεια του κράτους και
θέλω να πω ότι κάνουν μία εξαιρετική δουλειά.
Εκφράζω την απόλυτη συμπάθεια και συμπα-
ράστασή μου στον Μακάριο. Ήταν συνεργάτης
μου όταν ήμουν στο κόμμα και Πρόεδρος της
Δημοκρατίας. Έχει την πλήρη στήριξή μου και
θα πρέπει να δοθούν στοιχεία. 

Ατυχέστατη η διαχείριση
του θέματος της μαθήτριας 

–Πώς είδατε το θέμα με τη μαθήτρια που εξέφρασε
την άποψή της, για το μάθημα των θρησκευτικών
και δέχθηκε έντονες επιθέσεις;
–Θεωρώ ότι πρέπει να χαιρόμαστε τους νέους
που έχουν άποψη. Να χαιρόμαστε εκείνα τα
παιδιά που έχουν κριτική σκέψη όσο και αν
διαφωνεί κάποιος μαζί τους. Και χαίρομαι ιδιαί-
τερα όταν κάνω συσκέψεις με την παιδοβουλή
ή άλλους νέους και βλέπω παιδιά, που ενώ
συλλήβδην θεωρούμε απαθή και αδιάφορα, να
έχουν ένα τρομερό τρόπο σκέψης με κριτική
προσέγγιση και συχνά ώριμη άποψη. Συνεπώς,
κατά την άποψή μου, ήταν ατυχέστατη η όλη
διαχείριση του θέματος, από πλευράς των
όσων επέκριναν τη συγκεκριμένη μαθήτρια,
ιδιαίτερα στα ΜΚΔ. Εγώ χαίρομαι όταν έχει κά-
ποιος το θάρρος να διατυπώνει άποψη. Να σας
υπενθυμίσω ότι ο Γλαύκος Κληρίδης αποβλή-
θηκε από το Γυμνάσιο, γιατί είχε την τόλμη να
γράψει άρθρο εναντίον της καθαρεύουσας.

–Υφυπουργείο Ενέργειας επιβάλλεται
να συσταθεί;

–Αν με ρωτάτε ναι, όπως και αθλητι-
σμού ή ενδεχόμενα και περιβάλλοντος.
Κάπου πρέπει να συνειδητοποιήσουμε
ότι υπερεξουσίες σε ένα Υπουργείο δεν
είναι δυνατόν με τη νοοτροπία κάποιων
τεχνοκρατών ή γραφειοκρατών να απο-
δώσουν αποτελέσματα. Δηλαδή, η δημι-
ουργία εξειδικευμένων τομέων ενάσκησης
πολιτικήςθα έχει σίγουρα καλύτερα απο-
τελέσματα και θα υλοποιεί συγκεκριμένες
πολιτικές.
–Στο κεφαλαιώδες ζήτημα της πρά-
σινης ενέργειας έχουμε μείνει πίσω
επειδή επικεντρωθήκαμε στα κοιτά-
σματα Φ.Α.;

–Εάν έλεγα το αντίθετο δεν θα ήμουν
ακριβής. Έχουμε κάνει βήματα, αλλά όχι
εκείνα που θα έπρεπε. Όμως πιστεύω ότι
μπήκαμε σε μια πορεία και με τους νέους
σχεδιασμούς, θα έχουμε σύντομα πολύ
καλύτερα –με αλματώδεις ρυθμούς, απο-
τελέσματα.
–Η πράσινη ενέργεια σχετίζεται άμεσα
με τη διάσωση του πλανήτη. Είναι κο-
ρυφαίο ζήτημα και ίσως για την Κύπρο
που βρίσκεται στην καυτή ζώνη της
απερήμωσης, είναι το μέγιστο. 

–Βούλησή μας ως κυβέρνηση είναι να
ενισχύσουμε περαιτέρω τις προσπάθειες
και να βελτιώσουμε τις επιδόσεις που πα-
ρουσιάζει η χώρα μας όσον αφορά στην
αντιμετώπιση της κλιματικής αλλαγής
αλλά και την εφαρμογή των στόχων βιώ-
σιμης ανάπτυξης. Ως προς αυτό, εγκρί-

θηκαν και υλοποιούνται η Εθνική Στρα-
τηγική για την Κλιματική Αλλαγή, η Στρα-
τηγική για τη Βιοποικιλότητα και σειρά
άλλων πολιτικών. Πρέπει να αναφέρω
ότι τον Ιούνιο είχαμε την ιδρυτική τελετή
για τη δραστηριοποίηση του Παραρτή-
ματος του Δικτύου Λύσεων Βιώσιμης
Ανάπτυξης των Ηνωμένων Εθνών στην
Κύπρο (SDSN-Κύπρου). Σε αυτό το πλαίσιο
σημαντική είναι και η πρωτοβουλία που
έχουμε αναλάβει ως Κύπρος, η οποία σχε-
τίζεται με την αντιμετώπιση της Κλιμα-
τικής Αλλαγής στην ευρύτερη περιοχή
της Ανατολικής Μεσογείου και της Μέσης
Ανατολής και η οποία βρίσκεται σε πλήρη
εξέλιξη. Ενδεικτική της βούλησης μας
αλλά και της αναγνώρισης που η Κύπρος
τυγχάνει σε σχέση με τις πρωτοβουλίες
που αναλαμβάνει για την επίτευξη της
παγκόσμιας ατζέντας, είναι η συνδιορ-
γάνωση το 2022 στην Κύπρο με τα Ηνω-
μένα Έθνη της Υπουργικής Συνόδου. Σύ-
νοδος, η οποία διεξάγεται κάθε πέντε
χρόνια με τη συμμετοχή 80 και πλέον
χωρών, και η οποία αφορά την αειφόρο
ανάπτυξη.Να αναφέρω το χαρακτηριστικό
παράδειγμα του πάρκου του Ακάμα που
δείχνει την αποφασιστικότητά μας. Για
δεκαετίες διάφορες κυβερνήσεις προ-
σπάθησαν να εξεύρουν λύση χωρίς όμως
κατάληξη. Τώρα βρίσκεται σε πορεία υλο-
ποίησης και μέχρι το 2022 ή και νωρίτερα,
θα είναι έτοιμο να μετατραπεί σε ένα
πραγματικά Εθνικό Πάρκο. Ταυτόχρονα
θα έχουν επιλυθεί τα προβλήματα και
των πέριξ κοινοτήτων, με έργα τα οποία

θα γίνουν και συνδυάζονται με την ανά-
πτυξη του πάρκου. Ένα ακόμα σημαντικό
έργο με περιβαλλοντική αλλά και οικο-
νομική διάσταση είναι το ενεργειακό κέν-
τρο στο Βασιλικό. Σε μερικές μέρες, στις
9 Ιουλίου θα θέσω τον θεμέλιο λίθο για
το έργο αυτό, το οποίο θα μας επιτρέψει
το 2021, μετά από προσπάθειες δεκαετιών
να εισάγουμε φυσικό αέριο στη χώρα
μας. Κάτι που θα οδηγήσει σε μείωση
των ρύπων και στη μείωση της τιμής του
ηλεκτρικού ρεύματος, πράγμα που θα
έχει θετικές επιπτώσεις και στην οικο-
νομική ανάπτυξη της χώρας.
–Μέχρι το 2021 οι εταιρείες έχουν πα-
γώσει τις δραστηριότητες εντός της
ΑΟΖ. Ωστόσο, υπάρχει το ενδεχόμενο
νέας αναβολής, στο καλύτερο σενάριο,
ένεκα της κατρακύλας της τιμής του
Φ.Α. στις διεθνείς αγορές. Σας έχει
απασχολήσει, το σενάριο που είναι
το ναυάγιο των ενεργειακών σχεδια-
σμών;

–Δεν βλέπω πώς είναι δυνατόν να
ναυαγήσουν με δεδομένη την εκφρα-
σθείσα πολιτική των εταιρειών κολοσσών,
οι οποίες εκεί όπου δεν ενδιαφέρονται
έχουν ακυρώσει συμβόλαια λόγω της κρί-
σης που προέκυψε. Στην Κύπρο αντίθετα
το μόνο που ζήτησαν είναι παράταση
της άδειας, διότι θεωρούν ότι η παρουσία
τους είναι σημαντική, από πλευράς ευ-
ρημάτων. Οφείλω να πω ότι δεν ανησυχώ.
Περισσότερο ανησυχώ από τις ενέργειες
της Τουρκίας παρά από το ενδεχόμενο
φυγής των εταιρειών. 

Φ.Α., πράσινη ενέργεια και σύναξη εδώ 80 κρατών 

Η αντίδραση της Γαλλίας
δεν είναι τυχαία, όμως, δεν
μπορώ να παραγνωρίσω ότι
αν η Τουρκία έχει αναβαθμί-
σει τον ρόλο της και έχει ένα
προβάδισμα στη Λιβύη, εί-
ναι ακριβώς και εξαιτίας της
αδυναμίας έκφρασης μιας
αποφασιστικής πολιτικής
από πλευράς της Ε.Ε.

«Χαίρομαι όταν έχει κάποι-
ος το θάρρος να υψώνει λό-
γο», λέει ο Πρόεδρος για το
άρθρο της μαθήτριας, και
προσθέτει: «Να σας υπενθυ-
μίσω ότι ο Γλαύκος Κληρί-
δης αποβλήθηκε από το Γυ-
μνάσιο, γιατί είχε την τόλμη
να γράψει άρθρο εναντίον
της καθαρεύουσας».

Θέλω να αφήσω στον επόμενο Πρόεδρο ένα κράτος πραγματικά σύγχρονο και ουσιαστικά κοινωνικό. Για τούτο οι μεταρρυθμίσεις για
μένα είναι η προτεραιότητα. Να αφήσω, αν θέλετε, μια σφραγίδα ότι επιτέλους, κατά τη διάρκεια της θητείας μου, αυτό το κράτος έχει
κάνει βήματα μπροστά. Προς τούτο από τις πολιτικές δυνάμεις αναμένω πέραν και μακράν των όποιων κομματικών σκοπιμοτήτων, να
δούμε τι είναι αυτό που όλοι μαζί χρωστούμε στον κυπριακό λαό που μας εξέλεξε.
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ΑΡΘΡΟ / Του ΣΑΜΙ ΡΕΒΕΛ

Γράμμα σε ένα Κύπριο φίλο 

Σ ας γράφω από καρδιάς. Ως
ένας αληθινός υποστηρικτής
της φιλίας μεταξύ Ισραηλινών

και Κυπρίων.
Πρόσφατα, πραγματοποιήθηκε

η πρώτη συνάντηση μεταξύ του
Κύπριου ΥΠΕΞ κ. Χριστοδουλίδη
με τον Ισραηλινό ομόλογό του κ.
Ασκενάζι. Η σύντομη πτήση με
ελικόπτερο πάνω από τη Μεσόγειο,
κατέδειξε την εγγύτητα μεταξύ Ισ-
ραήλ και Κύπρου. Η ειλικρινής σύν-
δεση μεταξύ τους, κατέδειξε το
επίπεδο των σχέσεών μας, σαν δύο
δημοκρατικές χώρες που αντιμε-
τωπίζουν μεγάλες προκλήσεις.

Αυτό μου δίνει περαιτέρω κίνη-
τρο να απευθυνθώ σε εσένα, τον
Κύπριο φίλο μου, για να εξηγήσω
πώς αισθάνομαι όταν έρχομαι αν-
τιμέτωπος με εσφαλμένες ερμηνείες
γεγονότων σχετικών με τις πρό-
σφατες εξελίξεις μεταξύ Ισραήλ
και Παλαιστινίων. Είναι πολύ ση-
μαντικό για μένα να κατανοήσετε

την ιστορία του εβραϊκού λαού και
την επιθυμία των Ισραηλινών για
ασφάλεια και ειρήνη.

Αρχικά, για να εξηγήσω καλύ-
τερα από πού έρχομαι, επιτρέψτε
μου να παραθέσω ένα σημείο από
το κείμενο της Διακήρυξης της
Ανεξαρτησίας του Κράτους του Ισ-
ραήλ: «Η Γη του Ισραήλ υπήρξε η
γενέτειρα του εβραϊκού λαού. Εδώ
διαμορφώθηκε η πνευματική, θρη-
σκευτική και πολιτική του ταυτό-
τητα. Εδώ οικοδόμησε για πρώτη
φορά το κράτος του, δημιούργησε
πολιτιστικές αξίες εθνικής και παγ-
κόσμιας σπουδαιότηταςκαι έδωσε
στον κόσμο το Βιβλίο των Βιβλίων
(Η Βίβλος)».

Το δικαίωμα του εβραϊκού λαού
να επαναοικοδομήσει μια Εθνική
Εστία στην γη του αναγνωρίστηκε
στη Διακήρυξη Μπαλφούρ το 1917
και κατά τη διάρκεια της βρετανικής
εντολής ο ΟΗΕ αποφάσισε κατά
πλειοψηφία τη σύσταση του Εβραϊ-

κου Κράτους το 1947. Η εβραϊκή
ηγεσία, με επικεφαλής τον Δαυίδ
Μπεν Γκουριόν, δέχτηκε τον δύ-
σκολο συμβιβασμό και κήρυξε την
ανεξαρτησία του Ισραήλ το 1948.
Δυστυχώς, οι αραβικές χώρες αρ-
νήθηκαν να αναγνωρίσουν το
εβραϊκό κράτος και πέντε στρατοί
πέντε αραβικών κρατών επιτέθηκαν
στο νεοσύστατο Κράτος του Ισ-
ραήλ.

Θυμόμαστε καλά πώς, κατά τη
διάρκεια αυτής της περιόδου, οι
Κύπριοι βοήθησαν Εβραίους που
επέζησαν από το Ολοκαύτωμα στην
Ευρώπη και απελάθηκαν σε Βρε-
τανικά αποικιακά στρατόπεδα κρά-
τησης στο νησί. Αυτή ήταν η τε-
λευταία στάση τους πριν τους επι-
τραπεί να συνεχίσουν το ταξίδι
τους για να συμμετάσχουν στις
εθνικές προσπάθειες υπεράσπισης
και οικοδόμησης του Ισραήλ. Κατά
την διάρκεια της ύπαρξής του, το
Ισραήλ αντιμετώπισε πολλές επι-

θέσεις από γειτονικές χώρες και
από ακραίες παλαιστινιακές τρο-
μοκρατικές ομάδες. Ο λαός του Ισ-
ραήλ υπερασπίστηκε τη χώρα του,
ενώ έχτιζε μια λαμπρή ιστορία επι-
τυχίας.

Και αυτό με οδηγεί στην πραγ-
ματική κατάσταση σήμερα. Περισ-
σότερα από 70 χρόνια αργότερα,
οι Ισραηλινοί που προσδοκούν ει-
ρήνη, περιμένουν ακόμη για μια
παλαιστινιακή ηγεσία που θα ανα-
γνωρίσει το δικαίωμα ύπαρξης της
πατρίδας του εβραϊκού λαού, που
θα λάβει τα απαραίτητα μέτρα για
τον αφοπλισμό των παλαιστινιακών
τρομοκρατικών οργανώσεων και
που θα αποδεχτεί διευθετήσεις για
σταθερή ασφάλεια.

Δυστυχώς, η παλαιστινιακή ηγε-
σία συνεχίζει να χάνει κάθε ευκαι-
ρία. Αντ΄ αυτού, προωθεί την υπο-
κίνηση μίσους και εκμεταλλεύεται
διεθνείς οργανισμούς για να προ-
άγει την ατζέντα της κατά του Ισ-

ραήλ. Το είδαμε αυτό πρόσφατα,
μετά το ξέσπασμα της πανδημίας
Covid-19: ενώ το Ισραήλ απέστειλε
βοήθεια στους Παλαιστίνιους για
τη θεραπεία ασθενών, η προκατει-
λημμένη ούτω καλούμενη «Παλαι-
στινιακή Επιτροπή» (CEIRPP) του
ΟΗΕ συνέκρινε την εμπρηστική
εκστρατεία της εναντίον του Ισραήλ
με την μάχη κατά του κορωνοϊού.

Είμαι σίγουρος ότι, ως φίλος του
Ισραήλ, μπορείς να καταλάβεις τα
συναισθήματα ενός Ισραηλινού,
απέναντι σε μια τόσο εξωφρενική
προπαγάνδα. Αυτή η ρητορική είναι
εντελώς αντιπαραγωγική και υπο-
νομεύει τις δυνατότητες συνύπαρ-
ξης και ειρήνης. Τώρα, είναι η στιγ-
μή, η Κύπρος να διαφοροποιηθεί
αποφασιστικά από αυτή την επι-
τροπή, μοναδικός σκοπός της οποί-
ας είναι η διάδοση αντι-Ισραηλινών
υποκινήσεων.

Τα τελευταία χρόνια, το Ισραήλ
και η Κύπρος έχτισαν σημαντικούς

διμερείς δεσμούς, τριμερείς με την
Ελλάδα, μια σημαντική συνεργασία
με τις Ηνωμένες Πολιτείες και άλλες
ομόφρονες ευρωπαϊκές χώρες, κα-
θώς και με αραβικές χώρες, όπως
τους εταίρους μας για ειρήνη Αί-
γυπτο και Ιορδανία.

Φίλε μου, η συνεργασία μας είναι
ένας πυλώνας σταθερότητας, ασφά-
λειας και ευημερίας. Γι’ αυτό απευ-
θύνομαι σε εσάς και σας ζητώ να
στείλετε ένα σαφές μήνυμα στους
Παλαιστινίους να σταματήσουν
τις προσπάθειές υπόσκαψης οποι-
ασδήποτε πιθανότητας προόδου.
Σας ζητώ να λάβετε ξεκάθαρη στά-
ση κατά της ασύμφορης επιθετι-
κότητας κατά του Ισραήλ σε διε-
θνείς οργανισμούς. Είμαι πεπει-
σμένος ότι μαζί θα μπορέσουμε να
επιτύχουμε την θετική αλλαγή που
χρειαζόμαστε.

Ο κ. Σάμι Ρεβέλ είναι πρέσβης
του Ισραήλ στην Κύπρο.

Του ΝΙΚΟΥ ΣΤΕΛΓΙΑ

Ο Ιούνιος του 2020 υπήρξε ο μήνας
της επαναπροσέγγισης των ΗΠΑ
και της Τουρκίας σε διάφορα πεδία.
Κατά τη διάρκεια των προηγουμένων
εβδομάδων, εν μέσω της πανδημίας
του κορωνοϊούκαιτωναναταραχών
στις ΗΠΑ, η Ουάσιγκτον και η Άγ-
κυρα προχώρησαν στην εντατικο-
ποίηση του μεταξύ τους διαλόγου.
Έμπειροι Τούρκοι αναλυτές επιση-
μαίνουν ότι λόγω των νέων επιπλο-
κών που έχουν προκύψει στις ρω-
σοτουρκικές σχέσεις, και κυρίως λό-
γω του αδιεξόδου στο ζήτημα της

Λιβύης, η Τουρκία δεν έχει άλλη επι-
λογή παρά να επαναπροσεγγίσει τις
ΗΠΑ. Η Ουάσιγκτον θεωρεί την Άγ-
κυρα ως έναν «ικανό» και «αποτε-
λεσματικό» συνέταιρο σε σειρά ζη-
τημάτων, με την αμερικανική δι-
πλωματία να «υπολογίζει» επίσης
στον ρόλο της Τουρκίας στην ευ-
ρύτερη περιοχή της Αφρικής που
την καθιστούν ως παράγοντα αντι-
στάθμισης της αυξανόμενης επιρ-
ροής της Κίνας. 

Συνεργασία 
Στις 8 Ιουνίου οι πρόεδροι Τουρ-

κίας και ΗΠΑ πραγματοποίησαν μια
νέα σημαντική τηλεφωνική επικοι-
νωνία στο επίκεντρο της οποίας
βρέθηκαν οι εξελίξεις στη Λιβύη. Οι
μέχρι στιγμής πληροφορίες από την
Άγκυρα δείχνουν ότι ο Ρετζέπ Ταγίπ
Ερντογάν έλαβε στην εν λόγω τη-
λεφωνική επικοινωνία θετικά και
ενθαρρυντικά μηνύματα από τον
Ντόναλντ Τραμπ. Συγκεκριμένα, ο
κ. Τραμπ φάνηκε να κατανοεί και

να υποστηρίζει τις θέσεις της Άγ-
κυρας στην νέα φάση του εμφυλίου
της Λιβύης. Μετά το τέλος της συ-
νομιλίας τους, ο κ. Ερντογάν σε δη-
μόσιες δηλώσεις του έστειλε δύο
μηνύματα. Πρώτον, ανέφερε ότι οι
θέσεις της κυβέρνησής του στο ζή-
τημα της Λιβύης ταυτίζονται πλέον
με αυτές των ΗΠΑ. Δεύτερον, άσκη-
σε κριτική στη Μόσχα την οποία
κατηγόρησε ότι υποστηρίζει τις δυ-
νάμεις του στρατάρχη Χαλίφα Μπιν
Χαφτάρ. 

Ως αντίδραση στα παραπάνω μη-
νύματα του κ. Ερντογάν και το αδιέ-
ξοδο στη Σύρτη η Μόσχα ακύρωσε
την επίσημη επίσκεψη του Ρώσου
υπουργού Εξωτερικών στην Κων-
σταντινούπολη, η οποία ήταν προ-
γραμματισμένη για τις 14 Ιουνίου. 

Τρεις ημέρες μετά από την προ-
αναφερόμενη εξέλιξη, στις 17 Ιου-
νίου, μια τουρκική αντιπροσωπεία
στην οποία συμμετείχαν υψηλόβαθ-
μα στελέχη της τουρκικής κυβέρ-
νησης έφτασε στην Τρίπολη για να

συζητήσει με τη διεθνώς αναγνω-
ρισμένη κυβέρνηση της Λιβύης την
επόμενη φάση του πολέμου. Πέντε
ημέρες μετά από την επίσκεψη της
τουρκικής αντιπροσωπείας, η Τρί-
πολη υποδέχθηκε υψηλόβαθμους
Αμερικανούς αξιωματούχους και
στρατιωτικούς. Ο πρέσβης των ΗΠΑ
στην Τρίπολη, Ρίτσαρντ Νόρλαντ
και ο αρχηγός της δύναμης AFRI-
COM, στρατηγόςΣτέφενΤάουνσεντ,
συζήτησαν με τα μέλη της κυβέρ-
νησης της Λιβύης τις τελευταίες εξε-
λίξεις στη χώρα. Σημαντικό είναι
να σημειωθεί, ότι επίσκεψη της αμε-
ρικανικής αντιπροσωπείας στην
Τρίπολη συνέπεσε με την ανάπτυξη
ομάδας Ρώσων μισθοφόρων σε ένα
μεγάλο ενεργειακό κοίτασμα της
Λιβύης. 

Μήνυμα Ουάσιγκτον 
Καθώς, λοιπόν, Τουρκία και ΗΠΑ

συντόνιζαν τα βήματά τους στο μέ-
τωπο της Λιβύης, η αμερικανική
ρεπουμπλικανική ηγεσία επιστρά-

τευε τη διπλωματία για να στείλει
νέα μηνύματα συνεργασίας και φι-
λίας στην τουρκική πλευρά. Σε μια
διαδικτυακή συνάντηση που διορ-
γάνωσαν τουρκικές οργανώσεις
που δραστηριοποιούνται στις ΗΠΑ,
το υψηλόβαθμο στέλεχος του Ρε-
πουμπλικανικού Κόμματος, ο γε-
ρουσιαστής Lindsey Graham, εστία-
σε στην εντατικοποίηση των εμ-
πορικών σχέσεων ΗΠΑ-Τουρκίας,
την αντιμετώπιση του προβλήματος
του ρωσικού πυραυλικού συστή-
ματος S-400, και την ανάγκη εξο-
μάλυνσης της γενικής εικόνας στο
Κουρδικό. Παράλληλα, ο κ. Graham
έστειλε επίσης ένα σημαντικό μή-
νυμα στην Άγκυρα, τονίζοντας ότι
Τουρκία και ΗΠΑ μπορούν να ενώ-
σουν τις δυνάμεις τους στην Αφρική
για να αναχαιτίσουν την αυξανό-
μενη ισχύ της Κίνας. 

Το παραπάνω μήνυμα συνοδεύ-
τηκε από μια ακόμη κίνηση της
Ουάσιγκτον στα αμερικανοτουρ-
κικά. Ο Ρεπουμπλικάνος γερουσια-

στής John Thune προώθησε ένα
νέο νομοσχέδιο το οποίο επιτρέπει
στις ΗΠΑ να αγοράσουν από την
Τουρκία το ρωσικό σύστημα των
S-400. Όπως ήταν αναμενόμενο
αυτή η πρόταση προκάλεσε την
σφοδρή αντίδραση της Μόσχας, η
οποία ξεκαθάρισε ότι οι διακρατικές
συμφωνίες Ρωσίας-Τουρκίας δεν
επιτρέπουν τη μεταπώληση των
ρωσικών πυραύλων. 

Η Τουρκία απάντησε στις προ-
αναφερόμενες κινήσεις καλής θέ-
λησης της αμερικανικής ηγεσίας
προχωρώντας με δύο αξιοσημείωτα
βήματα. Πρώτον, η Τουρκία επέλεξε
για πρώτη φορά μετά την πάροδο
μεγάλου χρονικού διαστήματος να
αποσύρει την ένστασή της για το
νέο νατοϊκό σχέδιο που αφορά την
ασφάλεια των χωρών της Ανατολικής
Μεσογείου απέναντι στην υποτιθέ-
μενη απειλή της Ρωσίας. Δεύτερο,
την ίδια περίοδο η Τουρκία μείωσε
την ενεργειακή της εξάρτηση από
τη Ρωσία και το Ιράν. Η Άγκυρα πλέ-

ον αναζητεί νέους προμηθευτές φυ-
σικού αερίου και πετρελαίου, οι οποί-
οι μακροπρόθεσμα θα θέσουν ένα
τέλος στο ρωσικό και ιρανικό μο-
νοπώλιο στις ενεργειακές εξαγωγές
προς την Τουρκία.

Δικαίωση Μπόλτον
Ο «θερμός» μήνας του Ιουνίου

του 2020 στα αμερικανοτουρκικά
δικαιώνουν το βασικό επιχείρημα
του τέως συμβούλου Ασφαλείας του
προέδρου των ΗΠΑ, Τζον Μπόλτον.
Ο κ. Μπόλτον στο νέο του βιβλίο
υποστηρίζει ότι ο κ. Τραμπ θεωρεί
ως πολύ σημαντική τη σημασία της
συνεργασίας με την Τουρκία και
προσεγγίζει τον κ. Ερντογάν ως έναν
συνομιλητή με τον οποίο μπορεί να
θέσει επί τάπητος τα κοινά αμερι-
κανοτουρκικά συμφέροντα σε μια
σειρά ζητημάτων. 

Σύμφωνα με πληροφορίες της
«Κ», την ίδια άποψη έχουν και οι
αξιωματούχοι του Αυτόνομου Κουρ-
διστάν στο βόρειο Ιράκ. Συγκεκρι-
μένα θεωρούν ως ενδεικτικό της εν
λόγω «αλληλοεκτίμησης» το γεγονός
ότι οι ΗΠΑ, οι οποίες ελέγχουν τον
εναέριο χώρο του Ιράκ, δεν φέρουν
καμία ένσταση απέναντι στη νέα
τουρκική εισβολή στο Βόρειο Ιράκ.
Μέσα σε αυτά τα πλαίσια, παρά τα
προβλήματα που προκύπτουν κατά
διαστήματα, ΗΠΑ και Τουρκία δια-
τηρούν ανοιχτές τις οδούς επικοι-
νωνίας στις διμερείς τους σχέσεις,
και αυτό αποδεικνύεται από την πο-
λιτική που ακολουθούν στο Κουρδικό
και άλλα ζητήματα. 

Αξίζει να σημειωθεί ότι το τελευ-
ταίο διάστημα στην αμερικανική
πρωτεύουσα ακούγονται φωνές οι
οποίες εκφράζουν την αντίθεσή
τους με προσέγγιση του προέδρου
Τραμπ για τα αμερικανοτουρκικά.
Χαρακτηριστικό είναι το γεγονός
ότι τη στιγμή που ΗΠΑ και Τουρκία,
προχωρούσαν στη σύσφιξη των σχέ-
σεών τους κατά τη διάρκεια του Ιου-
νίου, ο κ. Μπόλτον έδινε στη δημο-
σιότητα το νέο του βιβλίο, με το
οποίο βάλλει κατά του κ. Τραμπ.
Την ίδια περίοδο, το CNN έφερνε
στο προσκήνιο πληροφορίες που
θέλουν την τουρκική πλευρά να εξα-
κολουθεί να παρακολουθεί στενά ή
ακόμη και να «ελέγχει» τις κινήσεις
του κ. Τραμπ. 

Κανάλια επικοινωνίας ΗΠΑ - Τουρκίας
Οι σκιές στις ρωσοτουρκικές σχέσεις ευνοούν την επαναπροσέγγιση Ερντογάν - Τραμπ με επίκεντρο το μέτωπο της Λιβύης

������

Η Ουάσιγκτον θεωρεί
την Άγκυρα ως έναν
«ικανό» και «αποτελε-
σματικό» συνέταιρο σε
σειρά ζητημάτων, με την
αμερικανική διπλωματία
να «υπολογίζει» επίσης
στον ρόλο της Τουρκίας
στην ευρύτερη περιοχή
της Αφρικής.

Οι μέχρι στιγμής πληροφορίες από την Άγκυρα δείχνουν ότι ο Ρετζέπ Ταγίπ Ερντογάν έλαβε στην εν λόγω τηλεφωνική επικοινωνία θετικά και ενθαρρυντικά
μηνύματα από τον Ντόναλντ Τραμπ.
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ΠΑΡΕΜΒΑΣΗ /  Του ΚΥΡΙΑΚΟΥ Ν. ΠΟΧΑΝΗ

Η διαμόρφωση του σκηνικού στη Λιβύη

Σ υνήθως, μετά από κάθε με-
γάλο πόλεμο και δη μακρο-
χρόνιο, έρχεται μία Συνθήκη

για να διευθετήσει τις εκκρεμότητες
και να θέσει όρους και όρια κυρίως
στους ηττημένους. Μετά από τους
Βαλκανικούς και τον Πρώτο Μεγάλο
Πόλεμο και ενώ η Τουρκία βρισκό-
ταν στη μεριά των ηττημένων,
ήρθε η Συνθήκη της Λοζάνης, η
οποία διαμόρφωσε τη χώρα, όπως
τη γνωρίζουμε σήμερα. Παρόλα
αυτά, το κυβερνών κόμμα και οι
σύμμαχοί τους, ένα συνονθύλευμα
φανατικών ισλαμιστών και ακραίων
κοσμικών εθνικιστών, ερμηνεύουν
αυτή τη Συνθήκη κατά το δοκούν
ή ακόμα την αγνοούν εντελώς. 

Για να κατανοήσει όμως κάποιος
την εξωτερική πολιτική της Τουρ-
κίας, θα πρέπει, όχι μόνο να ακούει
αλλά να αναλύει διεξοδικά δηλώ-
σεις, οι οποίες έχουν να κάνουν με
θεσμικά κείμενα τα οποία δεν επι-
δέχονται αμφισβήτησης, ούτε και
από τον ίδιο τον πρόεδρό της. Δη-
λώσεις όπως αυτή του υπέρ-εθνι-
κιστή Μπαχτσελί, συγκυβερνήτη
του Ερντογάν. Τι μας λέει, λοιπόν,
ο ηγέτης του NMP: «Το απώτατο
όριο της αμυντικής μας γραμμής,
πρέπει να αρχίζει από το κατώτατο
όριο που ορίζει ο χάρτης του «Με-
γάλου Εθνικού Όρκου» (Misak-
Milli). Αν η Τουρκία κάνει παρα-
χωρήσεις από τα δικαιώματα της,
τις θέσεις της και τα ιδανικά της,
θα σημαίνει ότι αυτά θα γίνουν συ-
ζητήσιμα. Ο μοναδικός λόγος για
την παρουσία μας σε γειτονικές
μας περιοχές και σε χώρες, είναι
η ερμηνεία της εθνικής μας ασφά-
λειας και του διεθνούς δικαίου. Αν
ποτέ υποχωρήσουμε από αυτές τις
περιοχές, πέρα από τα σύνορα μας,
αν λυγίσουμε κάτω από απειλές,

οι τουρκικές πατρίδες θα υποστούν
επιθέσεις από προδότες και κατα-
πιεστές».

Πώς ερμηνεύεται αυτή η δήλω-
ση; Ότι ο Μεγάλος Εθνικός Όρκος
επιβάλλει την παρουσία της Τουρ-
κίας στην Κύπρο, στο βόρειο Ιράκ,
στη Συρία και στην Αν. Μεσόγειο
(διότι κατέχει το «λάθος» μέρος
του κυπριακού εδάφους). Ότι επι-
βάλλει την παρουσία της στη Λιβύη.
Ότι επιβάλλει να έχει βάσεις στο
Κατάρ και στη Σομαλία. Η δήλωση
ερμηνεύει τον κύριο στόχο μέχρι
το 2023 που θέλει την Τουρκία και
πάλι μεγάλη και τρανή. Αυτή η δή-
λωση θα πρέπει να ληφθεί πολύ
σοβαρά υπόψη, διότι σε αυτήν απο-
κρυσταλλώνονται δύο χαρακτηρι-
στικά γνωρίσματα της νεο-οθωμα-
νικής έμπνευσης. Το πρώτο είναι
η στρατικοποίηση της εξωτερικής
πολιτικής της Άγκυρας και το δεύ-
τερο, το τι θεωρεί «Γραμμή Άμυνας»
ή καλύτερα «Περιοχή Άμυνας», μια
περιοχή δηλ. που ξεκινά από τη
Μαύρη Θάλασσα και καταλήγει,
μέσω Αιγαίου και Λιβύης, στον
Περσικό Κόλπο.

Σε αντίθεση, βέβαια, με τις επεμ-
βάσεις της στα πιο πάνω εδάφη,
αυτή στη Λιβύη είναι ίσως η πιο
τολμηρή. Εκεί δεν υπάρχουν κοινά
σύνορα και οι αντίπαλοί της είναι
περισσότεροι και πιο αποφασιστι-
κοί. Τα δε συμφέροντα μεγάλα και
το ρίσκο μεγαλύτερο από ό,τι οι
διασυνοριακές συγκρούσεις όπου
οι αντιστάσεις ήταν πιο αδύνατες. 

Σε μια άλλη διάσταση δηλώσε-
ων, εξίσου σοβαρή, βρίσκεται και
αυτή του Τούρκου υπουργού Ενέρ-
γειας και Φυσικών Πόρων, Φατίχ
Ντονμέζ σύμφωνα με τον οποίο:
«Η Τουρκία αξιολογεί ευκαιρίες
συνεργασίας με τη Λιβύη για εξε-

ρεύνηση πετρελαίου και φυσικού
αερίου, διότι η χώρα αποσκοπεί
στη μείωση των εισαγωγών ενέρ-
γειας οι οποίες κοστίζουν 40 δισ.
δολάρια ετησίως…».

Άρα, το τι επιδιώκει η Τουρκία
είναι πλέον φανερό. Αυτό που δεν
έχει ξεκαθαρίσει ακόμα είναι πως
τα επηρεαζόμενα κράτη, αλλά και
η Ε.Ε. και οι ΗΠΑ αντιδρούν σε
αυτή την επεκτατική διάθεση που
επιδεικνύει η Τουρκία.

Η Ουάσιγκτον, παρόλες τις κατά
καιρούς δηλώσεις, φαίνεται να είναι
διστακτική όχι τόσον για τις κινή-
σεις της Άγκυρας, αλλά κυρίως για
τις προθέσεις της Ρωσίας. Εξάλλου,

ο πρόεδρος Τραμπ έχει να αντιμε-
τωπίσει δύο κρίσιμα ζητήματα,
αυτό της πανδημίας, αλλά κυρίως
αυτό της εκλογικής αναμέτρησης.
Ο πρόεδρος Μακρόν, σε πρόσφατη
δήλωσή του, ανέφερε ότι δεν υπο-
στηρίζει καμία από τις αντιμαχό-
μενες πλευρές παρά μόνο την κα-
τάπαυση του πυρός και την έναρξη
ειρηνευτικών συνομιλιών. Η μο-
ναδική πρακτική αντίδραση που
επέδειξε η Γαλλία, είναι η απόσυρση
των ναυτικών της δυνάμεων από
τη νατοϊκή επιχείρηση «Sea Guar-
dian», ως ένδειξη διαμαρτυρίας
σχετικά με το γνωστό επεισόδιο
με το τουρκικό ναυτικό. Ως απάν-

τηση, η Τουρκία κατηγόρησε τη
Γαλλία ότι ως μέλος του ΝΑΤΟ προ-
σπαθεί να αυξήσει τον ρόλο της
Ρωσίας στη Λιβύη, παρά το γεγονός
ότι η συμμαχία θεωρεί τη Μόσχα
εχθρική δύναμη. Σε μία τελευταία
εξέλιξη ο ΥΠΕΞ της Γαλλίας δήλωσε
την Τετάρτη ότι οι υπουργοί Εξω-
τερικών της Ευρωπαϊκής Ένωσης
θα συναντηθούν στις 13 Ιουλίου
για να συζητήσουν τις τουρκικές
προσπάθειες γεώτρησης στην ανα-
τολική Μεσόγειο και ανέφερε ότι
ενδέχεται να εξεταστούν νέες κυ-
ρώσεις στην Άγκυρα, σύμφωνα με
το Reuters.

Η αντίδραση της Αιγύπτου, πα-

ρόλο που ο πρόεδρος αλ Σίσι, έχει
θέσει ως κόκκινη γραμμή την πόλη
της Σύρτης, είναι ακόμα αμφιλε-
γόμενη. Ο Αιγύπτιος πρόεδρος έχει
να αντιμετωπίσει τρία σοβαρά ζη-
τήματα που θεωρούνται κρίσιμα
για τη χώρα: Τα συνεχώς αυξανό-
μενα κρούσματα ένεκα της παν-
δημίας, το πρόβλημα με το Μεγάλο
Αιθιοπικό Φράγμα Αναγέννησης,
η πλήρωση του οποίου απειλεί την
παροχή νερού στη Αίγυπτο και η
δραστηριότητα του ISIS στο Σινά
και στο εσωτερικό με τα παραρτή-
ματα της Μουσουλμανικής Αδελ-
φότητας. 

Αυτό που ίσως να αναγκάσει
τον αλ Σίσινα επέμβει στρατιωτικά
είναι μια ξαφνική απειλή πλησίον
των συνόρων ή μια ξαφνική επί-
θεση στη Σύρτη και την Αλ Τζούφρα
από τις δυνάμεις της GNA. Σε κάθε
περίπτωση όμως, η Αίγυπτος είναι
αποφασισμένη να αποτρέψει μια
χώρα που στηρίζεται από τη Μου-
σουλμανική Αδελφότητα να απο-
κτήσει επιρροή στα σύνορά της.
Οι πιθανότητες για προέλαση των
δυνάμεων της GNA προς τη Σύρτη
και την Αλ-Τζούφρα, υποστηριζό-
μενες από την Τουρκία, περί τα
τέλη Ιουλίου, είναι μεγάλες και
αυτό είναι φανερό από τις επιχει-
ρησιακές προετοιμασίες της Τουρ-
κίας, παρά τις προειδοποιήσεις της
Αιγύπτου.

Αν όμως αυτό συμβεί στη Λιβύη,
τι θα πράξει η Ρωσία στο Ιντλίμπ
της Συρίας; Εκτιμώ ότι το διακύ-
βευμα για τον Τούρκο πρόεδρο
είναι μεγάλο και ότι το ρίσκο είναι
μονόδρομος γι’ αυτόν.

Ο κ. Κυριάκος Ν. Ποχάνης είναι αρχιπλοί-
αρχος (ε.α.) Π.Ν. (Πρώην διοικητής Κυ-
πριακού Ναυτικού).

Του ΝΙΚΟΥ ΣΤΕΛΓΙΑ

Το Ισλαμικό Κράτος(ΙΚ) ευελπιστούσε
να οικοδομήσει στα κεντρικά πα-
ράλια της Λιβύης ένα εμιράτο, το
οποίο θα έλεγχε σημαντικά ενερ-
γειακά αποθέματα. Το συγκεκριμένο
σχέδιο σκόνταψε πάνω στην πα-
ρέμβαση των ΗΠΑ στον εμφύλιο
πόλεμο της Λιβύης. Με την αερο-
πορική κάλυψη και υποστήριξη των
ΗΠΑ, διάφορες ένοπλες δυνάμεις
κατάφεραν το 2016 να θέσουν τέλος
στην κυριαρχία του ΙΚ. Τρία χρόνια
μετά, οι ντόπιες φυλές άλλαξαν στρα-
τόπεδο, διέκοψαν τη συνεργασία
με την Τρίπολη, και καλωσόρισαν
τις δυνάμεις που διοικεί ο Χαλίφα
ΜπινΧάφταρ. Όσον αφορά τη στρα-
τηγικής σημασίας Σύρτη, αυτή βρί-
σκεται σε μια τοποθεσία γνωστή ως
«Ημισέληνος του Πετρελαίου», αφού
ελέγχει δεκάδες αγωγούς πετρελαίου
και φυσικού αερίου και η οποία δια-
θέτει το 60% των ενεργειακών απο-
θεμάτων της Λιβύης. Εξαιτίας αυτών
των πλούσιων κοιτασμάτων, η Σύρτη
έχει μετατραπεί τις τελευταίες εβδο-
μάδες σε μήλο της έριδος, για τις
διάφορες συγκρουόμενες πλευρές
του εμφυλίου της Λιβύης. Στηριζό-
μενη από τους συμμάχους της, η
Τουρκία επιχειρεί να ελέγξει τηστρα-
τηγικής σημασίας πόλη, σκοντά-
φτοντας στην αντίσταση των αντι-
πάλων της.

Ρωσο-τουρκικό μπρα ντε φέρ
Έναν χρόνο μετά τηστρατιωτική

εμπλοκή της στον εμφύλιο της Λι-
βύης, η Τουρκία μετρά κέρδη και
επιτυχίες. Η τουρκική παρέμβαση
γλύτωσε τηδιεθνώς αναγνωρισμένη
κυβέρνηση της Λιβύης από τα χει-
ρότερα, και συγκεκριμένα από μια
πιθανή κατάρρευση. Έχοντας ανα-
κτήσει πλέον τις δυνάμεις της, ιδι-
αίτεραστα περίχωρα της πρωτεύου-
σας Τρίπολης, επιχειρεί να καταλάβει
την Σύρτη. Το σχέδιο της κυβέρνη-
σης της Λιβύης, την οποία υποστη-
ρίζουν ενεργά η Τουρκία και το Κα-
τάρ, σκοντάφτει σε στρατιωτικής
υφής δυσκολίες και στην αδιαλλαξία
του Κρεμλίνου. Έμπειροι αναλυτές
προειδοποιούν ότι η κατάληψη της
Σύρτης και της γειτονικής Τζούφρα

δεν θα είναι ένα εύκολο εγχείρημα
για την Τουρκία και τους συμμάχους
της, αφού οι αεροπορικοί βομβαρ-
δισμοί των δυνάμεων του Χαφτάρ
δυσχεραίνουν το έργο των χερσαίων
δυνάμεων, ενώ οι μεγάλες αποστά-
σεις στο έδαφος δοκιμάζουν τις δυ-
νατότητες των τουρκικών μη επαν-
δρωμένων αεροσκαφών. 

Λαμβάνοντας υπόψη της τις με-
γάλες δυσκολίες στο μέτωπο της
Σύρτης, πρώτα η κυβέρνηση της
Τρίπολης και στην συνέχεια η ίδια
η Άγκυρα επιχείρησαν στις αρχές
του Ιουνίου να έρθουν σε συνεν-
νόηση με τη Μόσχα με στόχο ένα
είδος διχοτόμησης στη γη της Σύρ-
της. Η Ρωσία απέρριψε την πρόταση
της διχοτόμησης της επικράτειας
και των ενεργειακών κοιτασμάτων
της πόλης και «απάντησε» στην
τουρκική πλευρά, στέλνοντας νέα
μαχητικά αεροσκάφη στα παράλια
της Λιβύης. Αντιμέτωπη με την άρ-
νηση της Ρωσίας, η τουρκική δι-
πλωματία επιχείρησε αρχικά να εξα-
σφαλίσει τη διαμεσολάβηση του
ΝΑΤΟ και να προωθήσει την έναρξη
διαπραγματεύσεων ανάμεσα στην
κυβέρνηση της Τρίπολης και το εξό-
ριστο διεθνώς αναγνωρισμένο κοι-
νοβούλιο της Λιβύης. Στη συνέχεια,
στις 8 Ιουνίου,ο πρόεδρος της Τουρ-
κίας ανακοίνωσε ότι θα συζητήσει
το όλο ζήτημα με τον Ρώσο ομόλογό
του. Λίγες ημέρες μετά, στις 17 Ιου-
νίου, έφτασε στην Τρίπολη μια τουρ-
κική αντιπροσωπεία στην οποία
συμμετείχαν υψηλόβαθμα στελέχη
της τουρκικής κυβέρνησης. Στην
πρωτεύουσα της Λιβύης, η τουρκική
πλευρά έθεσε επί τάπητος τα νέα
στρατιωτικά σχέδια της συμμαχίας
αλλά και τα τουρκικά σχέδια για βά-
σεις και νέες επενδύσεις στην Λιβύη. 

Λίγα εικοσιτετράωρα πριν από
τις συνομιλίες στην Τρίπολη, συνο-
δευόμενος από υψηλόβαθμους συ-
νεργάτες του Κρεμλίνου, ο υπουργός
Εξωτερικών της Ρωσίας, Σεργκέι
Λάβροβ ματαίωσε την τελευταία
στιγμή το επίσημο ταξίδι του στην
Κωνσταντινούπολη, και όπως επι-
σημαίνει ο Τούρκος αναλυτής και
δημοσιογράφος Μουράτ Γιεκτίν,
αυτόέφερε στην επιφάνεια το ρήγμα
στις ρωσοτουρκικές σχέσεις όσον
αφορά το ζήτημα της Λιβύης. 

Η κόκκινη γραμμή
Σύμφωνα τον Φεχίμ Τάστεκιν,

αναλυτή σε ζητήματα αραβικού κό-
σμου και κουρδικού ζητήματος, η
ρωσική πλευρά είχε ήδη ξεκαθαρίσει
από τις αρχές του Ιουνίουότι η Σύρτη
αποτελεί την «κόκκινη γραμμή» της
ρωσικής διπλωματίας στη Λιβύη.
Συγκεκριμένα, οι Ρώσοι αξιωματού-
χοι στη Μόσχα είχαν απορρίψει σε
αυστηρό ύφος τα σχέδια της κυβέρ-
νησης της Τρίπολης, ενώ παρόμοια
στάση τηρούν και άλλοι σύμμαχοι
του Στρατάρχη Χάφταρ. 

Όπως η Ρωσία έτσι και η Γαλλία
αντιτίθεται στην ιδέα της διεύρυνσης

της τουρκικής ακτίνας δράσης στη
Λιβύη. Το Παρίσι, το οποίο πριν από
λίγες ημέρες κατήγγειλε ως «εχθρική
πράξη» την κίνηση του τουρκικού
ναυτικού κατά ενός γαλλικού πολε-
μικού σκάφους, επιχειρεί να εμπο-
δίσει τον έλεγχο της Σύρτης από
την Τουρκία και τη Ρωσία. Οι τελευ-
ταίες αναλύσεις για τη στάση της
Γαλλίας στη νέα φάση του πολέμου
της Λιβύης τονίζουν ότι οι διπλω-
ματικές και στρατιωτικές μανούβρες
του Παρισιού, το οποίο βρίσκεται
στο πλευρό των δυνάμεων του Χα-
φτάρ, περιπλέκουν τις εξελίξεις στο
εσωτερικό του ΝΑΤΟ και αμβλύνουν
τις διαφορές των μελών της συμμα-
χίας. Όπως η Ρωσία και η Γαλλία,
έτσι και η Αίγυπτος προσεγγίζει το
ζήτημα της Σύρτης ως μια «κόκκινη
γραμμή». Η Αίγυπτος μοιράζεται με
τη Λιβύη χερσαία και θαλάσσια σύ-
νορα, διατηρώντας και στενά πολι-
τισμικά και οικονομικά δεσμά και
σε αντίθεση με όλους τους υπόλοι-
πους πρωταγωνιστές του λιβυικού
ζητήματος, το Κάιρο έχει τη δυνα-
τότητα να συνομιλήσει απευθείας
με τις ισχυρές φυλές της Λιβύης.
Έτσι, ο πρόεδρος της Αιγύπτου, συ-

νοδευόμενος από φύλαρχους της
Λιβύης, ανακοίνωσε πρόσφατα ότι
η Σύρτη αποτελεί την κόκκινη γραμ-
μή της κυβέρνησής του και ότι το
Κάιρο είναι έτοιμο να χρησιμοποι-
ήσει κάθε διαθέσιμο μέσο. Τη θέση
της Αιγύπτου υποστηρίζουν η Σα-
ουδική Αραβία και τα Ηνωμένα Αρα-
βικά Εμιράτα.

Το σενάριο της διχοτόμησης
Στην παρούσα φάση του εμφυ-

λίου της Λιβύης, η Τουρκία επιχειρεί
να αναχαιτίσει τις κινήσεις της Ρω-
σίας, της Γαλλίας και της Αιγύπτου
εκμεταλλευόμενη στην υποστήριξη
των δικών της συμμάχων. Όπως
μας επισημαίνει ο κ. Τάστεκιν, το
Κατάρ χρηματοδοτεί τις νέες στρα-
τιωτικές περιπέτειες της Τουρκίας
στα παράλια της Ανατολικής Με-
σογείου. Την ίδια στιγμή, η Ιταλία,
με απώτερο στόχο τον περιορισμό
των ροών προσφύγων και μετανα-
στών από την περιοχή προς τα ιτα-
λικά παράλια και φυσικά την κατο-
χύρωση των δικών της συμφερόντων
στην Λιβύη, διατηρεί στενή συνερ-
γασία και διάλογο με την Άγκυρα. 

Όπως η Ιταλία, έτσι και οι ΗΠΑ,

τοποθετούνται στην παρούσα φάση
του εμφυλίου στο πλευρό της συμ-
μαχίας της Τρίπολης. Ο κ. Γιετκίν
τονίζει ότι ο βασικός στόχος της
Ουάσιγκτον είναι η εμπόδιση της
εδραίωσης της ρωσικής παρουσίας
στην Λιβύη. 

Αναλύοντας τον νέο συσχετισμό
δυνάμεων στη Λιβύη, ο Αιγύπτιος
αναλυτής Μοχάμμαντ Αλ Σαϊντί το-
νίζει τα εξής: «Υπάρχουν δύο ανα-
μενόμενα - πιθανά σενάρια στη Λι-
βύη. Και τα δύο απαιτούν την ταχεία
παρέμβαση της Αιγύπτου για να
προστατεύσει τη δική της εθνική
ασφάλεια και τον εφοδιασμό με φυ-
σικό αέριο. Το πρώτο είναι η επιβολή
κατάπαυσης του πυρός στη Λιβύη
και η απομάκρυνση όλων των ξένων
δυνάμεων από τη χώρα. Το δεύτερο
σενάριο είναι μια αιγυπτιακή στρα-
τιωτική επέμβαση στη Λιβύη».

Ο πρώην αναπληρωτής υπουργός
Εξωτερικών της Αιγύπτου, Χουσεΐν
Χαρίντι, προχωρά ένα βήμα πιο πέρα
και επισημαίνει : «Προσωπικά πι-
στεύω ότι ο πρόεδρος Αλ Σίσι, αυ-
ξάνοντας τις πιθανότητες της άμεσης
στρατιωτικής επέμβασης στη Λιβύη,
ήθελε οι παρατηρήσεις του να λει-
τουργήσουν ως αποτρεπτικός πα-
ράγοντας και ως προειδοποίηση για
τη σοβαρότητα της κατάστασης.
Μια (πιθανή) τουρκοαιγυπτιακή
στρατιωτική αντιπαράθεση θα ήταν
πολύ δύσκολο να ελεγχθεί. Θα ήταν
εξαιρετικά επικίνδυνο να μην προ-
σπαθήσουμε σκληρά για να απο-
τρέψουμε αυτό το ενδεχόμενο». 

Την άποψη του κ. Χαριντί συμ-
μερίζεται και ο αναλυτής του τουρ-
κικού φιλοκυβερνητικού think-tank
«SETA», ο Βεϊσέλ Κουρτ. Τη στιγμή
που η κυβέρνησή του επιχειρεί να
προσεγγίσει τη Μόσχα υποβάλλον-
τας σχέδια διχοτόμησης των εδαφών
και ενεργειακών κοιτασμάτων της
Λιβύης, ο κ. Κουρτ προβάλλει την
άποψη ότι ο αιγυπτιακός στρατός
δεν επιθυμεί έναν πόλεμο με την
Τουρκία. Ο κ. Τάστεκιν δεν είναι σί-
γουρος για την ορθότητα αυτής της
διαπίστωσης. Από την δική του σκο-
πιά, εδώ και ημέρες, οι αντιμαχόμενες
πλευρές στηΣύρτη και στα περίχωρά
της βρίσκονται με το δάχτυλο στη
σκανδάλη. 

Οι πιθανότητες προέλασης της GNA προς Σύρτη και Αλ-Τζούφρα, υποστηριζόμενες από την Τουρκία, περί τα τέλη Ιου-
λίου, είναι μεγάλες παρά τις προειδοποιήσεις της Αιγύπτου. Αν όμως αυτό συμβεί στη Λιβύη, τι θα πράξει η Ρωσία στο
Ιντλίμπ της Συρίας; Το διακύβευμα για τον Τούρκο πρόεδρο μεγάλο και το ρίσκο μονόδρομος.

EP
A

Η Σύρτη κρίνει τους σχεδιασμούς Ερντογάν
Σε τροχιά σύγκρουσης Αίγυπτος και Τουρκία για τη Λιβύη, υπό τη στενή παρακολούθηση των συμμάχων των δύο πλευρών 

Η Σύρτη έχει μετατραπεί τις τελευταίες εβδομάδες σε μήλο της έριδος, για τις διάφορες συγκρουόμενες πλευρές του
εμφυλίου της Λιβύης. Στηριζόμενη από τους συμμάχους της, η Τουρκία επιχειρεί να ελέγξει τη στρατηγικής σημασίας
πόλη, σκοντάφτοντας στην αντίσταση των αντιπάλων της.

������

Ο Τούρκος αναλυτής
Μουράτ Γιετκίν τονίζει
ότι ο βασικός στόχος της
Ουάσιγκτον είναι η εμ-
πόδιση της εδραίωσης
της ρωσικής παρουσίας
στην Λιβύη.
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ΑΡΘΡΟ / Του ΑΝΔΡΕΑ ΒΑΣΙΛΕΙΟΥ

Λήψη φαρμάκων κατά την εγκυμοσύνη

Μ ία από τις μεγαλύτερες ανη-
συχίες των εγκύων γυναι-
κών είναι η λήψη φαρμά-

κων κατά την περίοδο της κύησης
και πόσο ασφαλής είναι αυτό για
τα έμβρυα. Και όχι άδικα, καθότι
στο παρελθόν εμφανίστηκαν πε-
ριπτώσεις όπου η λήψη φαρμάκων
από έγκυες γυναίκες προκάλεσε
είτε επιπλοκές στη γέννα, είτε ανω-
μαλίες στα γεννηθέντα παιδιά (π.χ.
η θαλιδομίδη που προκάλεσε φω-
κομέλια σε πάνω από 10.000 παιδιά
τη δεκαετία του 1960) (βλ. Kim J.H.,
Scialli A.R. Thalidomide: The tra-
gedy of birth defects and the ef-
fective treatment of disease, To-
xicological Sciences 2011; 122(1):1-

6). Ανατρέχοντας σε μια σειρά από
φαρμακευτικά προϊόντα, θα δια-
πιστώσει κάποιος ότι τα πλείστα
αναφέρουν είτε ότι θα πρέπει να
αποφεύγεται/αντενδείκνυται η
χρήση τους κατά την εγκυμοσύνη,
είτε θα πρέπει να χρησιμοποιούνται
μόνο εφόσον κριθεί από τον θερά-
ποντα ιατρό, ότι το όφελος υπερ-
τερεί του κινδύνου. 

Αυτό συμβαίνει διότι τα δεδο-
μένα ασφαλείας που υπάρχουν για
τον συγκεκριμένο πληθυσμό είναι
πολύ περιορισμένα, καθότι το νο-
μικό πλαίσιο είναι αρκετά αυστηρό
και αποφεύγεται να γίνονται κλι-
νικές μελέτες φαρμάκων που να
συμπεριλαμβάνουν έγκυες γυναίκες

(συνήθως οι γυναίκες που βρίσκον-
ται σε αναπαραγωγική ηλικία και
λαμβάνουν μέρος σε κλινικές με-
λέτες, τους χορηγούνται αντισυλ-
ληπτικά) (Committee for Medicinal
Products for Ηuman Uuse (CHMP).
Guideline on the exposure to me-
dicinal products during pregnancy:
Need for post-authorization data
(EMEA/CHMP/313666/2005).Lon-
don. 2005). Έτσι τα περισσότερα
στοιχεία προέρχονται μέσα από
τις προ-κλινικές μελέτες που έγιναν
σε ζώα ή από την τυχαία ή αναγκαία
λήψη των φαρμάκων από τις εγ-
κύους μετά την έγκρισή τους (είτε
γιατί δεν γνώριζαν ότι ήταν έγκυες
και τα έλαβαν είτε διότι ο κίνδυνος

που θα δημιουργείτο, αν δεν λάμ-
βαναν τα φάρμακα, θα ήταν μεγα-
λύτερος από ότι αν τα λάμβαναν
αντίστοιχα). Συγκεντρώνοντας τα
στοιχεία αυτά οι φαρμακευτικές
εταιρείες και οι αρμόδιες αρχές
φαρμάκων, σταδιακά για κάθε ασθέ-
νεια μπορούν να δημιουργήσουν
μια εικόνα για το ποιο φάρμακο
έχει τις λιγότερες ή καθόλου επι-
πτώσεις τόσο στη μητέρα όσο και
στο παιδί και επομένως να γίνεται
χρήση των ασφαλέστερων φαρμά-
κων κατά την εγκυμοσύνη. Μάλι-
στα, ο αμερικάνικος FDA έχει δη-
μιουργήσει κατηγοριοποίηση για
την ασφάλεια των φαρμάκων κατά
την εγκυμοσύνη και κάθε φάρμακο

φέρει την αντίστοιχη σήμανση.
Είναι, λοιπόν, εμφανής η ανάγκη,

τόσο οι έγκυες γυναίκες όσο και
οι επαγγελματίες υγείας να ανα-
φέρουν στις φαρμακευτικές εται-
ρείες ή/και στις αρμόδιες αρχές ότι
υπήρξε έκθεση σε συγκεκριμένα
φάρμακα και ποιο ήταν το αποτέ-
λεσμα, ώστε να εμπλουτίζονται
ακόμα περισσότερο οι βάσεις δε-
δομένων και να υπάρχει κατάληξη
σε ακόμη πιο ακριβή συμπεράσμα-
τα για την έκθεση των εγκύων γυ-
ναικών στα φάρμακα. 

Ο κ. Ανδρέας Βασιλείου είναι διευθυντής
Ασφάλειας Φαρμάκων Remedica / Υπεύ-
θυνο Πρόσωπο Φαρμακοεπαγρύπνησης.Ο κ. Ανδρέας Βασιλείου.

Συνέντευξη στον ΓΙΑΝΝΟ ΛΥΤΡΑ

Η διαδικασία της ιχνηλάτησης οδήγησε
τη Μονάδα Επιδημιολογικής Επιτήρησης
στον εντοπισμό του 60% των επιβεβαι-
ωμένων κρουσμάτων κορωνοϊού στην
Κύπρο, μέχρι σήμερα, ωστόσο πρόκειται
για μια εξαντλητική και επίπονη δουλειά.
Ο επιδημιολόγος Πεδίου και επικεφαλής
της διαδικασίας της ιχνηλάτησης, Βα-
λεντίνος Σιλβέστρος, σε συνέντευξή του
στην «Κ», μιλάει για τις στιγμές που τον
σημάδεψαν και αυτές που τον κατέβαλαν
ψυχολογικά. Εξηγεί, παράλληλα, για ποιο
λόγο καθίσταται δυσκολότερη, πλέον,
η διαδικασία της ιχνηλάτησηςκαι στέλνει
ένα σημαντικό μήνυμα προς τους πολίτες,
ώστε να μη βρεθούμε ξανά σε κατάσταση
εκτάκτου ανάγκης. Τέλος, θυμάται τις
στιγμές που τον συγκλόνισαν, όπως την
επικοινωνία του με άτομα τα οποία τελικά
κατέληξαν.

–Ποια διαδικασία ακολουθείται για
τη διαδικασία της ιχνηλάτησης και
ποια εργαλεία σας βοηθούν για την
επίτευξη του καλύτερου αποτελέ-
σματος;

–Η ιχνηλάτηση ξεκινά από τη στιγμή
που έρχεται το αποτέλεσμα από τα μι-
κροβιολογικά εργαστήρια. Με το που
έρχεται θετικό αποτέλεσμα, φτάνει αμέ-
σως στα χέρια μου, για να ξεκινήσω τη
διαδικασία. Προτιμώ να αναφερθώ σε
μεθόδους ιχνηλάτησης, παρά σε εργαλεία.
Εξαρτάται από την περίπτωση: αν ένα
κρούσμα έχει ταξιδέψει, γίνεται η ιχντη-
λάτηση στο αεροπλάνο, αν πρόκειται
για μαθητή, πρέπει να γίνει ιχνηλάτηση
στην τάξη του, στηγειτονιά, στους φίλους
του, στις αθλητικές του δραστηριότητές
και φυσικά στην οικογένειά του. Η δια-
δικασία αυτή μπορεί να περιπλέξει πολύ
το θέμα. Επίσης, αξιοποιούμε τη βοήθεια
πολλών συνεργατών και εμπλέκουμε
διάφορους άλλους φορείς κάθε φορά. Γί-
νονται τηλεφωνικές επικοινωνίες με τις
επαφές, οι οποίες μας δηλώθηκαν από
το ίδιο το κρούσμα και γίνεται αξιολόγηση
της επαφής από τη Μονάδα Επιδημιο-
λογικής Επιτήρησης. Προσωπικά, έχω
εμπειρία σε θέματα δημόσιας υγείας και
ευτυχώς είμαι στο Υπουργείο Υγείας από
την αρχή της πανδημίας για την οργά-
νωση της διαδικασίας της ιχνηλάτησης.
–Ποιες δυσκολίες αντιμετωπίσατε ή
εξακολουθείτε να αντιμετωπίζετε στη
διαδικασία;

–Οι δυσκολίες ποικίλλουν και το κάθε
κρούσμα είναι διαφορετική περίπτωση.
Το κάθε άτομο έχει διαφορετικό χαρα-
κτήρα και διαφορετική αντίληψη της
κατάστασης. Πολλές φορές, είχαμε επίσης
δυσκολίες στη γλώσσα επικοινωνίας. Ει-
δικότερα τώρα με την άφιξη τουριστών,
αν κάποιος εξ αυτών δεν μιλάει ούτε ελ-

ληνικά, ούτε αγγλικά, η επικοινωνία κα-
θίσταται σχεδόν αδύνατη. Χρειάστηκε
να αναζητήσουμε και να βρούμε μετα-
φραστές, ακόμα και εθελοντές οι οποίοι
μιλούσαν κάποια ξένη γλώσσα. Υπάρχουν,
επίσης, και άτομα τα οποία είναι θετικά
στον ιό, τα οποία δεν συνεργάζονται με
τις οδηγίες, αλλά δεν με ανησυχεί αυτό,
καθώς υπάρχει το νομικό πλαίσιο που
μας καλύπτει. Πολλές φορές, καλέσαμε
και την Αστυνομία, προκειμένου να πει-
στούν κάποια άτομα να εφαρμόσουν τον
Περί Λοιμοκάθαρσης Νόμο. Είναι τόσο
μεγάλος ο φόρτος εργασίας, που δεν
μπορούμε να δώσουμε στον άλλο το πε-
ριθώριο να μην καταλάβει τις οδηγίες.
–Ποιες αντιδράσεις είχατε παρατη-
ρήσει από άτομα θετικά στον ιό που
κλήθηκαν για την διαδικασία της
ιχνηλάτησης;

–Οι αντιδράσεις ήταν πολλές. Ηλι-
κιωμένα άτομα, ειδικότερα τον Μάρτιο
και τον Απρίλιο, όταν τα κρούσματα
στην Κύπρο ήταν σε έξαρση, ήταν πα-
νικόβλητα. Μόλις τους ανακοινώναμε
ότι ήταν θετικοί στον ιό, η πρώτη τους
αντίδραση ήταν «Τώρα θα πεθάνω;».
Μια άλλη χαρακτηριστική αντίδραση
προήλθε από άλλο πολίτη, ο οποίος δή-
λωσε ότι δεν τον ενδιέφερε και ότι το

αποτέλεσμα της εξέτασής του ήταν λάθος,
άρα είπε ότι δεν θα τηρούσε την καραν-
τίνα. Ήταν μια από τις περιπτώσεις για
τις οποίες κλήθηκε η Αστυνομία. Πολλές
φορές, επίσης, παρά το ότι εξηγούμε τις
οδηγίες στο κάθε άτομο για πάνω από
μια ώρα, την επομένη μάς τηλεφωνούν
οι ίδιοι άνθρωποι και ρωτούν ξανά τα
ίδια πράγματα.
–Δεν δείξαμε όμως ότι τηρήσαμε τα
μέτρα;

–Κακά τα ψέματα, μας βοήθησε πολύ
το lockdown. Αν ζητούσαμε τότε από
κάποιον να μείνει σε αυτοπεριορισμό,
ουσιαστικά του στερούσαμε την υπερα-
γορά. Αν ζητήσουμε κάτι τέτοιο τώρα,
ουσιαστικά στερούμε στον πολίτη πολλά
περισσότερα πράγματα. Γι’ αυτό, τώρα
η δουλειά μου είναι πολύ δυσκολότερη
απ’ ό,τι προηγουμένως.
–Πρόσφατα, αναφέρθηκε στη Βουλή
ότι εστάλησαν SMS με αποτελέσματα
τεστ σε άτομα τα οποία δεν υποβλή-
θηκαν ποτέ σε αυτό. Πού μπορεί να
αποδίδεται αυτό το λάθος; Έτυχε να
σας δοθούν λάθος στοιχεία;

–Οι φόρμες που παραλαμβάνουμε
είναι όλες χειρόγραφες και τα στοιχεία
σε κάποιες περιπτώσεις δεν είναι ευδιά-
κριτα. Σε άλλες περιπτώσεις, μας δόθηκαν

όντως λάθος στοιχεία. Ενδεχομένως να
ήταν λάθος εκ μέρους του ατόμου που
κατέγραφε τα στοιχεία ενώ διενεργούσε
και τη δειγματοληψία, είτε ήταν δικό
μου το λάθος κατά την ανάγνωσή τους.
Ως εκ τούτου, μπορεί να είχα καταχωρήσει
λάθος ψηφίο αριθμού τηλεφώνου στη
βάση δεδομένων, η οποία στέλνει αυ-
τόματα μήνυμα στους αριθμούς αυτούς.
Να σημειωθεί ότι SMS λαμβάνουν μόνο
τα αρνητικά κρούσματα, ενώ τα θετικά
ειδοποιούνται τηλεφωνικώς. Επίσης,
πρέπει να ληφθεί υπ’ όψη ότι σε μαζικές
δειγματοληψίες υπάρχει ένας άνθρωπος
ο οποίος καταγράφει από το πρωί μέχρι
το βράδυ στοιχεία. Επομένως, είναι ανα-
μενόμενο ότι θα συμβούν κάποια
λάθη.Ακόμα ένα πρόβλημα είναι και τα
ελλιπή στοιχεία που λαμβάνουμε. Έτυχε
να γίνει λάθος σε συγκεκριμένη περί-
πτωση και έπρεπε να επικοινωνήσω με
την Αστυνομία, με το Τμήμα Μετανά-
στευσης και τους νοσηλευτές για να ζη-
τήσω πληροφορίες. Πλέον, υπάρχει και
μια πλατφόρμα του Υφυπουργείου Του-
ρισμού, απ’ όπου αντλούμε πληροφορίες.
Αυτό το πρόβλημα έχει συνέπειες και
στη διεκπεραίωση της δικής μου δουλειάς,
η οποία καθυστερεί πολύ να διεκπεραι-
ωθεί.Αντιλαμβάνεστε την καθυστέρηση
που παρατηρείται, όταν περιμένω από
μια αεροπορική εταιρεία να μου στείλει
λίστα επιβατών μέχρι τις 20:00 το βράδυ,
αλλά εγώ πρέπει να ξεκινήσω αμέσως
να καλώ τα άτομα που βρίσκονται σε
αυτή για να τα ενημερώσω. Η ταχύτητα
διαδραματίζει πολύ σημαντικό ρόλο στη
δουλειά μου.
–Μέχρι σήμερα, ποια ήταν η πιο δύ-
σκολη περίπτωση ιχνηλάτησης;

–Ο μεγαλύτερος αριθμός επαφών που
είχαν κληθεί από την Μονάδα Επιδη-
μιολογικής Επιτήρησης αφορούσαν σε
ένα συγκεκριμένο άτομο, το οποίο εν-
τοπίστηκε θετικό στον ιό στις αρχές της
πανδημίας. Αυτό το άτομο, εκτός από
τη δουλειά του, είχε πάει και δύο φορές
στην εκκλησία, είχε συναντηθεί με τα
παιδιά και τα εγγόνια του, αλλά και φίλους.
Για τρεις ώρες μιλούσαμε στο τηλέφωνο
και μου έδινε τα ονόματα και τα τηλέφωνα
των επαφών του.

Πιο δύσκολη
η ιχνηλάτηση
μετά την άρση
των μέτρων
Ο επιδημιολόγος, Βαλεντίνος Σιλβέστρος,
αποκαλύπτει στην «Κ» τις έντονες στιγμές
της επικοινωνίας του με θετικά κρούσματα

–Με τη μείωση του αριθμού των κρουσμάτων,
μειώνεται και ο αριθμός των ιχνηλατήσεων;

–Όχι, το αντίθετο, μάλιστα. Εν καιρώ lockdown,
το κάθε κρούσμα, εφόσον δεν μπορούσε να κυκλο-
φορήσει, είχε στενές επαφές μόνο με την οικογένεια
ή με άτομα που συγκατοικεί, που σημαίνει γύρω
στις 5-6 επαφές ο καθένας. Πλέον, με την άρση των
περιοριστικών μέτρων, ο αριθμός των ιχνηλατήσεων
αυξάνεται, καθώς ο κόσμος κυκλοφορεί. Πρόσφατα
υπήρξε η περίπτωση μαθητή, ο οποίος είχε 58
επαφές, από μέλη οικογένειας, φίλους, σχολείο,
φροντιστήρια και δραστηριότητες. Γι’ αυτό είναι
πολύ σημαντικό να γνωρίζουμε τα άτομα με τα
οποία ερχόμαστε σε επαφή, πλέον, με την άρση
των μέτρων. Σε αρκετές περιπτώσεις, άτομα δεν
γνωρίζουν καν τον αριθμό τηλεφώνου ατόμων με
τα οποία έρχεται σε επαφή, γι’ αυτό προσπαθούμε
να επικοινωνήσουμε από τα μέσα κοινωνικής δι-
κτύωσης, χάνοντας έτσι αρκετές επαφές.
–Η καθημερινότητά σου πόσο έχει αλλάξει και
από πότε;

–Η δική μου καθημερινότητα, πλέον, δεν υφί-
σταται, εδώ και τρεις μήνες. Τα μόνα άτομα με τα
οποία έχω φυσική επαφή, είναι οι συνάδελφοι στη
Μονάδα Επιδημιολογικής Επιτήρησης και η ομάδα
της ιχνηλάτησης. Περάσαμε μια πολύ δύσκολη
φάση, αφού όταν ο πλείστος κόσμος βρισκόταν στο
σπίτι του, εμείς, όπως κι εσείς, οι εκπρόσωποι των
ΜΜΕ, δουλεύαμε ασταμάτητα αυτό το διάστημα.
Πιστεύω ότι έχω τραυματιστεί ψυχολογικά από όλη
αυτή την δουλειά, καθώς έχω την αποκλειστική ευ-
θύνη της ιχνηλάτησης. Πολλές νύχτες, ενώ κοιμό-
μουν, ξύπνησα σαστισμένος με την απορία αν είχα
ολοκληρώσει όλες τις εκκρεμότητές μου. Πλέον,
διεκδικώ τα Σαββατοκύριακά μου, αλλά και πάλι,
δεν είναι δυνατόν, καθώς όταν προκύψει θετικό
κρούσμα, κάποιος πρέπει να το διαχειριστεί.
–Υπήρξαν περιπτώσεις που η κούραση σε κα-
τέβαλε;

–Θυμάμαι χαρακτηριστικά μια φορά που δεν
μπορούσα να βρω τον δρόμο για να πάω στο σπίτι
μου. Μάλιστα, το περιστατικό συνέβη εν μέσω lock-
down, όταν δεν διακινείτο ο κόσμος στους δρόμους
και δεν μπορούσα να προσανατολιστώ. Συγκεκριμένα,
έγινε την περίοδο της μεγάλης έξαρσης των κρου-
σμάτων στην Κύπρο, όταν οι δουλειές που έπρεπε
να γίνουν ήταν τόσο πολλές που μας κρατούσαν
εδώ μέχρι και τις 02:00 τα ξημερώματα. 
–Υπήρξε κάποιο περιστατικό που σε επηρέασε
ψυχολογικά πιο έντονα;

–Πολλές είναι οι στιγμές και έντονες, αλλά πιο
έντονα θυμάμαι τα άτομα που κατέληξαν. Μην ξε-
χνάτε ότι εγώ είμαι αυτός που μιλά πρώτα απ’ όλους
μαζί με όσους προκύπτουν θετικά κρούσματα. Ένα
συγκεκριμένο άτομο καλούσε εμένα για όλα όσα
χρειαζόταν να πληροφορηθεί ή ανησυχούσε. Ο συγ-
κεκριμένος είχε αφιχθεί στην Κύπρο από το εξωτερικό
και προέκυψε θετικός στον ιό, ο οποίος μεταδόθηκε
και σε άλλα μέλη της οικογένειάς του. Ως εκ τούτου,
έπρεπε να μιλήσω μαζί του πολλές φορές ώστε να
πάρω το ιστορικό και τις επαφές του. Μια μέρα με
πήρε τηλέφωνο και μου είπε ότι δεν ένιωθε πολύ
καλά, καθώς προσπαθούσε να αναπνεύσει, αλλά
δυσκολευόταν. Το ασθενοφόρο το ειδοποίησα
αμέσως εγώ, παρά το ότι μου έλεγε να παρακολου-
θήσει το πώς θα εξελισσόταν και να τηλεφωνήσει
την επομένη. Ο άνθρωπος δυστυχώς κατέληξε, αλλά
εγώ θυμάμαι έντονα το τελευταίο τηλεφώνημά του,
με το οποίο μου είπε πει ότι δεν αισθανόταν καλά.

Η καθημερινότητά
μου πλέον είναι
το Υπ. Υγείας

Ολόκληροι φάκελοι με τα αποτελέσματα χιλιάδων ατό-
μων βρίσκονται σε περίοπτες θέσεις στα γραφεία της
Μονάδας Επιδημιολογικής Επιτήρησης.
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Με την άρση των περιορι-
στικών μέτρων, ο αριθμός
των ιχνηλατήσεων αυξάνε-
ται, καθώς ο κόσμος κυκλο-
φορεί. Χαρακτηριστικό
παράδειγμα ήταν η πρό-
σφατη περίπτωση μαθητή, 
ο οποίος είχε 58 επαφές.

Σε πολλές περιπτώσεις υπήρξαν αντιδράσεις, με αποτέλεσμα να κληθεί η Αστυνομία,
προκειμένου να συμμορφωθούν άτομα θετικά στον ιό που παραβίαζαν την καραντίνα,
τονίζει ο Βαλεντίνος Σιλβέστρος.

Από άτομα με όρεξη απαρτίζεται η ομάδα της ιχνηλάτησης, λέει στην «Κ» ο επικεφαλής
της διαδικασίας. Η φωτογραφία ελήφθη εν ώρα αιχμής, όταν φτάνουν στα χέρια τους τα
αποτελέσματα και αρχίζουν τα τηλεφωνήματα.
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ΑΡΘΡΟ / Του ΠΑΝΑΓΙΩΤΗ ΧΡΙΣΤΙΑ

Ποιος φοβάται τις μεταρρυθμίσεις; 

Α πό τους μεγαλύτερους πο-
λιτικούς φιλοσόφους στην
ανθρώπινη ιστορία, ο Niccol

Machiavelli (1469-1527) παρατηρεί,
στο έκτο κεφάλαιο του Πρίγκηπα
(1513), πόσο δύσκολο είναι για έναν
πραγματικό ηγέτη να κάνει μεταρ-
ρυθμίσεις και να εισαγάγει «νέες
τάξεις πραγμάτων και νοοτροπίες»
(nuovior diniemodi). Σημειώνει χα-
ρακτηριστικά ο Φλωρεντίνος στο-
χαστής: «Δεν υπάρχει εγχείρημα
πιο δύσκολο, πιο αβέβαιο και πιο
επικίνδυνο από την εισαγωγή νέων
θεσμών. Όποιος προσπαθεί να πε-
ράσει μεταρρυθμίσεις σε έναν τόπο
κάνει φανατικούς εχθρούς όσους
επωφελήθηκαν από τους παλαιούς
θεσμούς και μετριοπαθείς υπερα-
σπιστές όσους θα ωφεληθούν από
τους νέους θεσμούς. Αυτή η με-
τριοπάθεια οφείλεται σε δύο λόγους.
Ο πρώτος είναι ο φόβος που νιώ-
θουν για τους αντιπάλους τους, οι
οποίοι έχουν με το μέρος τους τους
ισχύοντες νόμους. Ο δεύτερος είναι
η κοινή σε όλους τους ανθρώπους
δυσπιστία, η αδυναμία δηλαδή να
πιστέψουν στα οφέλη της νέας τά-
ξης πραγμάτων αν δεν έχουν πρώτα
πειστεί για αυτά από την εμπειρία
τους. Ως εκ τούτου, όταν αυτοί που
εχθρεύονται τους νέους θεσμούς
βρίσκουν την ευκαιρία να επιτε-
θούν, το κάνουν με όλο τον φανα-
τισμό και τον ζήλο του σεκταρι-
στικού πνεύματός τους, ενώ οι

υπέρμαχοι των νέων θεσμών τούς
υπερασπίζονται ψυχρά και αδιά-
φορα. Για τον λόγο αυτόν, η αντι-
παράθεση είναι ιδιαίτερα επικίν-
δυνη».

Στην καθημερινή ροή των πραγ-
μάτων, οι μεταρρυθμιστές στέκον-
ται αδύναμοι μπροστά στον φαύλο
κύκλο της διαφθοράς και της συ-
νήθειας. Η Ιστορία προχωράει αργά,
εκτός και εάν κάποιο γεγονός, κά-
ποια συγκυρία, την ωθήσει απότομα
προς τα εμπρός. Σε αυτή την πε-
ρίπτωση, η καθημερινότητα, όπως
την ξέρουμε, αποδομείται και μαζί
με αυτή χάνεται το αίσθημα ασφά-
λειας που τη συνόδευε. 

Οι μεταρρυθμίσεις καθίστανται
αναπόφευκτες για να αντιμετωπι-
σθεί η έκτακτη κατάσταση, δοκι-
μάζονται, κερδίζουν την εμπιστο-
σύνη του λαού και δικαίως διεκδι-
κούν μια θέση στη νέα καθημερι-
νότητα. Ωστόσο οι πολέμιοι των
νέων θεσμών καιροφυλαχτούν.
Μόλις περάσει η έκτακτη κατά-
σταση και παρά το γεγονός ότι οι
καινούριοι θεσμοί έχουν αποδειχθεί
πιο λειτουργικοί, πιο δίκαιοι, πιο
επωφελείς, όσοι αντιδρούν σ’ αυ-
τούς διαρρηγνύουν τα ιμάτιά τους
ζητώντας «επιστροφή στην κανο-
νικότητα». 

Η σημαντικότερη προσωρινή
μεταρρύθμιση κατά τη διάρκεια
της πανδημίας ήταν η εξ αποστά-
σεως εργασία. Τα οφέλη είναι πολ-

λαπλά: από τη βελτίωση των περι-
βαλλοντικών συνθηκών στις με-
γαλουπόλεις λόγω των αισθητά
μειωμένων μετακινήσεων έως την
εξοικονόμηση άσκοπων εργατοω-
ρών χάρη στη δυνατότητα αυτο-
οργάνωσης των εργαζομένων. Όλα
πλέον δείχνουν ότι το βέλτιστο
σχήμα εργασίας θα ήταν ένα μόνιμο
υβριδικό σύστημα, το οποίο θα
προσαρμόζεται στις ανάγκες της
κάθε επιχείρησης και υπηρεσίας.
Το ίδιο ακριβώς συνέβη και στην
πανεπιστημιακή καθημερινότητα,
η οποία γεύθηκε τους καρπούς της
εξ αποστάσεως λειτουργίας και δι-
δασκαλίας. Και σε αυτή την περί-
πτωση όμως η νέα νοοτροπία προ-
καλεί φόβο στους ζηλωτές των πα-
λαιών θεσμών.

Ο Giorgio Agamben, ένας από
τους πλέον προβεβλημένους Ιτα-
λούς φιλοσόφους, σε ένα σύντομο
κείμενό του που κυκλοφόρησε στο
διαδίκτυο στις 23 Μαΐου 2020 με
τον εμβληματικό τίτλο «Νεκρώσιμη
ακολουθία για τους φοιτητές» (la-
utre quotidien.fr), επιτίθεται με
ανείπωτη σφοδρότητα εναντίον
της εξ αποστάσεως εκπαίδευσης.
Αντιδρώντας ενστικτωδώς στην
ιδέα πως τα ιταλικά πανεπιστημιακά
ιδρύματα θα λειτουργούσαν με εξ
αποστάσεως εκπαίδευση την επό-
μενη ακαδημαϊκή χρονιά 2020-
2021, ο Agamben κατηγορεί τους
Ιταλούς καθηγητές για φασισμό:

«Οι καθηγητές που αποδέχονται –
όπως κάνουν μαζικά – να υποταχ-
θούν στη νέα δικτατορία της τη-
λεματικής και να διδάξουν τα μα-
θήματά τους μόνο στο διαδίκτυο
είναι το απόλυτο ισοδύναμο των
καθηγητών του (ιταλικού) πανεπι-
στημίου που το 1931 ορκίστηκαν
πίστη στο φασιστικό καθεστώς».
Πέρα από τον παραλογισμό μιας
τέτοιας αιτίασης, έχει ενδιαφέρον
να εξετάσουμε τι ακριβώς εξοργίζει
τον Agamben στην εξ αποστάσεως
εκπαίδευση, τι είναι αυτό που τρέ-
φει «τον φανατισμό και τον ζήλο
του σεκταριστικού πνεύματός του»,
όπως θα έλεγε και ο Machiavelli. 

Με την εισαγωγή της εξ απο-
στάσεως εκπαίδευσης, τα πανεπι-
στήμια μετατρέπονται από κλειστές
κοινότητες σε ανοικτές κοινωνίες.
Αν οι κλειστές κοινότητες μπορούν
να ελεγχθούν από συγκεκριμένα
άτομα ή ομάδες, οι ανοιχτές κοι-
νωνίες αντιστέκονται χάρη στην
ικανότητά τους να μεταμορφώνον-
ται διαρκώς και να προσαρμόζονται
σε νέες συνθήκες. Αυτό που χάνε-
ται, γράφει ο Agamben, είναι η φοι-
τητική ζωή: «Όποιος έχει διδάξει
σε πανεπιστημιακή αίθουσα γνω-
ρίζει καλά πώς μπροστά στα μάτια
του σχηματίζονται φιλίες και με
βάση τα πολιτιστικά και πολιτικά
ενδιαφέροντα των φοιτητών ορ-
γανώνονται μικρές ομάδες μελέτης
και έρευνας που συνεχίζονται ακό-

μη και μετά το τέλος του μαθήμα-
τος». Η φοιτητική ζωή δημιουργεί
ισχυρούς δεσμούς τόσο ανάμεσα
στους φοιτητές όσο και ανάμεσα
σε φοιτητές και διδάσκοντες. Η
καθημερινή συναναστροφή και η
ιδεολογική αναζήτηση, η κοινή
πράξη, συχνά κινηματικού χαρα-
κτήρα, είναι η κοινωνική κόλλα
που δημιουργεί ισχυρούς δεσμούς,
ικανούς να καθορίσουν την επαγ-
γελματική και πολιτική ζωή μιας
ολόκληρης γενιάς. Δημιουργούνται
έτσι τα λόμπι, οι «κύκλοι» και οι
«στοές» του αύριο, άτυπες οργα-
νώσεις που θα αποτελέσουν κέντρα
επιρροής και εξουσίας τόσο της
ακαδημαϊκής κοινότητας όσο και
της ευρύτερης κοινωνίας. Επομέ-
νως, αυτό που χάνεται είναι η δομή
της διαχείρισης και της αναπαρα-
γωγής ενός συγκεκριμένου συστή-
ματος εξουσίας κλειστού τύπου
που στηρίζεται σε συμπάθειες, φι-
λίες, ιδεολογικές προτιμήσεις και
κοινές εμπειρίες. 

Αντίθετα από αυτό που πιστεύει
ο Agamben, η «τεχνολογική βαρ-
βαρότητα» δεν επιφέρει το τέλος
της φοιτητικής ζωής, αλλά τη με-
τουσίωσή της. Ο θεσμός του «ανοι-
κτού πανεπιστημίου» έχει αποδείξει
πως υπάρχει φοιτητική ζωή στην
εποχή της τεχνολογίας της διδα-
σκαλίας. Υπάρχει πολιτική και κοι-
νωνική ζύμωση μεταξύ των φοι-
τητών και μετάδοση κάθε είδους

προβληματισμού από τους δασκά-
λους στους μαθητές. Είναι αλήθεια
ότι η φυσική απόσταση επιφέρει
ψυχική αποστασιοποίηση. Αυτό
το αποτέλεσμα όμως οδηγεί στην
εκλογίκευση της σχέσης, περιορί-
ζοντας τα κοινά πάθη και τους έν-
τονους συναισθηματισμούς. Η απο-
στασιοποίηση ενισχύει την κριτική
στάση, είναι δάσκαλος της ελευ-
θερίας της συνείδησης και της ατο-
μικής ευθύνης. 

Όταν ο Λουκίλιος αφήνει τη Ρώ-
μη για τη Σικελία, ο Λατίνος φιλό-
σοφος Σενέκας (4 π.Χ.-65 μ.Χ.) δεν
εγκαταλείπει τον μαθητή του, αλλά
συνεχίζει για δύο χρόνια (63-64
μ.Χ.) τη διδασκαλία του μέσω της
«τεχνολογικής βαρβαρότητας» της
εποχής, της επιστολογραφίας. Στη
δέκατη επιστολή του τού γράφει:
«Δες τι γνώμη έχω για σένα: τολμάω
να σε εμπιστευτώ στον εαυτό σου».
Η εξ αποστάσεως εκπαίδευση και
η μεικτή διδασκαλία δεν καταδι-
κάζουν σε θάνατο τη φοιτητική
ζωή και τους φοιτητές, όπως ισχυ-
ρίζεται ο Agamben. Αντίθετα, τους
καθιστούν αυτόνομους, ελεύθε-
ρους, ικανούς να δράσουν σε μια
ανοιχτή κοινωνία.

Ο Παναγιώτης Χριστιάς είναι Αν. Καθηγη-
τής του Πανεπιστημίου Κύπρου και εταί-
ρος του ερευνητικού κέντρου «Ευρωπαϊ-
κές Δυναμικές» του Πανεπιστημίου του
Στρασβούργου.

Του ΝΙΚΟΥ ΣΤΕΛΓΙΑ

Στα μέσα της προηγούμενης εβδο-
μάδας, η «κυβέρνηση» του Ερσίν
Τατάρ, αγνοώντας τις προειδοποι-
ήσεις του ηγέτη της τουρκοκυπρια-
κής κοινότητας, Μουσταφά Ακιντζί,
της τ/κ αντιπολίτευσης, των T/κ
επιστημόνων, ιατρών και μεγάλων
μερίδων της τ/κ κοινότητας, προ-
χώρησε στη λήψη μιας αμφιλεγό-
μενης απόφασης. Κατά τις πρώτες
ώρες της 1ης Ιουλίου, η «κυβέρνη-
ση» έδωσε το πράσινο φως για τη
θαλάσσια και αεροπορική επανα-
σύνδεση των Kατεχομένων με την
Τουρκία. Μαζί με τις πρώτες πτή-
σεις και τα πρώτα σκάφη που προ-
σέγγισαν το λιμάνι της Κερύνειας,
έφτασαν και τα πρώτα νέα «εισα-
γόμενα» κρούσματα του Covid 19.
Με βάση τα νέα επαναληπτικά τεστ
PCR, που πραγματοποιήθηκαν στα
Kατεχόμενα και τα οποία βγήκαν
θετικά, οι ασθενείς οδηγήθηκαν
στο «Κρατικό» Νοσοκομείο «Δρ
Μπουρχάν Ναλμπάνοτλγου». 

Η αύξηση του αριθμού των ει-
σαγόμενων κρουσμάτων ύστερα
από πολλές εβδομάδες με μηδενικά
κρούσματα, καλλιέργησε, όπως
ήταν αναμενόμενο, κλίμα πανικού
σε ολόκληρη το βόρειο κομμάτι
της Κύπρου. Όπως επισήμαναν
στην «Κ» καλά ενημερωμένες τ/κ
πηγές, εξαιτίας του νέου πανικού
άδειασαν μέσα σε λίγες ώρες κα-
ταστήματα, εστιατόρια και καφέ,
με τουςΤ/κ να περιορίζουν τις επι-
σκέψεις τους σε πολυσύχναστα
σημεία, εξαιτίας τους φόβου και
του προβληματισμού για την επό-
μενη ημέρα της επανασύνδεσης
με την Τουρκία. 

1η ημέρα επανασύνδεσης
Την Τετάρτη έφτασαν στα Κα-

τεχόμενα οι πρώτες πτήσεις που
μετέφεραν επιβάτες από την Τουρ-
κία, όπως και στην Κερύνεια δύο
σκάφη που μετέφεραν επιβάτες
από τα τουρκικά παράλια. Οι εν
λόγω κινήσεις είχαν ως αποτέλεσμα
την καλλιέργεια ενός κλίματος έν-
τονου προβληματισμού και ανη-
συχίας εκ μέρους μεγάλης μερίδας
της τ/κκοινότητας ως προς την
χρονική συγκυρία του «ανοίγματος»
με την Τουρκία. Αξιοσημείωτο είναι
επίσης ότι την ίδια στιγμή, η «κυ-
βέρνηση» αποφάσισε την επανα-
λειτουργία του οδοφράγματος του
Λήδρα Πάλας. 

Το πρώτο αεροσκάφος που με-
τέφερε επιβάτες από την Κωνσταν-

τινούπολη στα Κατεχόμενα έφτασε
στο «Αεροδρόμιο» στις 2:30 το πρωί.
Το αεροσκάφος μετέφερε 165 επι-
βάτες και 2 βρέφη. Με εξαίρεση
έναν ταξιδιώτη, όλοι οι υπόλοιποι
επιβάτες του αεροσκάφους προ-
σκόμισαν έγγραφο με αρνητικό
αποτέλεσμα τεστ PCR που πραγ-
ματοποιήθηκε προηγουμένως στην
Τουρκία. Επίσης 11 άτομα εκ των
επιβατών, τα οποία περιλαμβάνον-
ται στην κατηγορία υψηλού κινδύ-
νου, οδηγήθηκαν σε χώρο καραν-
τίνας μετά την άφιξή τους, ωστόσο
υποβλήθηκαν σε επαναληπτικό
τεστ στα Κατεχόμενα και προτού
αναχωρήσουν από το «αεροδρόμιο»
υπέγραψαν μια υπεύθυνη δήλωση,
με την οποία δεσμεύονται ότι δεν
θα έρθουν σε επαφή με τους ντό-
πιους κάτοικους κατά το πρώτο
διάστημα της παραμονής τους στο
νησί και ότι σε περίπτωση που το
αποτέλεσμα του νέου τεστ είναι
θετικό, θα αναλάβουν οι ίδιοι τα
έξοδα της καραντίνας. 

Παρά τα μέτρα που λήφθηκαν,
σύμφωνα με τη «Γενί Ντουζέν»,
ένας επιβάτης της πρώτης πτήσης
παραβίασε τους όρους της άφιξής
του, επισκεπτόμενος ένα κουρείο.
Αργότερα έγινε γνωστό ότι ο αριθ-

μός των επιβατών που παραβίασαν
τους κανόνες προστασίας ήταν δύο. 

Στις 8:00 π.μ. πραγματοποιήθηκε
η άφιξη του δεύτερου αεροσκάφους
από την Τουρκία στο «Αεροδρόμιο»
το οποίο μετέφερε 212 επιβάτες.
Ένας επιβάτης της δεύτερης πτή-
σης, η χώρα του οποίου συμπερι-
λαμβάνεται στην κατηγορία ρίσκου
C δεν αποδέχθηκε την υποχρεωτική
καραντίνα και γι’ αυτό τον λόγο
υποχρεώθηκε να επιστρέψει στην
Τουρκία. 

Στο λιμάνι της Κερύνειας συνο-
λικά αφίχθηκαν 181 επιβάτες, οι
οποίοι υποβλήθηκαν σε υποχρεω-
τικό δεύτερο τεστ PCR. Αργά τη
νύχτα της Τετάρτης, ο «υπουργός
Υγείας», Αλί Πιλλί ανακοίνωσε ότι
το αποτέλεσμα ενός εκ των τεστ
PCR ήταν θετικό. Το νέο κρούσμα
οδηγήθηκε σε ειδικά διαμορφωμένο
θάλαμο του νοσοκομείου «Μπουρ-
χάν Ναλμπάντογλου».

Λίγες ώρες μετά το «Υπουργείο
Υγείας» ανακοίνωσε ότι από τώρα
και στο εξής όσοι φτάνουν στα Κα-
τεχόμενα από το εξωτερικό θα οδη-
γούνται σε υποχρεωτική καραντίνα
μέχρι τη διαπίστωση της κατάστα-
σης υγείας τους, δηλαδή την εξα-
σφάλιση του αποτελέσματος του

τεστ PCR τους. Το μέτρο αφορά και
τους επιβάτες που χρησιμοποιούν
τα αεροδρόμια των ελεύθερων πε-
ριοχών, της Λάρνακας και της Πά-
φου. 

Σημαντικό είναι επίσης να ση-
μειωθεί ότι η ανησυχία του κοινού
εντείνεται και λόγω της φτωχής
εφαρμογής των πρωτοκόλλων προ-
στασίας. Σύμφωνα με την Γιενί
Ντουζέν, επιβάτες που έφτασαν
στο νησί με σκάφη από τα τουρκικά
παράλια, κατήγγειλαν ότι στο «Του-
ριστικό Λιμάνι της Κερύνειας» δεν
τηρούνται τα βασικά μέτρα προ-
στασίας.

2η, 3η ημέρα «ανοίγματος»
Τη δεύτερη ημέρα του «ανοίγ-

ματος» με την Τουρκία ο αριθμός
των εισαγόμενων κρουσμάτων αυ-
ξήθηκε, γεγονός που έδωσε νέες
διαστάσεις στο ήδη έντονο κλίμα
προβληματισμού, σχετικά με την
αποτελεσματικότητα των μέτρων
προστασίας που λαμβάνοντας στα
τουρκικά αεροδρόμια, λιμάνια και
στα Κατεχόμενα. Για ποιο λόγο η
τ/κ πλευρά επέμενε στην επανα-
σύνδεση με την Τουρκία, τη στιγμή
που η πανδημία κορυφώνεται στα
Κατεχόμενα; Πώς είναι δυνατόν να

φτάνουν στα Κατεχόμενα νέα κρού-
σματα, τη στιγμή που στα τουρκικά
αεροδρόμια και λιμάνια απαγορεύε-
ται η επιβίβαση σε αεροσκάφη και
πλοία εκείνων των επιβατών που
δεν προσκομίζουν αρνητικό απο-
τέλεσμα τεστ PCR; Επίσης, διαθέτει
η τ/κ πλευρά αρκετό αριθμό τεστ
PCR για όλους τους επιβάτες που
φτάνουν από την Τουρκία; 

«Κανείς αυτήν τηστιγμή δεν είναι
σε θέση να απαντήσει πλήρως τα
παραπάνω ερωτήματα», σημείωνε
στην «Κ» τ/κ δημοσιογραφική
πηγή.Τα τ/κ μέσα ενημέρωσης με-
τέδιδαν την πληροφορία ότι εντο-
πίστηκαν δύο νέα κρούσματα του
κορωνοϊού. Συγκεκριμένα, δύο άν-
θρωποι που αφίχθηκαν από την
Τουρκία και βρίσκονταν στην Αμ-
μόχωστοαποδείχθηκαν θετικοί στον
κορωνοϊό. Στον απόηχο αυτής της
είδησης, η «κυβέρνηση» διέκοψε
τις πτήσεις των ιδιωτικών τζετ μέχρι
την 6η Ιουλίου. 

Στη συνέχεια, λίγες ώρες μετά
τη νέα εξέλιξη, τα τ/κ μέσα μετέδω-
σαν το μεσημέρι της Παρασκευής
ότι ο αριθμός των εισαγόμενων από
την Τουρκία κρουσμάτων του κο-
ρωνοϊού ανέρχονταν πλέον στα τέσ-
σερα. Την Παρασκευή, τα τ/κ μέσα
μετέδωσαν επίσης την είδηση ότι
αναμενόταν το αποτέλεσμα του τεστ
PCR ενός ακόμη ατόμου το οποίο
μετέβη στα Κατεχόμενα με «παρά-
νομο τρόπο». Σύμφωνα με τα τ/κ
μέσα, κατά τις επόμενες ώρες και
ημέρες δεν αποκλειόταν να αυξηθεί
ο αριθμός των εισαγόμενων κρου-
σμάτων. 

Κλίμα πανικού
Σύμφωνα με καλά ενημερωμένες

πηγές της «Κ», ο ίδιος ο «πρωθυ-
πουργός» Τατάρ και οι «υπουργοί»
του γνωρίζουν πολύ καλά τη σοβα-

ρότητα της όλης κατάστασης. Επι-
πλέον, μια μερίδα «υπουργών» έχουν
ήδη εκφράσει τις αμφιβολίες τους
σχετικά με την ορθότητα της από-
φασης της επανασύνδεσης με την
Τουρκία. Παράλληλα, οαντιπρόεδρος
της «κυβέρνησης», Κουντρέτ Όζερ-
σαϊ, φέρεται να είναι ένας εκ των
πολιτικών, οι οποίοι διαφωνούν με
τη συγκεκριμένη απόφαση. «Παρά
τους φόβους, ο πρωθυπουργός και
οι υπουργοί του υπέκυψαν στις πιέ-
σεις της Τουρκίας, των ιδιοκτητών
των καζίνο, και των κέντρων δια-
σκέδασης. Έτσι, υποχρεώθηκαν τε-
λικά να ανοίξουν το αεροδρόμιο και
τα λιμάνια», επισημαίνουν οι πηγές
της «Κ». 

Με την απόφαση της πρόωρης
επανασύνδεσης με την Τουρκία
διαφωνούν και οι Τ/κ επιστήμονες,
ιατροί και εργαζόμενοι στον τομέα
της υγείας. Την Πέμπτη, διάφορα
τ/κ συνδικάτα που δραστηριοποι-
ούνται στον χώρο της υγείας προ-
χώρησαν σε μια δυναμική κινητο-
ποίηση και σε πορεία διαμαρτυρίας.
Την ίδια ώρα, την αγανάκτησή του
εξέφρασε και ο Μπουλέντ Ντιζν-
ταρλί, πρώην διευθυντής του Νο-
σοκομείου «Μπουρχάν Ναλμπάν-
τογλου». Ο κ. Ντιζνταρλί, υπενθυ-
μίζοντας ότι εντοπίστηκε κρούσμα
κορωνοϊού από την πρώτη ημέρα
της επανασύνδεσης με την Τουρ-
κία, επεσήμανε ότι η τ/κ πλευρά
δεν έχει τη δυνατότητα να αντι-
μετωπίσει μεγάλο αριθμό κρου-
σμάτων». 

Αντιμέτωπος με τα «πυρά» της
τ/κ κοινωνίας, αλλά και των Τ/κ για-
τρών και επιστημόνων, ο «υπουργός
Υγείας», Αλί Πιλλί, από τη μία επι-
χείρησε να στείλει καθησυχαστικά
μηνύματα και από την άλλη παρα-
δέχθηκε τις μεγάλες αδυναμίες της
τ/κ πλευράς στο μέτωπο της παν-
δημίας. Ο κ. Πιλλί έφτασε στο ση-
μείο να αποδεχθεί δημοσίως ότι οι
δομές υγείας της τ/κ πλευράς είναι
ανεπαρκείς για την αντιμετώπιση
της νέας πανδημίας. «Ναι, οι υπο-
δομές υγείας μας είναι ανεπαρκείς.
Το τονίζω από το 2013. Για τις ελ-
λείψεις δεν ευθύνεται μόνο η ση-
μερινή κυβέρνηση, αλλά όλες οι
κυβερνήσεις», τόνισε ο κ. Πιλλί. Η
συγκεκριμένη αποδοχή ήρθε τη
στιγμή που η τ/κ αντιπολίτευση
και οι Τ/κ γιατροί κατηγορούν την
«κυβέρνηση» με το σκεπτικό ότι
χάθηκε πολύτιμος χρόνος για προ-
ετοιμασία απέναντι σε ένα νέο κύμα
της πανδημίας και την δημιουργία
ενός νοσοκομείου πανδημίας. 

������

Η αύξηση του αριθμού
των εισαγόμενων κρου-
σμάτων ύστερα από 
πολλές εβδομάδες με 
μηδενικά κρούσματα,
καλλιέργησε, όπως ήταν
αναμενόμενο, κλίμα 
πανικού σε ολόκληρη 
το βόρειο κομμάτι 
της Κύπρου.

Το άνοιγμα στην Τουρκία έφερε αναστάτωση
Αυξάνονται τα κρούσματα του κορωνοϊού στα Κατεχόμενα με τους επιστήμονες και τους γιατρούς να διαφωνούν με την «κυβέρνηση» 

Αντιμέτωπος με τα «πυρά» της τ/κ κοινωνίας, αλλά και των Τ/κ γιατρών και επιστημόνων, ο «υπουργός Υγείας», Αλί
Πιλλί, από τη μία επιχείρησε να στείλει καθησυχαστικά μηνύματα και από την άλλη παραδέχθηκε τις μεγάλες αδυνα-
μίες της τ/κ πλευράς στο μέτωπο της πανδημίας.
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Της ΑΝΤΡΗΣ ΘΡΑΣΥΒΟΥΛΟΥ

Στο στάδιο της δημόσιας διαβού-
λευσης αναφορικά με το περιεχό-
μενο της περιβαλλοντικής μελέτης
βρίσκεται η διαδικασία για την υλο-
ποίηση της μη-στρατιωτικής ανά-
πτυξης στο έδαφος των Βρετανικών
Βάσεων σε Ακρωτήρι και Δεκέλεια,
η οποία διανοίγει τεράστιους ορί-
ζοντες οικονομικής και τουριστικής
ανάπτυξης σε περιοχές που εντάσ-
σονται σε πολεοδομικές ζώνες σε
ποσοστό78% του εδάφους των Βρε-
τανικών Βάσεων, συνολικής έκτα-
σης περίπου 200 τετραγωνικών χι-
λιομέτρων, με τους περιορισμούς
για απόκτηση και ανάπτυξη γης
εντός των συγκεκριμένων περιοχών
να αίρονται.

Ο αναβρασμός που επικρατεί
σε Δήμους και κοινότητες που επη-
ρεάζονται δεν είναι τυχαίος. Η συμ-
φωνία μη στρατιωτικής ανάπτυξης
επηρεάζει τον Δήμο Ύψωνα, Κάτω
Πολεμιδιών και Δερύνειας και 16
κοινότητες (Ασώματος, Τραχώνι,
Κολόσσι, Ερήμη, Σωτήρα, Παρα-
μάλι, Αυδήμου, Ακρωτήρι, Φρένα-
ρος, Αυγόρου, Αχερίτου, Πύλα, Ορ-
μήδεια, Ξυλοτύμπου, Ξυλοφάγου,
Άχνα) στις επαρχίες Λεμεσού, Λάρ-
νακας και Αμμοχώστου. Συναντή-
σεις επί συναντήσεων, επαφές με
τις Βρετανικές Βάσεις και «οργα-
σμός» διεργασιών πραγματοποι-
ούνται αυτή την περίοδο με φόντο
τα ποικίλα συμφέροντα που προ-
κύπτουν αλλά και την αξιοποίηση

της γης όλων όσοι διαθέτουν πε-
ριουσία στις Βρετανικές Βάσεις.

Κανείς δεν εγγυάται ότι θα επω-
φεληθούν όλοι όσοι επηρεάζονται.
Οι κοινότητες μελετούν τις πολε-
οδομικές ζώνες, όπως έχουν δη-
μοσιοποιηθεί σε χάρτες από τις
Βρετανικές Βάσεις ενώ οργανώ-
νονται με τους επηρεαζόμενους
ιδιοκτήτες τεμαχίων για ενδεχό-
μενες ενστάσεις στις οποίες ανα-
μένεται να προχωρήσουν αργότερα
στο Β΄ στάδιο της διαδικασίας, προ-
χωρώντας ταυτόχρονα σε διαβου-
λεύσεις με τις Βάσεις σε μία προ-
σπάθεια να εξασφαλίσουν ότι δεν
θα χαθούν δυνατότητες συνολικής
αξιοποίησης περιοχών.

Στο μεταξύ, τα τηλέφωνα στο
Τμήμα Περιβάλλοντος χτυπούν κα-
θημερινά από πολίτες που προτρέ-
χουν και ζητούν να φέρουν ένστα-
ση για πολεοδομικά ζητήματα ή
ακόμη ζητούν να συμπεριληφθεί
το τεμάχιό τους στις πολεοδομικές
ζώνες, ενώ η συγκεκριμένη διαδι-
κασία δεν έχει καν ξεκινήσει.Οι
ενστάσεις που δέχεται το Τμήμα
μέχρι τις 15 Ιουλίου οπότε και λήγει
η προθεσμία αφορούν μόνο την
υποβολή απόψεων ή ενστάσεων
σχετικά με τις περιβαλλοντικές επι-
πτώσεις, ξεκαθαρίζει στην «Κ» η
ανώτερη λειτουργός του Τμήματος
Περιβάλλοντος, Ειρήνη Κωνσταν-
τίνου. Να σημειωθεί ότι κρίσιμες
περιβαλλοντικά, θεωρούνται οι πε-
ριοχές του αρχαίου Κουρίου, του
Lady’s Mile και του Ακρωτηρίου.
Εκεί θα δοθεί και ιδιαίτερη σημασία
από το Τμήμα Περιβάλλοντος σε
ό,τι αφορά ενδεχόμενες επιπτώσεις
από την ανάπτυξη των περιοχών.
Με τη λήξη της διαβούλευσης, τα
τελικά συμπεράσματα θα τεθούν
ενώπιον της Επιτροπής Αξιολόγη-
σης Περιβαλλοντικών Επιπτώσεων.
Θα ακολουθήσει παρουσίαση της
μελέτης και θα δοθεί η ευκαιρία
στα εμπλεκόμενα μέρη περιλαμ-
βανομένων και των τοπικών αρχών
να τοποθετηθούν. Σύμφωνα με την
κ. Κωνσταντίνου, όταν ολοκληρω-
θεί η διαδικασία το Τμήμα θα ετοι-
μάσει γνωμάτευση με τους περι-
βαλλοντικούς όρους η οποία θα
σταλεί στην αρμόδια Αρχή, δηλαδή
στις Βρετανικές Βάσεις που φαί-
νεται να έχουν τον τελευταίο λόγο
για πιθανές αλλαγές στο Σχέδιο.

Το επόμενο στάδιο που θα ανοί-
ξει τον δρόμο για τις ενστάσεις
εναντίον των προνοιών της Δήλω-

σης Πολιτικής και των πολεοδομι-
κών ζωνών θα αρχίσει με την επί-
σημη δημοσίευση του σχεδίου ανά-
πτυξης, που θα εγκριθεί από τον
Διοικητή, στην Επίσημη Εφημερίδα
των Βρετανικών Βάσεων. Έπειτα
από τη δημοσίευση, θα δοθεί ένα
χρονικό διάστημα τεσσάρων μηνών
ώστε κάθε ενδιαφερόμενος να μπο-
ρεί να υποβάλει στον διοικητή των
Βρετανικών Βάσεων αιτιολογημένη
ένσταση κατά των προνοιών της
προαναφερόμενης Δήλωσης Πο-
λιτικής, βασιζόμενη σε συγκεκρι-
μένους λόγους. Να σημειωθεί ότι
οι χάρτες που έχουν πρόσφατα δη-
μοσιευθεί δεν περιλαμβάνουν ανα-
λυτικά τεμάχια αλλά τις περιοχές
και τις ζώνες που εμπίπτουν στην
ανάπτυξη. 

Αντιδράσεις για Στροβίλια
Σε ό,τι αφορά τον Δήμο Δερύ-

νειας όπου επηρεάζονται αρκετοί
κάτοικοι, φαίνεται ότι προκύπτει
ζήτημα με τα Στροβίλια. Ο δήμαρχος
Δερύνειας, Άντρος Καραγιάννης,
δηλώνει στην «Κ» ότι η Δερύνεια
και συγκεκριμένα η περιοχή Στρο-
βιλίων που βρίσκονται εντός των
Βρετανικών Βάσεων Δεκέλειας δεν
θα επωφεληθούν σχεδόν καθόλου.

Οι προθέσεις των Βρετανών και
των εκπροσώπων τους είναι ότι
εκεί όπου υπάρχουν στρατιωτικές
περιοχές δεν θα επιτρέψουν οποι-
αδήποτε ανάπτυξη. «Πρόκειται για
περιοχή στρατηγικής σημασίας.
Εάν δεν μας επιτρέψουν οποιαδή-
ποτε οικιστική ή εμπορική ανάπτυ-
ξη, τα Στροβίλια θα χαθούν διότι
οι 20 κάτοικοι που έμειναν εκεί
είναι μεγάλης ηλικίας με μερικές
νεότερες ηλικιακά οικογένειες. Αυ-
τοί οι άνθρωποι δεν μπορούν να
κτίσουν ένα σπίτι, ένα περίπτερο
ή μία γεωργική αποθήκη στα περ-
βόλια τους», σημειώνει ο κ. Καρα-
γιάννης. Ο ίδιος έχει εκφράσει τις
ανησυχίες του στον πολιτικό διοι-
κητή των Βρετανικών Βάσεων αλλά
και στον αστυνομικό διευθυντή.
«Θα αντιδράσουμε. Πέραν των εν-
στάσεων που θα αναγκαστούμε να
θέσουμε θα πρέπει να δούμε μέσω
της Κυπριακής Δημοκρατίας πώς
αυτή η περιοχή θα διασωθεί».

Να σημειωθεί ότι στο κείμενο
της Δήλωσης Πολιτικής των Βρε-
τανικών Βάσεων αναφέρονται τα
εξής: «Σε ολόκληρη την έκταση,
περιμετρικά των στρατιωτικών εγ-
καταστάσεων ΒΒ στην περιοχή του
Αγίου Νικολάου, που εμπίπτει στις

διοικητικές περιοχές Δερύνειας,
Αχερίτου και Φρενάρους, δεν θα
επιτρέπεται, για στρατιωτικούς λό-
γους καθώς και λόγους ασφάλειας,
οποιασδήποτε ανάπτυξη. Ωστόσο,
υπό προϋποθέσεις, θα μπορούσαν
να επιτραπούν περιφράξεις και
ανέγερση ανοικτών στεγάστρων,
για σκοπούς φύλαξης γεωργικών
μηχανημάτων και καλύτερη εξυ-
πηρέτηση των γεωργών της περιο-
χής. Παρόλα αυτά σημειώνεται ότι,
σε τέτοιες περιπτώσεις, η Πολεο-
δομική Αρχή είναι δυνατό να θέσει
ειδικούς όρους, σε σχέση με το
σχεδιασμό, το ύψος και τα οικοδο-
μικά υλικά που θα χρησιμοποι-
ηθούν στην ανάπτυξη».

Επισκοπή: Προβληματισμός
Προβληματισμός κυριαρχεί και

στην Επισκοπή. Ο κοινοτάρχης
Λεύκιος Προδρόμου αναφέρει στην
«Κ» ότι οι περιουσίες των Ε/κ κα-
τοίκων που επηρεάζονται και φθά-
νουν γύρω στα 30 άτομα δεν επω-
φελούνται από τη Συμφωνία. «Θέ-
λουμε περισσότερη ανάπτυξη ώστε
να μπορούν οι κάτοικοι που δεν
περιλαμβάνονται στις ζώνες να
μπορούν να αξιοποιήσουν την πε-
ριουσία τους», αναφέρει ο κ. Προ-

δρόμου. Σύμφωνα με τον ίδιο, το
95% του εδάφους της κοινότητας
ανήκει σε Τ/κ, το 2% στην Εκκλησία
ενώ ποσοστό 3% σε Ε/κ.

Ορμήδεια: Φως στο τούνελ
Επικοινωνήσαμε με τον κοινο-

τάρχη της Ορμήδειας, Χριστοφή
Κασιουρή, ο οποίος ανέφερε ότι
με την απόφαση για ανάπτυξη η
κοινότητα βλέπει ένα φως στο τού-
νελ. «Μετά από 60 χρόνια μπήκε
το νερό στο αυλάκι, διότι μέχρι σή-
μερα νιώθαμε πολιορκημένοι από
τους Άγγλους. Δίδεται επιτέλους
η ευκαιρία στις κοινότητες να ανα-
πτυχθούν». Ο κ. Κασιουρής σημει-
ώνει ότι βρίσκεται σε συνεχή επαφή
με τις Βρετανικές Βάσεις, ενώ ανα-
μένεται μέχρι το τέλος Ιουλίου το
τελικό σχέδιο με τον αριθμό τεμα-
χίων, ώστε οι επηρεαζόμενοι κά-
τοικοι να μπορούν να φέρουν εν-
στάσεις εάν υπάρχουν. Όταν οι τε-
λικές λεπτομέρειες βρεθούν ενώ-
πιόν τους θα πραγματοποιηθεί παγ-
κοινοτική σύσκεψη προς ενημέ-
ρωση όλων όσοι επηρεάζονται. Στο
μεταξύ, ο κ. Κασιουρής τονίζει ότι
η αξιοποίηση της τουριστικής ανά-
πτυξης της παρθένας παραλίας
στην περιοχή μήκους 4 χιλιομέτρων
είναι ένας από τους κύριους στό-
χους του Κοινοτικού Συμβουλίου
που θα προωθήσει τις απαιτούμενες
ενέργειες ώστε κάτι τέτοιο να υλο-
ποιηθεί. 

Το Σχέδιο Ανάπτυξης
Πέραν της οικιστικής, τουριστι-

κής, εμπορικής, βιομηχανικής ανά-
πτυξης που επιτυγχάνεται μέσω
της Συμφωνίας, θα επιτρέπονται
αναπτύξεις όπως:
• Εκπαιδευτήρια (Σχολεία Μέσης

Εκπαίδευσης, Περιφερειακά Εκ-
παιδευτήρια, Σχολές Τριτοβάθ-
μιας Εκπαίδευσης).

• Θεματικά Πάρκα και Κέντρα Πολ-
λαπλού Αθλητικού και Ψυχαγω-
γικού Χαρακτήρα. 

• Εξειδικευμένου τύπου Κλινικές
ή Νοσοκομεία, Κλινικές Αποκα-
τάστασης και άλλα παρεμφερή
ιατρικά κέντρα.
Εκτός καθορισμένων Ζωνών

Ανάπτυξης, δύναται να αδειοδο-
τηθούν υπό συγκεκριμένες προ-
ϋποθέσεις:
• Πρατήρια Πετρελαιοειδών
• Εστιατόρια
• Αίθουσες Δεξιώσεων
• Ειδικού Τύπου Αναπτύξεις

Πονοκέφαλος πριν υλοποιηθεί η ανάπτυξη 
Δήμοι, κοινότητες και ιδιοκτήτες περιουσιών στις Βάσεις επεξεργάζονται τους χάρτες και μελετούν το ενδεχόμενο ενστάσεων

Οι κοινότητες μελετούν τις πολεοδομικές
ζώνες, όπως έχουν δημοσιοποιηθεί σε χάρτες
από τις Βρετανικές Βάσεις ενώ οργανώνονται
με τους επηρεαζόμενους ιδιοκτήτες τεμαχίων
για ενδεχόμενες ενστάσεις στις οποίες
αναμένεται να προχωρήσουν.

Συνολικά, 1790 εκτάρια γης
(περίπου 860 εκτάρια στην
περιοχή Ακρωτηρίου και άλλα 930
εκτάρια στην περιοχή Δεκέλειας)
εντάσσονται σε Ζώνες Ανάπτυξης.

Το ιστορικό
Έπειτα από 60 χρόνια από την
ίδρυση της Δημοκρατίας επιτυγ-
χάνεται μια οριστική ρύθμιση
για την ανάπτυξη εντός των
ορίων των Βάσεων. Θα εφαρμό-
ζονται τα όσα ισχύουν και στην
υπόλοιπη επικράτεια της Κυ-
πριακής Δημοκρατίας σε σχέση
με την απόκτηση και ανάπτυξη
περιουσιών από Κύπριους, Ευ-
ρωπαίους και πολίτες τρίτων χω-
ρών, διασφαλίζοντας ίσα δικαιώ-
ματα στους κατοίκους και ιδιο-
κτήτες περιουσίων στις Βρετανι-
κές Βάσεις.Στις 9 Ιουνίου δόθη-
κε στη δημοσιότητα το κοινό
ανακοινωθέν της κυπριακής κυ-
βέρνησης και του Ηνωμένου Βα-
σιλείου, σηματοδοτώντας το
επόμενο σημαντικό στάδιο στην
εφαρμογή της διμερούς Διευθέ-
τησης που επιτεύχθηκε το 2014
σχετικά με τη ρύθμιση της μη-
στρατιωτικής ανάπτυξης στις
Βάσεις.Την επόμενη ημέρα ο
πρόεδρος της Δημοκρατίας Νί-
κος Αναστασιάδης σε εκδήλωση
με την ευκαιρία της έναρξης της
διαδικασίας για την εφαρμογή
της Συμφωνίας στο Προεδρικό
Μέγαρο, στην παρουσία του
Ύπατου Αρμοστή της Βρετανίας
στην Κύπρο, Στίβεν Λίλι, έκανε
λόγο για ιστορική ημέρα για
τους κατοίκους εντός του εδά-
φους των Βρετανικών Βάσεων,
καθώς αποτελεί τη μεγαλύτερη
αλλαγή χρήσης γης και ανάπτυ-
ξης διαφόρων ζωνών εντός των
Βάσεων από την ίδρυση της Κυ-
πριακής Δημοκρατίας. Η συμ-
φωνία όπως είχε δηλώσει ο
Πρόεδρος, επιτρέπει στον μέγι-
στο δυνατό βαθμό στους κατοί-
κους των Βάσεων να έχουν τα
ίδια δικαιώματα με τους Κύπρι-
ους, που ζουν στις περιοχές που
ελέγχονται από τη Δημοκρατία,
να πουλήσουν ή να αναπτύξουν
τη γη τους.Υπενθυμίζεται ότι η
Συμφωνία υπογράφηκε στις 15
Ιανουαρίου του 2014 από τους
τότε υπουργούς Εξωτερικών
των δύο χωρών Ιωάννη Κασου-
λίδη και Γουίλιαμ Χέιγκ, κατά τη
διάρκεια επίσημης επίσκεψης
του Προέδρου της Δημοκρατίας
στο Λονδίνο. Αποδείχθηκε ιδιαί-
τερα χρονοβόρα με εντατικές
διαβουλεύσεις με στόχο την υιο-
θέτηση της Δήλωσης Πολιτικής. 

Aνάπλαση του Lady’s Mile
Στο Κείμενο Πολιτικής των Βρετανικών Βάσεων
περιλαμβάνεται και η ανάπλαση του Lady’s Mile,
όπου σημειώνεται η κυκλοφοριακή ρύθμιση με
τη δημιουργία δρόμου ήπιας κυκλοφορίας, από
το νέο λιμάνι Λεμεσού μέχρι το νοτιότερο άκρο
της παραλίας, τη διευκόλυνση της διακίνησης για
πεζούς και ποδηλάτες,αλλά και τη δημιουργία
δημόσιων χώρων στάθμευσης. Παράλληλα δια-
νοίγεται ο δρόμος για τη διαμόρφωση της ευρύ-
τερης περιοχής του Αρχαίου Κουρίου, αλλά και
του Μεσαιωνικού Κάστρου στο Κολόσσι με την
επιδίωξη δημιουργίας ενός άνετου και λειτουρ-
γικού πλατειακού χώρου, καθώς και την αξιοποί-
ηση και ανάδειξη του περιβάλλοντα χώρου της
Αλυκής Λεμεσού με φόντο ενιαίο ολοκληρωμέ-
νο σχεδιασμό προστασίας/ενοποίησης και ανά-
δειξη των περιοχών των Αρχαίων Μνημείων και
των περιοχών ιδιαίτερης περιβαλλοντικής σημα-
σίας, τη διαμόρφωση/συμπλήρωση κατάλληλης
υποδομής για τη διακίνηση πεζών και ποδηλατι-
στών και της κυκλοφορίας ήπιων και άλλων μέ-
σων μεταφοράς καθώς και δημόσιων χώρων
στάθμευσης. Επίσης, στο σχέδιο περιλαμβάνεται
και η δημιουργία οδικού δικτύου Εθνικής και Πε-
ριφερειακής Σημασίας στην περιοχή της Δεκέ-
λειας αλλά και στο Ακρωτήρι.

������

Το 2021 αναμένεται να
ξεκινήσει η αξιοποίηση
της περιουσίας των επη-
ρεαζόμενων κατοίκων. 
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Ψήνονται αλλαγές
Στη Νομική Υπηρεσία κάτι συμβαίνει και
όπως λένε οι πληροφορίες μου, θα φανούν
πολύ σύντομα οι αλλαγές που είναι επί θύ-
ραις. Εκτός από το πρόσωπο που θα αναλά-
βει το πόστο επικοινωνίας της Νομικής Υπη-
ρεσίας με τα Μέσα Ενημέρωσης, ο γενικός
εισαγγελέας πήρε μαζί του και άλλους δύο
λειτουργούς, με τους οποίους συνεργαζό-
ταν στο Υπουργείο Δικαιοσύνης προκειμέ-
νου να ενισχύσει το γραφείο του. Επιπλέον,
όπως πληροφορούμαι, ο Γιώργος Σαββίδης
έχει ξεκινήσει σειρά επαφών και συναντή-
σεων με εισαγγελείς της Νομικής Υπηρε-
σίας αλλά και επικεφαλής διαφόρων τμημά-
των προκειμένου να εντοπίσει τις ανάγκες
και τα κενά που υπάρχουν. 

••••
Οι συμπάθειες
Ο βήχας, το χρήμα και ο συμπάθειες δεν
κρύβονται. Από αυτή την εξίσωση δεν εξαι-
ρείται ο υπουργός Ενέργειας, μέχρι την ερ-
χόμενη Παρασκευή, Γιώργος Λακκοτρύπης
του οποίου πρέπει να αναγνωριστεί, ότι κα-
τά τη θητεία του είχε καλές σχέσεις με όλα
τα Μέσα Ενημέρωσης. Όμως, ο συμπαθέ-
στατος Γιώργος ως άνθρωπος έχει και τις
συμπάθειές του και αυτό φάνηκε στο χειρο-
κρότημα, τουτέστιν που επέλεξε να κάνει
στην αποχαιρετιστήρια εμφάνιση ως υπουρ-
γός. Παρά ταύτα, οφείλω να ομολογήσω
πως τα 7 χρόνια στο Υπουργείο κράτησε τις
ισορροπίες ακόμα και σε δύσκολες στιγμές
για τα ενεργειακά, τα οποία ήταν η μεγάλη
του αδυναμία σε σημείο μάλιστα που κάποι-
οι, ακόμα κει εντός της κυβέρνησης, να διε-
ρωτώνται γιατί ο Πρόεδρος της Δημοκρα-
τίας δεν κάνει ένα Υφυπουργείο Ενέργειας
προκειμένου ο κ. Λακκοτρύπης να ασχολεί-
ται αποκλειστικά και μόνο με το αντικείμε-
νο. Κακιούλες, μεταξύ σοβαρού και αστείου
και μετά από δύσκολες στιγμές, όπως το
χαλλούμι στη Μεγάλη Βρετανία. 

••••
Η πτήση Μπορέλ
Δύο και όχι ένα ελικόπτερα πέταξαν για την
από αέρος αυτοψία του Ζοζέπ Μπορέλ, Υπά-
του Εκπροσώπου Εξωτερικών Υποθέσεων
της Ε.Ε., στην κυπριακή ΑΟΖ. Αντίθετα με τα
όσα λεγόντουσαν στο παρασκήνιο, το ζεύ-
γος των ελικοπτέρων της Ε.Φ. δεν δέχθηκε
παρενόχληση από τους Τούρκους. Αυτό το
οποίο δεν διαψεύδεται είναι αν οι Τούρκοι
σήκωσαν μαχητικά F16 και αν η κυπριακή
αεράμυνα τέθηκε προληπτικά σε λειτουρ-
γία. Για τα μαχητικά, πηγές του ΥΠΑΜ μας
έλεγαν πως δεν θεωρούν απίθανο να έγινε,

για τα αντιαεροπορικά η πάγια τακτική που
ακολουθείται είναι η ενεργοποίησή τους κα-
τά τακτά διαστήματα και όταν υπάρχει VIP
πτήση στην περιοχή. Πάντως, αυτό που δεν
πέρασε απαρατήρητο είναι η νέα εικόνα των
ελικοπτέρων και το λογότυπο, Πολεμική Αε-
ροπορία που φέρουν. Σημειωτέον με ένα
από τα ελικόπτερα πέταξε προς το Ισραήλ,
πρόσφατα και ο υπουργός Εξωτερικών Νί-
κος Χριστοδουλίδης.

••••
Κύριε Ελέησον…
Από τη μια κατηγορούμε τους νέους για
απάθεια και από την άλλη αν κάποιος τολμή-
σει να δείξει πως διαθέτει κριτική σκέψη

και άποψη, πέφτουμε να τον εξαφανίσουμε.
Αυτό συνέβη με τη νεαρή μαθήτρια και τα
όσα είπε για το μάθημα των θρησκευτικών.
Το πρόβλημα δεν είναι οι απόψεις μιας μα-
θήτριας, συμφωνείς ή διαφωνείς, το πρό-
βλημα είναι με τη γενιά τη δική μου, που στο
μυαλό της επικρατεί θολούρα. Το αν είσαι
καλός Χριστιανός δεν το αποδεικνύει η
πρωινή προσευχή και η υποχρεωτική διδα-
σκαλία των θρησκευτικών στα σχολεία. Τα
χαρακτηριστικά του καλού Χριστιανού είναι
άλλα και δεν έχουν να κάνουν με τον εκκλη-
σιασμό και πόσες μετάνοιες κάνει την ημέ-
ρα. Αυτό που προκαλεί ανησυχία είναι η όλο
και συχνότερη εμφάνιση φαινομένων, εκ-
φοβισμού υπό τον μανδύα της κοινωνικής
κατακραυγής, των social media. Εργαλείο

επικίνδυνο, στα χέρια όσων δεν μπορούν να
ξεχωρίσουν την ήρα από το στάρι.

••••
Ο δικός τους Σάββας
Λένε πως αυτό που έχει σημασία, για κάποι-
ον, δεν είναι πως πάει σε ένα χώρο, αλλά
πώς φεύγεις. Ο λόγος για τον Σάββα Αγγελί-
δη, μέχρι πρότινος υπουργό Άμυνας. Δικη-
γόρος στο επάγγελμα ο κ. Αγγελίδης, όταν
ανέλαβε το Υπουργείο Άμυνας, ήταν όπως η
μύγα μέσα στο γάλα. Καμία σχέση με το αν-
τικείμενο ή τον χώρο. Και όμως ο Σάββας,
για τους υπαλλήλους του ΥΠΑΜ, κατάφερε
να κερδίσει ανθρώπους σε ένα δύσκολο χώ-
ρο. Τα έντονα συναισθήματα που βίωσε

αποχωρώντας από το ΥΠΑΜ, ήταν ορατά και
δεν τα έκρυψε. Ανάμεσα στα πρόσωπα που
πήγαν να τον αποχαιρετήσουν και η Φρόσω
Στυλιανού, προσφάτως συνταξιοδοτηθείσα
ιδιαιτέρα γραμματέας όλων των ΥΠΑΜ, από
το 1993 έως το 2019.

••••
Το νέο αίμα
Η πρωτοβουλία «Ανεκτίμητη Λευκωσία»
συγκαταλέγεται στις θετικές δράσεις που
αναπτύσσονται και πίσω από αυτή βρίσκεται
ο Δημήτρης Δημητρίου, εκπρόσωπος Τύπου
του Δημοκρατικού Συναγερμού. Τον περα-
σμένο Δεκέμβριο σε συνέντευξή του στην
«Κ», μας είχε πει ότι θα ασχοληθεί με την
πόλη του, και το κάνει. Μετά τη συζήτηση
για την ιατρική εκπαίδευση στη Λευκωσία,
την περασμένη βδομάδα συνέχισε με συζή-
τηση για τον πολιτισμό στην πρωτεύουσα,
αποδεικνύοντας πόσο ανήσυχο πολιτικό
πνεύμα είναι. Μια ενδιαφέρουσα διαδικτυα-
κή εκδήλωση με ένα θέμα ιδιαίτερα επίκαι-
ρο για τα δρώμενα αυτής της πόλης. Η μόνη
μας ευχή να είναι παραγωγική και ωφέλιμη
η πρωτοβουλία του, αυτή. 

Είπα και ελάλησα, δεν πάω για τρίτη θητεία, μάρτυς μου ο Κούσιος

Γράφει Ο ΙΑΝΟΣ

Δηλαδή τι άλλο θα πρέπει να κάνει ο κ. Νίκος για να πείσει τους άπιστους Θωμάδες, ότι το 2023 θα κρεμάσει τα προεδρικά γάντια; Πάντως, αν
κρίνω από το χαμόγελο με νόημα, στα 44 χρόνια της συναγερμικής παράταξης, του Πάφιου αρχηγού του ΔΗΣΥ φαίνεται να του καλαρέσουν οι
δημόσιες διαβεβαιώσεις του κ. Νίκου. Άντε, να παίρνουν σειρά και άλλοι. 

Ενα ερώτημα που θα έπρεπε να
απασχολήσει όσους σκανδαλίζον-
ται, όταν πληροφορούνται τη γεω-
γραφική πραγματικότητα ως προς
το Καστελλόριζο, είναι το εξής: Για-
τί, όταν προσκαλούνται στο υπουρ-
γείο Εξωτερικών οι ξένοι πρεσβευ-
τές και τους ενημερώνουν οι διπλω-
μάτες μας για τις εξελίξεις στα ελ-
ληνοτουρκικά, παρουσιάζουμε μό-
νο τους χάρτες των τουρκικών διεκ-
δικήσεων, που θίγουν τα δικαιώμα-
τά μας; Γιατί δεν παρουσιάζουμε
ποτέ τους χάρτες των δικών μας
διεκδικήσεων;

Η σκληρή αλήθεια είναι ότι δεν
έχουμε την αυτοπεποίθηση να το
κάνουμε, επειδή θα αναιρούσε αυ-
τομάτως τον σκοπό της ενημέρω-
σης, που είναι να προβάλουμε το
άδικο των τουρκικών διεκδικήσεων.
Αν, λ.χ., δείξουμε τον χάρτη της
διεκδικούμενης ΑΟΖ Τουρκίας - Λι-
βύης, που δεν υπολογίζει ούτε καν
την Κρήτη και, αμέσως μετά, εκεί-
νον της δικής μας ΑΟΖ, που λόγω
Καστελλόριζου (και Κύπρου) περιο-
ρίζει ασφυκτικά την Τουρκία σε ένα
κλοιό, αυτό που θα δει ο τρίτος είναι
η αναμέτρηση δύο μαξιμαλιστικών
θέσεων και θα μας προτρέψει να
συνεννοηθούμε με τους απέναντι.
Εξάλλου, λύση με τη σφραγίδα του
διεθνούς δικαίου χωρίς απευθείας
συνεννόηση δεν γίνεται.

Ο μαξιμαλισμός είναι πάντα η αφε-
τηρία σε μια διαπραγμάτευση. Η δι-
κή μας κατάσταση όμως είναι ότι
έχουμε πια αυτοεγκλωβισθεί στον
μαξιμαλισμό μας. Δεν είναι μόνο ότι
συντηρούμε μια κατάσταση στο Αι-
γαίο η οποία είναι ο σοβαρότερος
αποτρεπτικός παράγων ξένων
επενδύσεων στην Ελλάδα. Δεν εί-
ναι δηλαδή ότι στερούμεθα μόνο το

μέλλον· δεν έχουμε ούτε το παρόν.
Διότι προσβλέπουμε σε ένα φαντα-
σιακό 100% των δικαιωμάτων μας,
που ίσως μπορεί να υπάρξει σε ένα
μυθικό μέλλον χωρίς Τουρκία στον
χάρτη και, για χάρη αυτής της προ-
οπτικής, θυσιάζουμε το πραγματι-
κό: κάτι ελάχιστα λιγότερο, ενδεχο-
μένως λογικότερο και, οπωσδήπο-
τε, ασφαλέστερο. Ετσι προτιμάμε
να μένουμε με το τίποτα. Διότι με το
τίποτα είμαστε όταν, φέρ’ ειπείν,
έχουμε εθνικό εναέριο χώρο στα 10
μίλια και αναγκαζόμαστε να τον
υπερασπιζόμαστε κάθε ημέρα. Το
ίδιο ισχύει για την ΑΟΖ.

Είμαστε στα βήματα των Κυπρίων
αδελφών, που επίσης έχουν εγκλω-
βιστεί στον μαξιμαλισμό τους: προ-
τίμησαν, λ.χ., να μείνουν με 35.000
Τούρκους στρατιώτες παρά με 900,
επειδή δεν ήθελαν την επανεξέτα-
ση της παρουσίας τους σε δέκα
χρόνια, αλλά τη σταδιακή αποχώρη-
σή τους. Είμαστε στα δικά τους βή-
ματα, επειδή τους ακολουθούμε
ανεξέταστα όπου μας οδηγούν, βά-
σει του δόγματος της Eurovision,
που ορίζει ότι το «douze points» πη-
γαίνει πάντα στην Κύπρο. Τους ακο-
λουθούμε τυφλά στο μεγαλεπήβο-
λο σχέδιό τους για ένα κοινό ενερ-

γειακό δόγμα Ελλάδος - Κύπρου,
που θα υποκαταστήσει το ανεδαφι-
κό κοινό αμυντικό δόγμα, παρότι
έτσι δυσχεραίνουμε τη δική μας θέ-
ση και το γνωρίζουμε. Γιατί; Διότι το
πρόβλημα από την ύπαρξη δύο ελ-
ληνικών κρατών, όπου το μικρότερο
εκμεταλλεύεται την ενοχή του με-
γαλύτερου και το σέρνει από τη μύ-
τη, πηγαίνει πολύ βαθιά.

Αυτός ο εγκλωβισμός μας σημαίνει
ότι υπνοβατούμε προς την κατα-
στροφή, διότι το Στράτευμα είναι
ακόμη στην κατάσταση που το άφη-
σε ο κ. Καμμένος και η υποστράτη-

γος Παναγία. Εναν ολόκληρο χρόνο
αφότου αποφασίστηκε διακομματι-
κά (επί ΣΥΡΙΖΑ) η δαπάνη ενός δισ.
ευρώ για τις άμεσες και στοιχει-
ώδεις ανάγκες του Στρατού σε ανα-
λώσιμα υλικά, ανταλλακτικά κ.ά.,
ακόμη δεν έχουν προχωρήσει οι
προμήθειες, εξαιτίας του νόμου
που καλλιεργεί την ευθυνοφοβία
στους αρμοδίους στο όνομα της δή-
θεν διαφάνειας.

Είτε το βλέπεις με τη ματιά των ρε-
αλιστών είτε με των μαξιμαλισμών,
αυτή η αδιαφορία είναι το πραγμα-
τικό σκάνδαλο, όχι το γεγονός ότι

ένας διακεκριμένος ειδικός τόλμη-
σε να πει την αλήθεια. Μας αρκεί,
όμως, ότι περιμένουμε τις φρεγά-
τες! Τι να τις κάνουμε, όταν μας λεί-
πουν οι βίδες και τα ελαστικά; Παρ-
κάρουμε δηλαδή τη Μερσεντές
μπροστά στο τσαντίρι και το μετα-
μορφώσαμε σε μεζονέτα; Και μόνο
αυτό αρκεί να δείξει πόσο επιπό-
λαιη είναι η πολιτική που ακολου-
θούμε υπό την (αδελφική, ασφα-
λώς) καθοδήγηση των Κυπρίων.

Είναι ανάγκη να σπάσουμε τον
φαύλο κύκλο στον οποίο έχουμε
πιαστεί και μας οδηγεί στη μοίρα
της Κύπρου. Για να συμβεί αυτό, εί-
ναι απαραίτητο να ξεκινήσουμε να
μιλάμε με τους Τούρκους σε πολιτι-
κό επίπεδο και κανονικά, όχι με την
ίδια, επαναλαμβανόμενη ξύλινη
γλώσσα του μαξιμαλισμού μας.
Προϋπόθεση είναι η ισχυρή πολιτι-
κή βούληση, που δεν βλέπω να
υπάρχει.

Αντιθέτως, η εντύπωσή μου είναι
ότι, στην Αθήνα, υπάρχει ένα κενό
πολιτικής στο ζήτημα αυτό. Προ-
σπαθούμε, δηλαδή, να αποφύγου-
με θέματα που βρίσκονται στον πυ-
ρήνα του προβλήματος (γκρίζες
ζώνες, επήρεια μικρών και απομα-
κρυσμένων νησιών κ.ά.) και ακο-
λουθούμε αμήχανα τη Λευκωσία,
ευχόμενοι το καλύτερο και διώ-
χνοντας τις αρνητικές σκέψεις. Η
ύπαρξη αυτού του κενού είναι ο λό-
γος για τον οποίο, στο πολιτικό πε-
δίο εδώ στην Αθήνα, είναι οι σκλη-
ροί μαξιμαλιστές που έχουν πάρει
το πάνω χέρι στην παρούσα φάση.
Είμαστε θύματα του βολονταρι-
σμού μας...

Εγκλωβισμένοι στον μαξιμαλισμό
Του ΣΤΕΦΑΝΟΥ ΚΑΣΙΜΑΤΗ

ΦΑΛΗΡΕΥΣ
kassimatis@kathimerini.gr

Ο ΗΡΩΣ ΤΗΣ ΕΒΔΟΜΑΔΟΣ
ΠΡΟΔΡΟΜΟΣ ΠΡΟΔΡΟΜΟΥ

Όταν ο πολιτισμός βγαίνει στο πεζο-
δρόμιο για να διεκδικήσει τα αυτονόη-
τα, δεν χωρούν «ε τζιαι» κ. υπουργέ
της Παιδείας και του Πολιτισμού και κ.
της κυβέρνησης. Ο πολιτισμός χρει-
άζεται ριάλια, όχι ψίχουλα. Προτελευ-
ταίοι στη λίστα των ευρωπαϊκών χω-
ρών, σε δαπάνες, δεν νομίζω ότι περι-
ποιεί τιμή σε κανέναν. 

ΣΚΙΤΣΟ ΤΟΥ ΔΗΜΗΤΡΗ ΧΑΝΤΖΟΠΟΥΛΟΥ



Τ ις τελευταίες εβδομάδες έχουμε παρακο-
λουθήσει με κρατημένη την ανάσα το λαϊκό
κίνημα που ξεσηκώθηκε σε πάρα πολλές

πόλεις, στις ΗΠΑ αλλά και στο εξωτερικό, με
σύνθημα Black Lives Matter, ως επακόλουθο
της στυγνής, εν ψυχρώ δολοφονίας του George
Floyd στις 25 Μαΐου. Στο μεσοδιάστημα, αρκετοί
σχολιαστές έχουν επισημάνει τον ρατσιστικό
ιστό που, σαν αράχνης, διαπερνά ακόμη τις κοι-
νωνίες, αψηφώντας τους νόμους. Σύντομα, η
αγανάκτηση των διαδηλωτών βρήκε μια ασυ-
νήθιστη διέξοδο, στο γκρέμισμα αγαλμάτων.
Πόσο ωφέλιμο είναι αυτό για την πρόοδο των
λαών και των αδικημένων;

Οι εξελίξεις ανέδειξαν το έντονο στοιχείο εν-
τυπωσιασμού που συνοδεύει την καταστροφή
ενός μνημείου. Ένα πλήθος συγκεντρώνεται,
τα smartphones υψωμένα κινηματογραφούν
και αναρτούν εικόνες, και εκατομμύρια θεατών,
ο καθένας από την οθόνη του, απανταχού της
γης, βρίσκουν κάτι συναρπαστικό στη μέρα
τους. Οι δράστες της αποκαθήλωσης οπωσδήποτε
αισθάνονται πρωταγωνιστές των γεγονότων.
Έχουν κερδίσει τα λίγα λεπτά αυτοθαυμασμού
ή φήμης, που δικαιούται κάθε άνθρωπος. 

Η συγκεκριμένη δραστηριότητα ταιριάζει
γάντι με την ψυχολογία της εποχής των μαζικών
κοινωνικών δικτύων. Ένα πεδίο όπου βρίσκουν
καταφύγιο διαφόρων ειδών αργόσχολοι, απρο-
σανατόλιστοι, αναζητώντας κουτσομπολιά, δια-
δόσεις, φήμες συνωμοσίας, και παρηγοριά στα
likes που κάποιοι ίσως τους χαρίσουν, αφού δεν
κοστίζουν τίποτα. Καθόλου παράξενο, λοιπόν,
που το γκρέμισμα μνημείων πέρασε τα σύνορα,
έφτασε στην Ευρώπη και τελευταία απειλεί
ακόμη και θρησκευτικά αγάλματα. 

Είναι όμως αυτά βήματα λαϊκής προόδου στα
προβλήματα καταπίεσης μειονοτήτων και αδι-
κημένων ομάδων; Ή, μήπως, θυμίζουν την πα-
ροιμία «όποιος δεν μπορεί να δείρει τον γάιδαρο,
δέρνει το σαμάρι»; Είναι δυνατόν να προσδοκούμε
κοινωνικές αλλαγές με την απαξίωση μνημείων;
Επιφέρουμε έτσι ουσιαστικές βελτιώσεις; Αφού
ξέρουμε καλά ότι η Ιστορία δεν ξαναγράφεται,
τα εγκλήματα του παρελθόντος δεν απαλείφονται,
όσο κι αν τα κρύψουμε. Το καθήκον του σημε-
ρινού ανθρώπου είναι να τα ερμηνεύσει σωστά,
με τον φακό των νέων γνώσεων και εξελίξεων.
Διατηρώντας την ψυχραιμία μας εστιάζουμε

στη μελέτη και κατανόηση της Ιστορίας.
Τα αγάλματα δεν αποτελούν αναγκαστικά

σύμβολα τιμής, ακόμη κι αν τη μέρα που εγκα-
ταστάθηκαν θεωρήθηκαν τέτοια. Ο ρόλος τους
εξελίσσεται, τα πρόσωπα που απεικονίζουν, αν
πρέπει, απομυθοποιούνται. Και η χρήση τους
παραμένει να θυμίζει μια προσωπικότητα που
πρωταγωνίστησε την εποχή εκείνη, θετικά ή
αρνητικά. Γιατί τα περιστέρια που περιτριγυρίζουν
τα αγάλματα να αποδεικνύονται σοφότερα των
ανθρώπων, στην περίπτωση αυτή;

Φανταστείτε το τέλος μιας διαδρομής, όπου
μια ομάδα ατόμων αφήνεται να ξηλώνει μνημεία
που δεν εγκρίνει, να μετονομάζει οδούς, να
σπάει βιτρίνες καταστημάτων για πλιάτσικο,
να αλλάζει ανάλογα με την κυβέρνηση στην
εξουσία τα σχολικά βιβλία. Θέλουμε να υποτά-
ξουμε την Ιστορία στη βάσανο κομματικών αν-
τιπαλοτήτων; Πράξεις τέτοιες απαιτούν πλατιά
συναίνεση, για να είναι προοδευτικές. Έρχονται
στη μνήμη οι βιαιότητες των Ταλιμπάν το 2001,
όταν ανατίναξαν ογκώδη αγάλματα του Βούδα
στο Αφγανιστάν, από τον 6ο αιώνα, επειδή ήταν
ασύμβατα με την επιδιωκόμενη επικράτηση του
Ισλάμ.     

«Όταν ρίχνεις ένα άγαλμα, πρέπει να προσέξεις
τι θα βάλεις στη θέση του», λέει ο John Wideman,
Αφροαμερικανός συγγραφέας, που έζησε διάχυτη
την καταπίεση των λευκών, στη συνέντευξη
του στην «Καθημερινή» στις 21/6. Ο κίνδυνος
βρίσκεται στην διαδοχή μιας μορφής καταπίεσης
με μια άλλη. Η ανθρωπότητα αλλάζει, όταν προ-
κύψουν δράσεις που πάνε πέρα από πρόσκαιρες
ενέργειες εκτόνωσης οργής, και φτάνουν στην
καρδιά των προβλημάτων. Χρειάζονται ανατροπές
που αλλάζουν το σύστημα, τα γενεσιουργά αίτια
του ρατσισμού, αλλά και τα πνιγηρά φαινόμενα
ενός καπιταλισμού που έχει αναγάγει τον άκρατο
πλουτισμό σε υπέρτατη αξία.

Ίσως φαίνεται απαισιόδοξη ως κατάληξη αυ-
τών των σκέψεων, η διαπίστωση πως για να τι-
μήσουμε τη θυσία του George Floyd, και κάθε
άλλου πριν απ’ αυτόν, θέλει δουλειά πολλή, σε
οργάνωση, σε συσπείρωση, σε ανάπτυξη και
εφαρμογή συγκεκριμένου πλάνου δράσεων…  

Ο Ξενοφών Χασάπης (Ph.D.) είναι Σύμβουλος
και Εκπαιδευτής Στελεχών Επιχειρήσεων και Νέων.
Xenophon.hasapis@gmail.com

Του δρος ΞΕΝΟΦΩΝΤΑ ΧΑΣΑΠΗ 
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Δεν υπάρχει αμφιβολία ότι ο ιδρυτής του
Δημοκρατικού Συναγερμού, ο Γλαύκος
Κληρίδης, υπήρξε πραγματικός statesman.
Ήταν ένας έμπειρος και αξιόπιστος πο-
λιτικός  ηγέτης, ο οποίος έχαιρε εκτίμησης
διεθνώς. Βασικό χαρακτηριστικό του Κλη-

ρίδη ήταν η διορατικότητα, η ευθυκρισία και ο ορθο-
λογισμός. Δεν δίστασε να βρεθεί σε διάσταση με το
λαϊκό αίσθημα, όταν έπρεπε να πατάξει τη δημαγωγία,
ούτε και δίστασε να λάβει δύσκολες αποφάσεις, όταν
αυτό επέβαλλε το εθνικό συμφέρον. Όμως δεν ήταν
εθνικά άχρωμος ο Γλαύκος Κληρίδης. Ο πραγματισμός
του βασιζόταν σε ένα αδιαμφισβήτητο πατριωτισμό.
Η σχολή σκέψης που καθιέρωσε ήταν, πράγματι, αυτή
του πατριωτικού ρεαλισμού. Είναι σε αυτό το πολιτικό
πλαίσιο που πρέπει να παραμείνει ο Δημοκρατικός Συ-
ναγερμός. Χωρίς, όμως, να γίνεται αποδεκτή η όποια
παρερμηνεία ή παραχάραξη της πολιτικής Κληρίδη. 

Εξάλλου, ο Γλαύκος Κληρίδης ίδρυσε τον Δημοκρατικό
Συναγερμό, πριν από 44 ακριβώς χρόνια, ως κόμμα των
Ελλήνων της Κύπρου. Το δε στίγμα του πατριωτικού
ρεαλισμού, είναι ευδιάκριτο στην ιδρυτική διακήρυξη
της παράταξης. 

Σύμφωνα με την διακήρυξη, ο Δημοκρατικός Συνα-
γερμός «υποστηρίζει τη γραμμή της αναζητήσεως εντός
των πλαισίων της σημερινής πραγματικότητας, όχι της
επιθυμητής  αλλά της δυνατής λύσης, με πολιτική δυ-
ναμικού συμβιβασμού». Υποστηρίζει ακόμη την «ειρηνική
συμβίωση Ελλήνων και Τούρκων,  οι οποίοι διατηρώντας
τον εθνικό τους  χαρακτήρα, πρέπει να έχουν κοινή
θεώρηση των προβλημάτων του τόπου. Η ιστορία ούτε
θα πλαστογραφηθεί, ούτε θα λησμονηθεί, θα λείψουν
μόνο οι σοβινιστικές παραμορφώσεις και οι φανατισμοί».
Η ιδρυτική διακήρυξη προτάσσει, ακόμη, τον ξεκάθαρο
δυτικό και ευρωπαϊκό προσανατολισμό της Κύπρου
αλλά και την ανάγκη αμυντικής θωράκισης, ως δια-
σφάλιση της ανεξαρτησίας του κράτους μας. 

Είναι σε αυτό, ακριβώς, το πλαίσιο που κινήθηκε ο
Γλαύκος Κληρίδης ως πρόεδρος της Δημοκρατίας μεταξύ
1993-2003. Η επιθυμία του για συμφωνημένη επίλυση
του κυπριακού προβλήματος ήταν ειλικρινής και έντονη.
Με κανένα τρόπο, όμως, δεν ήταν διατεθειμένος να
δεχθεί μια λύση που δεν θα διασφάλιζε τον κυπριακό
ελληνισμό. Τόσο η μακροπρόθεσμη στρατηγική του,
όσο και η διαπραγματευτική του τακτική, αποσκοπούσαν
στη μεταβολή της τουρκικής στάσης και όχι στην ικα-
νοποίηση των τουρκικών απαιτήσεων. 

Τον Μάρτιο του 1998, σοφά πρότεινε την εκπροσώ-
πηση Τουρκοκυπρίων στη διαπραγματευτική ομάδα
για την ένταξη της Κύπρου στην ΕΕ. Ήθελε, με αυτό
τον τρόπο, να αντιμετωπίσει την επιχειρούμενη δια-
σύνδεση της ένταξης  με τη λύση, που προέκριναν η
Γαλλία, η Γερμανία και η Βρετανία. Το 2000, όμως, δεν
δίστασε να ξεκαθαρίσει στον Λόρδο Χάνεϊ ότι θα ήταν
έτοιμος να απορρίψει την ένταξη, προκειμένου να απο-
φύγει κακή λύση. Αργότερα τον ίδιο χρόνο, ευρισκόμενος
στη Νέα Υόρκη, αρνείτο για τρεις μέρες να συναντήσει
τον γ.γ. του ΟΗΕ μέχρι ο εκπρόσωπος του αναιρέσει
με τρία δημόσια «όχι» ενώπιον των δημοσιογράφων,
μια προσέγγιση των θέσεων Ντενκτάς εκ μέρους του
Διεθνούς Οργανισμού. 

Το 1994, ο Κληρίδης είχε καταθέσει μια λεπτομερή
πρόταση για αποστρατικοποίηση της νήσου, εν γνώσει
του ότι αυτή δεν θα γινόταν αποδεκτή από την Τουρκία.
Αυτό, όμως, του έδωσε το περιθώριο για να προχωρήσει
στη σημαντική εξοπλιστική αναβάθμιση της Εθνικής
Φρουράς και στην εξίσου σημαντική ενίσχυση της πα-
ρουσίας των Ελληνικών ενόπλων δυνάμεων στην Κύπρο. 

Όταν ερωτάτο ο Κληρίδης εάν αποδέχεται μια πρό-
ταση της άλλης πλευράς, απαντούσε ότι ούτε αποδέχεται,
ούτε απορρίπτει, αλλά διαπραγματεύεται. Δημιουργούσε,
με αυτό τον τρόπο, μια θετική εικόνα για την πλευρά
μας, που του επέτρεψε μεθοδικά και σε συνεργασία με
την Ελλάδα, να πετύχει την ένταξη της Κύπρου στην
Ε.Ε. Η ένταξη ήταν το στρατηγικής σημασίας γεγονός
που για πρώτη φορά άνοιξε το παράθυρο επίλυσης του
κυπριακού. Δυστυχώς δεν αξιοποιήθηκε σωστά. Η συμ-
μετοχή μας, όμως, στην Ε.Ε. είναι αυτή που, μέχρι
σήμερα, θωρακίζει την ανεξαρτησία, την κρατική μας
υπόσταση, αλλά και την προοπτική του κυπριακού ελ-
ληνισμού. Ο πατριωτικός ρεαλισμός του Γλαύκου
Κληρίδη παραμένει και σήμερα επίκαιρος. .

Πατριωτικός ρεαλισμός
του Γλαύκου Κληρίδη

Tου ΧΑΡΗ ΓΕΩΡΓΙΑΔΗ

Το έγραψα τότε το γράφω και τώρα.
Ας μην έλεγε ότι θα έδινε το έρμο το
επίδομα το ΥΠΠΑΝ στους ανθρώπους
της τέχνης. Θα ήταν πιο έντιμο. Και
πιο ειλικρινές. Ας έλεγε ότι δεν δύ-
ναται. Ας το παραδεχόταν δημοσίως

και ευθαρσώς, πως παρότι έχει το όνομα δεν έχει
και τη χάρη. Και πως δεν έχει καν τα κότσια να
πιέσει ώστε αυτό το πενιχρό επίδομα, που υπο-
σχέθηκε στους ανθρώπους της τέχνης, να τους
δοθεί έγκαιρα και όχι αφότου κινδυνέψουν να
τους κάνουν έξωση από τα σπίτια τους.

Αντ’ αυτού ακόμα και τώρα, δύο μήνες μετά
την ανακοίνωση ότι θα στηρίξει τους ανθρώπους
του πολιτισμού με το γελοίο επίδομα των 300 ευρώ
τον μήνα για τρεις μήνες, όχι μόνο δεν τους το
έχει δώσει, αλλά βγαίνει και με επίσημες ανακοι-
νώσεις να μας πει ότι «δεν ήταν στο χέρι του η
έγκαιρη υλοποίηση του σχεδίου αυτού». Και ποιανού
στο χέρι ήταν; Κι αν δεν ήταν, γιατί δεν πίεσε
ώστε να γίνουν τα πράγματα όπως έπρεπε να
γίνουν; Κι αν δεν μπορεί να πιέσει τι σόι Υπουργείο
Πολιτισμού είναι; Γιατί δεν το αφαιρούν επιτέλους
αυτό το προσθετικό «και πολιτισμού» να τελει-
ώνουμε μια και καλή με αυτή την ιστορία και να
μην έχει πλέον κανένας μας προσδοκίες ότι αυτό
το κράτος κάποια στιγμή θα σεβαστεί τον πολιτισμό
και τους ανθρώπους του;

Γιατί περί αυτού πρόκειται. Περί σεβασμού. Και
πόρρω απέχει από την έννοια αυτή η επίσημη
ανακοίνωση ότι «ο χρόνος που παρήλθε δεν ήταν
κάτι που βρισκόταν υπό τον έλεγχο του Υπουρ-
γείου». Και αφού δεν βρισκόταν υπό τον έλεγχο
του, γιατί δεν διαμαρτυρήθηκε δημοσίως το Υπουρ-
γείο; Γιατί δεν έκανε φασαρία όπως έκανε τότε ο
Παμπορίδης για το ΓΕΣΥ, όταν τα διάφορα ισχυρά
συμφέροντα έβαζαν εμπόδια; Γιατί δεν έβγαλε στη
φόρα αυτούς που κωλυσιεργήσαν ώστε να προ-
στατεύσει τους ανθρώπους που υποσχέθηκε ότι
θα στηρίξει;

Και όχι μόνο δεν το έκανε, αλλά έρχεται τώρα,
που αναγκάζονται οι άνθρωποι του πολιτισμού να
κατεβούν στους δρόμους σε ειρηνικές διαμαρτυρίες
με τσαλαπατημένη την αξιοπρέπεια, να τους «υπεν-
θυμίσει» ότι είναι το ΥΠΠΑΝ και η κυβέρνηση που
πήραν την πρωτοβουλία γι’ αυτή την (πενιχρή και
γελοία) στήριξη. Δηλαδή λίγο έλειψε να τους πει
ότι τους έκανε και χάρη. Μα είμαστε σοβαροί;

Προφανώς και δεν είμαστε σοβαροί. Διότι αν
είχαμε έστω και ίχνος σοβαρότητας δεν θα εμπαί-
ζαμε τους ανθρώπους του πολιτισμού, ούτε θα
τους φέρναμε στο σημείο να παρακαλούν για μια
στοιχειώδη στήριξη.

Το εν λόγω επίδομα εξαγγέλθηκε από τις 7
Μαΐου και θα δινόταν αρχικά στις 15 Ιουνίου και
στη συνέχεια στις 30 Ιουνίου και ακόμα δεν έχει
δοθεί. Και αυτό το επίδομα υπενθυμίζω ήταν για
να μπορέσουν οι άνθρωποι να τα βγάλουν πέρα
αφού λόγω πανδημίας έμειναν χωρίς δουλειά. Το
δε πιο θλιβερό δεν είναι αυτό (που ήδη είναι αρκετά
θλιβερό), αλλά το γεγονός πως το ΥΠΠΑΝ συμπε-
ριφέρεται λες και πρόκειται για επαιτεία. Φέρνει
τους ανθρώπους του πολιτισμού στο σημείο να
αισθάνονται πως ζητιανεύουν.

Και γιατί; Προφανώς επειδή επέλεξαν να κάνουν
τέχνη σε ένα τόπο που δεκάρα δεν δίνει για την
ουσία και τη σημασία των τεχνών. Διότι, αν έδινε,
δεν θα τολμούσε να πλήττει την αξιοπρέπεια των
ανθρώπων της τέχνης ούτε και να τους αφήνει
θεσμικά ξεκρέμαστους και παραγκωνισμένους.
Άρα ας σταματήσει το ΥΠΠΑΝ να μας παριστάνει
τον μέγα ευεργέτη του πολιτισμού και τον μέγα
χουβαρντά. Όπως, επίσης, να σταματήσουν και
οι λοιποί πολιτικοί να παριστάνουν ότι νοιάζονται,
βγάζοντας απλώς ανακοινώσεις ή αντιπολιτευτικές
δηλώσεις και να θεωρούν ότι επιτέλεσαν το καθήκον
τους. Όλοι τα κόμματα πέρασαν από το ΥΠΠΑΝ,
αλλά οι καλλιτέχνες εξακολουθούν να παραμένουν
θεσμικά ξεκρέμαστοι. Γιατί άραγε; Διότι όπως πολύ
σοφά είχε πει κάποτε ο Μάνος Χατζιδάκις «απόδειξη
πως δεν έχουμε πολιτισμό είναι πως έχουμε Υπουρ-
γείο Πολιτισμού». 

Περιμένοντας
το επίδομα

Της ΕΛΕΝΗΣ ΞΕΝΟΥ

elenixenou11@gmail.com

Γεροντική σοφία, από τα λευ-
κά μαλλιά βγαλμένη. Η καλή
γιαγιούλα θυμήθηκε τα νιάτα
της και έλεγε: «Ο γιος μου
επέλεξε το πρακτικό, τη θε-
τική κατεύθυνση στο Γυμνά-

σιο (τότε δεν υπήρχε Λύκειο). Ο καθηγητής
στο μάθημα της ιστορία του έβαλε ένα ει-
κοσάρι, χωρίς να το αξίζει. Τότε άρχισε το
βάσανό του και το βάσανό μας. Γιατί να
με βαθμολογήσει έτσι αφού δεν μου αξίζει;
Τότε άρχισε, ο γιος μου, ένα δύσκολο αγώνα
για να αποδείξει ότι άξιζε το 20 στην ιστο-
ρία. Και όλα αυτά επιπλέον του ατέλειωτου
διαβάσματος για τα μαθηματικά, τη φυσική,
τη χημεία και τα άλλα μαθήματα.» Είναι
τελικά μεγάλη ευθύνη και ενέχει πολύ με-
γάλο κόπο, να σε χαρακτηρίζουν «άριστο»,
όταν είσαι πραγματικά άριστος. Όλα αυτά
για τους ευσυνείδητους, χωρίς αυτό να

σημαίνει και βούλα για επιτυχία στην επαγ-
γελματική και κοινωνική ζωή. Όχι σπάνια
άριστοι μαθητές, καταλήγουν να ψωμοζούν
και να πεθαίνουν στην ψάθα και «κακοί»
μαθητές να ζουν σαν μαχαραγιάδες. 

Ένας σοφός παππούλης, μετέφερε στην
παρέα του καφενέ, το παράδειγμα μιας μα-
θήτριας, η οποία ήταν το καμάρι όλων των
δασκάλων και όλων των καθηγητών. Πρώτη
στα μαθήματα, πρώτη στο ήθος, πρώτη στα
αθλήματα. Αν αυτό το κορίτσι, έλεγε, ήταν
στην Αμερική, ή στη Ρωσία, ή στην Ελβετία,
ή σε άλλες προηγμένες χώρες, σίγουρα θα
ήταν τουλάχιστον σε ένα ερευνητικό κέντρο
και θα ήταν μια επιστήμονας με παγκόσμια
ακτινοβολία. Το κορίτσι, από φτωχή οικο-
γένεια, τέλειωσε το Γυμνάσιο, παντρεύτηκε
τον αγαπημένο της συμμαθητή, έκανε πέντε
παιδιά και εργαζόταν σε εργοστάσιο. Ο
κακός ο μαθητής, συνέχισε ο καλός παπ-

πούλης, ο οποίος ερχόταν στο σχολείο χωρίς
βιβλία και πάντα αδιάβαστος και ατημέλητος,
έγινε ένας μεγαλέμπορας με αμύθητα πλούτη.   

Νεότερος της παρέας του καφενέ, με
γκρίζα μαλλιά, μίλησε για την ιστορία του
διευθυντή του Δημοσίου, ο οποίος εξασφά-
λισε προαγωγή, έρποντας και λείχοντας,
τους προϊσταμένους του και τους κομμα-
τάρχες. Τελικά δεν κατάφερε να χαρεί τη
θέση του, αλλά υποφέρει και βασανίζεται.
Πρώτα γιατί δεν είχε τα κατάλληλα προσόντα
για την θέση, δεύτερο γιατί δεν μπορεί να
επιβληθεί στους δυσαρεστημένους υφι-
στάμενους του και τρίτο γιατί μια ζωή θα
προσπαθεί να βγάλει την υποχρέωση από
τους ευεργέτες του, οι οποίοι θέλουν και
θέλουν και θέλουν ρουσφέτια. Ο σοφός της
παρέας συνέχισε με την ιστορία του άλλου
διευθυντή, ο οποίος υπέκυψε στο «μουρ-
μουρκό της γεναίκας» η οποία ήθελε να

«χουμίζεται» στους συγγενείς και στους
«γειτόνους» για τον ψηλό μισθό και την
επιτυχία του άντρα της. Ο άνθρωπος δεν
άντεξε το βάρος και έτρεχε σε ψυχολόγους
και ψυχίατρους για να βρει τη γιατρειά τους.
Δεν έχουν τελειωμό, οι τραγικές ιστορίες
έξυπνων ανθρώπων, οι οποίοι λόγω μεγα-
λομανίας και ασυδοσίας, κατέληξαν με τε-
ράστια χρέη και βασανιστικές ασθένειες.

«Ο πιο καλός ο μαθητής ήμουν εγώ στην
τάξη… κι αν στη ζωή πήρα μηδέν, τα
φταίει μια γυναίκα…» τραγουδούσε ο Γιώρ-
γος Ζαμπέτας, στο κλασικό πλέον άσμα.
Ο άγιος των γραμμάτων, ο κυρ Αλέξανδρος
Παπαδιαμάντης έγραψε πολύ νωρίτερα:
«Σαν να ’χαν ποτέ τελειωμό τα πάθια κ’
οι καημοί του κόσμου…». Ανάμεσα στην
αριστεία και τα πάθη, γεννιέται η περίφημη
μεσότητα, η σπουδαία μετριότητα, η οποία
τελικά είναι αυτή η οποία κινεί τον κόσμο,

είτε το θέλουμε, είτε όχι. Ο κόσμος αυτός
«ο μικρός ο μέγας» κατά τον Οδυσσέα Ελύ-
τη, εξακολουθεί εδώ και χιλιάδες χρόνια
να πορεύεται σε κυκλική φορά. Οι άνθρωποι
επαναλαμβάνουν τα ίδια και τα ίδια λάθη.
Η φύση εκδικείται κάθε βιασμό της και η
θεία δίκη, πάντα έρχεται και θεραπεύει
κάθε κακοδικία. «Αππωμένοι» (αλαζόνες)
και άριστοι μπορούν να «κορδώνουν» φι-
λάρεσκα για τη δύναμη του μυαλού και
της τσέπης τους, αλλά στο τέλος της ημέρας
είναι αμφίβολο αν καταφέρνουν να γευτούν
το «γλυκύ νέκταρ» της ευτυχίας. Η αληθινή
χαρά δεν διέρχεται ούτε από τα πλούτη,
ούτε από την πολύ εξυπνάδα, αλλά βιώνεται
με το άγγιγμα των ψυχών και των σωμάτων,
με ένα καλό λόγο και με την ηρεμία της
ψυχής.

Αππωμένοι και άριστοι
Tου ΠΑΝΑΓΙΩΤΗ ΚΑΠΑΡΗ 

Ο ακτιβιστής Τζέισον Τσάρτερ, ο οποίος κατηγορείται για βανδαλισμό του αγάλματος του Αντριου Τζάκσον
στην πλατεία Λαφαγιέτ, παρακολουθεί άλλους διαδηλωτές στο άγαλμα της Χειραφέτησης στο πάρκο Λίν-
κολν στην Ουάσιγκτον.

Αγάλματα για Γκρέμισμα - Κίνημα
Προόδου ή Εκτόνωση Κινήματος; 
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Ο κ. Χάρης Γεωργιάδης είναι αναπληρωτής πρόεδρος του ΔΗΣΥ.
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Το καλοκαίρι, οι γεμά-
τες καφετέριες, η επα-
νέναρξη των πτήσεων
από το εξωτερικό, η
αυξημένη κίνηση
παντού, καθώς και ο

χαμηλός αριθμός νέων κρουσμάτων
και θανάτων, δημιουργούν την αί-
σθηση ότι η πανδημία πέρασε, ότι
επιστρέφουμε σταδιακά σε κάποια
κανονικότητα. Δύο μήνες μετά τη
λήξη της αυστηρής απομόνωσης,
η συνέχιση της καθημερινής ενα-
σχόλησης με σκάνδαλα και πολι-
τικές τριβές, η τουρκική επιθετι-
κότητα και η αναμονή λύσεων εκ
Βρυξελλών και Ουάσιγκτον συμ-
βάλλουν περαιτέρω στην αίσθηση
ότι πέρασε η χειρότερη φάση. Αυτό,
εξάλλου, δήλωσε πριν από λίγες
ημέρες η πρόεδρος της Ευρωπαϊκής
Κεντρικής Τράπεζας, Κριστίν Λαγ-
κάρντ. Πρόσθεσε, όμως, ότι το έλεγε
αυτό «με κάποια επιφύλαξη». Η επι-
φύλαξη είναι ευνόητη και ουσια-
στική: η εξάπλωση του νέου κορω-
νοϊού συνεχίζεται και δεν υπάρχει
ούτε σίγουρη θεραπεία ούτε εμβό-
λιο.

Ομως, πέρα από τον κίνδυνο
ενός δεύτερου κύματος εξάπλωσης
του ιού, οι επιπτώσεις της πανδημίας

είναι ήδη τεράστιες και –πέρα από
τους νεκρούς και τους βαριά αρρώ-
στους– επιβάλλουν υψηλότατο κό-
στος σε κάθε οικονομία και κοινω-
νία. Οι επιχειρήσεις που ήδη έκλει-
σαν, η αυξημένη ανεργία, η αγωνία
για τα έσοδα και τις θέσεις εργασίας
στον τουρισμό προκαλούν φόβο
και αβεβαιότητα. Η αίσθηση μιας
επιστροφής στην «κανονικότητα»
δεν μπορεί να κρύψει ούτε τα κλει-
στά μαγαζιά, ούτε την αγωνία των
απολυμένων και όσων υποχρεώ-
νονται να εργάζονται για ολοένα
λιγότερα χρήματα. Είναι έντονος
ο φόβος ότι μια αύξηση κρουσμάτων
θα μπορούσε να επιβάλει νέο κλεί-
σιμο επιχειρήσεων, κάτι που δύ-
σκολα θα άντεχαν πολλές. Ομως,
ακόμη υπάρχει ελπίδα. Εάν η κα-
τάσταση δεν επιδεινωθεί, κάτι μπο-
ρεί να σωθεί αυτό το καλοκαίρι.
Επίσης, εάν οι χώρες-μέλη της Ε.Ε.
καταφέρουν να έρθουν σύντομα
σε συμφωνία για το πώς θα χρημα-
τοδοτηθεί η ανάκαμψη, τότε τα 32
δισ. ευρώ που υπολογίζεται ότι θα
λάβει η Ελλάδα θα μπορέσουν να
στηρίξουν εργαζομένους και επι-
χειρήσεις ώστε να αντέξουν τις συ-
νέπειες της πανδημίας· θα βοηθή-
σουν, επίσης, και στη δημιουργία

βάσεων για νέες επιχειρήσεις σε
νέους τομείς, για επενδύσεις και
ανάπτυξη.

Η αντοχή κάθε χώρας –και της
Ε.Ε.– όμως θα εξαρτηθεί από τον
τελικό «λογαριασμό» της πανδημίας.
Εάν ο ιός δεν τιθασευτεί γρήγορα,
εάν τα εμβόλια που δοκιμάζονται
δεν είναι επαρκώς αποτελεσματικά
(ή εάν διανεμηθούν πρόωρα, λόγω
σπουδής του Ντόναλντ Τραμπ να
εμφανιστεί σωτήρας της χώρας του
πριν από τις εκλογές του Νοεμβρίου),
τότε το δεύτερο κύμα εξάπλωσης
του ιού είναι μάλλον αναπόφευκτο.
Τότε θα αναμετρηθούμε πάλι με
εαυτούς, σε προσωπικό και σε συλ-
λογικό επίπεδο. Γι’ αυτό αυτές οι
ημέρες είναι κρίσιμες – και για την
ανάπτυξη διεξόδων στην οικονομία
αλλά και για τη θωράκιση των συ-
στημάτων υγείας κάθε χώρας.

Οσον αφορά τη δική μας, παρα-
κολουθούμε σχεδόν σε καθημερινή
βάση τις προσπάθειες στήριξης της
οικονομίας. Εύλογη είναι και η πο-
λιτική αντιπαράθεση γύρω από την
αποτελεσματικότητα των μέτρων.
Ομως, δεν μαθαίνουμε σε παρόμοιο
βαθμό πώς αναπτύσσεται η υγει-
ονομική μας ικανότητα να δεχθούμε
νέα επέλαση του ιού. Οι δωρεές που

ανακοινώθηκαν όταν η αγωνία κο-
ρυφωνόταν έχουν υλοποιηθεί; Τι
έχει αλλάξει στα νοσοκομεία ώστε
οι γιατροί, το νοσηλευτικό προσω-
πικό, όλοι οι εργαζόμενοι στην
υγεία, αλλά και οι πολίτες να αι-
σθάνονται ασφαλείς και έτοιμοι να
αντεπεξέλθουν σε νέα επίθεση; Το
πρώτο κύμα αντιμετωπίστηκε επι-
τυχώς. Εάν το δεύτερο είναι χειρό-
τερο, θα είμαστε το ίδιο αποτελε-
σματικοί;

Μέσα στη δικαιολογημένη αγω-
νία να αντέξει η οικονομία (αφού
χωρίς έσοδα στα δημόσια ταμεία
δεν μπορεί να στηριχθεί η κοινωνία)
δεν πρέπει να αμελήσουμε την
ανάγκη θωράκισης των υγειονομι-
κών υπηρεσιών που αποτελούν την
τελευταία γραμμή άμυνάς μας. Η
ανάγκη να «ανοίξει» η χώρα, σε
συνδυασμό με την αίσθηση πολλών
ότι τα χειρότερα πέρασαν, μας εκ-
θέτει σε κινδύνους που, όσο και να
θέλουμε να τους αποφύγουμε, κά-
ποια στιγμή θα πρέπει να τους αν-
τιμετωπίσουμε. Μόνο ο βαθμός
προετοιμασίας είναι στο χέρι μας.
Μέσα στην έντονη καθημερινότητά
μας, καλό είναι να μην ξεχνάμε ότι
ο εχθρός κινείται ελεύθερος, αόρα-
τος.

Η τελευταία γραμμή άμυνας
Του ΝΙΚΟΥ ΚΩΝΣΤΑΝΤΑΡΑ

Η καγκελάριος Αγκελα
Μέρκελ ήταν απολύ-
τως σαφής καθ’ όσον
αφορά τις σχέσεις
της Ε.Ε. έναντι της
Τουρκίας, στο διά-

στημα που θα ασκεί την προεδρία
της Ενώσεως.

Ειδικότερα, η Τουρκία χαρακτη-
ρίζεται «στρατηγικός εταίρος» της
Ε.Ε. και η αντιμετώπιση του προ-
σφυγικού είναι εφικτή μόνον στη
βάση συμφωνιών με την Αγκυρα.
Ανέκυψε μία «δυσχέρεια», είπε η
κ. Μέρκελ, από το γεγονός ότι «η

Τουρκία πραγματοποιεί γεωτρήσεις
στα ανοικτά της Ελλάδος και της
Κύπρου», αλλά το Βερολίνο κρίνει
πως οι κυρώσεις δεν επαρκούν ως
αντίδραση της Ε.Ε.

Εάν οι θέσεις της καγκελαρίου
καλύπτουν τα εθνικά συμφέροντα
της χώρας μας, αυτό επαφίεται
στην κρίση του πρωθυπουργού Κυ-
ριάκου Μητσοτάκη.

Είναι σαφές ότι η Αθήνα και η
Αγκυρα αποφάσισαν τη δημιουργία
διαύλου επικοινωνίας με στόχο την
επανέναρξη του διαλόγου μεταξύ
τους. Το ίδιο εξ ανάγκης θα ισχύσει
και στην Κύπρο, προφανώς. Μόνον
που ο διάλογος δεν είναι δυνατόν
να έχει χαρακτήρα προσχηματικό
αυτή τη φορά. Και από το σημείο
αυτό αρχίζουν τα προβλήματα. Στα
37 χρόνια που μεσολάβησαν από
την πρώτη κρίση περί των υδρο-
γονανθράκων στο Αιγαίο, συσσω-
ρεύθηκαν προβλήματα εμπλεκό-
μενα, που μία λύση ολική θα αναι-

ρούσε δεσμεύσεις και τοποθετήσεις
τόσο των Αθηνών όσο και της Αγ-
κύρας· λύση, πολιτικά δυσβάστακτη.
Προσφάτως, λόγου χάριν, ο πρώην
πρωθυπουργός Αντώνης Σαμαράς
επέκρινε την απόφαση δημιουργίας
διαύλου επικοινωνίας δηλώνοντας
ότι δεν μπορεί να συζητεί κανείς
με «πειρατές» που έχουν «γκριζάρει
το Αιγαίο». Και δεν μόνος ο κ. Σα-
μαράς που έχει αυτή την άποψη
στη Ν.Δ.

Προ ολίγων ημερών ο κ. Χρήστος
Ροζάκης, πρώην πρόεδρος του Επι-
στημονικού Συμβουλίου του υπουρ-
γείου Εξωτερικών –η θητεία του
έληξε στις 7 Ιουνίου–, χαρακτήρισε
το Καστελλόριζο «απομονωμένο»,
«σε απόσταση» από την ηπειρωτική
Ελλάδα, «κοντά στις τουρκικές
ακτές». Την άποψη του κ. Ροζάκη
αντέκρουσε ο αναπληρωτής υπουρ-
γός Μεταναστεύσεως και Ασύλου
Γιώργος Κουμουτσάκος, ο οποίος
δήλωσε ότι «είναι αδιανόητο να μι-
λάμε για “απομονωμένα” τμήματα
ελληνικής επικράτειας». Και δεν
είναι ο μόνος ασφαλώς που έχει
την άποψη αυτή στη Ν.Δ.

Κοινή βάση διαλόγου με την
Τουρκία δεν υφίσταται καν εντός
της Ν.Δ. Αλλά με τη φρενίτιδα γύρω
από τα ενεργειακά, η μεν Τουρκία
θα εξακολουθεί τις έρευνες και
εμείς θα διαμαρτυρόμεθα.

Ισως μια κάποια λύσις να ήταν
μία συμφωνία ad hoc για την από
κοινού αξιοποίηση των υδρογο-
νανθράκων, με τις δύο χώρες να
διατηρούν τις θέσεις τους στα θέ-
ματα κυριαρχίας. Θα πει κανείς:
«Μα τι είναι αυτά, κοροϊδευόμα-
στε;». Ε, ναι, λοιπόν, κοροϊδευόμα-
στε, διότι αλλιώς θα σκοτωνόμαστε
και εσωτερικά. Ούτως ή άλλως,
είναι παράλογη κάθε συζήτηση για
υδρογονάνθρακες την ώρα που εί-
ναι κυρίαρχη η τάση για πράσινη
ενέργεια σε όλη την Ευρώπη.

Του ΚΩΣΤΑ ΙΟΡΔΑΝΙΔΗ

Μιλάμε για Διεθνές Δίκαιο, αλλά Διε-
θνές Δίκαιο δεν υπάρχει. Κάθε Δίκαιο
είναι μια σύμβαση και η σύμβαση
υπάρχει μόνο όταν (και όσο) οι συμ-
βαλλόμενοι τη δέχονται και την τη-
ρούν. Από μόνη της (καθεαυτήν) μια
σύμβαση (κάθε Δίκαιο) δεν συνιστά
αξία υποχρεωτική για όλους, δεν έχει
ισχύ αυθεντίας, εγκυρότητα αυταξίας,
υπερβατική ιερότητα. Για να λει-
τουργήσει μια σύμβαση προϋποθέτει
την καλή θέληση των συμβαλλομέ-
νων, την ενεργό τους συναίνεση.

Κάθε κράτος έχει το δικό του σύ-
στημα Δικαίου συνοδευμένο οπωσ-
δήποτε από λειτουργικούς θεσμούς
για την επιβολή του: Εχει τα δικα-
στήρια, που κρίνουν ποιος συμμορ-
φώνεται και ποιος παραβιάζει την
κοινή σύμβαση Δικαίου, έχει και το
σωφρονιστικό σύστημα που τιμωρεί
(απομονώνει από το κοινωνικό σώμα)
όσους αθετούν το τεθειμένο Δίκαιο.

Εγινε προσπάθεια στη Νεωτερι-
κότητα να δημιουργηθούν ανάλογοι
θεσμοί δικαστικής κρίσης και επι-
βολής σωφρονιστικών ποινών, που
να καθιστούν και το Διεθνές Δίκαιο
«αναγκαστό κατά πάντων». Η επι-
τυχία ήταν ελάχιστη έως μηδενική.
Παρά την ευφυΐα της οργάνωσης,
την καθαρότητα (συχνά) των προ-
θέσεων, τον ενθουσιασμό των αφε-
λέστερων, οι θεσμικές απόπειρες
να πειθαρχήσουν σε κανόνες Διε-
θνούς Δικαίου κράτη αυτεξούσια,
αυτόνομα, ανεξάρτητα, αποδείχθη-
καν ουτοπικές. Η πολεμική υπερο-
πλία ή η ισορροπία του τρόμου απο-
τρέπουν (ή απλώς αναβάλλουν) ολο-

κληρωτικούς πολέμους. Οι τοπικοί
πόλεμοι συνεχίζουν να υπάρχουν,
ελεγχόμενοι από το εμπόριο όπλων,
που είναι αποκλειστικότητα των
Υπερδυνάμεων.

Κοινοί τόποι όλα τα παραπάνω,
προσιτά όλα και κατανοητά σε κάθε
άνθρωπο επαρκούς ευφυΐας. Ομως
οι Νεοέλληνες, μόνοι εμείς («αεί παί-
δες») ασκούμε τις διεθνείς σχέσεις
μας «καθ’ υπαγόρευσιν: Υποταγμένοι,
«χωρίς αιδώ ή λύπην», στο καρα-
μανλικό θέσφατο (φράση-σύμβολο
της εκούσιας ιστορικής παρακμής
μας) ότι «ανήκομεν εις την Δύσιν»,
πιστέψαμε «ανεπαισθήτως» για χρέος
μας «να γίνουμε επιτέλους Ευρω-
παίοι, για να γίνουμε κάποτε άνθρω-
ποι»! Με αυτή την αλλοτριωτική ξι-
πασιά δεχθήκαμε να μας υπαγο-
ρεύουν οι ΗΠΑ την εξωτερική μας
πολιτική ώς την πιο παραμικρή λε-
πτομέρεια – ώς την έσχατη ντροπή
της σημιτικής «νύχτας των Υμίων».

Πιο πριν, όσο υπήρχε ο εφιάλτης
του σοβιετικού ολοκληρωτισμού, οι
Ελληνες, φορτωμένοι και την πείρα
της ζαχαριαδικής κακουργίας, είχαμε
με την ψήφο μας επιλέξει τη συ-
στράτευση στο αμερικανικό και της
ευρωπαϊκής Δύσης όραμα ελευθε-
ρίας. Ως και στην Κορέα στείλαμε
Ελληνόπουλα να θυσιαστούν για τις
«αξίες» της Δύσης. Το ευχαριστώ
που εισπράξαμε, ήταν να χαρίσει
το ΝΑΤΟ το μισό νησί τής, πανάρχαια
ελληνικής, Κύπρου στην εξισλαμι-
σμένη μειονότητα (18%) που συγ-
κρότησε αμέσως ένα τάχα και κρά-
τος, δεύτερο πάνω στο νησί.

Επόμενος μπουναμάς της «Δύ-
σης» στην ανίατα αφελή «σύμμαχό»
της Ελλάδα ήταν να παραδώσει την
επίσης ελληνική Βόρεια Ηπειρο
στους οψιφανείς στα ελληνικά χώ-
ματα Αλβανούς και, λίγο μετά, να
χαρίσει το όνομα της Μακεδονίας
στους σλάβους εισβολείς της πε-
ριοχής Μοναστηρίου (Πελαγονίας).

Τα παραδείγματα κραυγάζουν
ότι το Διεθνές Δίκαιο, για τους Δυ-
τικούς που το γέννησαν, δεν λογα-
ριάζεται ούτε καν σαν σύμβαση
χρηστική, είναι μόνο πρόσχημα.
Το επικαλούνται μόνο όταν και για
όσο τους βολεύει. Γεννιέται, λοιπόν,
αμέσως το ερώτημα – το γεννάει η
κοινή λογική και το ένστικτο της
αυτοσυντήρησης: Γιατί εμείς, οι
σημερινοί Ελληνώνυμοι, επιμένουμε
να υποτασσόμαστε πειθήνια στα
βίτσια των «ισχυρών» της Δύσης,
κυρίως των ΗΠΑ και της Γερμανίας,
με προσχηματική δικαιολογία τον
σεβασμό μας στο Διεθνές Δίκαιο,
που οι «ισχυροί» το λοιδορούν απρο-
κάλυπτα;

Και τα ερωτήματα της απλής λο-
γικής πληθαίνουν: Ξέρουμε ότι η
Δύση καυχάται για τον πολιτισμό
της, που είναι γέννημα του «Διαφω-
τισμού». Γι’ αυτό και το Δίκαιο δεν
θωρακίζεται με το κύρος μεταφυσι-
κής αυθεντίας, συνιστά μόνο μια
σύμβαση για την εξυπηρέτηση αναγ-
κών.

Ο «Διαφωτισμός» θέλησε να είναι
ένας συνεπής μηδενισμός, άρνηση
κάθε «νοήματος» (αιτίας και σκοπού)
της ύπαρξης, του κόσμου, της Ιστο-

ρίας. Πώς να στηθεί όμως Δίκαιο
στο κενό, δίχως «νόημα» – μόνη η
χρησιμότητα οδηγεί νομοτελειακά
στην αυθαιρεσία.

Οι Ελληνες, μικροί, αδύναμοι και
σε δραματική παρακμή, επιμένουμε
να εμπιστευόμαστε την ιστορική
μας επιβίωση στην αμερικανική
Υπερδύναμη, παρά τις αρνητικές
εμπειρίες και απογοητεύσεις μας.
Η εναλλακτική δυνατότητα θα ήταν
ο Πούτιν; Πάντως αυτός, ίσως από
ειλικρίνεια, ίσως από υποκρισία (κα-
νείς ποτέ δεν θα το μάθει), επιδείχνει,
όχι προκλητικά, ότι σώζει τον σε-
βασμό του «ιερού», αρνείται τον
αθεϊσμό του Διαφωτισμού – σταυ-
ροκοπιέται, ασπάζεται εικόνες, εκ-
κλησιάζεται, όπως κάθε Χριστιανός
στην πατρίδα του.

Ας δεχθούμε, ότι ο Πούτιν είναι
μέγας υποκριτής, αδίστακτος συμ-
φεροντολόγος. Δεν θα άξιζε, έστω
και μόνο να διακριβώσουμε, αν το
σταυροκόπημά του έχει κάποιες,
έστω ελάχιστες επιπτώσεις στην
αντίληψή του για το Διεθνές Δίκαιο;
Αν το ένα δέκατο των πολεμικών
διευκολύνσεων που προσφέρουμε
στις ΗΠΑ το παραχωρούσαμε στους
Ρώσους, ποιες θα ήταν οι επιπτώσεις
για το κράτος και την κοινωνία την
ελληνική;

Το να επιλέγουμε τους φίλους και
συμμάχους μας, δεν σημαίνει ότι γι-
νόμαστε υποτελείς τους. Η διαστρο-
φή των ελληνο-αμερικανικών σχέ-
σεων σε ταπεινωτική υποτέλεια των
Ελλήνων δεν είναι απαραίτητο να
επαναληφθεί με τους Ρώσους.

Γιατί αυτονόητη η εθελοδουλεία;

Σκηνές παραλόγου
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Το μοιραίο επιχείρημα
και το πολιτικό ρίσκο

Του ΑΛΕΞΗ ΠΑΠΑΧΕΛΑ

Το φθινόπωρο θα αρ-
χίσουν τα δύσκολα.
Οι αντοχές της πραγ-
ματικής οικονομίας
θα δοκιμαστούν σο-
βαρά. Τα χρήματα

του ευρωπαϊκού πακέτου θα αρ-
γήσουν να πέσουν στην αγορά,
ενώ οι τράπεζες κινούνται με απελ-
πιστικά αργούς ρυθμούς. Ο τουρι-
σμός θα μείνει σε πολύ χαμηλά
επίπεδα. Είναι καιρός να προσγει-
ωθούμε –όλοι– σε αυτή την πραγ-
ματικότητα.

Στο δωμάτιο έχουμε πάντοτε
και τον μεγάλο «ελέφαντα» που
λέγεται ελληνοτουρκικές σχέσεις.

Το έχουν αντιληφθεί, επιτέλους,
και οι εταίροι μας οι οποίοι προ-
σπαθούν να προλάβουν το ατύχη-
μα. Ο πρωθυπουργός είναι πολύ
ξεκάθαρος στα μηνύματα που στέλ-
νει και τις κόκκινες γραμμές που
βάζει η Ελλάδα. Το ίδιο όμως ξε-
κάθαρος είναι και ο Τούρκος ηγέτης
όταν συνομιλεί με σημαντικούς
διεθνείς παράγοντες. Το στυλ του,
σε αυτές τις συνομιλίες, είναι σχε-
δόν αυτοκρατορικό. Γεγονός που
έχει ενισχυθεί από την ειδική σχέση
που μπόρεσε να αναπτύξει με τον
πρόεδρο Τραμπ. Μέσα σε αυτό το
σκηνικό ο πρωθυπουργός θα πρέπει
κάποια στιγμή να αποφασίσει τις
επόμενες κινήσεις του. Αν και τι
ανασχηματισμό θα κάνει, και πότε.
Αν θα αφήσει πίσω του εντελώς
το σενάριο της πρόωρης εκλογικής
αναμέτρησης. Οπως κάθε πρωθυ-
πουργός, ο κ. Μητσοτάκης δεν
θέλει να σύρεται από τα μέσα ενη-
μέρωσης ούτε ως προς την ουσία
ούτε ως προς το τάιμινγκ των απο-
φάσεών του. Οι σύμβουλοι που

είναι οπαδοί του στάτους κβο προ-
τείνουν μικρό ανασχηματισμό και
όχι εκλογές. Αλλοι, πιο έμπειροι,
θεωρούν ότι οι εκλογές το φθινό-
πωρο είναι μονόδρομος και ο μόνος
τρόπος να αποφευχθούν πολιτικές
«αυτοκτονίες» του παρελθόντος.

Ούτε ο ανασχηματισμός ούτε
και οι πρόωρες εκλογές έχουν νόη-
μα, όμως, αν δεν ακολουθήσει το
«σπάσιμο των αυγών». Ο κ. Μη-
τσοτάκης έχει αυτή την ώρα την
κυριαρχία των κινήσεων και πρω-
ταγωνιστεί στο πολιτικό σκηνικό.
Εχει χτίσει πολύτιμο πολιτικό κε-
φάλαιο. Μπορεί να αποφασίσει πε-
ρίπου ό,τι θέλει χωρίς να φοβάται
εσωκομματικούς κραδασμούς. Εχει
κυβερνήσει ένα χρόνο με επιτυχία,
και σε ειδικές συνθήκες, και έχει
ζυγίσει πρόσωπα και πράγματα.

Ο ανασχηματισμός έχει νόημα
αν μπουν στις νευραλγικές θέσεις
αυτοί που αξίζουν, όχι αυτοί που
επιτάσσει κάποια κομματική επε-
τηρίδα. Δεν υπάρχει δικαιολογία
για εκπτώσεις γιατί οι προκλήσεις
είναι μεγάλες. Το σύστημα της καγ-
κελαρίας δουλεύει σε περιόδους
κρίσης αλλά δοκιμάζεται σε περιό-
δους ρουτίνας, γιατί εκεί ο κάθε
υπουργός νιώθει ότι διοικεί το βι-
λαέτι του και το παραδοσιακό ελ-
ληνικό κράτος μπορεί και αντιστέ-
κεται σε κάθε τομή ή μεταρρύθ-
μιση. Μαξίμου και υπουργοί πρέπει
να νιώθουν ότι είναι «καμικάζι»
που τους δένει μία κοινή αποστολή.
Αλλιώς τίποτα δεν θα προχωρήσει.
Οι εκλογές έχουν νόημα πάλι, αν
συνοδευτούν με μια ανανέωση του
πολιτικού συστήματος. Οι πολίτες
έχουν γίνει δύσκολοι πελάτες και
δεν θα τους αρέσουν εκλογές τα-
κτικισμού. Απαιτούν κάτι παρα-
πάνω.

Οι αποφάσεις ανήκουν στον κ.
Μητσοτάκη. Το «πάμε καλά στις
δημοσκοπήσεις, γιατί λοιπόν να
πάρουμε ρίσκα;» είναι πάντως μοι-
ραίο και αγαπημένο επιχείρημα
όσων φοβούνται κάθε αλλαγή, γιατί
νιώθουν ότι τους απειλεί. Και ο
πρωθυπουργός έχτισε το πολιτικό
του brand με ρίσκα.

������

Κοινή βάση διαλόγου με
την Τουρκία δεν υφί-
σταται καν εντός της 
Νέας Δημοκρατίας.

ΣΚ
IΤ

ΣΟ
 Τ

ΟΥ
 H

ΛI
Α 

M
ΑΚ

ΡΗ
. i

m
ak

ri
s@

ka
th

im
er

in
i. 

gr

������

Ούτε ο ανασχηματισμός
ούτε και οι πρόωρες
εκλογές έχουν νόημα αν
δεν ακολουθήσει το
«σπάσιμο των αυγών». 
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Α πό την κατάρρευση των συ-
νομιλιών για επίλυση του Κυ-
πριακού στο Κραν Μοντάνα

συμπληρώνονται ακριβώς τρία χρό-
νια. Η ε/κ κοινωνία πλέον δεν είναι
ίδια. Ο πρωταγωνιστής του ναυαγίου
έχοντας επίγνωση πως η αλήθεια
καίει, πέρασε στην «επίθεση» με
πολύ καθορισμένους στόχους: 1)
Βρήκε έτοιμους από καιρό συμμά-
χους σε κόμματα που λένε «όχι σε
όλα» και έτσι μετέτρεψε το Εθνικό
Συμβούλιο (Ε.Σ.) να μηχανισμό προ-
ώθησης της πολιτικής της ακινησίας.
Έχει τη σημασία του πως όταν εί-
χαμε κάποια κινητικότητα ορισμένα
κόμματα κάθε μέρα ζητούσαν έκτα-
κτη σύγκλιση του Ε.Σ. για να απο-
τρέψουν τα «καταχθόνια» σχέδια.
Τώρα, τρία χρόνια χωρίς συνομιλίες,
δεν ζητούν σύγκλιση ούτε καν για
τους τύπους, έστω μια φορά, αφού
η δουλειά πάει «καλά».

2) Η πολιτική συνδιαλλαγή ανά-
μεσα στον Ν. Αναστασιάδη και τον
αρχιεπίσκοπο Χρυσόστομο έδωσε
την ευκαιρία στο δεύτερο να απο-
δείξει πως οι παλαιότερες φιλικές
παραινέσεις του προς το ΕΛΑΜ δεν
ήταν κενές περιεχομένου. Με κα-
ταιγισμό από δηλώσεις και εγκυκλί-
ους προωθεί τις πιο ακραίες ντεν-
κτασικές θέσεις στην ε/κ κοινωνία
με χαρακτηριστική αμετροέπεια και
τον δογματισμό της παντογνωσίας.

3) Έλεγχος της πληροφορίας έτσι
που ο ε/κ αναγνώστης/θεατής να
ακούει μόνο μια άποψη, την κυβερ-
νητική. Πρακτικά, το πολιτικό ρε-
πορτάζ στην Κύπρο, με ελάχιστες
εξαιρέσεις, ελέγχεται από τον υπουρ-
γό εξωτερικών. Η δημοσιογραφική
ατζέντα υπαγορεύεται σε δημοσιο-
γράφους που εργάζονται σε Μέσα,
οι ιδιοκτήτες των οποίων βρίσκονταν
από παλιά στη «νέα» γραμμή Ανα-

στασιάδη. Η συνάντηση Αναστα-
σιάδη με ιδιοκτήτες Μέσων, πολύ
γνωστών για τις απόψεις τους στη
γραμμή «τζείνοι ποτζεί, εμείς ποδά»,
έχει επιφέρει σοβαρά πλήγματα
στην ποιότητα της πληροφορίας
που διακινείται στο νησί και αυτό
συνιστά εξαιρετικά μεγάλη οπισθο-
δρόμηση.

4) Οι καταγγελίες του δημοσιο-
γράφου Μ. Δρουσιώτη για εκτετα-
μένης μορφής παραβίασης των προ-
σωπικών του δεδομένων και παρα-
βίασης της επαγγελματικής του ζωής,
δείχνει ότι η «μάχη» για επιβολή
ελέγχου προκειμένου κάθε άποψη
να ευθυγραμμίζεται με το κυρίαρχο
αφήγημα, συγκρούεται ευθέως με
την υπεράσπιση των θεμελιωδών
δικαιωμάτων ενός επαγγελματία της
ερευνητικής δημοσιογραφίας και
κάθε άλλου πολίτη. Η κατάσταση
στην ελληνοκυπριακή κοινωνία ανα-
φορικά με τη διακίνηση της πληρο-
φόρησης βρίσκεται σε κρίσιμο ση-
μείο. Γι’ αυτό, οι κοινωνικές δυνάμεις
με ευαισθησία στα ζητήματα της
πολυφωνικής έκφρασης, μπορούν
να πάρουν τον λόγο ανεξαρτήτως
του περιεχομένου των απόψεων που
διατυπώνονται από δημοσιογράφους
ή πολίτες, να τοποθετηθούν με ευ-
θύτητα απέναντι στο ολοένα και
πιο επικίνδυνο επίπεδο άσκησης
παραπληροφόρησης που καθημε-
ρινά κατακλύζει τη νήσο-συγκάλυψη
του νέου στόχου στο Κυπριακό, κα-
τασκευή εξελίξεων που δεν υπάρ-
χουν γύρω από την ΑΟΖ, ψευδείς
ειδήσεις για δήθεν κόστος στην
Τουρκία κ.λπ.

5) Οκορωνοϊός άλλαξε την ατζέν-
τα και πιθανώς και τις προτεραιότητες
Αναστασιάδη σε σχέση με τις επό-
μενες προεδρικές εκλογές. Η δημο-
τικότητα που του προσέφερε η γε-

νικώς αποδεκτή παραδοχή της επι-
τυχημένης διαχείρισης κρίσης της
πανδημίας, επέτρεψε σε αυτόν να
κάνει επιλογές που, υπό άλλες συν-
θήκες, θα ήταν αδιανόητες: σε δύο
θέσεις με αυστηρές ιδιαιτερότητες,
των οποίων οι προδιαγραφές απαι-
τούν επιλογές από πρόσωπα ευρέως
φάσματος και αποδεδειγμένης αμε-
ροληψίας (γενικός εισαγγελέας και
βοηθός γενικός εισαγγελέας), επέλεξε
να διορίσει δύο εν ενεργεία υπουρ-
γούς του και μάλιστα πήρε και την
ευνοϊκή ουδετερότητα του ΑΚΕΛ.

6) Οι επιθέσεις που δέχθηκε μα-
θήτρια που εξέφρασε την άποψή
της για το κοσμικό δημόσιο σχολείο
σε σχολική εφημερίδα και η αυθάδης
δήλωση του υπουργού Παιδείας
Πρόδρομου Προδρόμου ότι «θυμίζει
μεσαίωνα το γεγονός ότι κάποιοι
από το πρωί μέχρι το βράδυ χτυπούν
την Εκκλησία», δείχνουν το πού
οδηγείται η εκπαιδευτική διαδικασία
στην Κύπρο. Η δήλωση Προδρόμου
είναι μια χαρακτηριστική απόδειξη
της πλήρους υποχώρησης της φι-
λελεύθερης τάσης στον ΔΗΣΥ και
της στροφής του κεντρικού ΔΗΣΥ
στην εθνικολαϊκιστική ρητορεία,
όπως βεβαιώνει η υποταγή του στην
πολιτική Αναστασιάδη στο Κυπριακό
και οι μεταλλάξεις στο μεταναστευ-
τικό σύμφωνα με επικοινωνιακές
ανάγκες. Η θέση Προδρόμου ότι «σε
κάποιους προξενεί ευχαρίστηση να
πολεμάνε την ελληνικότητα και τη
θρησκεία της Κύπρου και να ανα-
καλύπτουν στον 21ο αιώνα δικαιώ-
ματα που υπάρχουν από τον 19ο»,
συνιστά μια ακόμα απόπειρα να
επανεισαχθούν στον δημόσιο λόγο
έννοιες ξεπερασμένες από την ιστο-
ρική μας εξέλιξη-έννοιες που με το
πρώτο ξύσιμο της επιδερμίδας επα-
νέρχονται ως να μην έφυγαν ποτέ.

Για ποιαν μορφή «ελληνικότητας»
μιλάει ο Π. Προδρόμου; Ποιος την
εξέφρασε καλύτερα; Η δημιουργική
αμφισβήτηση της παραδεδεγμένης
«ελληνικότητας» από τον Σωκράτη
ή η απίστευτης έκτασης ισοπέδωσή
της από τη βυζαντινή νομενκλατού-
ρα;

7) Ο Ν. Αναστασιάδης ασκεί την
εξουσία κατά τρόπο που ευνοεί το
γκρουπ από δυνάμεις του οποίου
ηγείται ο ίδιος και φέρει το κάλυμμα
του ΔΗΣΥ. Υπουργοποιήσεις, μετα-
κινήσεις, μεταγραφές, έλεγχος προ-
αγωγών όλες στοχεύουν στην από-
κτηση του δικού του προσωπικού
πλεονεκτήματος έναντι κάθε άλλου
προσώπου με άλλα σχέδια, πρωτί-
στως του Α. Νεοφύτου, και βέβαια
κάθε συνδυασμένης ομάδας στελε-
χών στον ΔΗΣΥ. Ο έλεγχος του συ-
στήματος διορισμών από το προ-
εδρικό, τού έχει προσδώσει το πλε-
ονέκτημα του αιφνιδιασμού απέναντι
σε κάθε μελλοντική εξέλιξη. Αυτό
ειδικά το σημείο κινεί πολλές δυνά-
μεις για να συναντηθούν στα μισά
του δρόμου για να μπλοκάρουν αυτό
το σχεδιασμό του, γιατί θεωρείται
κρίσιμης σημασίας απειλή τόσο για
την κομματική τους ανάπτυξη όσο
και σε αντίθεση σε πτυχές της ακο-
λουθούμενης πολιτικής. Πιθανώς
αυτή η προσωποπαγής, επεκτατική
αντίληψη στην άσκηση εξουσίας
που σήμερα φαντάζει αριθμητικά
ισχυρή υπό τον Αναστασιάδη, σχε-
τικά σύντομα να πάρει την κατιούσα,
όταν το ένστικτο επιβίωσης άλλων
σχηματισμών αλλά και μικρών δυ-
νάμεων εντός ΔΗΣΥ θα αποκτήσει
τα δικά του πολιτικά χαρακτηριστικά
με τη μορφή του συνασπισμού κατά
της μονοπώλησης των πάντων. 
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«Πέτσινα» χρόνια
Του ΛΑΡΚΟΥ ΛΑΡΚΟΥ

Σ τη σύμβασή μας με την εται-
ρεία, η CEO υπέγραψε κάτω
από τον τίτλο «ο Διευθύνων

Σύμβουλος». «Δεν το έχουμε διορ-
θώσει στα έγγραφα, γιατί με τον
επόμενο θα πρέπει να αλλάξει ξα-
νά» είπε χωρίς να σηκώσει το κε-
φάλι. Είναι μία από τις ελάχιστες
Ελληνίδες CEOs και, σύμφωνα με
τις έρευνες, θα έχει, όπως οι πε-
ρισσότερες, πιο σύντομη θητεία,
σε μικρότερη επιχείρηση και με
χαμηλότερο μισθό συγκριτικά με
τους άνδρες ομολόγους της.

Το ποσοστό γυναικών CEOs
που δίνει το Ευρωπαϊκό Ινστιτούτο
για την Ισότητα των Φύλων για
το α΄ εξάμηνο του 2020 στην Ελ-
λάδα είναι 4,5%, δηλαδή 3,2 πο-
σοστιαίες μονάδες χαμηλότερο
από το εκείνο του α΄ εξαμήνου
του 2019 (8,7%), 4,5 μονάδες υψη-
λότερο από του 2016 (0%) και 3,7
μονάδες χαμηλότερο από τον μέ-
σον όρο της Ε.Ε. των 27 (8,2%).

Εδώ παρατηρούμε ένα βασικό
χαρακτηριστικό των επιδόσεων
της χώρας, σε αρκετούς τομείς
που σχετίζονται με την ισότητα
στη δημόσια ζωή: οι επιδόσεις
αυτές δεν εμφανίζουν αξιόπιστες
ανοδικές τάσεις (ούτε καν στα-
θερότητα) και δεν δείχνουν να
επηρεάζονται από κάποιο πλαίσιο
συντονισμένων δράσεων ή πολι-
τικών. Διαμορφώνονται από πολ-
λαπλούς χαλαρά συνδεδεμένους
παράγοντες –το μέγεθος του πλη-
θυσμού, τις κοινωνικοοικονομικές
κρίσεις, τον μεταβαλλόμενο ρόλο
της τεχνολογίας στην αγορά ερ-
γασίας, τη σταδιακή αλλαγή σε
κοινωνικά στερεότυπα και τη σύν-
θεση των επιχειρήσεων– γεγονός
που κάνει ακόμα σημαντικότερο
το να εντοπίσουμε τους παράγον-
τες αυτούς και να προσπαθήσουμε
να τους επηρεάσουμε συστημα-
τικά.Εκτός από τους κοινωνικούς,
υπάρχουν και σημαντικοί οικο-
νομικοί λόγοι να το κάνουμε. Εχου-
με αρκετά στοιχεία πλέον που
αποδεικνύουν ότι η ποικιλομορφία
(έμφυλη και άλλη) στη διοίκηση
και το δυναμικό των επιχειρήσεων
έχει θετικό αντίκτυπο στην από-
δοσή τους και ότι τα οφέλη επε-
κτείνονται πέρα από αυτές (η Παγ-
κόσμια Τράπεζα εκτιμά ότι το κό-
στος, σε ανθρώπινο κεφάλαιο,
των έμφυλων ανισοτήτων για 141
χώρες του κόσμου ανέρχεται, συ-
νολικά, σε 160,2 τρισ. δολάρια).

Μας λείπει όμως η κατανόηση
του ότι η ποικιλομορφία της κο-
ρυφής εξαρτάται από την ποικι-
λομορφία της δεξαμενής – από
το πού επιλέγουμε αυτό το αν-
θρώπινο κεφάλαιο. Σύμφωνα με
την άποψη της ουδετερότητας
απέναντι στο φύλο, που υποστη-

ρίζει ότι ο δρόμος είναι ανοιχτός
και είναι στο χέρι του καλύτερου
ή της καλύτερης να φτάσει στην
κορυφή, η δεξαμενή είναι a priori
ανοιχτή, με 51% γυναίκες και 49%
άνδρες στο εσωτερικό της. Η θε-
ωρία όμως αυτή αγνοεί το ότι τα
άτομα που έχουν τις ικανότητες
για να φτάσουν στην κορυφή δεν
έχουν απαραίτητα τις ευκαιρίες
για να φτάσουν στον δρόμο – και
να μπουν στη δεξαμενή.

Σε επίπεδο ανώτερων στελε-
χών, για παράδειγμα, τα ποσοστά
για τις γυναίκες είναι ήδη χαμηλά:
16,5% για την Ελλάδα έναντι του
18,8% για την Ε.Ε. των 27. Ακόμα
και στην τριτοβάθμια εκπαίδευση,
στο σημείο όπου οι Ελληνίδες δεί-
χνουν να έχουν το προβάδισμα
(το 2015 τα κορίτσια αποτελούσαν
το 58,5% του φοιτητικού πληθυ-
σμού στα ελληνικά πανεπιστήμια),
μόνο 1 στα 6 άτομα που ειδικεύον-
ται στον τομέα των περιζήτητων
Τεχνολογιών Πληροφορικής και
Τηλεπικοινωνιών και μόνο 1 στα
3 άτομα με πτυχίο Επιστήμης-Τε-
χνολογίας-Μηχανικής-Μαθημα-
τικών είναι γυναίκες.

Η απόκλιση αυτή σε συνδυασμό
με τα ούτως ή άλλως χαμηλά πο-
σοστά απασχόλησης των Ελληνί-
δων είναι ένας μόνο από τους πα-
ράγοντες που περιορίζουν την ποι-
κιλομορφία της δεξαμενής. Η έρευ-
να «Breaking the Glass Ceiling»
που διενεργήθηκε με πρωτοβουλία
της Vodafone και με τη συμβολή
του Alba Graduate Business School
και του Women On Top, αναλύει
αρκετούς ακόμα: την ανισοκατα-
νομή του χρόνου που αφιερώνουν
άνδρες και γυναίκες στις ευθύνες
φροντίδας, τις ασυνείδητες προ-
καταλήψεις στο εσωτερικό των
επιχειρήσεων, την έλλειψη γυναι-
κείων προτύπων στη δημόσια ζωή
και την εικόνα που διαμορφώνουν
οι γυναίκες για τον ρόλο τους, μέσα
από τα στερεότυπα μιας κοινωνίας
που πριμοδοτεί τη «μετρημένη κο-
πέλα», την «καλή μαμά» και τη
«σωστή νοικοκυρά» έναντι της
αποτελεσματικής επαγγελματία.

Ετσι ο καλύτερος ή η καλύτερη
που «κερδίζει» προέρχεται από
ένα ποσοστό πολύ μικρότερο από
100% του δυναμικού της ελληνικής
κοινωνίας. Κι εμείς εξακολουθούμε
να πιστεύουμε ότι το κόστος του
να ανοίξουμε τον δρόμο για τη δε-
ξαμενή είναι μεγαλύτερο από το
κόστος του να αλληλοκαθησυχα-
ζόμαστε ότι απλώς οι υπόλοιπες
γυναίκες δεν ήθελαν να φτάσουν
στην κορυφή.

Η Στέλλα Κάσδαγλη είναι συνιδρύτρια
του Οργανισμού Women on Top και
συγγραφέας.

Η χώρα χωρίς
γυναίκες CEOs

Του ΣΤΕΛΛΑΣ ΚΑΣΔΑΓΛΗ

Μ πήκαμε ήδη στον Ιούλιο. Σί-
γουρα ένας διαφορετικός
Ιούλιος λόγω της πανδη-

μίας. Βέβαια για μας ο Ιούλιος, εδώ
και σχεδόν μισό αιώνα, είναι έτσι
και αλλιώς διαφορετικός γιατί είναι
συνδεδεμένος με πολύ δυσάρεστες
επετείους. Ας μην ξεχνούμε ότι
είναι ο μήνας του πραξικοπήματος
της 15ης Ιουλίου και ο καταραμένος
μήνας της εισβολής του πρώτου
Αττίλα στις 20 Ιουλίου του 1974.

Αυτό όμως που πολλοί ξεχνούμε,
οι πλείστοι εσκεμμένα, είναι το ότι
εδώ και τρία χρόνια είναι ο μήνας
του τελευταίου ίσως Αττίλα, του
τραγικού ναυαγίου στο Κραν Μον-
τάνα, τα ξημερώματα στις 7ης Ιου-
λίου του 2017.

«H Διάσκεψη για την Κύπρο
έκλεισε χωρίς να επιτευχθεί συμ-
φωνία», ανακοίνωσε μετά το δρα-
ματικό δείπνο ο γ.γ. του ΟΗΕ Αν-
τόνιο Γκουτιέρες, κηρύσσοντας
έτσι τον τερματισμό της Διάσκεψης
για την Κύπρο στο ελβετικό θέρετρο
ευχόμενος καλή τύχη στον βορρά
και στον νότο.

Έτσι άπλα, «δεν επετεύχθη συμ-
φωνία». Έτσι απλά οι προσδοκίες
για λύση και επανένωση έγιναν
στάχτη. Οι βαρύγδουπες δηλώσεις
του 2016, ότι η λύση είναι θέμα

μηνών, μετατράπηκαν σε επιταγή
χωρίς αντίκρισμα.

«Το αποψινό αποτέλεσμα δεν
είναι σε καμία περίπτωση μια θε-
τική εξέλιξη, αλλά δεν είναι και το
τέλος του δρόμου. Η απαράδεκτη
παρούσα κατάσταση πραγμάτων
δεν μπορεί να είναι το μέλλον της
Κύπρου και ο πρόεδρος Αναστα-
σιάδης θα ενισχύσει τις προσπά-
θειές του έτσι ώστε να δημιουρ-
γηθούν εκείνες οι συνθήκες που
θα μας επιτρέπουν να αισιοδοξούμε
για τερματισμό της κατοχής και
επανένωση της πατρίδας μας», δή-
λωσε ο τότε κυβερνητικός εκπρό-
σωπος Νίκος Χριστοδουλίδης.

«Ήμασταν τόσο κοντά αλλά
αποτύχαμε», ήταν η δήλωση αξιω-
ματούχου του ΟΗΕ ο οποίος πα-
ρευρισκόταν στο δείπνο. 

«Το όνειρο και σχέδιο λύσης του
Κυπριακού παραμένει ζωντανό»,
η εκτίμηση του Έλληνα ΥΠΕΞ Νί-
κου Κοτζιά.

Αυτές ήταν οι πρώτες αντιδρά-
σεις. Λίγα, απλά και παρήγορα λόγια
όπως είθισται σε τέτοια θλιβερά
γεγονότα. «Παρηγοριά στον άρρω-
στο μέχρι να βγει η ψυχή του».

Από πού να αρχίσεις και πού να
τελειώσεις. Σίγουρα δεν ήταν το
τέλος του δρόμου. Έχουμε ακόμα

δρόμο μέχρι την τελική καταστρο-
φή που δεν είναι άλλη από την ορι-
στική διχοτόμηση. Ούτε και το τέ-
λος του κόσμου, θα μπορούσε κά-
ποιος να συμπληρώσει, αφού βο-
λευτήκαμε και πολιτευόμαστε σε
συνθήκες της δεύτερης καλύτερης
λύσης που είναι το στάτους κβο.
Χάσαμε την πρώτη, δεν πειράζει
έχουμε τη δεύτερη. Χάσαμε το πρώ-
το τραίνο, δεν πειράζει θα πάρουμε
το δεύτερο τραίνο της γραμμής.

Και ο Νίκος Κοτζιάς είχε δίκαιο.
Το όνειρο παραμένει ζωντανό, γιατί
όπως εξελίσσονται τα γεγονότα ή
καλύτερα εδώ που κατάντησε το
εθνικό μας θέμα, η προοπτική λύ-
σης και επανένωσης φαντάζει ένα
όνειρο ή καλυτέρα, ένα όνειρο θε-

ρινής νυκτός. Όσο για την διαπί-
στωση του αξιωματούχου των Η.Ε.,
υπάρχει πλήρης συμφωνία με τη
δική μας πλευρά. «Φτάσαμε στο
παρά πέντε της λύσης», ήταν και
είναι η δική επίσημη θέση. 

Μετά την ψυχρολουσία και απο-
γοήτευση που ένιωσαν αυτοί που
προσδοκούσαν ένα θετικό αποτέ-
λεσμα αλλά και την ανακούφιση
γι’ αυτούς των σωστών περιεχο-
μένων και των νέων στρατηγικών,
με την επιστροφή μας στην Κύπρο
υπήρξε περαιτέρω ανάλυση και
συζητήσεις με τα αφηγήματα, συ-
νήθως αντιφατικά, να δίνουν και
να παίρνουν.

Τις πρώτες μέρες, μετά τη διά-
σκεψη, το σκηνικό επιεικώς κατα-
θλιπτικό και σίγουρα πρωτόγνωρο.
Η επίσημή μας πλευρά να διανέμει
δεξιά και αριστερά έγγραφα, ως
και να ήταν διαφημιστικά υπερα-
γορών που βάζουν οι διάφοροι στα
γραμματοκιβώτια, τα οποία «απο-
δείκνυαν» τη σωστή μας στάση,
το πατριωτικό μέτωπο να προσπα-
θεί να κρύψει την ανακούφισή του
για το ναυάγιο, και το κυβερνών
κόμμα να χάνεται και να τίθεται
σε «αγρανάπαυση». 

Αν και ο γ.γ., σε δηλώσεις του
στη Σύνοδο των G20 αμέσως μετά

το ναυάγιο, απέδωσε τα εύσημα
στην Τουρκία για την εποικοδο-
μητική της στάση, εμείς τα δικά
μας. Η Τουρκία λόγω της εμμονής
της στη διατήρηση της συνθήκης
των εγγυήσεων και λόγω της επι-
μονής της για εσαεί παραμονή των
τουρκικών στρατευμάτων τα τίναξε
όλα στον αέρα. Όσον αφορά όμως
το άτυπο έγγραφο, το οποίο κατά
τον Νίκο Κοτζιά καταργούσε την
υφιστάμενη συνθήκη εγγυήσεων,
τσιμουδιά.

Όσο για το αυτονόητο, δηλαδή
πως είναι δυνατόν σε μια διαπραγ-
μάτευση η μία πλευρά να μη με-
τακινήθηκε καθόλου και παρόλα
αυτά να φτάσαμε στο παρά πέντε
της λύσης , όπως επιτάσσει η κοινή
λογική, ούτε λόγος να γίνεται. Η
απάντηση απλή. Πίστευε και μη
ερεύνα. Αυτό είναι το αφήγημά
μας και όποιος δεν το υιοθετεί είναι
της όποιας λύσης, της γονυκλισίας,
των φοβικών συνδρόμων και εξυ-
πηρετεί τις τουρκικές θέσεις. 

Πέρασαν τρία ολόκληρα χρόνια
από μία από τις κρισιμότερες εξε-
λίξεις στο εθνικό μας θέμα και ακό-
μα να μάθουμε μετα βεβαιότητας
το τι ακριβώς διημείφθη. Διακη-
ρύττουμε την ετοιμότητά μας για
συνέχιση των συνομιλιών από το

σημείο που μείναμε στο Κραν Μον-
τάνα, αλλά δυστυχώς δεν ξέρουμε
ή καλυτέρα δεν είναι αποδεδειγ-
μένο, το που μείναμε. Το μόνο σί-
γουρο είναι ότι ξεμείναμε από κάθε
προοπτική και ελπίδα για λύση και
επανένωση.

Την ερχόμενη Τρίτη, 7 Ιουλίου,
ξημερώνει η τρίτη επέτειος του
τραγικού ναυαγίου της Ελβετίας
και τα συναισθήματα αντιφατικά
όπως και τα αφηγήματά μας. Το
παραδοσιακό μαζί με το νεοφανές
απορριπτικό μέτωπο γιορτάζει ακό-
μα ένα «εθναρχικό» Όχι, σίγουρα
όχι δακρύβρεκτο. Στην αντίπερα
όχθη οι λίγοι, οι ρομαντικοί, οι απο-
καλούμενοι πλέον «οι της όποιας
λύσης», οι ραγιάδες και εφιάλτες,
όπως τους είχε αποκαλέσει στη
Νέα Υόρκη ο Νίκος Κοτζιάς τον Σε-
πτέμβριο του 2017, συνεχίζουν να
ψάλλουν το «Μετά πνευμάτων δι-
καίων τετελειωμένων», όπως γίνε-
ται σε κάθε μνημόσυνο, ευχόμενοι
να ζήσουμε να τη θυμόμαστε τη
μισή πατρίδα που, όπως φαίνεται,
χάνεται οριστικά, έχοντας πλέον
ως μόνη ελπίδα το «πάλι με χρόνους
και καιρούς, πάλι δικιά μας θα ’ναι».

Ο κ. Θεόδωρος Θεοδώρου είναι ειδικός
προγραμμάτων ηλεκτρ. υπολογιστών.

Μετά πνευμάτων δικαίων τετελειωμένων
Του ΘΕΟΔΩΡΟΥ ΘΕΟΔΩΡΟΥ

Πέταγμα χαρταετού από γέφυρα στον Νείλο, σχεδόν στο κέντρο του Καΐρου. Οι κάτοικοι της Αιγύπτου κάθε χρόνο την ίδια εποχή συρρέουν σε ανοικτά μέρη για
το πέταγμα χαρταετών.  
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Η Τουρκία λόγω της εμ-
μονής της στη διατήρη-
ση της συνθήκης των εγ-
γυήσεων και λόγω της
επιμονής της για εσαεί
παραμονή των τουρκι-
κών στρατευμάτων τα
τίναξε όλα στον αέρα. 
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Η πέμπτη διχοτόμηση(Μέρος Α΄)

Του δρος ΜΕΝΕΛΑΟΥ ΑΒΡΑΑΜ

Τ ο φάντασμα της διχοτόμησης
το οποίο αποτελούσε το αν-
τίπαλο δέος της Ένωσης και

την αιχμή του δόρατος της πολι-
τικής αντίδρασης των τουρκοκυ-
πρίων αλλά και της τουρκικής εξω-
τερικής πολιτικής, πλανιέται πάνω
από την Κύπρο εδώ και πολλές δε-
καετίες. Ανάλογα με τις ιστορικο-
πολιτικές συνθήκες χωρίς να αλ-
λάζει την ουσία και τον χαρακτήρα
του, αποκτούσε ιδιαίτερη φυσιο-
γνωμία και πραγματοποιούσε νι-
κηφόρα την επέλασή του, διαιρών-
τας τον λαό και το έδαφος αυτού
του δύσμοιρου τόπου. Κάνοντας
μια αναδρομή στη νεότερη και τη
σύγχρονη ιστορία της Κύπρου και
του κυπριακού κράτους, θα μπο-
ρούσαμε να ξεχωρίσουμε κάποιους
σημαντικούς ιστορικούς σταθμούς,
που ο καθένας τους εξυπηρετούσε
στο έπακρο την ιδέα και τον στόχο
της διχοτόμησης.

Στα πλαίσια αυτού και του επό-
μενου άρθρου, θα προσπαθήσω να
παρουσιάσω συνοπτικά τα πέντε
ιστορικά στάδια της διχοτόμησης
τα οποία είναι: α) η εθνοσυνδικα-
λιστική, εθνοεργατική διχοτόμηση
τη δεκαετία του 40, β) η εθνοδη-
μοτική διχοτόμηση τη δεκαετία
του 50, γ) η εθνοθεσμική διχοτό-
μηση τη δεκαετία του 60, δ) η εθνο-
εδαφική, εθνογεωγραφική διχοτό-
μηση τη δεκαετία του 70 και ε) η
εθνοκρατική διχοτόμηση που από
την εποχή της παράνομης δημι-
ουργίας της «ΤΔΒΚ» το 1983 επι-
κρέμαται ως δαμόκλειος σπάθη πά-
νω από την Κύπρο και που αν επι-
κρατήσει με τη λύση των δύο κρα-
τών θα αποτελεί κατά τη γνώμη
μου την πιο μαύρη σελίδα στη σύ-

νολη ιστορία της Κύπρου, ανοίγον-
τας διάπλατα την πόρτα για την
ολοκληρωτική τουρκοποίησή της.

Με τη βρετανική κατοχή της
Κύπρου (1878) δημιουργούνται νέα
δεδομένα με εναλλαγή του κυριαρ-
χικού ρόλου και της θέσης των δύο
βασικών κοινοτήτων της νήσου.
Η ελληνοκυπριακή κοινότητα ανα-
βαθμίζεται πολιτικά, οικονομικά
και πολιτισμικά, ενώ η τουρκοκυ-
πριακή υποβαθμίζεται και κινδυ-
νεύει να καταστεί και πολιτική μει-
ονότητα. Η ελληνοκυπριακή κοι-
νότητα επηρεασμένη από τη Με-
γάλη Ιδέα και τον αλυτρωτισμό
διεκδικεί την Ένωση με την Ελλά-
δα, ενώ η τουρκοκυπριακή αμύνε-
ται, εμμένοντας στη διατήρηση
του αποικιακού στάτους κβο και
στη συνεργασία με τους Βρετανούς.
Στην περίπτωση δε φυγής τους
διεκδικεί ή την επιστροφή της Κύ-
πρου στην Οθωμανική Αυτοκρα-
τορία και αργότερα στην Τουρκία
επικαλούμενη σχετικές συμφωνίες,
ή τη διχοτόμηση. Είναι λοιπόν εμ-
φανές ότι οι πολιτικές ηγεσίες των
δύο κοινοτήτων της Κύπρου, προ-
σκολλημένες στις «Μητέρες Πα-
τρίδες», είχαν εξαρχής διαφορετικές
εθνοϊδεολογικές αφετηρίες και δια-
φορετικούς εθνοπολιτικούς στό-
χους που απέκλειαν τον κοινόν
αγώνα ενάντια στους βρετανούς
αποικιοκράτες.

Η διχοτομική κρίση πέρα από
τις κατά καιρούς διαφορές των πο-
λιτικών ελίτ των δύο κοινοτήτων
στο Νομοθετικό Συμβούλιο(1882-
1931) αρχίζει να παίρνει την ολο-
κληρωμένη μορφή της όταν ο εθνο-
κεντρισμός ως ιδεολογία και πολι-
τική της κυρίαρχης σε όλους τους

τομείς Εκκλησίας και της ανερχό-
μενης αστικής τάξης διαπερνά όλες
τις κοινωνικές τάξεις και όλα τα
οργανωμένα σύνολα και φορείς
συμπεριλαμβανομένων του συν-
δικαλιστικού κινήματος και του
πολιτικού κόμματος της Αριστεράς,
του ΑΚΕΛ (1941). Αυτό γίνεται τη
δεκαετία του 40, όταν το ΑΚΕΛ
αποδέχεται την πολιτική της Ένω-
σης, διαχωρίζοντας τη θέση του
από την πολιτική του ΚΚΚ το οποίο
από την ίδρυσή του (1926) τασσό-
ταν υπέρ του κοινού αγώνα ελλη-
νοκυπρίων και τουρκοκυπρίων για
ανεξαρτησία και ενσωμάτωση της
Κύπρου στη Σοσιαλιστική Βαλκα-
νική Ομοσπονδία, θέση που προ-
ωθούσε η Κομμουνιστική Διεθνής
(Κομιντέρν).

Η υιοθέτηση και η μαχητική
διεκδίκηση της Ένωσης από το
ΑΚΕΛ και συνακόλουθα από την
ΠΕΟ (1944), μέλη της οποίας ήταν
και χιλιάδες τουρκοκύπριοι, ανάγ-
κασε πολλούς από αυτούς υπό την
πίεση και των τουρκοκυπριακών
εθνικιστικών οργανώσεων, να απο-
στασιοποιηθούν από τις ελληνο-
κυπριακές εργατικές συντεχνίες
για καθαρά πολιτικούς λόγους και
να ενταχθούν στις νεοδημιουργη-
θείσες τουρκοκυπριακές. Αυτή,
υπήρξε κατά τη γνώμη μου η πρώτη
διχοτόμηση στην Κύπρο, η εθνο-
συνδικαλιστική και εθνοεργατική
διχοτόμηση, η οποία έχει τεράστια
ιστορική, πολιτική και ιδεολογική
σημασία, αφού το έθνος υπερίσχυ-
σε της τάξης και ο εθνικισμός υπε-

ρίσχυσε του διεθνισμού που απο-
τελούσε αναπόσπαστο στοιχείο
της ιδεολογίας της Αριστεράς. Αν
και οι απεργίες και οι εργατικές
διεκδικήσεις δεν έχασαν τον ταξικό
τους χαρακτήρα και συνέχισαν να
πραγματοποιούνται από κοινού,
εντούτοις η εθνοτική διχοτόμηση
των εργαζομένων και των συντε-
χνιών άφησε το αρνητικό της στίγ-
μα, τόσο στην ιστορία του εργατι-
κού κινήματος, όσο και στην ιστο-
ρία της Κύπρου ως κοινής πατρίδας
ελληνοκυπρίων και τουρκοκυπρίων.

Η δεκαετία του 50 υπήρξε αναμ-
φίβολα η πιο πολύπλοκη αφού ο
αγώνας για την Ένωση και ο αγώ-
νας για τη Διχοτόμηση κορυφώ-
θηκαν και είχαν ως αναπόφευκτη
κατάληξη : α) την εθνοτική βία και
την ένοπλη σύγκρουση των κοι-
νοτήτων το 1958 και β) την πολιτική
και συνταγματική ήττα της Ένωσης
και της Διχοτόμησης το 1959, με
τις συμφωνίες Ζυρίχης-Λονδίνου
και τη λύση της Ανεξαρτησίας.
Ωστόσο αξίζει να σημειωθεί ότι η
εθνοτική βία του 1958 άφησε στην
ιστορία τη δεύτερη διχοτόμηση,
την εθνοδημοτική διχοτόμηση, με
τη διαίρεση των πόλεων, των δή-
μων και των κατοίκων επί του εδά-
φους. 

Οι δήμοι κατά τη βρετανική κυ-
ριαρχία ελέγχονταν αποκλειστικά
από τους ελληνοκύπριους αφού το
εκλογικό σύστημα για την τοπική
αυτοδιοίκηση εδραζόταν στην αρχή
της πλειοψηφίας και στο σύστημα
«ένας πολίτης, μία ψήφος». Κατά
συνέπεια κανείς τουρκοκύπριος
δεν μπορούσε να κατέχει τη θέση
του Δημάρχου και Αντιδημάρχου.
Οι τουρκοκύπριοι διεκδικούσαν

από τους βρετανούς την πολιτική
ισότητα στα Δημοτικά Συμβούλια,
ακόμη και την εκ περιτροπής δη-
μαρχία. Όταν φουντώνει ο αντια-
ποικιακός αγώνας και οι Δήμαρχοι
ως πολιτικά πρόσωπα πρωτοστα-
τούν στις κινητοποιήσεις για την
Ένωση, οι τουρκοκύπριοι δημοτικοί
σύμβουλοι αντιδρούν. Το 1957
έχουμε τις παραιτήσεις των τουρ-
κοκυπρίων δημοτικών συμβούλων,
ενώ το 1958 η προσχεδιασμένη
πολιτική για τον θεσμικό και εδα-
φικό διαχωρισμό των δήμων γίνεται
πράξη, μετά την τουρκική προβο-
κάτσια της 7ης Ιουνίου (βόμβα στο
τουρκικό γραφείο πληροφοριών)
και τη σφαγή των Κοντεμενιωτών
στο Κιόνελι στις 12 Ιουνίου, που
οδήγησε στην εξάπλωση της δι-
κοινοτικής βίας με την άμεση αν-
τιπαράθεση ανάμεσα στην ΕΟΚΑ
και την ΤΜΤ τον Ιούνιο και Ιούλιο
του ́ 58. 

Ο ντεφάκτο διαχωρισμός των
δήμων που συνοδεύτηκε με κατα-
στροφές περιουσιών, δολοφονίες
και εκτοπισμούς ελληνοκυπρίων
και τουρκοκυπρίων, επισημοποι-
ήθηκε στο σύνταγμα της Κυπριακής
Δημοκρατίας και έμελλε να απο-
τελέσει το πρώτο ζήτημα τριβής
που καταγράφηκε στα 13 σημεία
του Μακαρίου το 1963 τα οποία
έγιναν η αφορμή για να υλοποιηθεί
η Τρίτη διχοτόμηση, η εθνοθεσμική
διχοτόμηση, με τη φυγή των τουρ-
κοκυπρίων από όλους τους θεσμούς
του κράτους. 

(Ακολουθεί το Μέρος Β)

Μενέλαος Αβραάμ, δρ Φιλοσοφίας
rodo@primehome.com

ς

ΚΑΝΕ μετεγγραφη!

ΤΟ ΝΕΑΠΟΛΙΣ ΔΙΠΛΑ ΣΟΥ!

σπουδασε με ασφαλεια!
Συνέχισε τις σπουδές σου με αναγνωρισμένα προγράμματα 

σπουδών σε συνεργασία με Πανεπιστήμια της Αγγλίας.

Ζήσε την ακαδημαϊκή εμπειρία!

Μάθε περισσότερα:
Τ.: +357 26843331
E: recruitment@nup.ac.cy
W: www.nup.ac.cy

ΑΚΑΔΗΜΑΙΚΕΣ ΣΥΝΕΡΓΑΣΙΕΣ:

Σ τερνή μου γνώση να σ’ είχα
πρώτα, είπα μέσα μου καθώς
διάβαζα την καταληκτική

παράγραφο του βιβλίου του Αλέξη
Ηρακλείδη «Αιγαίο και Ανατολική
Μεσόγειος, 50+1 όψεις των ελ-
ληνοτουρκικών διενέξεων» (Θε-
μέλιο, 2020). Ο συγγραφέας, κα-
θηγητής διεθνών σχέσεων και
ανάλυσης/επίλυσης κρίσεων, εμ-
βριθής ερευνητής ιστορικών και
πολιτικών γεγονότων που αποτε-
λούν το υπόβαθρο διενέξεων, έχει
καθιερωθεί ως ένας δημόσιος δια-
νοούμενος που βγαίνει από την
κλειστή ακαδημαϊκή κοινότητα
και λέει στον κόσμο την επιστη-
μονική του εκτίμηση αναφορικά
με τα δεδομένα που συνθέτουν
μια συγκεκριμένη πραγματικότη-
τα. Στόχος του να γνωρίσουν οι
πολίτες τις όψεις εκείνες της πραγ-
ματικότητας που τις κρύβουν οι
πολιτικοί. Στόχος και του υπό επι-
σκόπηση βιβλίου, όπως δηλώνεται
στον πρόλογο, η αντικειμενική
γνώση των διαφόρων όψεων της
διένεξης στο Αιγαίο και την Ανα-
τολική Μεσόγειο, «με σημείο ανα-
φοράς και το Κυπριακό», και, δια
της γνώσης, η αποφυγή της με-
τωπικής σύγκρουσης και η ειρη-
νική επίλυση των διαφορών. 

Κλείνοντας λοιπόν το βιβλίο
του, ο Αλέξης Ηρακλείδης επανα-
βεβαιώνει πως «τελική επιδίωξη
είναι η εδραίωση ενός Αιγαίου και
μιας Ανατολικής Μεσογείου όπου
θα επικρατεί ο αμοιβαίος σεβασμός
των θαλασσίων συνόρων, και οι
δύο αυτές θάλασσες της Μεσο-
γείου θα συμβάλουν στην ειρήνη
και την ασφάλεια, τη σταθερότητα
και τη συνεργασία μεταξύ Ελλάδας
και Τουρκίας, και επανενωμένης
Κύπρου και Τουρκίας». Πράγμα,
όπως βγαίνει από το βιβλίο, πολύ
πιο δύσκολο από ότι ήταν το 2004.
Τότε, που «ο Σημίτης θέλησε να
εγχειρίσει τον φάκελο με τα πε-
πραγμένα των διερευνητικών επα-
φών για το Αιγαίο στον Κώστα
Καραμανλή αλλά ο νέος πρωθυ-
πουργός και ο Π. Μολυβιάτης δεν
αποδέχθηκαν καν να παραλάβουν
τον φάκελο λέγοντας ότι έχουν
ήδη αποφασίσει το τι θα κάμουν
με αυτό το θέμα». Και εκείνο που
είχαν αποφασίσει ήταν να βάλουν
το θέμα στο ψυγείο επειδή αντι-

λαμβάνονταν ότι, σε περίπτωση
κοινής προσφυγής στο ΔΔΔΘ, η
Ελλάδα δεν θα δικαιωνόταν στο
βαθμό που να ικανοποιεί τις προσ-
δοκίες του ελληνικού κοινού. Ενός
κοινού που δεν είχε γνώση του
αντικειμένου αλλά που είχε εκ-
παιδευθεί σε απόλυτες τοποθε-
τήσεις από την «πατριωτική» ρη-
τορική των πολιτικών. Εκείνο που
αναδεικνύει ο συγγραφέας στο
καυτό θέμα της υφαλοκρηπίδας
και της ΑΟΖ είναι, αυτό που προ-
κύπτει και από την ελληνοϊταλική
συμφωνία οριοθέτησης, ότι τα νη-
σιά λαμβάνονται υπόψη στην οριο-
θέτηση αλλά ο βαθμός επήρειάς
τους συναρτάται με το μέγεθος,
τον πληθυσμό, και την απόστασή
τους από τις ένθεν και ένθεν πα-
ράκτιες χώρες (βλ. Διονύσης Διο-
νυσίου: «Η συμφωνία με Ιταλία
δίνει λύσεις σε Ελλάδα Τουρκία»,
Πολίτης, 14.6.2020). 

Το βιβλίο δομείται με έναν τρό-
πο φιλικό προς τον αναγνώστη.
Σε ισάριθμες παραγράφους εισά-
γονται με περιεκτική ερώτηση
κάθε φορά οι 50+1 όψεις των ελ-
ληνοτουρκικών διενέξεων. Ακο-
λούθως, ο συγγραφέας παραθέτει
τα δεδομένα δίνοντας στον ανα-
γνώστη όλες τις δυνατές όψεις
του συγκεκριμένου κάθε φορά
προβλήματος: Ποια είναι τα πραγ-
ματικά δεδομένα, ποιες είναι οι
κυρίαρχες απόψεις ένθεν και έν-
θεν, ποια σημεία θα κέρδιζε η
κάθε πλευρά σε ένα διεθνές δι-
καστήριο με βάση το δεδικασμένο
προηγούμενων παρόμοιων περι-
πτώσεων. Η εκτενής παράθεση
των δεδομένων, περιλαμβανομέ-
νων και του ιστορικού της κάθε
διένεξης καθώς και των μέχρι τώ-
ρα διμερών επαφών, φωτίζουν
πλήρως, στη συνείδηση του ανα-
γνώστη, τη μεγάλη εικόνα όπου
μπορεί να δει με ευκρίνεια τόσο
το δέντρο όσο και το δάσος. Με
το πλήθος των υποσημειώσεων
που παραπέμπουν ή και σχολιά-
ζουν βιβλιογραφικές ή και πρώτες
πηγές, το βιβλίο ικανοποιεί τον
απαιτητικό αναγνώστη. Προσφέ-
ρεται όμως και στον κοινό ανα-
γνώστη που θα περιοριστεί στη
ροή της αφήγησης χωρίς να εν-
διατρίβει στις υποσημειώσεις και
τις παραπομπές. 

Στερνή μου γνώση
να σε είχα πρώτα

Του ΧΡΥΣΟΣΤΟΜΟΥ ΠΕΡΙΚΛΕΟΥΣ

Η δεκαετία του 50 υπήρξε αναμφίβολα η πιο πολύπλοκη αφού ο αγώνας για
την Ένωση και ο αγώνας για τη Διχοτόμηση κορυφώθηκαν.
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Ως  ευκρινέστατη 
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Τo παιχνίδι Ερντογάν με την Αγία Σοφία
Οι στόχοι πίσω από τις απειλές του Τούρκου προέδρου για μετατροπή της σε τέμενος και τα μηνύματα που θέλει να περάσει

Του ΒΑΣΙΛΗ ΝΕΔΟΥ

Το βασικό 
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Οι βάσεις
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Το Μουσείο Καριγιέ
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Το «τάμα» του Ισμαήλ Καντεμίρ να γίνει ο ναός τζαμί

Ποιος είναι 
ο άνθρωπος πίσω 
από την επιχείρηση 
ισλαμοποίησης 
του μνημείου 
της χριστιανοσύνης.

Ο ιδρυτής 

Ολα δείχνουν ότι 
είναι αποφασισμένος 
να συνεχίσει την αναθε-
ωρητική ατζέντα του – 
Εντονη ανησυχία 
σε Αθήνα, Κάιρο για  
τις εξελίξεις στη Λιβύη.

O Ρετζέπ Ταγίπ Ερντογάν, 

KA
YH

AN
 O

ZE
R 

/ 
A.

P.

Του ΝΙΚΟΥ ΕΥΣΤΑΘΙΟΥ
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Το βιβλίο 
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Π. Π.

ΑΡΙΣΤΟΤΕΛΗΣ ΚΑΙ CODING 
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ΛΑΪΚΙΣΜΟΣ 4.0 
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To ταξίδι στο τιμόνι ενός Ντεσεβό
Η Αννα Διαμαντοπούλου, στο βιβλίο της που κυκλοφορεί σε λίγες ημέρες, μιλάει για το παρελθόν κοιτάζοντας προς το μέλλον

«Εξαιτίας -
Π Ρ Ο Δ Η Μ Ο Σ Ι Ε Υ Σ Η

Το βιβλίο
-
-

Αν ήθελα να δώσω 
έναν τίτλο στην εκπαι-
δευτική μεταρρύθμιση 
που απαιτεί η νέα επο-
χή, θα ήταν «Αριστο-
τέλης και Υπολογιστές».
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Η επερχόμενη
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Οι διορθωτικές αλλαγές
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Το Μαξίμου και τα κονδύλια των 32 δισ.
Στόχος του κ. Μητσοτάκη, η απορρόφηση να γίνει σε βάθος τετραετίας – Ερχεται η πρόταση της επιτροπής Πισσαρίδη

Του Κ. Π. ΠΑΠΑΔΙΟΧΟΥ

Για την Αγκελα Μέρκελ,
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Ισορροπίες με Αγκυρα
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Το στοίχημα της Μέρκελ για τη γερμανική προεδρία

Στο διεθνές πεδίο 
την καγκελάριο 
αναμένεται 
να απασχολήσουν 
κυρίως οι σχέσεις 
με τις δύο υπερδυνάμεις, 
αλλά και με τη γειτονική 
Τουρκία.

Η συγκυρία -

EP
A

Οι προσπάθειες 
για «ήρεμο» καλοκαίρι 
με την Τουρκία, 
ο ρόλος της γερμανικής 
προεδρίας 
και το παρασκήνιο. 

Την ερχόμενη 

Του ανταποκριτή μας στις ΒΡΥΞΕΛΛΕΣ 
ΓΙΑΝΝΗ ΠΑΛΑΙΟΛΟΓΟΥ

Η ατζέντα είναι γεμάτη ενόψει ενός φθινοπώρου, το οποίο προδιαγράφεται υγειονομικά αβέβαιο και οικονομικά ολέθριο
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«Δεν μου έδωσαν 
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Η έλλειψη νερού
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Του MΠΕΡΝΑΡ-ΑΝΡΙ ΛΕΒΙ

Οι μισητές κόκκινες, οι μαύρες και οι μαγικές μπλε σφραγίδες

Εκκληση 

Σε προηγούμενη  
επίσκεψή μου, έκθεση 
των Γιατρών Χωρίς  
Σύνορα ανέφερε ότι μία 
από τις ιδιαιτερότητες 
της Μόριας ήταν 
οι αυτοκτονίες παιδιών.

Ο γιος της Φατίμα 
σηκώνεται για να μετα-
κινήσει την κατσαρόλα. 
Ενας αρουραίος 
περνάει ανάμεσα 
στα πόδια του, εκείνος 
δεν δίνει σημασία.

Το πιο φρικτό είναι 
οι τουαλέτες. Ενα παλιό 
στρατόπεδο με πρόβλε-
ψη για 800 φαντάρους 
κατέληξε να φιλοξενεί 
κοντά 20.000 
πρόσφυγες.

Η ευρωπαϊκή πρωτεύουσα της οδύνης
Το οδοιπορικό του Γάλλου συγγραφέα και φιλοσόφου στη Μόρια και το μήνυμά του προς τους ηγέτες της Ε.Ε.

«Αφού 

M
AR

C 
RO

U
SS

EL

M
AR

C 
RO

U
SS

EL



 

 

 
 

  
  

  
  

 

Θ Η Μ Ε Ρ Ι Ν ΗΑΚΗ  20

 

 

 
 

  
  

  
  

 

Θ Η Μ Ε Ρ Ι Ν Η

 

 

 
 

  
  

  
  

 

Ο ΣΜΟ ΣΚ

 

 

 
 

  
  

  
  

 

Ο Σ

 

 

 
 

  
  

  
  

 

υ 2020ίολυοιακή 5 ΙρυΚ

 

 

 
 

  
  

  
  

 

υ 2020

 

 

 
 

  
  

  
  

 

α ενθαρρυνΠαρά τ

σηησνΑΑν

 

 

 
 

  
  

  
  

 

νύμά μηηντικα ενθαρρυν

ιτηητχυσ

 

 

 
 

  
  

  
  

 

ρευνηους εό τα απτνύμα

κή η εξι

 

 

 
 

  
  

  
  

 

ιο κλλιο εμβόόλ, τςέτρευνη

ωπλλωάάπκή η εξ

 

 

 
 

  
  

  
  

 

οϊού φαρωνοου κά τταιο κ

υ ιοοη τωσ

 

 

 
 

  
  

  
  

 

ανι ότι είίναετνίίνοϊού φα

ύυ ιο

 

 

 
 

  
  

  
  

 

ριάόμη μακκρι ακα

 

 

 
 

  
  

  
  

 

 

 

 
 

  
  

  
  

 

«Πιθανώς 

ΔΙΟΝΥΣΙΑΣ ΒΟΡΙΔΗης ΤΤη

 

 

 
 

  
  

  
  

 

-
-

-
-

ΔΙΟΝΥΣΙΑΣ ΒΟΡΙΔΗ

 

 

 
 

  
  

  
  

 

 

 

 
 

  
  

  
  

 

 

 

 
 

  
  

  
  

 

 

 

 
 

  
  

  
  

 

 

 

 
 

  
  

  
  

 

-
-
-

-
-

-

όμενοενδεχΤο

ρίπηςνέας γ
Ο φόβος

 

 

 
 

  
  

  
  

 

-
-

-
- 

 

 
 

  
  

  
  

 

 

 

 
 

  
  

  
  

 

-

-

-
-
-

-
-

 

 

 
 

  
  

  
  

 

 

 

 
 

  
  

  
  

 

 

 

 
 

  
  

  
  

 

 

 

 
 

  
  

  
  

 

 

 

 
 

  
  

  
  

 

-
-

-
-

 

 

 
 

  
  

  
  

 

-

-

 

 

 
 

  
  

  
  

 

 

 

 
 

  
  

  
  

 

-
-

-

-

-

-

 

 

 
 

  
  

  
  

 

 

 

 
 

  
  

  
  

 

 

 

 
 

  
  

  
  

 

 

 

 
 

  
  

  
  

 

 

 

 
 

  
  

  
  

 

-

-

 

 

 
 

  
  

  
  

 

-
-

-
-

-
-

 

 

 
 

  
  

  
  

 

 

 

 
 

  
  

  
  

 

-
-

-

-

-

 

 

 
 

  
  

  
  

 

 

 

 
 

  
  

  
  

 

 

 

 
 

  
  

  
  

 

 

 

 
 

  
  

  
  

 

Οι δοκιμές στην Κίνα 
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Η αντιπολίτευση 

Το μεγάλο ρίσκο του Εμανουέλ Μακρόν

«Εν λευκώ» επιταγή
στον Βλαντιμίρ Πούτιν
έδωσαν οι Ρώσοι

Νέα κυβέρνηση με αντικατάσταση του πρωθυπουργού Εντουάρ Φιλίπ από τον Ζαν Καστέξ μετά το σοκ των δημοτικών εκλογών

Στο δημοψήφισμα για το σύνταγμα

Η εντυπωσιακή άνοδος 
των Πρασίνων και  
οι απογοητευτικές  
επιδόσεις του LREM 
οδήγησαν σε παρακιν-
δυνευμένες κινήσεις.

Ανοιχτός ο δρόμος 
για να διεκδικήσει 
ακόμη δύο προεδρικές 
θητείες.

O Ρώσος

Του ΠΕΤΡΟΥ ΠΑΠΑΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΥ

Του ΚΩΣΤΑ ΚΑΡΚΑΓΙΑΝΝΗ
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Ανεπανόρθωτα πλήγματα
στο γόητρο της Αμερικής 
Νέες αποκαλύψεις για τη στάση του Ντόναλντ Τραμπ απέναντι σε ξένους ηγέτες

Φέρεται να αποκαλούσε 
«ηλίθια» την Αγκελα 
Μέρκελ, την ώρα που 
επεδείκνυε περίεργο 
δέος απέναντι  
στον Ταγίπ Ερντογάν.

Με αφορμή

Της ΞΕΝΙΑΣ ΚΟΥΝΑΛΑΚΗ

Αν η χρηματοδότηση 
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 REUTERS, A.P.

H ρήξη μεταξύ 
Γαλλίας και Τουρκίας
οδηγείται στα άκρα
Κρίση στο ΝΑΤΟ, θέμα στην Ε.Ε.

Στην ημερήσια 
διάταξη οι προκλήσεις 
της Αγκυρας σε Λιβύη, 
Συρία και Κύπρο.

Η γαλλική -
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Λειτουργεί ξανά η ρωσική πρεσβεία στη Λιβύη

Τη θέση υπέρ της έναρ-
ξης πολιτικού διαλόγου 
στη χώρα επανέλαβε ο 
Σεργκέι Λαβρόφ, πα-
ρουσία του Ακίλα Σάλεχ.

Ο Ρώσος 



Πως οδύρεται ενώπιον του γιατρού,
ο απελπισμένος να εξασφαλίσει τη
συνταγογράφηση για τα χάπια του,
κάπως έτσι, όχι οι οπαδοί, αλλά οι ομά-
δες μας περιμένουν την ιατρική ομάδα
της ΚΟΠ να τους παραδώσει το πρω-
τόκολλο που θα διέπει την σχέση των
οπαδών με το γήπεδο. Πόσος κόσμος
θα είναι στην κερκίδα, σε ποια διάταξη
θα κάθεται, πως θα γίνεται ο έλεγχος

στις εισόδους, πως θα διατίθεται τα εισιτήρια, θα δου-
λέψουν ή όχι τα τουρνικέ, δικαιούται ή όχι κόσμος να
παρακολουθήσει τα φιλικά ματς του καλοκαιρού…
ένα σωρό ερωτήματα παραμένουν αναπάντητα και
δικαίως οι ομάδες κάθονται σε αναμμένα κάρβουνα.
Κατά κάποιο τρόπο νιώθουν ακρωτηριασμένοι, αφού
δεν τους παρέχεται καμία δυνατότητα να συσφίξουν
τις σχέσεις τους με τους οπαδούς- πελάτες  ή αν θες
να προμοτάρουν το προϊόν τους μήπως και προσελ-
κύσουν κόσμο στην έδρα τους. Τόσους μήνες περιμένουν
και δυστυχώς η ΚΟΠ και η ιατρική της  ομάδα δεν
είναι ακόμη έτοιμη. Περιμένουν λέει να συνταχθεί το
κείμενο ακολούθως να υποβληθεί στις αρμόδιες αρχές
του κράτους και τελικώς να παραδοθεί στις ομάδες
για να κάνουν τα κουμάντα τους. Αργοπόρησαν ή όχι,
άμα εξαιρέσεις τον Μάρτη που μας χτύπησε την πόρτα
ο ιός, είχαν ενώπιον τους Απρίλη, Μάη και Ιούνη…
Όπως και αν έχει. Λίαν συντόμως, το «κείμενο» βασι-
σμένο στους κανόνες των επιδημιολόγων θα βρίσκεται
ενώπιον των ομάδων προκειμένου να πάρουν τις απο-
φάσεις τους. Ένα κείμενο γραμμένο και ελεγχόμενο
ξανά και ξανά από τους επιστήμονες, γεμάτο από κα-
νόνες και λεπτομέρειες που θα διαφοροποιήσει πλήρως
τις ζωές των οπαδών και του ποδοσφαίρου γενικότερα.
Όπου ο καθένας θα τηρεί αυστηρά τους κανόνες, έχον-
τας ως γνώμονα και την αίσθηση προσωπικής ευθύνης.
Και η πραγματικότητα που θα περιγράφει θα είναι
παντελώς άγνωστη για όλους. Για τις ομάδες, τους πα-
ράγοντες, τον κόσμο, τα γήπεδα, το ποδόσφαιρο…
τις ζωές μας γενικότερα.

ΑΘΛΗΤΙΣΜΟΣ
ΑΠΟΨΕΙΣ
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Του
ΧΡΙΣΤΟΥ
ΖΑΒΟΥ

Περιμένοντας
το κείμενο… 

Πριν την περίπτωση Φώτη Παπουλή,
προηγήθηκαν πολλές άλλες ανάλογες
μετακινήσεις ποδοσφαιριστών, το
πιο πιθανό είναι να ακολουθήσουν
και άλλες. Πριν κάποιοι από τους φί-
λους του Απόλλωνα εκφραστούν με
έντονο τρόπο, για την επιλογή και
απόφαση του Φώτη Παπουλή, πολλοί
άλλοι…  αφορισμοί προηγήθηκαν,
πολλοί άλλοι ποδοσφαιριστές, δια-

φόρων ομάδων, από αγαπημένα παιδιά της εξέδρας,
σε μια νύχτα μόνο μετατράπηκαν σε ανεπιθύμητους!
Λογικά γνωρίζει και αναμένει ο Φώτης Παπουλής,
ποιας… υποδοχής θα τύχει, ως αντίπαλος πλέον, της
πρώην του ομάδας έχοντας ζήσει ανάλογες περιπτώσεις
άλλων ποδοσφαιριστών, στα τόσα χρόνια που παίζει
ποδόσφαιρο. 

Φυσιολογικά αναπτύσσεται ιδιαίτερη σχέση και
σύνδεση ενός ποδοσφαιριστή με μια ομάδα και πιο
συγκεκριμένα με τον κόσμο της, πολύ περισσότερο
όταν μιλάμε για σχέση κάποιων χρόνων και ηγετική
φυσιογνωμία ενός ποδοσφαιριστή. Για όλα υπάρχει
όμως όριο και όλα περιστρέφονται ή και σταματούν
στο θέμα επαγγελματισμός. Υπάρχουν ακόμη παίκτες
– σημαίες στις ομάδες μας; Υπήρχαν σίγουρα σε άλλες
δεκαετίες, όταν μοναδικό κίνητρο για ένα ποδοσφαι-
ριστή ήταν η αγάπη του για την ομάδα. Όταν τιμή
για ένα ποδοσφαιριστή αποτελούσε το να ξεκινήσει
και να τελειώσει την καριέρα του σε μια ομάδα. Σε
εποχές όπου το κίνητρο για να διακριθεί ένας ποδο-
σφαιριστής καμία σχέση δεν είχε με επιταγές ή εμ-
βάσματα στον λογαριασμό του. 

Τι ακριβώς εστί προσφορά ενός ποδοσφαιριστή
σε μια ομάδα; Για ποια ακριβώς προσφορά μιλάμε,
όταν ο ποδοσφαιριστής συμβάλλει μεν σε μεγάλες
επιτυχίες, αμείβεται, ωστόσο, πλουσιοπάροχα. Πιο
απλά και στην ουσία, ως επαγγελματίας ο ποδοσφαι-
ριστής κάνει τη δουλειά του και πληρώνεται γι’ αυτό,
στη βάση της συμφωνίας και του συμβολαίου του.
Και φυσιολογική θα πρέπει να θεωρείται η προσπάθεια
ενός επαγγελματία ποδοσφαιριστή, να εξασφαλίσει
ένα καλύτερο συμβόλαιο, όταν και εφόσον του το
επιτρέπουν οι συνθήκες και σεβόμενος κανονισμούς
ή διαδικασίες. Διαφορετικά δεν θα ήταν (σωστός)
επαγγελματίας.

Ας το χωνέψουμε λοιπόν, επιτέλους, πως σ’ ένα
καθαρά επαγγελματικό χώρο, όπως είναι εδώ και
χρόνια το κυπριακό ποδόσφαιρο, επαγγελματίες είναι
και οι παίκτες  - σημαία, επαγγελματίες είναι και όσοι
αποτελούν γέννημα – θρέμμα μιας ομάδας. Δουλειά
τους είναι να αγωνίζονται καλά, να διακρίνονται, να
σκοράρουν και δικαίωμά τους είναι να αναζητούν
την πιο συμφέρουσα γι’ αυτούς οικονομική πρόταση,
ανεξαρτήτως αν κάποτε βγήκαν στην κερκίδα ή φί-
λησαν το έμβλημα μιας ομάδας πανηγυρίζοντας…

Του
ΓΙΩΡΓΟΥ 
ΛΟΓΙΔΗ

Σημαίες, φανέλες
και συμβόλαια…

Του ΓΙΩΡΓΟΥ ΠΑΤΤΙΧΗ

Λόγω της πανδημίας του κορωνοϊού,
το φετινό καλοκαίρι είναι πολύ δια-
φορετικό απ’ όλα τα υπόλοιπα. Μπορεί
οι μεγάλες αθλητικές διοργανώσεις
όπως το Euro και οι Ολυμπιακοί Αγώνες
να μεταφέρθηκαν για το 2021 αυτό
όμως δεν σημαίνει ότι θα έχουμε ρα-
στώνη. Κάθε άλλο.  Η δράση συνεχί-
ζεται αδιαλείπτως με τα ποδοσφαιρικά
πρωταθλήματα που επανεκκκίνησαν
και θα συνεχιστούν για καιρό, μέχρι
τον τελικό του Champions League
που θα διεξαχθεί στις 23 Αυγούστου.
Με εξαίρεση λίγα πρωταθλήματα όπως
το δικό μας, που αποφάσισαν διακοπή,
τα υπόλοιπα συνεχίζονται από εκεί
που σταμάτησαν. Το σίγουρο είναι
ότι δεν θα βαρεθούμε να βλέπουμε
ποδόσφαιρο αυτό το καλοκαίρι έστω
και χωρίς την παρουσία του κόσμου
στις κερκίδες, τουλάχιστον για ακόμα
ένα μήνα. Στις επόμενες εβδομάδες
θα κριθούν οι τίτλοι στα μεγάλα πρω-
ταθλήματα, οι θέσεις που δίνουν ει-
σιτήριο συμμετοχής στις δύο μεγάλες
διασυλλογικές διοργανώσεις της UEFA,
ενώ περιμένουμε να δούμε ποιες ομά-
δες θα κατακτήσουν το Champions
League και το Europa League, στο
«Final-8» με αγώνες νοκ – άουτ. 

Οι τέσσερεις ομάδες που θα εκ-
προσωπήσουν το Κυπριακό ποδό-
σφαιρο στις Ευρωπαϊκές διοργανώσεις
(η Ομόνοια στο Champions League
και η Ανόρθωση, ο ΑΠΟΕΛ και ο Απόλ-
λωνας στο Europa League), έχουν ήδη
ξεκινήσει την προετοιμασία τους με
στόχο να είναι πανέτοιμες όταν θα
αρχίσουν οι υποχρεώσεις τους. 

Ομόνοια Champions League
Στην Ομόνοια περιμένουν τις εξε-

λίξεις που αφορούν στα προκριματικά
του Champions League για να μάθουν
αν θα ξεκινήσουν την προσπάθεια
τους από το δεύτερο γύρο. Αυτό θα
έχει διπλό όφελος. Οι «πράσινοι» θα
αρχίσουν μια βδομάδα αργότερα και
πέραν της συμμετοχής στο δεύτερο
γύρο του Champions League θα  έχουν
εξασφαλισμένη συμμετοχή στον Γ’
προκριματικό του Europa. «Κλειδώνει»
δηλαδή ευρωπαϊκός αγώνας Σεπτέμ-
βριο μήνα και μάλιστα θα είναι στους
«δυνατούς» της κλήρωσης. Για να πε-
ράσει η Ομόνοια απευθείας στο Β’
προκριματικό γύρο του Champions
League,  πρέπει και οι οκτώ ομάδες
που θα παίξουν final - 8 να έχουν ήδη
θέση στους ομίλους της επόμενης
διοργάνωσης. Έτσι, αφού το τρόπαιο
της κορυφαίας διασυλλογικής διορ-
γάνωσης θα πάει σε ομάδα που έχει
εξασφαλισμένη τη θέση από το πρω-
τάθλημά της, τότε ο Άγιαξ (πρωτα-
θλητής 11ης θέσης) πάει ομίλους και
οι πρωταθλήτριες 18ης (Ομόνοιας)
και 19ης (Ερυθρός Αστέρας) πάνε στο
δεύτερο γύρο.

Το Σαββατοκύριακο που μας πέρασε
υπήρξαν εξελίξεις και όλες ήταν θε-

τικές. Ξεκαθάρισε οριστικά το κεφά-
λαιο Λειψίας, αφού πήρε την τρίτη
θέση και εξασφάλισε θέση στο επό-
μενο Champions League. Ισχύει το
ίδιο και για την Παρί, όπως και για
Μπαρσελόνα, Ρεάλ, Μαν. Σίτι και Μπά-
γερν. Στην Ιταλία, η Αταλάντα άνοιξε
στους «9» τη διαφορά από τη Ρόμα
και αυτό είναι και το ζητούμενο: να
μείνει τετράδα. Στην Ισπανία η Ατ-
λέτικο είναι τουλάχιστον στο +6 από
την πέμπτη θέση και επίσης τη θέλει
η Ομόνοια τετράδα. Όπως βλέπετε
στα πρωταθλήματα οι εξελίξεις είναι
πολύ καλές για την εκπρόσωπό μας.
Αυτό που απομένει είναι να αποκλεί-
σουν η Μπαρτσελόνα τη Νάπολι (1-
1 στον πρώτο αγώνα) και η Γιουβέν-
τους να ανατρέψει την ήττα με 1-0
από τη Λιόν στον πρώτο αγώνα.  

Το Μπάγερν-Τσέλσι ήταν 3-0 στο
πρώτο και λογικά οι Βαυαροί θα πε-
ράσουν εύκολα, ενώ δεν έχει θέμα με
το Μαν. Σίτι-Ρεάλ Μ.  Η φάση των
«16» θα διεξαχθεί στις 7 και 8 Αυγού-
στου. Η κλήρωση του πρώτου γύρου
της νέας σεζόν 2020 - 2021 θα γίνει
την επόμενη μέρα, στις 9 Αυγούστου. 

Το πρόγραμμα
Ο πρώτος προκριματικός γύρος του

Champions League θα διεξαχθεί στις
18/19 Αυγούστου, στις 25/26 Αυγού-
στου ο δεύτερος προκριματικός, στις
15/16 Σεπτεμβρίου ο τρίτος προκρι-
ματικός, ενώ τα playoffs θα πραγμα-
τοποιηθούν στις 22/23 Σεπτεμβρίου
και στις 29/30 Σεπτεμβρίου.

Στο Europa League

ΑΠΟΕΛ και Απόλλωνας θα ξεκινή-
σουν το ευρωπαϊκό τους ταξίδι από
τον Α’ προκριματικό γύρο του Europa
League (27 Αυγούστου), στοχεύοντας

αμφότεροι την είσοδό τους στους ομί-
λους. Η Ανόρθωση θα αρχίσει την
προσπάθειά της τον Σεπτέμβριο (17),
από τον Β’ προκριματικό γύρο με
στόχο επίσης την συμμετοχή της στην
φάση των ομίλων. Για να πετύχουν
κάτι τέτοιο οι ομάδες μας θα πρέπει
να περάσουν από τέσσερις ομάδες,
δίνοντας μονούς αγώνες σε κάθε γύρο.
Οι «γαλαζοκίτρινοι» της Λευκωσίας
θα είναι ισχυροί σε όλους τους προ-
κριματικούς γύρους όπως και στα πλέι
οφ της διοργάνωσης, εφόσον φτάσουν
μέχρι εκεί. Όσο για τον Απόλλωνα,
οι «κυανόλευκοι» θα είναι σίγουρα
στους ισχυρούς στον 1ο και στον 2ο
προκριματικό όπως πιθανότατα και
στον τρίτο, ωστόσο στα πλέι οφ ανα-
μένεται να τοποθετηθούν στους «αδύ-
νατους». Η Ανόρθωση θα είναι στους

«αδύνατους» της κλήρωσης. Οι αγώνες
του πρώτου προκριματικού γύρου του
Γιουρόπα Λιγκ θα γίνουν στις 20 Αυ-
γούστου. Σε αυτό τον γύρο θα συμ-
μετάσχουν 94 ομάδες, οι οποίες θα
τοποθετηθούν σε δυο γκρουπ (δυνατοί
και αδύνατοι) ανάλογα με τη βαθμο-
λογία που έχουν. Θα γίνει επίσης προ-
κλήρωση, με τις 94 ομάδες να χωρί-
ζονται σε εφτά γκρουπ των 10 ομάδων
(5 δυνατές και 5 αδύνατες) και δυο
γκρουπ των δώδεκα ομάδων (έξι δυ-
νατές και έξι αδύνατες).

Οι προκριματικοί γύροι
Ο πρώτος προκριματικός γύρος του

Europa League, θα πραγματοποιηθεί
στις 27 Αυγούστου, ο δεύτερος στις
17 Σεπτεμβρίου, ο τρίτος στις 24 Σε-
πτεμβρίου και τα playoffs της δεύτερης
τη τάξει διασυλλογικής διοργάνωσης
θα γίνουν την 1η Οκτωβρίου.

Η φάση των ομίλων
Οι όμιλοι του Champions League

θα ξεκινήσουν στις 20/21 Οκτωβρίου,
ενώ του Europa League στις 22 του
ίδιου μήνα. Οι αγώνες στη φάση των
ομίλων θα ολοκληρωθούν στις 9 Δε-
κεμβρίου για την κορυφαία διασυλ-
λογική ευρωπαϊκή διοργάνωση και
μία ημέρα αργότερα για την δεύτερη
τη τάξει. Παιχνίδια θα παίζονται σχε-
δόν κάθε εβδομάδα και θα υπάρξει
ένα κενό ανάμεσα στις 4 και στις 24
Νοεμβρίου για το Champions League
και μεταξύ 5 και 26 Νοεμβρίου για το
Europa League. Δεν υπάρχει καμία
αλλαγή στις ημερομηνίες των επόμε-
νων γύρων. Οι κληρώσεις της φάσης
των ομίλων για το Champions League
και το Europa League της επόμενης
περιόδου θα γίνουν στο Ίδρυμα Σταύ-
ρος Νιάρχος στην Αθήνα, στις 1 και
2 Οκτωβρίου αντίστοιχα.

Με στόχο είσοδο στους ομίλους
Η τετράδα των «Ευρωπαίων» έχει ήδη ξεκινήσει την προετοιμασία με όνειρα και φιλοδοξίες 

ΠΑΡΑΣΚΗΝΙΑ

Τηλεοπτικά – συμφωνία
Εξακολουθεί το σκηνικό να παραμένει
θετικό ως προς τις πιθανότητες επίτευ-
ξης συμφωνίας μεταξύ Cytavision, Ca-
blenet και Primetel. Πιο πιθανή τελική
κατάληξη η συμφωνία να αφορά σε όλο
το περιεχόμενο (κυπριακό – ξένα πρω-
ταθλήματα) με δυνατότητα, ωστόσο, για
τον συνδρομητή να επιλέξει μόνο… Cy-
prus league. Σημαντικό μέρος της συμ-
φωνίας, το κόστος, αναλόγως της επιλο-
γής για κάθε συνδρομητή. Mε βάση τις
πληροφορίες, το συνολικό κόστος για το
περιεχόμενο του κυπριακού πρωταθλή-
ματος, δεν θα ξεπερνά το κόστος του μέ-
σου όρου της συνολικής τιμής δύο εισι-
τηρίων, σ’ ένα κυπριακό γήπεδο…

* * * * *

Κλήρωση - προβλέψεις
Την ερχόμενη Τρίτη θα πραγματοποι-
ηθεί η κλήρωση του νέου πρωταθλή-
ματος. Ουσιαστικά, από το μεσημέρι
της Τρίτης, θα έχουμε, πλέον, ενώπιόν
μας τις προβλέψεις των ειδικών  - προ-

πονητών της κερκίδας, με συγκεκριμέ-
να στοιχεία. Με βάση δηλαδή τη σειρά
διεξαγωγής κάποιων αγώνων, το πώς
διαμορφώνεται για κάποιες ομάδες το
πρόγραμμα, είτε των πρώτων είτε των
τελευταίων αγωνιστικών, θα προκύ-
ψουν και οι ανάλογες εκτιμήσεις για
φαβορί και αουτσάιντερ. Και θα αρχί-
σουν παράλληλα οι πρώτοι υπολογι-
σμοί, ως προς το ποιοι προλαβαίνουν
και ποιοι όχι την παρέλαση της 1ης
Οκτωβρίου, την επέτειο της 28ης
Οκτωβρίου, ποιοι θα φάνε ή δεν θα φά-
νε μελομακάρονα ή Christmas cake,
φλαούνα ή αρνί το Πάσχα. Ό,τι δηλαδή
προκύπτει κάθε χρόνο τέτοια εποχή… 

* * * * *

Σε αναμμένα κάρβουνα
Όλο αυτό το μπλέξιμο με τον ιό έχει
προκαλεσει πολλά προβλήματα ήδη
στην προετοιμασία των ομάδων με τις
πτήσεις, τις αφίξεις και τους αυτοπε-
ριορισμούς αλλά κάποια στιγμή λες
πως αυτό θα τελειώσει. Εκεί που τα

πράγματα είναι ζόρικα, είναι στο κομ-
μάτι του κόσμου που περιμένουν όλοι
την ανακοίνωση για ένα ποσοστό που
θα μπορεί να πηγαίνει στα γήπεδα. Τα
επιτελεία των ομάδων ετοιμάζουν καμ-
πάνιες, σλόγκαν, πλάνο προώθησης σε
ΜΜΕ και ΜΚΔ αλλά χωρίς μια ανακοί-
νωση, ένα πρωτόκολλο που να το επι-
τρέπει δουλειά δε γίνεται. Μόνο στον
Απόλλωνα έβγαλαν μια ειδική κάρτα
που είναι υπεράνω… κορωνοϊού αλλά
πώς να κινηθεί μες την αβεβαιότητα; Το
ποδόσφαιρο, οι γάμοι και τα σινεμά μέ-
νουν τελευταίοι στη λίστα εξυπηρέτη-
σης για τη χαλάρωση των μέτρων. Ελπί-
ζουμε να αλλάξουν τα πράγματα σύν-
τομα γιατί κι αυτά είναι βιομηχανίες
από τις οποίες ζει κόσμος και καλό εί-
ναι να το θυμόμαστε.

* * * * *

Οι τολμηροί
Σε διαδικασία ξεψαχνίσματος της κατά-
στασης για μετάβαση στο εξωτερικό εί-
ναι οι ομάδες που επέλεξαν να κάνουν

το τολμηρό φέτος βήμα να εγκαταλεί-
ψουν το νησί. Από το «Μένουμε Αρχάγ-
γελο» του ΑΠΟΕΛ μέχρι το «Visit Latvia»
της Πάφου έχει σίγουρα μεγάλη απόστα-
ση. Στην Πάφο βέβαια πάνε στο αδελφά-
κι τους στη Ρίγα να μείνουν και οι ίδιοι
μπαμπάδες οι ίδιοι τατάδες. Για Ομόνοια
(Σλοβενία) και Νέα Σαλαμίνα (Βουλγα-
ρία) τα δεδομένα δεν είναι ίδια και ελέγ-
χουν συνεχώς τα δεδομένα ώστε να εί-
ναι σίγουροι για την επιλογή. Οι Σλοβένοι
τα πάνε καλά, οι Βούλγαροι έτσι κι έτσι. 

* * * * *

Ουζόχο - δηλώσεις… 
Περίοδος μεταγραφών γαρνιρισμένη
με ολίγον επιδημία, η αθλητική δημο-
σιογραφία περνάει όπως όλοι μας δύ-
σκολες μέρες. Υπήρχε που δεν υπήρχε
κανένας κανόνας ή δεοντολογία στο
χώρο, πλέον διαβάζουμε ως πρώτη εί-
δηση, δηλώσεις του Ουζόχο που έγιναν
δύο μήνες νωρίτερα. Τις διαβάζει και ο
κόσμος και βγάζει τα συμπεράσματά
του… κάπως ετεροχρονισμένα. 

Στην Ομόνοια περιμένουν τις εξελίξεις που αφορούν στα προκριματικά του Champions League για να μάθουν αν θα ξεκινήσουν
την προσπάθεια τους από το δεύτερο γύρο. Η κλήρωση του πρώτου γύρου του Champions League θα γίνει στις 9 Αυγούστου.

Τρεις κυπριακές ομάδες διεκδικούν την
είσοδο στους ομίλους του Europa Lea-
gue. Από του χρόνου θα έχει ελπίδες
μόνο η πρωταθλήτρια.
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Η πορείατης παγκόσμιας οικονομίας
χαρακτηρίζεται από αβεβαιότητα,
ενώ οι πρόσφατες προβλέψεις απο-
τυπώνουν ότι η ύφεση θα είναι εν-
τονότερη από αρχικές εκτιμήσεις.
Το Διεθνές Νομισματικό Ταμείο
αναθεώρησε την πρόβλεψη για
συρρίκνωση από 3,5% σε 5% και
αναμένει βραδεία ανάκαμψη με
την παγκόσμια οικονομία να φτάνει
τα επίπεδα του 2019 μόνο το 2022.

Οι δυσμενείς εκτιμήσεις μετα-
φράζονται σε αυξημένη ανεργία
και διογκωμένα δημοσιονομικά ελ-
λείμματα, που αποδίδονται μερικώς
στην πρωτόγνωρη δημοσιονομική
στήριξη που παρατηρείται σε διε-
θνές επίπεδο για μετριασμό των
κοινωνικοοικονομικών επιπτώσεων
της πανδημίας. 

Οι προβλέψεις συγκλίνουν ότι
η πανδημία θα αφήσει το αποτύ-
πωμα της και σε μεσοπρόθεσμο
ορίζοντα, λόγω χρεωκοπιών, υπο-
χρεωτικών προσαρμογών στα νέα

δεδομένα και της αναπόφευκτης
διορθωτικής πορείας όταν πλέον
επέλθει ομαλοποίηση.   

Σε εθνικό επίπεδο, η κρίση φαί-
νεται να επηρεάζει σε διαφορετικό
βαθμό. Ηπιότερη είναι η εικόνα σε
χώρες με προηγμένα συστήματα
υγείας που επέδειξαν αποφασιστι-
κότητα και αξιοποίησαν δημοσιο-
νομικά περιθώρια που είχαν δημι-
ουργήσει στο παρελθόν για στήριξη
της οικονομίας. Σημαντικά είναι
επίσης τα δομικά χαρακτηριστικά,
όπου χώρες με ανεπτυγμένο τε-
χνολογικό τομέα και λιγότερες
εξαρτήσεις από εξωτερικούς πα-
ράγοντες βρίσκονται σε πλεονε-
κτική θέση. Η γενική εκτίμηση
είναι ότι η πανδημία θα κάνει εν-
τονότερες τις ανισότητες, με τις
ευάλωτες οικονομίες και κοινωνικά
στρώματα να επηρεάζονται σε με-
γαλύτερο βαθμό, εξέλιξη με σαφείς
πολιτικές διαστάσεις. 

Παραταύτα, οι αρνητικές εξε-

λίξεις στην πραγματική οικονομία
δεν φαίνεται, στο παρόν στάδιο
τουλάχιστον, να αντικατοπτρίζονται
στις αγορές μετοχών και κυβερνη-
τικών ομολόγων. Τα πλείστα χρη-
ματιστήρια αναπτυγμένων οικο-
νομιών έχουν σχεδόν αναπληρώσει
τις αρχικές απώλειες ενώ, από με-
σοπρόθεσμη οπτική, παρουσιάζουν
ανοδική τάση. Μεταξύ χωρών πα-
ρατηρούνται διαφοροποιήσεις, με
τις ΗΠΑ να υπερτερούν έναντι της
ΕΕ, αντικατοπτρίζοντας την καλύ-
τερη θέση των ΗΠΑ στον τομέα
της τεχνολογίας αλλά και κάποια
επιφύλαξη για την ικανότητα της
ΕΕ να διαχειριστεί τις διευρυμένες
ανισότητες μεταξύ βορρά και νότου.
Επιπρόσθετα, παρατηρείται θεα-
ματική άνοδος των μετοχών στους
τομείς υγείας και τεχνολογίας, ενώ
οι αντίστοιχοι τομείς αερομεταφο-
ρών και τουρισμού έχουν πληγεί
σημαντικά.

Ανάλογη είναι η εικόνα και στις

αγορές κυβερνητικών ομολόγων.
Παρά την αύξηση του δημόσιου
χρέους, οι συνθήκες δανεισμού
παραμένουν ευνοϊκές ακόμη και
για ευάλωτες οικονομίες. Από με-
σοπρόθεσμη οπτική, οι συνθήκες
χαμηλών επιτοκίων και έντονης
παρέμβασης Κεντρικών Τραπεζών,
ενδεχόμενα να δημιουργήσουν
στρεβλώσεις μέσω πιθανής υπερ-
βολικής αύξησης τιμών των στοι-
χειών ενεργητικού.

Τα πιο πάνω αντικατοπτρίζουν
τόσο την πεποίθηση της επενδυ-
τικής κοινότητας ότι η αποφασι-
στική νομισματική και δημοσιο-
νομική στήριξη των οικονομιών
από τις Κεντρικές Τράπεζες και Κυ-
βερνήσεις ήταν ενδεδειγμένη, όσο
και την αντίληψη ότι τα τα επιτόκια
θα παραμείνουν σε χαμηλά επίπεδα.
Ενδεχόμενα να αποτυπώνουν και
την εκτίμηση ότι η πανδημία θα
δώσει ώθηση στην αξιοποίηση της
τεχνολογίας τεχνητής νοημοσύνης

και ρομποτικής, όπως φαίνεται και
από τη δυσανόλογα υψηλή στάθμη
του δείκτη τεχνολογίας Nasdaqσε
αντίθεση με δείκτες παραδοσιακών
εταιρειών.

Οι παρούσες συνθήκες στις αγο-
ρές προφανώς δεν πρέπει να προ-
καλούν εφησυχασμό. Οι αγορές
δεν έχουν ακόμη πει την τελευταία
τους λέξη, οι εστίες αβεβαιότητας
ανά την υφήλιο δεν έχουν εκλείψει
και η πανδημία θα δημιουργήσει
κερδισμένους και χαμένους. Κερ-
δισμένες θα είναι οι χώρες και επι-
χειρήσεις που θα προβούν έγκαιρα
σε οικονομικά διορθωτικές κινήσεις
και σε στρατηγικές επενδύσεις
στον τομέα της τεχνολογίας.        

Ο Ανδρέας Χαραλάμπους είναι οικονο-
μολόγος και πρώην διευθυντής στο
Υπουργείο Οικονομικών.
Ο Όμηρος Πισσαρίδης είναι διευθύνων
σύμβουλος της Pricewaterhouse Coo-
pers Investment Services. 

Παγκόσμια οικονομία και αγορές  

Η ΕΕ επιχειρεί να μετριάσει τις απώλειες στον τουρισμό Προσωρινό
το πάγωμα
της αγοράς
ακινήτων
Αρχισε ήδη η ανάκαμψη

Τη θέση ότι παρά το μούδιασμα
που παρουσίασαν οι πωλήσεις ακι-
νήτων λόγω της πανδημίας, το εν-
διαφέρον των αγοραστών παραμέ-
νει, διατυπώνουν επιχειρηματίες
ανάπτυξης γης. Ταυτόχρονα ̀ εκτι-
μούν ότι με το άνοιγμα των αερο-
δρομίων θα ανοίξει για καλά και η
αγορά. Σελ. 4

Οι αδυναμίες
της ΚΕΔΙΠΕΣ
Διαπιστώσεις του νέου Δ.Σ.
Αρκετές αδυναμίες έχει εντοπίσει
το Δ.Σ. της ΚΕΔΙΠΕΣ. Μεταξύ αυτών,
η καθυστέρηση ολοκλήρωσης της
μεταφοράς των περιουσιακών στοι-
χείων από τη ΣΕΔΙΠΕΣ στην ΚΕ-
ΔΙΠΕΣ, το χαμηλό ενδιαφέρον συμ-
μετοχής για το Σχέδιο ΕΣΤΙΑ και η
αβεβαιότητα σε θέματα του Πλαι-
σίου για εκποιήσεις. Σελ. 5 

ΠΙΟ ΓΡΗΓΟΡΟ ΚΑΙ 
ΠΙΟ ΔΥΝΑΤΟ
ΑΠΟ ΤΟΝ ΠΟΝΟ

Συμβουλευτείτε  τον γ ιατρό ή τον φαρμακοποιό σας 
ΤΗΛ: 22 056 300. ΔΙΑΤΙΘΕΤΑΙ  ΣΕ ΟΛΑ ΤΑ ΦΑΡΜΑΚΕΙΑ

ΕΛΛΑΔΑ

Φρένο στις αυξήσεις
των τιμών ακινήτων
Ανεκόπη η ανοδική πορεία των τιμών ακι-
νήτων στην Ελλάδα το δεύτερο τρίμηνο,
καθώς αγοραστές και πωλητές περιμένουν
να ξεκαθαρίσει το τοπίο σε ό,τι αφορά τις
οικονομικές επιπτώσεις της πανδημίας και
την έκταση της ύφεσης. Ο ρυθμός αύξησης
έπεσε από το 6% στο 4,8%. Σελ.12

TESLA

Βάζει δύσκολα
σε Ευρωπαίους
κατασκευαστές
αυτοκινήτων

Σελ. 9

Κακό «τάιμινγκ» για πώληση δανείων
Ενώπιον νέας πρόκλησης βρίσκονται οι τράπεζες, που θα επαναδιαπραγματευθούν τα πακέτα

Δεδομένη θεωρούν οι τράπεζες
την αύξηση των κόκκινων δανείων
λόγω της πανδημίας και προσπα-
θούν να οχυρωθούν λαμβάνοντας
διάφορα μέτρα. Ωστόσο, αυτό που
καίει περισσότερο είναι η πώληση
των πακέτων με τα μη εξυπηρε-

τούμενα δάνεια. Είναι κακό το
«τάιμινγκ» για την πώληση των
πακέτων, δήλωσε τραπεζική πηγή.
Κι αυτό γιατί μετά την πανδημία
τα επενδυτικά ταμεία αναμένεται
ότι θα ζητήσουν επαναδιαπραγ-
μάτευση και ενδεχομένως τα χαρ-

τοφυλάκια να πωληθούν σε χα-
μηλότερη τιμή. Χαρακτηριστικό
παράδειγμα η δήλωση του CEO
της Ελληνικής Τράπεζας, Ιωάννη
Μάτση, πως πλέον δεν υπάρχει
επενδυτικό ενδιαφέρον για πώ-
ληση δανείων και έχουν αλλάξει

οι προτεραιότητες. Σε αντίστοιχη
κατάσταση –αν και πιο προχωρη-
μένη- πρέπει να είναι και η Τρά-
πεζα Κύπρου. Παράλληλα, σε μία
διαδικασία εξέτασης πώλησης του
χαρτοφυλακίου (τιτλοποίησης)
βρίσκεται και η ΚΕΔΙΠΕΣ. Η Κεν-

τρική Τράπεζα της Κύπρου προέβη
την Παρασκευή σε μακροοικονο-
μικές προβλέψεις για την κυπριακή
οικονομία, οι οποίες θα παίξουν
καθοριστικό ρόλο είτε για πώληση,
είτε για χειρισμό της αύξησης των
ΜΕΔ. Σελ. 3

H βιομηχανία του τουρισμού στη Γηραιά Ηπειρο αποτιμάται στα 800 δισεκατομμύρια ευρώ, απασχολεί εκατομμύρια εργαζομένους και αυτό το
καλοκαίρι προσπαθεί να επιβιώσει μετά το σαρωτικό χτύπημα της πανδημίας. Συνολικά το 10% της οικονομικής της δραστηριότητας στην ΕΕ
εξαρτάται από τον τουρισμό, οπότε το να χαθεί πλήρως η θερινή περίοδος ισοδυναμεί με ένα βαρύ και απευκταίο οικονομικό αλλά και πολιτικό
κόστος. Σελ. 11

Κύπρος 0,92% 0,00%
Γερμανία -0,43 0,04%

Γαλλία -0,12% 0,01%

Ιταλία 1,21% -0,09%

Ισπανία 0,44% -0,01%

Ιρλανδία 0,01% -0,01%

Ελλάδα 1,16% -0,12%

Ην. Βασίλειο 0,18% 0,03%

Απόδοση δεκαετών 
ομολόγων 

Βαθμολογία 
από οίκους αξιολόγησης

Οίκος Μακρο- Βραχυ-
Αξιολόγησης πρόθεσμο πρόθεσμο

Χρέος Χρέος

DBRS ΒBB (low) R-2 (middle)
Fitch BΒΒ- F3
Moody’s Ba2 NP
S&P BBΒ- Α-3

Απόδοση Εβδομαδιαία 
αλλαγή

ΣΤΟ ΕΔΩΛΙΟ ΤΡΕΙΣ ΧΩΡΕΣ

Δεν ενσωμάτωσαν οδηγία
Ε.Ε. για το «μαύρο χρήμα»
Στο Δικαστήριο της Ευρωπαϊκής Ενωσης πα-
ρέπεμψε η Κομισιόν την Αυστρία, το Βέλγιο
και την Ολλανδία, υποστηρίζοντας ότι απέτυ-
χαν να μεταφέρουν στο εθνικό τους δίκαιο
την 4η οδηγία της Ε.Ε. για την καταπολέμηση
του ξεπλύματος «μαύρου χρήματος». Ανα-
μένεται επιβολή κυρώσεων. Σελ. 10
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Σε αναζήτηση συμβιβασμού 
Συμβιβασμό ετοιμάζει ο πρόεδρος του Ευρωπαϊ-
κού Συμβουλίου προκειμένου να γεφυρωθεί το
χάσμα που χωρίζει τους Ευρωπαίους ηγέτες σε
σχέση με το ταμείο ανάκαμψης. Ο Σαρλ Μισέλ,
σύμφωνα με πληροφορίες που δεν επιβεβαι-
ώνονται, θα προτείνει να δοθεί το 70% του πο-
σού σύμφωνα με τον αρχικό σχεδιασμό και το
υπόλοιπο 30% να δεσμευτεί από τον προϋπολο-
γισμό του 2023. Με αυτόν τον τρόπο μέρος των
καταβολών θα μπορούν να συνδεθούν με τα επί-
πεδα ύφεσης κάθε χώρας. Το μόνο σίγουρο είναι
ότι, προκειμένου να διασφαλιστεί η συναίνεση,
θα γίνουν τα μέτρα λιγότερο άμεσα από ότι είχε
σχεδιαστεί μειώνοντας έτσι την αποτελεσματικό-
τητα του «υπερόπλου», όπως χαρακτηρίστηκε.
Επίσης, δεν είναι ξεκάθαρο ποιος συμβιβασμός
θα επιδιωχθεί σε σχέση με τη μορφή των κονδυ-
λίων του ταμείου ανάκαμψης, τα οποία σήμερα
ανέρχονται στα €750 δισ. και διακρίνονται σε δά-
νεια ύψους €250 δισ. και επιδοτήσεις ύψους
€500 δισ. Υπενθυμίζεται ότι,ένας σκληρός πυρή-
νας χωρών της βόρειας Ευρώπης αντιστέκεται
στους αρχικούς σχεδιασμούς και προτείνει να πα-
ραχωρηθεί στα κράτη μέλη, υπό την μορφή δά-
νειων, η μεγάλη πλειοψηφία των κονδυλίων.  

••••
Yψιστη προτεραιότητα
Την ευρωπαϊκή αλληλεγγύη πρόταξε η πρό-
εδρος της Ευρωπαϊκής Επιτροπής μιλώντας για
το ταμείο ανάκαμψης και σημειώνοντας ότι η
έγκρισή του, στην αρχική του μορφή,  αποτελεί
ύψιστη προτεραιότητα. Η γρήγορη και επιτυχής
κατάληξη, σημείωσε, θα απαιτήσει ισχυρή ηγε-
σία από όλα τα κράτη μέλη. Οι όποιες εξελίξεις
στο θέμα δεν θα πρέπει πάντως να αναμένονται
πριν την 8η Ιουλίου, όταν οι επικεφαλής των θε-
σμικών οργάνων της Ένωσης θα συναντηθούν
για να συζητήσουν το θέμα. 

••••

Ισχυρή προτίμηση 
Έρευνα που διενεργήθηκε στη Γερμανία κατέ-
δειξε ότι δύο στου τρεις εργαζόμενους έχει
προτίμηση στην εξ αποστάσεως εργασία. Στα
θετικά καταγράφηκε η μείωση του άγχους που
προκαλούν θορυβώδεις συνάδελφοι αλλά και
η μετακίνηση από το σπίτι στο χώρο εργασίας.
Περίπου 60% των ερωτηθέντων σημείωσε ότι
είναι πιο παραγωγικοί όταν εργάζονται από το
σπίτι. Στα αρνητικά σημειώθηκε η απουσία
εξοπλισμού και η ανάγκη αναπροσαρμογής
της κατοικίας για να είναι εφικτή η εργασία. Η
εργασία από το σπίτι έχει και έμμεσα οφέλη,
κυρίως περιβαλλοντικά, όπως είναι το μικρό-

τερο αποτύπωμα του διοξειδίου του άνθρακα
ως αποτέλεσμα λιγότερων μετακινήσεων αλλά
και περισσότερος ελεύθερος χρόνος που βελ-
τιώνει την ποιότητα ζωής. Αυτό που απομένει
να επιλυθεί προκειμένου να ξεπεραστούν και
τα τελευταία προβλήματα προκειμένου να κα-
θιερωθεί η εργασία από το σπίτι, είναι να κερ-
δηθεί η εμπιστοσύνη στη σχέση εργοδότη-ερ-
γαζομένου.

••••
Τουριστικές απώλειες 
Ζημίες 1,2 τρισ. δολάρια υπολογίζεται ότι θα
καταγραφούν το 2020, ως αποτέλεσμα της μεί-
ωσης στην τουριστική δραστηριότητα, σύμφω-
να με τον Οργανισμό Ηνωμένων Εθνών. Το πο-
σό αυτό αντιστοιχεί στο 1,5% του παγκόσμιου
ΑΕΠ και είναι προς το παρόν διαχειρίσιμο. Εν-
τελώς νέα δεδομένα όμως θα δημιουργηθούν,
σημειώνει ο παγκόσμιος οργανισμός, αν η παν-
δημία επεκταθεί μέχρι το Μάρτιο του 2021,
οπότε και οι ζημιές αναμένεται πως θα τριπλα-
σιαστούν. 

••••
Κυπριακό άρωμα 
Με την εμπλοκή του δικού μας νομπελίστα οι-
κονομολόγου Χριστόφορου Πισσαρίδη θα πο-
ρευτεί η Ελλάδα, αφού η επιτροπή σοφών,
της οποίας προΐσταται, θα παραδώσει στην
κυβέρνηση την επικαιροποιημένη πρότασή
της αναφορικά με τις κατευθύνσεις για την
ανάκαμψη της ελληνικής οικονομίας τα επό-
μενα χρόνια. Το ελληνικό σχέδιο ανάκαμψης
θα περιλαμβάνει, μεταξύ άλλων, την ενεργει-
ακή μετάβαση σε πιο πράσινες τεχνολογίες,
τον ψηφιακό μετασχηματισμό αξιοποιώντας
βέλτιστες πρακτικές που εφαρμόστηκαν στην
περίοδο της καραντίνας, τις επενδύσεις με
στόχο την αντιμετώπιση του χαμηλού επιπέ-
δου εξαγωγών και την ενίσχυση των κινήτρων
για την αύξηση των θέσεων εργασίας 

Α Ν Α Λ Υ Σ Η / Του ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΥ ΤΑΚΟΥ*

Νέος κόσμος,
νέες δεξιότητες
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Επιλογή Επενδυτικού
Χαρτοφυλακίου

Επιλογή επενδυτικού
χαρτοφυλακίου καλείται
η διαδικασία κατά την
οποία ένα φυσικό ή νομι-
κό πρόσωπο αποφασίζει
για συγκεκριμένα περι-
ουσιακά στοιχεία που θα

έχει στην κατοχή του ή που θα βρίσκον-
ται υπό τη διαχείρισή του. Βασικοί παρά-
γοντες που λαμβάνονται υπόψη κατά
την επιλογή των περιουσιακών είναι η
αναμενόμενη ποσοστιαία απόδοσή τους,
ο βαθμός κινδύνου/ρίσκου λόγω αβε-
βαιότητας, καθώς και η ευκολία με την
οποία μπορεί να ρευστοποιηθούν.

Μάριος Χαραλαμπίδης
Καθηγητής Διοίκησης και Οικονομικών 

Cyprus Institute of Marketing / The Cyprus
Business School

Αιφνιδιαστική στροφή επιχειρεί η κυβέρνηση αλλάζοντας στάση και συζητώντας την κάθοδο βρετανών τουριστών το φετινό καλοκαίρι,
ενισχύοντας την πεποίθηση ότι οι χαμηλοί στόχοι που δηλώθηκαν δύσκολα θα επιτευχθούν 

«Δυσκολεύομαι να βρω τα σωστά
άτομα με τις σωστές δεξιότητες».
Αυτή είναι η κοινή ομολογία της
μεγάλης πλειονότητας διευθυντι-
κών στελεχών. Οι εύκολες απαν-
τήσεις πριν από την τωρινή κρίση
ήταν το brain drain, η ποιότητα
της πανεπιστημιακής εκπαίδευσης,
καθώς και το ότι απλώς οι επιχει-
ρήσεις δεν ήταν διατεθειμένες να
πληρώσουν αρκετά. Ολα βέβαια εί-
ναι αποτελέσματα μια βαθύτερης
αιτίας, και εκεί πρέπει να εστιά-
σουμε την προσοχή μας.

Η έλευση της ψηφιοποίησης, η
ταχύτητα, το εύρος και το μέγεθος
των αλλαγών που συντελούνται
αλλάζουν τον χαρακτήρα των επαγ-
γελμάτων παγκοσμίως. Η πανδημία
μάς ώθησε να αντιμετωπίσουμε
πιο γρήγορα αυτή τη νέα πραγμα-
τικότητα. Πρόσφατη μελέτη του
ΣΕΒ καταγράφει αυτό που όλοι λί-
γο-πολύ ξέρουμε. Οι περισσότεροι
εργαζόμενοι στην Ελλάδα απασχο-
λούνται σε επαγγέλματα όπου η
χρήση νέων τεχνολογιών είναι ιδι-
αιτέρως χαμηλή. Και όταν το 99,7%
της οικονομίας μας είναι μικρές
επιχειρήσεις που δυστυχώς αδυ-
νατούν να επενδύσουν σε νέες δε-
ξιότητες, γεμίζουμε με ερωτήματα
για την ανάπτυξη που θα μπορέσει
να μειώσει τις ανισότητες.

Εχουμε βέβαια εκπαιδευτεί σε
κρίσεις, και σε επίπεδο επιχειρή-
σεων δεν θα πρέπει να έχουμε αυ-
ταπάτες ότι μπορούμε να αναμέ-
νουμε σαν μάννα εξ ουρανού να
μας δοθούν λύσεις. Η διάγνωση
του προβλήματος έχει ήδη γίνει,
αλλά πιθανόν ένα μεγάλο κομμάτι
του επιχειρηματικού κόσμου να
προβεί σε μια εσφαλμένη και κον-
τόφθαλμη θεραπεία. Το πρόβλημα
δεν είναι πώς να χρησιμοποιήσουμε
το Zoom για τηλεδιάσκεψη. Η τε-
χνολογία αλλάζει συνεχώς και ό,τι
μάθει κανείς σήμερα χάνει τη σχε-
τική χρησιμότητά του γρήγορα.

Πρέπει λοιπόν να συνειδητο-
ποιήσουμε ότι ψηφιακές δεξιότητες
δεν είναι μόνο τεχνολογικές. Η κα-
τανόηση των νέων τεχνολογιών
θα πρέπει να συνδυαστεί με την
ικανότητα να αποδομεί κανείς πο-
λύπλοκα προβλήματα και ταυτό-
χρονα να συνθέτει δημιουργικές
λύσεις. Και σε ένα περιβάλλον συ-
νεχούς αβεβαιότητας, η ενσυναί-
σθηση συνδυασμένη με την απο-
φασιστικότητα για λήψη αποφά-
σεων αναδεικνύονται σε κρίσιμες
ικανότητες. Αυτές είναι οι πραγ-
ματικές νέες δεξιότητες που χρει-
άζονται για τον ψηφιακό μετασχη-

ματισμό των επιχειρήσεων και για
την επιτυχία σε ένα διεθνές περι-
βάλλον ανταγωνισμού.

Αυτές δεν είναι έμφυτες ικανό-
τητες, όμως, ο καθένας μας μπορεί
να τις αποκτήσει. Για αυτό τον λόγο
χρειάζεται μια στρατηγική που
επενδύει στην αναβάθμιση και
ανάπτυξη νέων δεξιοτήτων. Η αρχή
πρέπει να γίνει από τις μεγάλες
επιχειρήσεις που έχουν την οικο-
νομική ευχέρεια να επενδύσουν
στο ανθρώπινο δυναμικό τους. Οι
μικρές θα χρειαστεί να αναπτύξουν
συνέργειες για τη δημιουργία οι-
κοσυστημάτων που ενθαρρύνει
όχι μόνο τη χρηματοδότηση αλλά
και την από κοινού εκπαίδευση
και ανάπτυξη νέων δεξιοτήτων.

Το κόστος εκπαίδευσης θα είναι
εκ πρώτης όψεως σημαντικό, δε-
δομένου του χρόνου που απαιτείται
να απέχει ο εργαζόμενος από τα
καθήκοντα του για την παρακο-
λούθηση σεμιναρίων. Προτεραι-
ότητα χρειάζεται να δοθεί σε εκεί-
νους που διαθέτουν περιέργεια
πνεύματος και είναι θιασώτες των
αλλαγών. Οσο πιο σαφής και στο-
χευμένος είναι ο σχεδιασμός, τόσο
μεγαλύτερη θα είναι και η απόδοση
της επένδυσης. Βάσει μελετών, το
κόστος της επένδυσης για την ανα-
βάθμιση δεξιοτήτων είναι κατά πο-
λύ μικρότερο του κόστους της δια-
δικασίας απόλυσης λόγω έλλειψης
προσόντων και της αντίστοιχης
πρόσληψης. Βέβαια, υπάρχει πάντα
ο κίνδυνος της αντίστασης στην
αλλαγή και για τις επιχειρήσεις και
για τους εργαζομένους. Ιδιαιτέρως
σε οικογενειακές επιχειρήσεις, εμ-
πόδιο στην εξέλιξη αυτή μπορεί
να αποτελέσει ο συντηρητικός χα-
ρακτήρας της εταιρικής κουλτού-
ρας, ενώ σε μεγαλύτερους οργανι-
σμούς η αποφυγή ανάληψης ευθύ-
νης λόγω μη ξεκάθαρων στρατη-
γικών στόχων. Η αδράνεια, ωστόσο,
πολύ πιθανόν να αποδειχθεί κα-
ταστροφική.

Δεδομένου όμως ότι η Ελλάδα
δεν είναι πλέον «αποκομμένη και
βυθισμένη» στη δική της δεκαετή
κρίση, δεν υπάρχει πια χώρος για
ένα συνονθύλευμα συντηρητισμού
και νεολουδιτισμού. Κανένας μας
δεν μπορεί να προστατέψει πεπε-
ρασμένα πλέον επαγγέλματα που
αναδείχθηκαν στο δεύτερο μισό
του 20ού αιώνα. Αυτός ο νέος κό-
σμος χρειάζεται νέες δεξιότητες.

* O κ. Κωνσταντίνος Τάκος είναι Director,
επικεφαλής του τμήματος People & Ch-
ange Consulting της PwC Ελλάδας.

Περιβαλλοντικό τέλος για πλαστικά ποτήρια
ΤΟΥ ΓΙΩΡΓΟΥ ΛΙΑΛΙΟΥ

Περιβαλλοντικό τέλος 0,04 ευρώ (+ΦΠΑ)
θα τεθεί από την 1η Ιανουαρίου του 2022
σε πλαστικά και «χάρτινα» (πλαστικο-
ποιημένα) ποτήρια μιας χρήσης, καθώς
και σε περιέκτες τροφίμων. Επιπλέον,
καφέ, εστιατόρια και άλλες επιχειρήσεις
μαζικής εστίασης θα πρέπει να διαθέτουν
εναλλακτικά, επαναχρησιμοποιούμενα
προϊόντα στους πελάτες τους. Από τον
Ιούλιο του 2021, όλες οι δημοτικές αθλη-
τικές εγκαταστάσεις και παιδικές χαρές
θα πρέπει να έχουν βρύσες με πόσιμο
νερό. Αυτά είναι τα σημαντικότερα από
τα μέτρα που θα συνοδεύσουν την εν-
σωμάτωση της οδηγίας που έχει στόχο
τη μείωση των πλαστικών μιας χρήσης
με συγκεκριμένους, μετρήσιμους στό-
χους.

Τα μέτρα παρουσιάστηκαν στο υπουρ-
γικό συμβούλιο και κατόπιν σε εκδήλωση
από τον υπουργό Περιβάλλοντος Κωστή
Χατζηδάκη. Θα είναι κομμάτι του σχεδίου
νόμου με το οποίο θα  ενσωματωθεί η
οδηγία 2019/904/ΕΕ για τη μείωση των
επιπτώσεων ορισμένων πλαστικών στο
περιβάλλον. Το πιο γνωστό από τα μέτρα
που περιλαμβάνει η οδηγία είναι η απα-
γόρευση σε όλη την Ε.Ε. από τον Ιούλιο
του 2021 της κυκλοφορίας μιας σειράς
από προϊόντα μιας χρήσης: μαχαιροπί-
ρουνα, πιάτα, καλαμάκια, κυπελλάκια
και περιέκτες τροφίμων από φελιζόλ,
αναδευτήρες ποτών, μπατονέτες με πλα-
στικό καλαμάκι, στηρίγματα για μπαλόνια
και οξοδιασπώμενες πλαστικές σακούλες.
Επίσης:

• Τα κράτη καταρτίζουν σειρά μέτρων
για τη μείωση των πλαστικών μιας χρήσης
έως το 2026.

• Από το 2024 τα πλαστικά μπουκάλια
που έχουν πλαστικά καπάκια θα μπορούν
να κυκλοφορούν μόνο εφόσον το καπάκι
δεν αποσπάται.

• Εως το 2025 πρέπει να συλλέγονται
χωριστά για ανακύκλωση το 77% των

πλαστικών μιας χρήσης και έως το 2029
το 90%.

• Τα μπουκάλια από ΡΕΤ θα πρέπει
να περιέχουν από το 2025 τουλάχιστον
25% ανακυκλωμένο πλαστικό.

• Διευρύνεται η ευθύνη των παραγω-
γών των προϊόντων αυτών. Οι παραγωγοί
και εισαγωγείς πλαστικών προϊόντων
πρέπει να αναλαμβάνουν το κόστος συλ-
λογής και επεξεργασίας των προϊόντων
τους, το κόστος καθαρισμού του περι-
βάλλοντος και ευαισθητοποίησης του
κοινού. Το ίδιο ισχύει και για όσους πα-
ράγουν προϊόντα καπνού με φίλτρο ή
φίλτρα. Να σημειωθεί ότι η διάθεση πό-
ρων από τη βιομηχανία για την ενημέ-
ρωση του κόσμου θα είναι πλέον νομική
τους υποχρέωση... και όχι κάποια «εται-
ρική κοινωνική προσφορά».

Με την ενσωμάτωση της οδηγίας, η
Ελλάδα ανακοίνωσε και τα μέτρα που
επέλεξε να λάβει για να πετύχει τους
υποχρεωτικούς στόχους:

• Θεσπίζεται περιβαλλοντικό τέλος
στα ποτηράκια και τους περιέκτες τρο-
φίμων μιας χρήσης. Να σημειωθεί ότι
το τέλος θα αφορά και τα εμφανιζόμενα
ως χάρτινα, τα οποία είναι στην πραγ-
ματικότητα πλαστικοποιημένα (αλλά αν-
τίθετα με τα «σκέτα» πλαστικά δεν ανα-
κυκλώνονται), καθώς συχνά υπάρχει
αυτή η «παρεξήγηση» στο κοινό. Τα χρή-
ματα θα καταλήγουν στο Πράσινο Ταμείο
και από εκεί στους δήμους για περιβαλ-
λοντικές δράσεις. 

• Για τον περιορισμό των πλαστικών
φιαλών νερού ή αναψυκτικών, από τον
Ιούλιο του 2021 θα πρέπει να υπάρχουν
βρύσες σε όλες τις παιδικές χαρές και
τους δημοτικούς αθλητικούς χώρους.
Ενάμιση έτος μετά, από τον Ιανουάριο
του 2023 θα δημιουργηθεί ένα σύστημα
επιστροφής των πλαστικών μπουκαλιών
στα σημεία αγοράς (με επιστροφή ενός
ποσού που θα καθοριστέι αργότερα, πι-
θανότατα 0,10-0,15 ευρώ). 

Δεν θα είναι υποχρεωτικό για όλα τα
καταστήματα να δέχονται πίσω τα πλα-
στικά μπουκάλια αλλά μόνο από κάποια
τετραγωνικά και πάνω (δεν έχει διευ-
κρινιστεί).

Το σχέδιο νόμου (που θα δοθεί σύν-
τομα για διαβούλευση) θα περιλαμβάνει
και τις κυρώσεις που θα επιβάλλονται
σε παραγωγούς, επιχειρήσεις και συ-
στήματα ανακύκλωσης που δεν εφαρ-
μόζουν την οδηγία. 

������

Από τον Ιούλιο του 2021 
θα πρέπει να υπάρχουν
βρύσες σε όλες τις παιδι-
κές χαρές και τους δημοτι-
κούς αθλητικούς χώρους.

Το περιβαλλοντικό τέλος σε ποτήρια μιας χρήσης θα ανέρχεται σε 0,04 ευρώ
(+ΦΠΑ), από την 1η Ιανουαρίου του 2022.

Ενσωμάτωση τεσσάρων
κοινοτικών οδηγιών
Εκτός από την οδηγία για τα πλαστικά μιας χρήσης,
η Ελλάδα θα πρέπει να ενσωματώσει μέσα στο έτος
ακόμα τέσσερις κοινοτικές οδηγίες. Πιο συγκεκρι-
μένα:
1. Νέα οδηγία για τα απόβλητα (2018/851):
• Ορίζονται νέοι στόχοι για την επαναχρησιμοποίηση
και ανακύκλωση: Τουλάχιστον 55% κατά βάρος
έως το 2025, 60% έως το 2030, 65% έως το 2035.
Για να λάβουν παράταση έως 5 έτη, τα κράτη θα
πρέπει να υποβάλουν έως το 2023 αναλυτικό σχέ-
διο.
• Εως το τέλος του 2023 τα κράτη πρέπει να εξα-
σφαλίσουν ότι τα βιολογικά απόβλητα δεν αναμει-
γνύονται με τα υπόλοιπα, αλλά συλλέγονται χωρι-
στά.
2. Οδηγία 2018/852 για τα απόβλητα συσκευασίας:
• Αναθεωρούνται οι στόχοι για τις συσκευασίες,
προκειμένου να ανακυκλώνεται έως το 2025 το
50% των πλαστικών, το 20% του ξύλου, το 70% των
σιδηρούχων μετάλλων, το 50% του αλουμινίου, το
70% του γυαλιού και το 75% του χαρτιού και χαρ-
τονιού. Το 2030 τα αντίστοιχα ποσοστά ανακύκλωσης
πρέπει να είναι 55% για τα πλαστικά, 30% για το
ξύλο, 80% για τα σιδηρούχα μέταλλα, 60% για το
αλουμίνιο, 75% για το γυαλί και 85% για το χαρτί
και το χαρτόνι. Γενικώς, έως το τέλος του 2030
πρέπει να ανακυκλώνεται το 70% των αποβλήτων
συσκευασίας.
3. Οδηγία 2018/850 για την υγειονομική ταφή:
• Τα κράτη εξασφαλίζουν ότι από το 2030 δεν θα
θάβονται απόβλητα που είναι κατάλληλα για ανα-
κύκλωση ή άλλου είδους ανάκτηση. Από το 2035
δεν πρέπει να θάβεται περισσότερο από το 10%
των αποβλήτων κατά βάρος.
4. Οδηγία 2018/849 για οχήματα, μπαταρίες, ηλε-
κτρικά/ηλεκτρονικά απόβλητα:
• Εισάγονται κίνητρα για την εφαρμογή της ιεράρ-
χησης των αποβλήτων.
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Μάθε περισσότερα:
Τ.: +357 26843331
E: recruitment@nup.ac.cy
W: www.nup.ac.cy

ΑΚΑΔΗΜΑΙΚΕΣ ΣΥΝΕΡΓΑΣΙΕΣ:
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ΜΕΤΑπτυχιακά

ΤΟ ΝΕΑΠΟΛΙΣ

σπουδασε με ασφαλεια!
δίπλα σου!

Του ΠΑΝΑΓΙΩΤΗ ΡΟΥΓΚΑΛΑ

Σε κακό «τάιμινγκ» για τη διαδικασία
πώλησης μη εξυπηρετούμενων δα-
νείων από τις τράπεζες, ήλθε η παν-
δημία του κορωνοϊού. Ενώ από το
2013 οι κυπριακές τράπεζες προ-
σπαθούν, χρησιμοποιώντας όλους
τους διαθέσιμους πόρους τους, να
μειώσουν τα αποθέματα των μη
εξυπηρετούμενων δανείων από το
υψηλό των 28 δισεκατομμυρίων
ευρώ που είχαν φτάσει κατά το
2014, είναι σχεδόν σίγουρο πλέον
πως θα αυξηθούν ξανά. Και αυτή
τη φορά θα «χτυπήσουν» τις τρά-
πεζες από δύο πλευρές. Από τη μία,
θα αυξηθούν τα αποθέματα των
ΜΕΔ τους και, από την άλλη, θα τε-
θούν σε νέες βάσεις οι τιμές των
πακέτων που είχαν συμφωνηθεί
για να πωλήσουν σε επενδυτικά
ταμεία. Και είναι λογικό. Διότι, τα
επενδυτικά ταμεία θέτουν την τιμή
ενός δανείου με την προοπτική ότι
θα ανακτήσουν μέρος της αξίας
του, άρα θα βγάλουν κέρδος από
την επένδυση αυτή. Ωστόσο, οι οι-
κονομικοί δείκτες δεν δείχνουν
πως τα δεδομένα θα είναι υπέρ των
κυπριακών τραπεζών. Οι διαδικα-
σίες πώλησης δανείων και πάγωσαν
και ενδεχομένως να πωληθούν εν-
τέλει τα ίδια χαρτοφυλάκια σε χα-
μηλότερη τιμή. Χαρακτηριστικό
παράδειγμα η δήλωση του CEO της
Ελληνικής Τράπεζας, Ιωάννη Μά-
τση, κατά την παρουσίαση των οι-
κονομικών αποτελεσμάτων της
τράπεζας πως πλέον δεν υπάρχει
επενδυτικό ενδιαφέρον για πώληση
δανείων και έχουν αλλάξει οι προ-
τεραιότητες. Σε αντίστοιχη κατά-
σταση –αν και πιο προχωρημένη-
πρέπει να είναι και η Τράπεζα Κύ-
πρου. Η Τράπεζα Κύπρου ήταν μία
ανάσα πριν δώσει τα χέρια με το

επενδυτικό ταμείο Cerberus για
αγορά προβληματικού χαρτοφυλα-
κίου ύψους 2,7 δισ. ευρώ. Τη δεδο-
μένη στιγμή, αν και δεν έχει χαλάσει
το «deal» δεν είναι απίθανο να επα-
ναδιαπραγματευθούν τους όρους
με τους οποίους μιλούσαν ένα μήνα
πριν από το ξέσπασμα της πανδη-
μίας. Παράλληλα, σε μία διαδικασία
εξέτασης πώλησης του χαρτοφυ-
λακίου (τιτλοποίησης) βρίσκεται
και η ΚΕΔΙΠΕΣ. Στην παρουσίαση
των οικονομικών της αποτελεσμά-
των την περασμένη Πέμπτη ανα-
κοίνωσε επισήμως πως εξετάζει
την πώληση εξυπηρετούμενων και
ενήμερων αναδιαρθρωμένων χο-
ρηγήσεων όταν οι συνθήκες θα
είναι ευνοϊκές. Η συνολική περί-
μετρος αυτού του χαρτοφυλακίου
είναι ονομαστικής αξίας 1,1 δισ.

ευρώ και ότι το Διοικητικό Συμβού-
λιο έχει αποφασίσει το διορισμό
συμβούλου για την προεργασία
όπως και την πιθανή διαδικασία.
Συνοψίζοντας, οι τράπεζες εκτός
από την αύξηση των ΜΕΔ από τις
αρχές του 2021 μετά την παύση
του μορατόριουμ των δόσεων που
θα πρέπει να αντιμετωπίσουν, θα

έχουν και να χειριστούν τεχνηέντως
την τιμή με την οποία θα πωλήσουν
τα προβληματικά τους χαρτοφυλά-
κια. Παρόλο που μπορεί η Τράπεζα
Κύπρου, για παράδειγμα, επειδή
ήταν τόσο κοντά σε συμφωνία με
τον αγοραστή να πωλήσει και πριν
το 2021. Η τιμή σίγουρα θα τύχει
επαναδιαπραγμάτευσης, διότι όπως
προείπαμε, τα δάνεια πωλούνται
σε παραλληλισμό με τις προοπτικές
της οικονομίας της κάθε χώρας.
Μην ξεχνάμε επίσης πως, σημαν-
τικός παράγοντας όπως έχουν ανα-
φέρει οι οικονομικοί φορείς του
κράτους ήταν τι έσοδα θα φέρει ο
τουρισμός και ανέφεραν για του-
ρίστες από αρχές Ιουλίου. Πλέον,
όλοι οι τουριστικοί πράκτορες ανα-
φέρουν πως ο τουρισμός θα έρθει
από αρχές Αυγούστου και αυτό υπό

προϋποθέσεις και βάσει των επι-
δημιολογικών δεδομένων της κάθε
χώρας.

Προβλέψεις
Η Κεντρική Τράπεζα της Κύπρου

προέβη την Παρασκευή σε μακρο-
οικονομικές προβλέψεις για την κυ-
πριακή οικονομία, οι οποίες θα παί-
ξουν καθοριστικό ρόλο είτε για πώ-
ληση, είτε για χειρισμό της αύξησης
των ΜΕΔ. Αναλυτικά, η Κεντρική κα-
ταγράφει αρνητικό ρυθμό ανάπτυξης
του ΑΕΠ το 2020 λόγω της πανδημίας
και σταδιακή ανάκαμψη τα έτη 2021-
2022, εν μέσω πρωτόγνωρης αβε-
βαιότητας. Καταγράφει σημαντική
συρρίκνωση της εγχώριας ζήτησης
και, σε μικρότερο βαθμό, των καθα-
ρών εξαγωγών το 2020, και σταδιακή
ανάκαμψη τα επόμενα έτη. Κατα-

γράφει, αρνητικό πληθωρισμό για
το 2020, λόγω κυρίως των αρνητικών
συνεπειών της πανδημίας αλλά και
των σημαντικών μειώσεων στις τιμές
του πετρελαίου. Καταγράφει υποτο-
νικές αυξήσεις στις τιμές τα επόμενα
έτη, παρά τους αναμενόμενους θε-
τικούς ρυθμούς ανάπτυξης και τις
σταδιακές αυξήσεις στους μισθούς.
Τέλος, καταγράφει ελαφρώς προς τα
κάτω κίνδυνο μη επαλήθευσης του
βασικού σεναρίου για το ΑΕΠ και
τον πληθωρισμό για το 2020-2022.
Οι επικαιροποιημένες μακροοικονο-
μικές προβλέψεις της ΚΤΚ για το ΑΕΠ
καταδεικνύουν ένα δυσμενέστερο
οικονομικό περιβάλλον για την πε-
ρίοδο 2020-2022 σε σχέση με αυτές
που δημοσιεύθηκαν στο Οικονομικό
Δελτίο της Κεντρικής για το Δεκέμβριο
του 2019. Η σημαντική προς τα κάτω
αναθεώρηση του ΑΕΠ για το 2020
οφείλεται στις επιπτώσεις από το ξέ-
σπασμα και την εξάπλωση της παν-
δημίας, σε συνδυασμό με το κλείσιμο
επιχειρήσεων που δραστηριοποι-
ούνται σε διάφορους οικονομικούς
τομείς, με δυσμενείς επιπτώσεις στο
επιχειρηματικό κλίμα και στην εμ-
πιστοσύνη των καταναλωτών. Οφεί-
λεται επίσης στη σημαντική προς τα
κάτω αναθεώρηση της εξωτερικής
ζήτησης, λόγω και του ουσιαστικού
κλεισίματος των συνόρων της χώρας,
η οποία συνεπάγεται αρνητικό αν-
τίκτυπο τόσο στις εξαγωγές υπηρε-
σιών και ειδικότερα του τουρισμού,
όσο και στον τομέα των ακινήτων.
Σημειώνεται ότι η προς τα πάνω ανα-
θεώρηση του ρυθμού οικονομικής
ανάπτυξης για τα έτη 2021 και 2022
(επίδραση βάσης και μερική κάλυψη
απωλειών) σε σχέση με τις προηγού-
μενες προβλέψεις, τονίζει πως δεν
είναι σε θέση να αντισταθμίσει τις
σημαντικές απώλειες στο ΑΕΠ το
2020.

Θα πέσουν οι τιμές πώλησης των ΜΕΔ
Kακό το «τάιμινγκ» για διαπραγματεύσεις των τραπεζών με τα επενδυτικά ταμεία λόγω του κορωνοϊου

������

Οι διαδικασίες πώλησης
δανείων και πάγωσαν
και ενδεχομένως 
να πωληθούν εντέλει 
τα ίδια χαρτοφυλάκια 
σε χαμηλότερη τιμή.

Οι επικαιροποιημένες μακροοικονομικές προβλέψεις της ΚΤΚ για το ΑΕΠ καταδεικνύουν ένα δυσμενέστερο
οικονομικό περιβάλλον για την περίοδο 2020-2022.

Οχυρώνονται
Το ότι τα μη εξυπηρετούμενα
δάνεια θα αρχίσουν να αυξά-
νονται ξανά, οι τράπεζες το
έχουν ήδη προβλέψει. Και προ-
χωρούν στη δική τους «οχύρω-
ση», βλέποντας κατά τα τελευ-
ταία αποτελέσματα των δύο με-
γάλων τραπεζών να θυσιάζουν
κέρδη για προβλέψεις. Με αυ-
τόν τον τρόπο θα έχουν τη δυ-
νατότητα και να χειριστούν τα
νέα ΜΕΔ, αλλά και να «κάψουν
κεφάλαιο» για να πωλήσουν τα
ΜΕΔ τους ενδεχομένως σε χα-
μηλότερες από τις επιθυμητές
τιμές. Το ζητούμενο πλέον είναι
η στάση που θα κρατήσουν οι
επόπτες για τις τράπεζες και
πόσο χαλαροί θα συνεχίσουν
να είναι (το 2020 κρατούν μια
ιδιαίτερη χαλαρή στάση).
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Της ΜΑΡΙΑΣ ΗΡΑΚΛΕΟΥΣ

Οι επιπτώσεις από το κλείσιμο των
αεροδρομίων δεν καταγράφηκαν
μόνο στον τουριστικό κλάδο. Ανα-
πόφευκτα, επηρέασαν και τα ακίνητα
με τις πωλήσεις τους τελευταίους
μήνες να κατρακυλούν, κάτι που
αναπόφευκτα έβαλε τον κλάδο στον
πάγο. Το μούδιασμα επηρέασε ανα-
πόφευκτα και την αγορά των πολυ-
τελών διαμερισμάτων στους πύργους,
αφού και εκεί υπήρξε αδυναμία ολο-
κλήρωσης συναλλαγών. Ο κορωνοϊός
έβαλε στον πάγο τις αγορές, όχι όμως
και το ενδιαφέρον αγοραστών, υπο-
γραμμίζει πάντως ο πρόεδρος της
Pafilia Ηλίας Ηλιάδης.

Υπέρ και κατά
Πέραν των προφανών αιτιών που

σχετίζονται με την ψυχολογία της
αγοράς εν μέσω μιας έκτακτης κα-
τάστασης όπως είναι η υγειονομική
κρίση, η στασιμότητα αποδίδεται
και σε πρακτικούς λόγους. Όπως
εξηγούν επιχειρηματίες ανάπτυξης
γης στην «Κ», το κλείσιμο μιας συμ-
φωνίας αγοράς προϋποθέτει την φυ-
σική παρουσία του αγοραστή. Κάτι
τέτοιο τους τελευταίους μήνες δεν
ήταν εφικτό λόγω του κλεισίματος
των αεροδρομίων. Την κατάσταση
βοήθησε μεν το άνοιγμα των κυ-
πριακών αεροδρομίων από τον Ιού-
νιο, ωστόσο όταν βασικές αγορές
όπως η Ρωσία και το Ισραήλ παρα-
μένουν αποκομμένες, θεωρείται δε-
δομένο ότι δεν μπορεί ακόμα να γίνει
λόγος για ανάκαμψη του κλάδου.
Αξιολόγηση της κατάστασης ανα-
μένεται από τον Σεπτέμβρη, εφόσον
θα επιστρέψουν όλες οι εταιρείες σε
κανονικούς ρυθμούς εργασίας και
εφόσον βασικές αγορές εξέλθουν
της κρίσης του κορωνοϊού. Τότε ανα-
μένεται να ξεκαθαρίσει το ακριβές
αποτύπωμα της πανδημίας στον το-
μέα των ακινήτων. Σε μια πρώτη
εκτίμηση πάντως, ο Γιάννης Μισιρ-
λής, αναπληρωτής πρόεδρος του
Παγκύπριου Συνδέσμου Επιχειρη-
ματιών Ανάπτυξης Γης και Οικοδο-
μών, αναφέρει ότι η υγειονομική
κρίση δεν φαίνεται να έχει επηρεάσει

το επενδυτικό ενδιαφέρον το οποίο
εξακολουθεί να υπάρχει παρά τις
εξελίξεις, έτσι οι συνέπειες στον κλά-
δο θα είναι βραχύβιες. Θετικά απο-
τιμάται και η διαχείριση της πανδη-
μίας, η οποία φαίνεται να ενισχύει
την θέση της Κύπρου στα μάτια ξέ-
νων επενδυτών. Σωτήριος ήταν εν
μέσω περιόδου πανδημίας και  ο ρό-
λος της τεχνολογίας, που ήταν το
μοναδικό μέσο προώθησης των προ-
ϊόντων και διατήρησης του ενδια-
φέροντος των αγοραστών. Τα ψη-
φιακά εργαλεία εξόπλισαν τα χέρια
αριθμού επαγγελματιών του κλάδου,
που βρήκαν νέους τρόπους προβολής
των ακινήτων, κυρίως δε σε αγορές
του εξωτερικού. 

Σχέση ντιβέλοπερ με τράπεζες
Το ενδιαφέρον των αγοραστών

πάντως δεν ενισχύει και πρακτικά
την ρευστότητα των εταιρειών, η
οποία χωρίς ολοκλήρωση συναλλα-

γών, είναι τους τελευταίους μήνες,
μειωμένη. Πρόκειται για παράγοντα
που αμβλύνει το πρόβλημα εταιρειών
οι οποίες ήδη αντιμετώπιζαν προ-
βλήματα ρευστότητας. Αυτό ενδε-
χομένως να δημιουργεί ανησυχία
για την σχέση των ντιβέλοπερ με τα
τραπεζικά ιδρύματα. Ωστόσο, όπως
αναφέρει ο κ. Μισιρλής, μετά τις
αναδιαρθρώσεις που έγιναν τα τε-
λευταία χρόνια στον κλάδο των ακι-
νήτων, η έκθεση των τραπεζών ιδι-

αίτερα σε εταιρείες ανάπτυξης γης,
έχει μειωθεί σημαντικά. Την ίδια
ώρα, το πάγωμα ρευστότητας δεν
είναι μακροχρόνιο αλλά περιορίζεται
σε μερικούς μήνες, οπότε η κατά-
σταση εκτιμάται ως διαχειρίσιμη. 

Ενίσχυση από Κύπριους 
Η κυπριακή αγορά ήδη άρχισε

να σημειώνει σημάδια ανάκαμψης
αναφέρει από την πλευρά του ο
ιδρυτής της Cyfield Κυριάκος Χρυ-
σοχός, γεγονός που αποδίδεται κυ-
ρίως στην κίνηση της κυβέρνησης
να επιχορηγήσει το επιτόκιο στα
στεγαστικά δάνεια. Ειδικότερα, το
ενδιαφέρον των Κύπριων αγορα-
στών παρατηρήθηκε πιο έντονο
μετά τα μέσα Μαΐου, κάτι που δι-
καιολογεί και τα αποτελέσματα των
συναλλαγών που κατατέθηκαν στο
Κτηματολόγιο για τον Ιούνιο. Συγ-
κεκριμένα τα στοιχεία του Κτημα-
τολογίου κάνουν λόγο για αύξηση

23% στην κατάθεση των πωλητή-
ριων εγγράφων τον Ιούνιο σε σχέση
με τον Ιούνιο του 2019. Της αύξησης
προηγείται μια μεγάλη πτώση τον
μήνα Απρίλιο (-78%) και τον Μάιο
(-53%). Αύξηση παρατηρείται και
στα στατιστικά πωλήσεων με 471
υποθέσεις τον Ιούνιο του τρέχοντος
έτους σε  σχέση με 181 τον Μάιο
και 47 τον Απρίλιο και σαφώς αυ-
ξημένο από τον Ιούνιο του 2019
(387). 

Δεν μειώθηκαν οι τιμές
Στα ίδια επίπεδα παραμένουν οι

τιμές των ακινήτων, οι οποίες δεν
δείχνουν να επηρεάζονται από την
στασιμότητα στις συναλλαγές. Ο κ.
Μισιρλής εξηγεί ότι βασικός παρά-
γοντας για να μειωθούν οι αξίες σε
μια αγορά είναι να υπάρχει διαθέσιμο
στοκ ακινήτων το οποίο δεν μπορεί
να πουληθεί. Από την στιγμή που
δεν υπάρχουν έτοιμες πολυκατοικίες

και σπίτια τα οποία είναι προς διά-
θεση και δεν πωλούνται, σημαίνει
ότι δεν υπάρχει στοκ στην αγορά
και ως εκ τούτου, δεν μπορεί να
υπάρξει μείωση στις αξίες των ακι-
νήτων. Βάσει των πιο πάνω δεδο-
μένων συνεπάγεται ότι τους επό-
μενους μήνες δεν αποκλείεται να
υπάρχει ένα μούδιασμα όσον αφορά
νέες μεγάλες αναπτύξεις. Ήδη υπάρ-
χουν σε εξέλιξη μεγάλα αναπτυξιακά
έργα τα οποία προσφέρουν πολυ-
τελείς κατοικίες προς πώληση και
αναζητούν αγοραστές. Άρα επιλογές
για ξένους αγοραστές hi- end ακι-
νήτων υπάρχουν. Ενδεχομένως δε,
οι ντιβέλοπερ να στραφούν και προς
την εγχώρια αγορά, με μικρότερου
τύπου οικιστικές αναπτύξεις. Ήδη
αριθμός εταιρειών έχουν εντάξει
στα πλάνα τους τέτοιους σχεδια-
σμούς και αναμένεται να προχωρή-
σουν στην υλοποίηση τους το επό-
μενο διάστημα. 

Μέσω αεροδρομίων η ανάκαμψη ακινήτων
Τον Σεπτέμβριο θα ξεκαθαρίσει η εικόνα στον κλάδο, αναμένουν από Ισραήλ και Ρωσία οι ντιβέλοπερ

Από τον Ιούνιο η εικόνα άρχισε να βελτιώνεται, με τα στοιχεία του Κτηματολογίου να κάνουν λόγο για 23% αύξηση των πωλήσεων. Αυτό αποδίδεται κυρίως στους Κύπριους αγοραστές.
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Ο κορωνοϊός έβαλε
στον πάγο τις αγορές,
όχι όμως και το ενδια-
φέρον αγοραστών ανα-
φέρει ο πρόεδρος της
Pafilia Ηλίας Ηλιάδης.

Βρίσκονται σε εξέλιξη μεγάλα αναπτυξιακά έργα τα οποία προσφέρουν πολυτελείς κατοικίες προς πώληση και αναζητούν αγοραστές.

Μειώθηκε 60% το μέσο μηνιαίο εισόδημα από τουριστικές μισθώσεις στην Αθήνα
Του ΝΙΚΟΥ Χ. ΡΟΥΣΑΝΟΓΛΟΥ

Σε επίπεδο χαμηλότερο των 400 ευ-
ρώ διαμορφώθηκε το μέσο μηνιαίο
εισόδημα των καταλυμάτων βρα-
χυχρόνιας μίσθωσης στο κέντρο
της Αθήνας κατά τον μήνα Μάιο,
από 1.016 τον προηγούμενο Σε-
πτέμβριο, όταν είχε σημειωθεί το
προηγούμενο υψηλό της αγοράς.
Αντίστοιχα, όπως δείχνουν τα στοι-
χεία της εταιρείας ερευνών βρα-
χυχρόνιων μισθώσεων AirDNA, η
πληρότητα υποχώρησε σε μόλις
35%, από 82% τον προηγούμενο
Σεπτέμβριο.Τα παραπάνω στοιχεία
καταδεικνύουν τον «μακρύ δρόμο»
που καλείται να διανύσει η συγκε-
κριμένη αγορά προκειμένου να
ανακτήσει έστω μέρος των απω-
λειών που προκλήθηκαν κατά το
δίμηνο Μαρτίου - Απριλίου και που
πιθανότατα θα δημιουργηθούν και
τους επόμενους μήνες. Οπως προ-
κύπτει, παρά το γεγονός ότι και σε

διεθνές επίπεδο οι ιδιωτικές κα-
τοικίες προτιμώνται από τους ξέ-
νους επισκέπτες (π.χ. συγκριτικά
με τις μεγάλες ξενοδοχειακές μο-
νάδες), η ροή των επισκεπτών εξα-
κολουθεί να είναι ισχνή, μη επι-
τρέποντας στην αγορά των βρα-
χυχρόνιων μισθώσεων να ανακάμ-
ψει με ταχύ ρυθμό.Στην περίπτωση
της ελληνικής αγοράς, αυτό οφεί-
λεται στο γεγονός ότι εξαρτάται
σε μεγάλο βαθμό από τους ξένους
επισκέπτες και σε πολύ μικρότερο

από τους Ελληνες. Ακριβώς αυτός
ο έντονα εποχικός χαρακτήρας εί-
ναι που έχει πλήξει και τις βραχυ-
χρόνιες μισθώσεις στον σημερινό
βαθμό. Για παράδειγμα, σε αρκετές
πόλεις των ΗΠΑ ή ακόμα και στην

Κίνα, οι κρατήσεις για διαμονή σε
καταλύματα βραχυχρόνιας μίσθω-
σης ανέκαμψαν σχετικά γρήγορα,
σε επίπεδο σχετικά κοντά σε εκείνο
που βρίσκονταν πριν από την παν-
δημία. Η αιτία είναι ότι μεγάλο μέ-

ρος των κρατήσεων γίνεται σε επι-
σκέπτες από την εσωτερική αγορά
και όχι σε τουρίστες.Στην Ελλάδα
αυτό είναι δύσκολο να συμβεί, κα-
θώς σχεδόν το 80% των επισκεπτών
προέρχεται από χώρες του εξωτε-
ρικού. Μάλιστα, σύμφωνα με τα
στοιχεία που παρέθεσε στο πρό-
σφατο Οικονομικό Φόρουμ των
Δελφών ο κ. Τζάκομο Τροβάτο, επι-
κεφαλής της Airbnb για την ευρύ-
τερη περιοχή της Νοτιοανατολικής
Ευρώπης, οι πιο σημαντικές αγορές
για τη βραχυχρόνια μίσθωση στην
Ελλάδα είναι οι ΗΠΑ, η Μ. Βρετανία,
η Γαλλία και η Γερμανία. Με δεδο-
μένο ότι από σήμερα στη χώρα μας
δεν μπορούν να ταξιδέψουν ούτε
όσοι έρχονται από τις ΗΠΑ και εν
πολλοίς ούτε και οι Βρετανοί, είναι
προφανές ότι θα υπάρξει σημαντικό
πλήγμα.Παρ’ όλα αυτά, υπάρχει η
ελπίδα ότι το πλήγμα στις βραχυ-
χρόνιες μισθώσεις μπορεί να με-
τριαστεί από τον εσωτερικό του-

ρισμό, με τους Ελληνες να εμφα-
νίζονται περισσότερο κινητικοί
φέτος σε σχέση με τα προηγούμενα
χρόνια. Ωστόσο και πάλι αυτό αφο-
ρά κυρίως τις παραθεριστικές πε-
ριοχές και όχι τόσο την αγορά της
Αθήνας, η οποία βασίζεται ακόμα
περισσότερο στους ξένους επισκέ-
πτες. Σύμφωνα με τα στοιχεία της
Airbnb, προς το παρόν ο κύριος
όγκος των κρατήσεων πραγματο-
ποιείται από Ελληνες επισκέπτες,
οι οποίοι έχουν πλέον αγγίξει το
επίπεδο κρατήσεων που είχαν
πραγματοποιήσει την ίδια περίοδο
του 2019.Προς το παρόν, όμως, της
ανάκαμψης αυτής ηγούνται σχεδόν
αποκλειστικά οι Ελληνες επισκέ-
πτες, οι οποίοι έχουν ήδη προσεγ-
γίσει σχεδόν το επίπεδο κρατήσεων
που είχαν πραγματοποιήσει την
ίδια περίοδο το 2019. «Οι Ελληνες
ψηφίζουν Ελλάδα για τις διακοπές
τους», ανέφερε χαρακτηριστικά ο
κ. Τροβάτο. 
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Τον Μάιο υποχώρησε
στα 400 ευρώ από 
1.016 τον περασμένο
Σεπτέμβριο – Μεγάλη
πτώση εμφανίζει και 
η πληρότητα.

Η αγορά βραχυπρόθεσμων μισθώσεων της Αθήνας έχει έντονο εποχικό
χαρακτήρα και εξαρτάται σε πολύ μεγάλο βαθμό από ξένους επισκέπτες και
όχι Ελληνες.

Οι πολιτογραφήσεις
Οι παράγοντες της αγοράς κατατάσ-
σουν το πρόγραμμα των πολιτογρα-
φήσεων ως ένα σημαντικό προϊόν
στην οικοδομική βιομηχανία, ιδιαίτε-
ρα μετά την πανδημία, το οποίο πρέ-
πει εκ των ων ουκ άνευ να διατηρη-
θεί. Υπενθυμίζεται ότι το θέμα βρί-
σκεται ενώπιον της Επιτροπής Εσωτε-
ρικών, για συζήτηση των αλλαγών
που προωθούνται με στόχο την ενί-
σχυση της φερεγγυότητας του προ-
γράμματος. Προνοείται ότι τα οικονο-
μικά κριτήρια θα παραμείνουν στα
ίδια επίπεδα. Δηλαδή θα απαιτείται
επένδυση δύο εκατομμυρίων συν
αγορά κατοικίας, ενώ στις πρόνοιες
εντάσσεται η διασύνδεση των κανονι-
σμών και κατ΄ επέκταση του ιδίου του
προγράμματος με τον νόμο για το ξέ-
πλυμα βρώμικου χρήματος. Αλλαγές
οι οποίες αντιμετωπίζονται με θετικό
φακό από τους ντιβέλοπερ καθώς
εκτιμούν ότι είναι προς την σωστή κα-
τεύθυνση, ενώ το πρόγραμμα θα συ-
νεχίσει να αποτελεί ένα ισχυρό εργα-
λείο στον κλάδο των ακινήτων.
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ΣΤΟΝ ΕΜΠΛΟΥΤΙΣΜΟ της πολυβραβευμένης συλ-
λογής ακινήτων που αναπτύσσει στο θέρετρο MINTHIS,
προχωρεί η εταιρεία Pafilia Property Developers, με
την προσθήκη μιας νέας σειράς τυπολογιών με την
ονομασία Topos. Το Topos φέρει μαζί του το αρχιτεκτονικό
DNA του MINTHIS και αναδεικνύει τη φιλοσοφία του
θερέτρου για ελαφρύ περιβαλλοντικό αποτύπωμα
που ψιθυρίζει πολυτέλεια. Άλλωστε, η φυσική ομορφιά
της προστατευόμενης περιοχής Natura στην οποία
βρίσκεται αποτελούν και την πηγή έμπνευσης της νέας
σειράς τυπολογιών.

Ο σχεδιασμός του Topos είναι μοναδικός. Οι ελαφριές
επικλινείς αντίστροφες στέγες από σύνθετη επικολλητή
ξυλεία και τα γυάλινα ανοίγματα, επιτρέπουν καθαρές
γραμμές με μεγάλους ανοικτούς και φωτισμένους χώ-
ρους, στους οποίους επικρατεί μια εξαιρετικά ευάερη
αίσθηση. Υλικά όπως το ξύλο στις οροφές, και η φυσική
πέτρα στο τζάκι και στα πατώματα, κυριαρχούν και
αναδεικνύουν ακόμη περισσότερο την αίσθηση του
γήινου περιβάλλοντος ενώ προσφέρουν μια αίσθηση
ζεστασιάς και άνεσης που ψιθυρίζει πολυτέλεια. Οι
εσωτερικοί χώροι επεκτείνονται αρμονικά στις βεράντες,
στις πισίνες και στις εξωτερικές αυλές και δημιουργούν
μια ανεπανάληπτη αισθητική ισορροπία και μια ξεχωριστή
εμπειρία απόλαυσης των εσωτερικών και εξωτερικών
χώρων.

Το δομημένο περιβάλλον, το φως, ο ήχος και ο

αέρας, συνδυάζονται αρμονικά και ενεργοποιούν στο
μέγιστο τις ανθρώπινες αισθήσεις που διεγείρει η
υπαίθρια ζωή προσφέροντας ένα γαλήνιο καταφύγιο
διαφυγής, αναζωογόνησης και αναγέννησης του ατόμου
στο πλαίσιο ενός σύγχρονου και πολυτελούς περιβάλ-
λοντος. Ο χαρακτήρας και το στυλ κάθε σπιτιού, προ-
σφέρουν αυτά τα συναισθήματα, και ενστικτωδώς
αναδεικνύουν τη φύση ως πολυτέλεια στο χώρο.

Το θέρετρο MINTHIS, το οποίο δεσπόζει στην κορυφή
ενός λόφου σε μια περιοχή με ξεχωριστή ομορφιά,
προσφέρει μοναδικά και μοντέρνα σπίτια και αποτελεί
τον απόλυτο πολυτελή προορισμό για όσους επιζητούν
ένα ξεχωριστό τρόπο ζωής σε μια ολοκληρωμένη κοι-
νότητα. Ο σχεδιασμός είναι εξαιρετικά ισορροπημένος
που διασφαλίζει με συνέπεια τις αρχιτεκτονικές αρχές

του θερέτρου αλλά και τη διαφορετικότητα που συ-
νοδεύει την κάθε τυπολογία.

Με περισσότερες από 200 ολοκληρωμένες επαύλεις
και τις εγκαταστάσεις αναψυχής του θέρετρου να ανα-
μένεται να ολοκληρωθούν εντός των επόμενων μηνών,
το MINTHIS ετοιμάζεται να εισέλθει σε μια νέα εποχή
παροχής ποιοτικών υπηρεσιών που θα το καταστήσει
ως τον απόλυτο προορισμό. Σύντομα, το θέρετρο θα
πλαισιώνεται από πολυτελείς σουίτες, οι οποίες  θα
προσφέρουν τη δυνατότητα διαμονής στους επισκέπτες,
μια πολυμορφική πλατεία με εστιατόρια, μπαρ, γκαλερί
και επώνυμα καταστήματα, γήπεδο γκολφ, αθλητικό
κέντρο με γήπεδα τένις καθώς επίσης εσωτερικοί και
εξωτερικοί παιδότοποι. Πόλο έλξης αναμένεται να
αποτελέσει το υπερσύγχρονο κέντρο ευεξίας που θα

προσφέρει στιγμές χαλάρωσης και αναζωογονητικής
δράσης στους κάτοικους και στους επισκέπτες του θε-
ρέτρου.

Το MINTHIS αποτελεί έργο ορόσημο για τον τομέα
των ακινήτων στην Κύπρο και αναδεικνύει ακόμη πε-
ρισσότερο την εξαιρετική συλλογή ακινήτων της Pafilia.
Αναφερόμενος στη νέα σειρά τυπολογιών, ο εκτελεστικός
Διευθυντής της εταιρείας, Δημήτρης Ασσιώτης, σημείωσε
πως παρά την πανδημία του κορωνοϊού, η Pafilia
συνεχίζει να υλοποιεί τους σχεδιασμούς της μέσα από
την εξέλιξη και τον εμπλουτισμό της συλλογής ακινήτων
που προσφέρει στους πελάτες της και την ολοκλήρωση
των υποδομών του θερέτρου.

Μετά και τις τελευταίες εξελίξεις, πρόσθεσε ο κ.
Ασσιώτης,  οι πελάτες μας έχουν ως βασική προτε-
ραιότητα την ποιότητα ζωής που απολαμβάνουν απο-
δίδοντας έτσι την ίδια βαρύτητα τόσο στο θέμα που
αφορά τη χρήση της κατοικίας τους όσο και σε αυτό
που αφορά την επένδυση τους. Το MINTHIS, ικανοποιεί
αυτές τις ανάγκες και φιλοδοξίες καθώς αποτελεί ένα
προορισμό παγκόσμιας κλάσης που προσφέρει αμέτρητες
δραστηριότητες επανασύνδεσης με την φύση και ποι-
οτικές οικογενειακές στιγμές. Ο μοναδικός σχεδιασμός
του Topos, ανέφερε ο κ. Ασσιώτης, υποστηρίζει αυτές
τις στιγμές καθώς αφήνει τη φύση να ρέει στο δομημένο
περιβάλλον και ενστικτωδώς την αναδεικνύει ως πο-
λυτέλεια στο χώρο.

TOPOS: αρχιτεκτονικό αριστούργημα που εμπλουτίζει
τη συλλογή ακινήτων στο MINTHIS

Του ΠΑΝΑΓΙΩΤΗ ΡΟΥΓΚΑΛΑ

Πριν από ένα χρόνο περίπου, γρά-
φαμε για τις μεγάλες προκλήσεις της
ΚΕΔΙΠΕΣ και για την έλλειψη του
στρατηγικού της σχεδιασμού, λει-
τουργώντας βέβαια με προσωρινό
Διοικητικό Συμβούλιο. Ένα χρόνο
αργότερα, έχοντας επιστρέψει στο
κράτος συνολικά από την ίδρυσή
της 240 εκατ. ευρώ και με τις προ-
κλήσεις της επίσης να παραμένουν
αρκετές, το νέο Διοικητικό της Συμ-
βούλιο έχει εντοπίσει αρκετές αδυ-
ναμίες. Ποιες είναι αυτές; Όπως πε-
ριέγραψαν οι ίδιοι κατά την παρου-
σίαση των αποτελεσμάτων διαχεί-
ρισης του χαρτοφυλακίου, πρώτον
είναι η καθυστέρηση ολοκλήρωσης
της μεταφοράς των περιουσιακών
στοιχείων από τη ΣΕΔΙΠΕΣ στην ΚΕ-
ΔΙΠΕΣ. Δεύτερον οι αρνητικές επι-
πτώσεις από την πανδημία στις τα-
μειακές ροές, στην ανακτήσιμη αξία
των περιουσιακών στοιχείων και
στις απαιτήσεις στα πλαίσια του Σχε-
δίου Εγγύησης Δανείων. Τρίτον, η
συμμόρφωση με τις Δεσμεύσεις της
Ευρωπαϊκής Επιτροπής Γενικής Δι-
εύθυνσης Ανταγωνισμού και ανα-
θεώρηση Σύμβασης Παροχής Υπη-
ρεσιών Εξυπηρέτησης Χαρτοφυλα-
κίου. Τέταρτον, η απουσία άμεσης
πρόσβασης στο σύστημα κτηματο-
λογίου «Αριάδνη». Πέμπτο, η εξει-
δίκευση προσωπικού στις ανάγκες
Εταιρείας Διαχείρισης Περιουσιακών
Στοιχείων. Έκτο, το χαμηλό ενδια-
φέρον συμμετοχής για το Σχέδιο
ΕΣΤΙΑ. Έβδομο, η αβεβαιότητα σε
θέματα εφαρμογής νέου Πλαισίου
Αφερεγγυότητας και Περί Νόμου
Εκποιήσεων. Η ΚΕΔΙΠΕΣ έχει να αν-
τιμετωπίσει όμως και ένα άλλο ζή-
τημα. Αυτό της επιστροφής των ερ-
γαζομένων της Altamira στον Φορέα.
Όπως μεταφέρθηκε στην «Κ», από

τους συνολικά 357 υπαλλήλους που
έχει η ΚΕΔΙΠΕΣ τη δεδομένη στιγμή
οι 57 έχουν γυρίσει από την Altamira,
αξιοποιώντας βέβαια αυτό τους το
δικαίωμα. Όπως σημείωσε και ο
υπουργός Οικονομικών Κωνσταν-
τίνος Πετρίδης σε ερώτηση του Βου-
λευτή Μαρίνου Μουσιούττα, «με βά-
ση τη σημερινή μορφή και δομή της
η ΚΕΔΙΠΕΣ, με τον περιορισμένο
και εξειδικευμένο κύκλο εργασιών
και δραστηριοτήτων της και τα μόνο
5 καταστήματα της ανά το Παγκύπριο
δεν έχει δυνατότητα να αξιοποιήσει
το υπεράριθμο και στην πλειονότητα
του μη εξειδικευμένο προσωπικό
της για διεκπεραίωση των δικών της
εξειδικευμένων εργασιών. Σημειώνω

ότι το προσωπικό της ΚΕΔΙΠΕΣ ανέρ-
χεται σήμερα στους 357 ενώ ακόμη
ένας αριθμός 174 υπαλλήλων εργά-
ζεται στην ALTAMIRA αλλά θεωρείται
προσωπικό της ΚΕΔΙΠΕΣ». Συνεπα-
κόλουθο της σταδιακής συρρίκνωσης
του υπό διαχείριση χαρτοφυλακίου
και του περιορισμένου χρόνου ζωής
της η ΚΕΔΙΠΕΣ θα υποχρεώνεται να
προχωρεί σε αντίστοιχη σταδιακή
μείωση των συναφών εργασιών της
και επομένως και του αναγκαίου
προσωπικού της.

Θα ανέβει η απαίτηση
Την ίδια ώρα, όπως αναφέρθηκε

κατά την παρουσίαση των αποτε-
λεσμάτων, η πανδημία οδήγησε σε

μειώσεις των εισροών χορηγήσεων
το α’ τρίμηνο 2020 σε 47,1 εκατ.
ευρώ. Αν και βλέπουμε πως πλέον
έχει μειωθεί κατά 15% το χαρτο-
φυλάκιο που καλύπτεται από το
Asset Protection Scheme (APS), δη-
λαδή το πρόγραμμα που εγγυάται
εξυπηρετούμενα δάνεια που απέ-
κτησε η Ελληνική από το Συνερ-
γατισμό και «γυρνούν σε ΜΕΔ»,
αναμένονται αυξημένες απαιτήσεις
για το πρώτο τρίμηνο του 2020.
Επίσης, οι επόμενες απαιτήσεις θα
εξαρτηθούν βάσει των μακροοικο-
νομικών δεικτών. Άρα, αν η ΚΕΔΙ-
ΠΕΣ έχει μειωμένες εισροές χρη-
μάτων και η Ελληνική ζητά αυξη-
μένες χρηματικές απαιτήσεις βάσει
των συμβολαίων, τότε η ΚΕΔΙΠΕΣ
αναμένεται να αντιμετωπίσει προ-
βλήματα τα οποία θα πρέπει να χει-
ριστεί αναλόγως. Στα πλαίσια του
Σχεδίου προς την Ελληνική Τρά-
πεζα, έχουν υποβληθεί απαιτήσεις
για την περίοδο μέχρι τέλος 2021
στα 73εκατ. ευρώ.

Δύσκολη εξίσωση η ΕΣΤΙΑ
Το Σχέδιο ΕΣΤΙΑ, αποδεικνύεται

δύσκολη εξίσωση για την ΚΕΔΙΠΕΣ
και ο αριθμός των δανειοληπτών
που θα μπουν τελικά στο Σχέδιο
θα είναι υποπολλαπλάσιος. Πόσω
μάλλον ένα Σχέδιο το οποίο αρχικώς
είχε διαφημιστεί πολύ και θα ταί-
ριαζε αρκετά στο χαρτοφυλάκιο
που κρατεί ΚΕΔΙΠΕΣ. Τα μέχρι τώρα
αποτελέσματα του ΕΣΤΙΑ δεν θε-
ωρούνται ικανοποιητικά παρόλες
τις προσπάθειες της ΚΕΔΙΠΕΣ να
προωθήσει το Σχέδιο. Συγκεκριμένα
μέχρι 26/06/2020, η αρχική δυνητική
περίμετρος διαμορφωνόταν στους
7.300 λογαριασμούς, αξίας 1,3 δισ.
ευρώ. Οι αιτήσεις μέχρι τον Ιούνιο
2020 περιορίζονται σε 3.764 λογα-
ριασμούς, αξίας 856 εκατ. ευρώ. Οι

πλήρως συμπληρωμένες αιτήσεις
ανέρχονται σε 723 λογαριασμούς,
αξίας 148 εκατ. ευρώ. Στάλθηκαν
ήδη μέσω της πλατφόρμας στο
Υπουργείο Εργασίας 432 αιτήσεις
που αντιστοιχούν σε 513 λογαρια-
σμούς, αξίας 99 εκατ. ευρώ. Οι προ-
βλέψεις για ένταξη στο Σχέδιο υπο-
λογίζεται να φτάσουν έως τα 150
εκατ. ευρώ και όχι παραπάνω σε
σύγκριση με το ενδιαφέρον των
856 εκατ. ευρώ δανείων.

Μειώθηκαν οι ταμειακές ροές
Η πανδημία οδήγησε σε μειώσεις

των εισροών χορηγήσεων το α’ τρί-
μηνο 2020 σε €47,1εκ. Ειδικότερα
παρατηρήθηκε μείωση στις εισροές
από Εταιρείες κατά 54,2%, και από
Ιδιώτες κατά 33,9% σε σύγκριση
με το δ’ τρίμηνο 2019, στο οποίο
σημειώθηκαν οι περισσότερες εισ-
ροές από την έναρξη της ΚΕΔΙΠΕΣ.
Σύμφωνα με τις πρόνοιες του σχε-
τικού διατάγματος στα πλαίσια αν-
τιμετώπισης των επιπτώσεων της
πανδημίας για αναστολή δόσεων
μέχρι το τέλος του 2020, έχουν υπο-
βληθεί μέχρι σήμερα αιτήματα για
περισσότερους από 5.650 λογαρια-
σμούς δανείων ύψους €733εκ. με
συνολικό ποσό δόσεων στα €58εκ.
Η προθεσμία υποβολής αιτήσεων
έληξε στις 26 Ιουνίου 2020. 

Οι λύσεις αναδιάρθρωσης ή ανά-
κτησης μέσω της διαχειρίστριας
εταιρείας Αλταμίρα Κύπρου δια-
μορφώθηκαν σε €157,4εκ. το α’
τρίμηνο 2020 έναντι €356,4εκ. το
προηγούμενο τρίμηνο. Οι συνολικές
λύσεις από την έναρξη εργασιών
ανήλθαν σε €1.375εκ. ή 18,7% του
αρχικού υπολοίπου δανείων ύψους
€7,371δισ. Οι λύσεις αυτές οδηγούν
σε ταμειακές εισροές άμεσα ή έμ-
μεσα στην περίπτωση της ανάκτη-
σης ακινήτων.

Οι 7+1 μεγάλες προκλήσεις για την ΚΕΔΙΠΕΣ
Οι οικονομικές επιπτώσεις της πανδημίας αναμένεται να επηρεάσουν τις μελλοντικές απαιτήσεις της Ελληνικής

������

Οι πωλήσεις από το από-
θεμα ακινήτων ανήλθαν
συνολικά σε 1.083
ύψους 170,5 εκατ. εκ
των οποίων 29,6 εκατ.
ολοκληρώθηκαν το α’
τρίμηνο 2020. Οι επιτυ-
χημένες πωλήσεις ακι-
νήτων σε δημοπρασίες
ανέρχονται συνολικά σε
102 αξίας  8 εκατ.

Οι δαπάνες προσωπικού της ΚΕΔΙΠΕΣ ανέρχονται συνολικά στα 26,6 εκατ. μέχρι τις 31/03/2020, όπου το ανθρώπινο
δυναμικό της ΚΕΔΙΠΕΣ  ανερχόταν σε 360  άτομα (εκ των οποίων οι 64 ήταν προσωπικό που έχει επιστρέψει από την
Αλταμίρα Κύπρου).
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Η αποπληρωμή -

Η επανέναρξη 

-

-

-

-

-
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Oπως προκύπτει 
-
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-

-

-

-

-

-
-

-

-

-

-

-

-
-

-

-
-

Παράγοντες -

Του ΗΛΙΑ Γ. ΜΠΕΛΛΟΥ Εληξε -
-
-

-
-
-

-

-

-

-
-
-

-
-

-
-

-

-
-

-

-

-
-

-

-

-

-

-

Δικαιούχοι:

Πάροχοι:

-
-

-

-

-

-
-
-

-

-

-
-

-
-

-

-

300.000 αιτήσεις
για το πρόγραμμα
κοινωνικού τουρισμού

«Προσγειώνονται» απότομα
οι προσδοκίες για τον τουρισμό

Το 83% των Γερμανών δεν μπαίνει ακόμα σε αεροπλάνο

Η πληρότητα σε όσα ξενοδοχεία λειτουργούν είναι μόλις στο 20% τον Ιούλιο
Της ΡΟΥΛΑΣ ΣΑΛΟΥΡΟΥ

IN
TI

M
E

Τις πρώτες

-

-

-

-

-

-

– Μπορείτε να μας δώσετε μια 

εικόνα των αναζητήσεων που 
αφορούν τη χώρα μας όπως προ-
κύπτουν από τις βάσεις δεδομέ-
νων σας;

-
-

-
-
-

-

-

-

-

– Θεωρούμαστε όντως ένας ασφα-
λής προορισμός από τους δυνητι-
κούς επισκέπτες;

-
-
-

-

-

-

– Ποιο είναι το προφίλ των εν δυ-
νάμει επισκεπτών της χώρας μας 
και πώς άλλαξε αυτό μετά την παν-
δημία;

-
-

-

-
-

-

-
-
-

– Πρόσφατα μιλήσατε για νέες 

δράσεις του ομίλου σας για τον 
τουρισμό. Ποιες είναι αυτές;

-
-
-

-

-

-
-
-

-

-

-

Οι τουρίστες εμπιστεύονται περισσότερο την Ελλάδα από την Ισπανία 

Η ζήτηση για ταξίδια 
προς τη χώρα μας 
ανακάμπτει, αλλά 
παραμένει μειωμένη 
κατά 60% σε σχέση 
με πέρυσι. 

Το μερίδιο -
-
-

Συνέντευξη στον ΗΛΙΑ Γ. ΜΠΕΛΛΟ
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Στο Δικαστήριο 

-

-
-

-

-

-

-
-

-

-

-
-

-
-

-
-

Διαδικασία κυρώσεων

-

-

-

-

-

-

-
-
-

-

-

-

-

-

-

-

-
-

Πρόοδος στην Κύπρο

-

-

-
-
-

-

-
-

-

-
-

-

-

Σύμφωνα -

Το ολλανδικό δίκαιο 
δεν προβλέπει 
την παροχή 
πληροφοριών σχετικά 
με την πραγματική 
κυριότητα εταιρειών.

Παραπομπή στο Δικαστήριο της Ε.Ε.
για Αυστρία, Βέλγιο και Ολλανδία
Δεν υιοθέτησαν ευρωπαϊκούς κανόνες για το ξέπλυμα «μαύρου» χρήματος

Πρέπει 
-

-

-

-

-

-

-
-

-
-

-

-

-
-

-

-

-
-

-
-

-

-

-

-
-

-

-

-

-

-

-

-

-

-
-
-

-

-

-

-

-
-
-

-
-

-

-

-
-
-

Εχει τη δυνατότητα 
να αποδεσμευθεί 
από τις μακροχρόνιες 
πολιτικές για 
ισοσκελισμένους 
προϋπολογισμούς.

Περιθώρια οικονομικής
ευελιξίας για τη Γερμανία

Του LIAM PROUD / REUTERS BREAKINGVIEWS
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Την επόμενη 

-
-
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-
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-
-

-

-
-

-

-

-

-
-
-

-

-

Του ανταποκριτή μας στις ΒΡΥΞΕΛΛΕΣ 
ΓΙΑΝΝΗ ΠΑΛΑΙΟΛΟΓΟΥ

Ο πρόεδρος του Συμ-
βουλίου Σαρλ Μισέλ 
ολοκλήρωσε χθες  
τις επαφές του με  
τους ηγέτες των «27». 

Συμβιβασμός
εντός Ιουλίου
για το Ταμείο
Ανάκαμψης 
Την επόμενη εβδομάδα γνωστοποιείται
η πρόταση του Ευρωπαϊκού Συμβουλίου 

Σύμφωνα -

Το Ευρωπαϊκό 

-

-

-
-
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-
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-
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H βιομηχανία -
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Σε όλη -
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-

-

-
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-
-
-

Επενδύσεις 514 δισ. ευρώ

Η Ευρώπη επιχειρεί να περιορίσει τις απώλειες στον τουρισμό

Αυστηρά πρωτόκολλα στα ξενοδοχεία

Το 10% της οικονο-
μικής δραστηριότη-
τας στην Ε.Ε. εξαρτά-
ται από τον τουριστικό 
κλάδο.

Ως προς τη συχνότητα 
απολύμανσης των κοι-
νόχρηστων χώρων και 
του εξοπλισμού τους.

Στην Ισπανία

Στη Σαντορίνη, -
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Α Ρ Θ Ρ Ο / Του ΑΝΔΡΕΑ Α. ΑΝΔΡΕΟΥ

Η χώρα των μικρών και ποιοτικών αποδράσεων
 Αυτό είναι το μοντέλο τουρισμού
που προωθείται εν μέσω της πο-
ρείας επανεκκίνησης του τουρι-
σμού.  Όπως φαίνεται από τα μέχρι
τώρα δεδομένα, άνοιξαν τις πύλες
τους περίπου 25 με 30 ξενοδοχει-
ακές μονάδες από ένα σύνολο που
αγγίζει τις 700.  Ένα πενιχρό νού-
μερο αφού αυτό δείχνει ότι ούτε
ένα 5% των μονάδων δεν έχει πάρει
την (τολμηρή) απόφαση να ανοί-
ξει.

Ο καθένας μπορεί να έχει την
άποψή του και να εκφράζει το μα-
κρύ του και το κοντό του αναλόγως
της δικής του οπτικής γωνίας.  

Οι μεν ξενοδόχοι φοβούνται να
ανοίξουν επειδή ακόμη δεν υπάρχει
επίσημη ημερομηνία ανοίγματος
της χώρας προς τις παραδοσιακές
αγορές, ενώ ακόμη και κάποιες χώ-
ρες από την Κατηγορία Α υποβι-
βάζονται στην Κατηγορία Β λόγω
επιδείνωσης της επιδημιολογικής
τους κατάστασης.  Ενόσω δεν υπάρ-
χει σταθερή ημερομηνία ανοίγμα-
τος της σαιζόν, η χώρα μας δεν
υπάρχει στον τουριστικό χάρτη
και άρα δεν μπορεί να γίνει από
ταξιδιωτικούς πράκτορες οργάνωση
ταξιδιών, δημιουργία πακέτων και
προγραμματισμός πτήσεων.  Άμα
δεν υπάρχει φως στην εισροή του-
ριστών, δεν υπάρχει και όρεξη ή
διάθεση να ανοίξουν μονάδες αφού

τα έξοδα θα τρέχουν ενώ τα έσοδα
δεν θα εισρέουν.

Ο δε εγχώριος τουρίστας ανα-
μένει να δει πακέτα προσαρμοσμέ-
να στις ειδικές και ιδιάζουσες πε-
ριστάσεις της τρέχουσας περιόδου.
Οι επιλογές μέχρι τώρα είναι πε-
ριορισμένες, αλλά ουδείς μπορεί
να αμφισβητήσει πως άμα ψάξει
ανάμεσα σε αυτούς που άνοιξαν ή
επίκειται να ανοίξουν, μπορεί να
δει πως ειδικά πακέτα με εκπτω-
τικές τιμές υπάρχουν.

Κερδίζει έδαφος η ιδέα, που ακό-
μη κι εγώ από αυτή εδώ τη στήλη
ανέλυσα από τα τέλη Μαρτίου –
αρχές Απριλίου, πως σημαντικό
ρόλο μπορεί να διαδραματίσει ο
εγχώριος τουρισμός.  Οι πρώτες
ενδείξεις είναι μικρής εμβέλειας
για να εξαχθούν ασφαλή συμπε-

ράσματα, αλλά φαίνεται πως ενώ
κατά τη διάρκεια των Σαββατοκύ-
ριακων οι διαθέσιμες τουριστικές
μονάδες χαρακτηρίζονται από ψηλά
ποσοστά πληρότητας, αυτά μηδε-
νίζονται με τη λήξη του Σαββατο-
κύριακου.  Άρα η ιδέα αυτή ως έχει
δεν δείχνει να είναι ενθαρρυντι-
κή.

Πώς μπορούμε να την ενισχύ-
σουμε;

Μια ιδέα είναι κατά τους μήνες

Ιούλιο και Αύγουστο να ισχύσει
ένα πιο ευέλικτο ωράριο προσέ-
λευσης όλων των υπαλλήλων στις
εργασίες τους.  Και εννοώ των υπαλ-
λήλων του δημόσιου και ευρύτερου
δημόσιου τομέα, αλλά και του ιδιω-
τικού τομέα.  

Αυτό θα μπορούσε να γίνει (φαν-
τάζομαι) με ειδική ρύθμιση και σε
πλήρη συνεννόηση με τις εργοδο-
τικές πλευρές.  Για να πετύχει αυτό
θα πρέπει ταυτόχρονα οι ξενοδόχοι

να εκπονήσουν πακέτα ειδικών τι-
μών για τις καθημερινές μέρες της
βδομάδας. 

Η όλη ιδέα εδράζεται στο αδιαμ-
φισβήτητο γεγονός πως αναγνω-
ρίζεται από όλους η σημαντικότητα
και η αναγκαιότητα της λειτουργίας
του τουριστικού τομέα.  Άρα είναι
λογικά αναμενόμενο να υπάρχει η
διάθεση βοήθειας όλων προς αυτή
την κατεύθυνση.  

Η ευελιξία στην ώρα προσέλευ-
σης στην εργασία δίνει την ευκαιρία
στον εγχώριο εργαζόμενο τουρίστα
να διαμένει σε κάποιο τουριστικό
θέρετρο και κατά τη διάρκεια της
εβδομάδας και να ταξιδεύει άνετος
προς τον χώρο εργασίας του τα
πρωινά και να επιστρέφει στην ξε-
νοδοχειακή του μονάδα, αργά το
απόγευμα όπου μπορεί να συναν-
τήσει την οικογένεια του και να
συνεχίσει την ξεκούραση του αλ-
λάζοντας τη ρουτίνα του.

Και επειδή μου αρέσει να είμαι
δίκαιος, δεν αρκεί απλά να λέμε
και να περιμένουμε τους ξενοδό-
χους να προσφέρουν καλύτερες τι-
μές.  Μήπως θα πρέπει να βοηθήσει
και ολόκληρη η εφοδιαστική αλυ-
σίδα των ξενοδοχείων προς αυτή
την κατεύθυνση;  Εγώ λέω πως
πρέπει.  Γιατί οι προμηθευτές πο-
τών, λαχανικών, φρούτων, κρέατος
κ.λπ να μην παραχωρήσουν στα

ξενοδοχεία χαμηλότερες τιμές από-
κτησης αυτών των αγαθών για μια
περίοδο δύο μηνών έτσι ώστε να
βοηθηθούν και οι ξενοδόχοι να ρί-
ξουν τις τιμές τους χωρίς να θυ-
σιάσουν την ποιότητα παρεχόμενης
υπηρεσίας;  Αφού και αυτοί θα κερ-
δίσουν από την αυξημένη κατα-
νάλωση.  Ή μήπως προτιμούν τα
λίγα και καλά;  Σκεφτείτε πόσοι
παραγωγοί μπορούν εν δυνάμει
επίσης να βοηθηθούν.

Ένα τέτοιο μέτρο που περιγρά-
φεται πιο πάνω, σίγουρα μπορεί
να βοηθήσει.  Και αν υπάρχουν οι
δύσπιστοι που θεωρούν πως απλά
θα τύχει εκμετάλλευσης για να
σπεύδουν στην εργασία τους κά-
ποιοι πιο αργά, εγώ θα τους αντι-
πρότεινα να αρχίσουν στη ζωή
τους να βρίσκουν λύσεις σε προ-
βλήματα και όχι προβλήματα σε
λύσεις.

Ο χρόνος κυλά και εμείς πρέπει
να κινηθούμε τάχιστα.  Η Κύπρος
είναι χώρα των μικρών αλλά και
ποιοτικών αποδράσεων.  Αν όλοι
πιστέψουμε σε αυτό πολλά μπο-
ρούμε να ανακαλύψουμε, αλλά και
να πετύχουμε. Καλό Ιούλιο σε
όλους!

Ο κ. Ανδρέας Α. Ανδρέου, MRICS,
είναι CEO της APS Andreou Property
Strategy - Chartered Surveyors.

Η Κύπρος είναι χώρα των μικρών αλλά και ποιοτικών αποδράσεων.  Αν όλοι πι-
στέψουμε σε αυτό πολλά μπορούμε να ανακαλύψουμε, αλλά και να πετύχουμε.

������

Μια ιδέα είναι κατά 
τους μήνες Ιούλιο και
Αύγουστο να ισχύσει
ένα πιο ευέλικτο ωρά-
ριο προσέλευσης όλων
των υπαλλήλων 
στις εργασίες τους. 

Φρένο στην άνοδο τιμών κατοικιών
το δεύτερο 3μηνο λόγω πανδημίας
Σε στάση αναμονής πωλητές και αγοραστές μέχρι να ξεκαθαρίσει το νέο τοπίο 

Του ΝΙΚΟΥ Χ. ΡΟΥΣΑΝΟΓΛΟΥ

«Χειρόφρενο» φαίνεται πως «σήκωσε»
η αγορά κατοικίας κατά τη διάρκεια του
δευτέρου τριμήνου του έτους, καθώς
ανακόπηκε πλήρως η ανοδική πορεία
των τιμών, με αποτέλεσμα οι ζητούμενες
τιμές πώλησης να παρουσιάζονται σχεδόν
αμετάβλητες σε σχέση με τους πρώτους
τρεις μήνες του χρόνου. Ετσι, επιβεβαι-
ώνονται οι φορείς της αγοράς ακινήτων,
οι οποίοι έκαναν λόγο για στάση ανα-
μονής από την πλευρά των πωλητών,
αλλά και των αγοραστών, έως ότου γίνουν
πιο ξεκάθαρες οι συνέπειες από την ύφε-
ση λόγω της πανδημίας.

Σύμφωνα με τα στοιχεία του δείκτη
τιμών Spitogatos Property Index (SPI),
που παρακολουθεί την πορεία των ζη-
τούμενων τιμών με βάση τις δημοσιευ-

μένες ηλεκτρονικές αγγελίες, η μέση
τιμή πώλησης κατά το δεύτερο τρίμηνο
παρέμεινε αμετάβλητη σε 1.544 ευρώ/τ.μ.
πανελλαδικά, συγκριτικά με το πρώτο
τρίμηνο του έτους, όταν το αντίστοιχο
μέγεθος είχε διαμορφωθεί σε 1.545
ευρώ/τ.μ. 

Επιβράδυνση
Ωστόσο, σε ετήσια βάση, οι αλλαγές

είναι περισσότερο εμφανείς και ίσως
ενδεικτικές της πορείας που θα ακολου-
θήσει η αγορά τους επόμενους μήνες.
Ειδικότερα, το φετινό δεύτερο τρίμηνο
οι τιμές ενισχύθηκαν κατά 4,8% σε ετήσια
βάση, δηλαδή συγκριτικά με το αντί-
στοιχο περυσινό διάστημα, ενώ η αντί-
στοιχη ετήσια μεταβολή κατά το φετινό
πρώτο τρίμηνο είχε διαμορφωθεί σε 6%.
Καταγράφεται επομένως επιβράδυνση
του ρυθμού ανόδου των τιμών, τάση
που αναμένεται να ενταθεί το δεύτερο
εξάμηνο του 2020. 

Κατά το φετινό δεύτερο τρίμηνο, η
αύξηση των τιμών στο κέντρο της Αθήνας
δεν ξεπέρασε το 3,3% σε ετήσια βάση,
έναντι αύξησης της τάξεως του 4,8% το
πρώτο τρίμηνο. Αντίστοιχα, στα νότια

προάστια, οι τιμές πώλησης ενισχύθηκαν
κατά 2,7% σε 2.600 ευρώ/τ.μ., παραμέ-
νοντας οι ακριβότερες σε όλο το λεκα-
νοπέδιο. Ωστόσο, και στην περίπτωση
αυτή, καταγράφεται επιβράδυνση του
ρυθμού αύξησης των τιμών, καθώς η αν-
τίστοιχη άνοδος του πρώτου τριμήνου
είχε διαμορφωθεί σε 3,7%.

Αβεβαιότητα
Στην πρόσφατη ενδιάμεση έκθεσή

της για τη  νομισματική πολιτική, η Τρά-
πεζα της Ελλάδος (ΤτΕ) είχε επισημάνει
ότι περιοχές όπου η ζήτηση κατοικιών
είχε τροφοδοτηθεί κυρίως από ξένους
επενδυτές, αναμένεται να πληγούν πε-
ρισσότερο στην παρούσα συγκυρία. Σύμ-
φωνα με την ΤτΕ, βραχυπρόθεσμα εκτι-
μάται ότι πιέσεις θα δεχθεί η αγορά των
διαμερισμάτων, ειδικά των αστικών κέν-
τρων, κυρίως εξαιτίας της μείωσης του
αγοραστικού ενδιαφέροντος για βραχυ-
χρόνια μίσθωση με τουριστικό χαρα-
κτήρα. 

Οπως σημείωσαν οι αναλυτές, έως
και τον Φεβρουάριο του 2020 οι ανοδικές
τάσεις στις τιμές συνεχίστηκαν, παρά
το γεγονός ότι οι πρώτες αρνητικές εν-
δείξεις είχαν αρχίσει ήδη να φαίνονται
στους ρυθμούς μεταβολής των επενδύ-
σεων σε ακίνητα από το εξωτερικό. Ωστό-
σο, «η παρούσα υγειονομική κρίση δη-
μιουργεί αβεβαιότητα στην αγορά κα-
τοικιών, καθώς το αγοραστικό ενδιαφέρον
από το εξωτερικό έχει τουλάχιστον προ-
σωρινά ανακοπεί, ενώ η αναστολή λει-
τουργίας των υποθηκοφυλακείων της
χώρας για το διάστημα από τα μέσα Μαρ-
τίου έως και το τέλος Απριλίου 2020 συ-
νέβαλε στην περαιτέρω αποδυνάμωση
της αγοράς». 

Οι αισιόδοξοι
Πάντως, υπάρχουν και αντίθετες φω-

νές, που υποστηρίζουν ότι η τωρινή κάμ-
ψη της ζήτησης θα είναι παροδική, καθώς
οι τράπεζες δεν αντιμετωπίζουν την
κρίση ρευστότητας και κόκκινων δανείων
των αρχών της προηγούμενης δεκαετίας,
με αποτέλεσμα να είναι ευκολότερο να
χρηματοδοτήσουν νέες χορηγήσεις στε-
γαστικών δανείων. Παράλληλα, αρκετά
νοικοκυριά που δεν κατόρθωσαν να απο-
κτήσουν ακίνητο, καθ’ όλη τη διάρκεια
των προηγούμενων ετών, αναμένεται
να το επιδιώξουν τώρα, ή έστω από το
2021 και μετά, συμβάλλοντας στην εκ
νέου ανοδική πορεία των τιμών.

Μειώθηκαν 
50% οι ξένες
επενδύσεις 
σε ακίνητα
Ορατές είναι πλέον οι επιπτώσεις της πανδημίας
στην αγορά ακινήτων, καθώς το πρώτο τετρά-
μηνο του 2020 ολοκληρώθηκε με κάθετη πτώση
των άμεσων ξένων επενδύσεων σε ακίνητα
κατά 50% σε σχέση με το αντίστοιχο περυσινό
διάστημα. Το παραπάνω στοιχείο επισημάνθηκε
στο πλαίσιο του συνεδρίου Prodexpo North,
από τον Θεόδωρο Μητράκο, υποδιοικητή της
Τράπεζας της Ελλάδος. Σημειωτέον ότι το 2019
οι άμεσες ξένες επενδύσεις σε ακίνητα είχαν
αυξηθεί κατά 28%, σε 1,5 δισ. ευρώ, αποτελώντας
μάλιστα το 35% του συνόλου των ξένων επεν-
δύσεων που εισέρρευσαν στη χώρα.«Σήμερα
η ζήτηση από το εξωτερικό, στην οποία κυρίως
στηρίχθηκε η ανάκαμψη της προηγούμενης
διετίας στην αγορά, είναι ανύπαρκτη. Τα πρώτα
στοιχεία που έχουμε συλλέξει δείχνουν ότι τόσο
οι τιμές πώλησης όσο και τα ενοίκια δέχονται
πιέσεις, κάτι που αναμένεται να ενταθεί κατά
τη διάρκεια του δεύτερου εξαμήνου του έτους»,
ανέφερε ο κ. Μητράκος. Οπως σημείωσε ο Αρις
Καρυτινός, διευθύνων σύμβουλος της Prodea
Investments, στην Ελλάδα, οι μεγάλοι επενδυτές
διαπιστώνουν ότι πρέπει να κάνουν διορθωτικές
κινήσεις στη σύνθεση των χαρτοφυλακίων
τους. Ωστόσο, εκτιμά ότι τελικά οι επιπτώσεις
στον τουρισμό, επομένως και στα ξενοδοχειακά
ακίνητα, θα είναι προσωρινές και αρχής γενο-
μένης από το 2021 ο κλάδος θα βρεθεί στο 60%-
70% του επιπέδου που βρισκόταν το 2019, προ-
τού ανακάμψει πλήρως από το 2022 και μετά.Με
τη σειρά του ο Γιάννης Ξανθόπουλος, πρόεδρος
του RICS Hellas, σημείωσε ότι σε κάποιες κα-
τηγορίες ακινήτων οι αλλαγές που έφερε η παν-
δημία ενδεχομένως να έχουν πιο μόνιμο χα-
ρακτήρα. «Για παράδειγμα, στην αγορά γρα-
φείων, η τηλεργασία που επιβλήθηκε λόγω των
συνθηκών θα οδηγήσει σε μείωση της ζήτησης
για γραφεία, αν και υπάρχει αντίλογος επ’ αυτού,
ότι δηλαδή θα εξακολουθήσει να υπάρχει ανάγκη
συνεργασίας μεταξύ των εργαζομένων. Πάντως,
το σίγουρο είναι ότι θα πρέπει να οριστεί εκ
νέου το τι σημαίνει ποιοτικό γραφείο», σημείωσε
ο κ. Ξανθόπουλος. 

ΝΙΚΟΣ ΡΟΥΣΑΝΟΓΛΟΥ
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Η μέση τιμή πώλησης παρέ-
μεινε αμετάβλητη πανελλα-
δικά, συγκριτικά με το πρώ-
το τρίμηνο του έτους. Σε ρυθμούς προ κορωνοϊού τα ενοίκια

Στην αγορά ενοικίων η εικόνα εξακο-
λουθεί να κινείται σε ρυθμούς προ
πανδημίας, καθώς, όπως φαίνεται
μέχρι τώρα, οι ιδιοκτήτες δεν είναι
διατεθειμένοι να προβούν σε ιδιαίτερες
μειώσεις, παρά το γεγονός ότι η προ-
σφορά σε αρκετά σημεία της Αττικής
έχει αρχίσει να αυξάνεται, ως αποτέ-
λεσμα της επιστροφής αρκετών ακι-
νήτων που μέχρι πρότινος προσφέ-
ρονταν αποκλειστικά μέσω βραχυχρό-
νιων μισθώσεων. 

Ο λόγος είναι ότι τα περισσότερα
από τα συγκεκριμένα ακίνητα προ-
σφέρονται ως πλήρως επιπλωμένα και
ανακαινισμένα.

Ετσι, σύμφωνα με τα στοιχεία του
SPI, στο σύνολο της χώρας, οι τιμές
ενοικίασης αυξήθηκαν κατά 9% σε
ετήσια βάση κατά το δεύτερο τρίμηνο
του έτους. Η αντίστοιχη ετήσια άνοδος
των ενοικίων κατά το πρώτο τρίμηνο
του 2020 είχε διαμορφωθεί σε 9,5%.
Η μέση τιμή ενοικίασης ανέρχεται σή-
μερα σε 7,5 ευρώ/τ.μ., από 7,37
ευρώ/τ.μ. πριν από τρεις μήνες και
6,88 ευρώ/τ.μ. κατά το αντίστοιχο τρί-
μηνο του προηγούμενου έτους. Πα-
ράλληλα, διατηρείται και κατά το δεύ-

τερο τρίμηνο του 2020 η πορεία διόρ-
θωσης των ενοικίων τόσο στο κέντρο
της Αθήνας όσο και στα νότια προ-
άστια. 

Συγκεκριμένα, στο κέντρο της Αθή-
νας σημειώθηκε υποχώρηση των ενοι-
κίων της τάξεως του 1,3% ετησίως σε
9,38 ευρώ/τ.μ. (από 9,5 ευρώ/τ.μ. την
ίδια περυσινή περίοδο). Αντίστοιχα,
στα νότια προάστια, όπου πάντως τα
ενοίκια παραμένουν τα ακριβότερα
της χώρας, η μέση τιμή διαμορφώθηκε
σε 10,37 ευρώ/τ.μ., σημειώνοντας ελα-
φρά μείωση κατά 1,1% σε σχέση με
το αντίστοιχο διάστημα του 2019.Στον
αντίποδα, μεγάλες αυξήσεις εξακο-
λουθούν να καταγράφονται τόσο στα
δυτικά προάστια όσο και στο υπόλοιπο
του νομού Θεσσαλονίκης. 

Στα δυτικά προάστια, τα ενοίκια
κινούνται με ετήσιο ρυθμό αύξησης
της τάξεως του 10,9% σε 6,4 ευρώ/τ.μ.,
από 5,77 ευρώ/τ.μ. πέρυσι. 

Αντίστοιχα, στο υπόλοιπο Θεσσα-
λονίκης, όπου ασφαλώς οι τιμές είναι
ιδιαιτέρως χαμηλές, σημειώθηκε αύ-
ξηση κατά 16,9% σε 3,6 ευρώ/τ.μ., από
3,08 ευρώ/τ.μ. κατά το δεύτερο τρίμηνο
του 2019.
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Του ΣΑΚΗ ΙΩΑΝΝΙΔΗ

Θεατές 

Καθίσματα 

«Η απόσταση οφείλει  
να γίνει εργαλείο, 
υπό την προϋπόθεση 
το θέαμα να είναι 
ζωντανό».

«Αυτή η αναγκαστική 
παύση οδήγησε πολλούς 
στο να ξαναδούν 
τις αναγκαίες αλλαγές 
που πρέπει οι ίδιοι  
να προχωρήσουν».

«Ολοι κάτι έχουμε 
χάσει, και το κοινό  
και εμείς. Οποιος 
δεν προσαρμοστεί,  
θα εξαφανιστεί».

«Μήπως πριν πούμε πώς θα παίξουμε, να δούμε τι θα παίξουμε;»
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AMELIE NOTHOMB
Δίψα
μτφρ. Αύγουστος Κορτώ
εκδ. Στερέωμα, 2020, σελ. 157
 
Της ΜΑΡΙΑΛΕΝΑΣ ΣΠΥΡΟΠΟΥΛΟΥ

«Ισως αυτό να σημαίνει η ιδιότητα του 
Ιησού: το να είσαι στ’ αλήθεια παρών»,
Αμελί Νοτόμπ, «Δίψα»

 
Μια τεράστια 

-

-

-

-

-

-

-

-

-
-

-

-

-

-

-

-

-
-

-

-
-
-

-
-

-
-

-

-

Στον δρόμο της Σταύρωσης
-
-

-

-

-
-

-

-

-

-

-
-

-
-

-

-

-

-

-

-

-

-
-

-
-

-

-

-

-

-

Ο Χριστός -

Στο βιβλίο της

-

Ο σταυρός είναι
τα όρια του εαυτού μας
Μυθιστόρημα για τις «σκέψεις» του Χριστού πριν από το τέλος
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Συνέντευξη στον
ΑΠΟΣΤΟΛΟ ΚΟΥΡΟΥΠΑΚΗ

Η διαδικτυακή 

-
-

-

-

-

-
-

-

–Είστε ένα μη θεσμικό όργανο… 
αυτό σας φέρνει σε αμηχανία, 
νιώθετε ότι ως μη θεσμικό όρ-
γανο δεν έχετε αρκετή δύναμη 
και επιρροή; Δεν ήταν αρκετά 
ισχυρά τα οργανωμένα σύνολα;

-
-

-
-

-

-
-

-
-

-

-

-
-

-

-
-
-

-

-

-
-

-

-

-

-

-

-
-
-

-

-

-

-

-
-
-

-

-

-
-

-

-

-
-

-
-

-

-

-
-
-

–Πώς συνεργάζεστε με τους θε-
σμοθετημένους συλλογικούς φο-
ρείς; Κοινά προβλήματα, κοινό 
μέτωπο πιστεύω…

-

-

-

-

-

-
-
-

-

-

-

-

-

-
-

-

-

-

-

-

-

-

-
-

Η ισχύς εν τη ενώσει στον Πολιτισμό
 Τα μέλη της συντονιστικής ομάδας Artists of Cyprus μιλούν στην «Κ» για το πώς αλλάζει το πολιτιστικό τοπίο μετά Covid εποχή 

–Έπρεπε να έρθει ο κορωνοϊός 
για να υπάρξει συσπείρωση και 
να αναδειχθούν με περισσότερη 
ένταση τα διαχρονικά πολιτιστι-
κά προβλήματα του τόπου;

-
-

-

-
-

-
-

-

-

-

-

-

-

-

-

-
-

-

-

-

-
-

-

-
-

-
-

-
-
-

-

-

–Πώς απαντάτε σε τυχόν αντι-
δράσεις από συναδέλφους σας, 
αν υπάρχουν τέτοιες;

-
-

-
-

-

-

-
-

-
-

-
-

-

-

-

-

-

Ο covid-19 και τα επακόλουθά του φανέρωσαν τη συστημική γύμνια 

Η συνεργασία μας βα-
σίζεται στην κοινή μας 
πεποίθηση ότι η Τέχνη 
και οι καλλιτέχνες στην 
Κύπρο δεν έχουν τη θέ-
ση που τους αρμόζει, 
σημειώνει ο Προκόπης 
Αγαθοκλέους.

Η τέχνη δεν μπαίνει στο Χρηματιστήριο
–Προτελευταίοι στην κατάταξη της Ε.Ε… τι φταίει;
ΓΕΩΡΓΙΑ: 

-
-

ΠΡΟΚΟΠΗΣ: 

-

-

ΕΛΕΑΝΑ: 
-

-

Η Ομάδα προσπαθεί να 
καλλιεργήσει το έδαφος 
ώστε η Πολιτεία να αρ-
χίσει πια να ακούει, να 
υπολογίζει και να συμπε-
ριλαμβάνει όλους τους 
άμεσα ενδιαφερόμενους 
στη λήψη αποφάσεων σε 
θέματα πολιτισμού.

Ο Ανδρέας Τσέλεπος -
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–Νομίζω ότι στην παρούσα συγκυ-
ρία φάνηκε η ανάγκη θεσμικής 
κατοχύρωσης του επαγγέλματος 
του καλλιτέχνη. Γιατί δεν είχε γί-
νει κάτι τέτοιο πιο νωρίς;

-
-

-

-

-

-

-

-

-
-

-
-

-

-

-

-
-
-

-

-

-

-
-
-

-

-Νομίζετε ότι υπάρχει μεγάλη 
εξάρτηση θεάτρων, φεστιβάλ, 
κ.λπ. από την κρατική χρηματο-
δότηση;

-

-
-
-

-

-

-

-
-
-

-
-

-
-

-

-

-

-

-

-

-

-

–Πώς βλέπετε τους επόμενους μή-
νες καλλιτεχνικά; Τι προτείνετε 
να γίνει;

-

-
-
-

-

-

-

-
-

-

-

-

-

-
-

-

-

-

-

-

-

-
-

-

-

-
-

-

-

Διαβάστε  
 

www.kathimerini.com.cy  

ΤΟ Νο1 ΠΡΩΙΝΟ 
ΤΟΥ ΚΥΠΡΙΑΚΟΥ ΡΑΔΙΟΦΩΝΟΥ

ΚΑΘΗΜΕΡΙΝΑ 

06:00 -10:00 

ΧΡΙΣΤΙΑΝΑ 
ΑΡΤΕΜΙΟΥ

ΤΑΣΟΣ 
ΤΡΥΦΩΝΟΣ

ΧΟΡΗΓΟΣ ΕΚΠΟΜΠΗΣ

11.3%
LOVE FM

100.7

9.8%
SFERA

MIX
7.9%

10.1%
ANT1

ΣΥΜΦΩΝΑ ΜΕ ΤΗΝ ΠΑΓΚΥΠΡΙΑ ΕΠΙΣΗΜΗ ΕΡΕΥΝΑ ΑΚΡΟΑΜΑΤΙΚΟΤΗΤΑΣ 
ΣΕ ΗΛΙΚΙΕΣ 13-80 ΕΤΩΝ ΣΤΟ ΧΡΟΝΙΚΟ ΔΙΑΣΤΗΜΑ 1/1/2020 – 31/3/2020 
(ΣΥΝΕΡΓΑΣΙΑ SYMMETRON MARKET RESEARCH & CONREAD RESEARCH BUREAU)

9.2%
SUPER

Λείπει η μακρόπνοη πολιτιστική πολιτική απ’ την Κύπρο

Χρειάζεται -
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Η μεταθανάτια 

-

-

-

-
-

-
-
-

-

-

-

-
-
-

-
-

-
-
-

-

-

-
-

-

-
-

-

-

-

-
-

-
-

-

-

-

-

-

-
-

-

-

-

-

-

-
-

-

-

-
-

-

-
-

-

-
-

-

-

Η Κωνσταντίνα Κορρυβάντη γεν-
νήθηκε το 1989 στην Αθήνα και 
σπούδασε Πολιτικές Επιστήμες. Η 
πρώτη της ποιητική συλλογή «Μυ-
θογονία» (εκδ. Μανδραγόρας) κυ-
κλοφόρησε το 2015 και τιμήθηκε 
με το βραβείο Πολυδούρη του Δή-
μου Καλαμάτας και με το βραβείο 
Αθάνα της Ακαδημίας Αθηνών. Η 
δεύτερη, «Dyno: με τα ζάρια στον 
αέρα», κυκλοφόρησε το 2019 (εκδ. 
Πόλις). Κριτικά κείμενά της φιλοξε-
νούνται στο ηλεκτρονικό περιοδι-
κό «Ο Αναγνώστης», όπου κρατά-
ει την τακτική στήλη «HerStory».
 
Ποια βιβλία έχετε αυτόν τον καιρό 
πλάι στο κρεβάτι σας; 

-

-

 
Ποιος ήρωας/ηρωίδα λογοτεχνίας 
θα θέλατε να είστε και γιατί;

-
-

 
Διοργανώνετε ένα δείπνο. Ποιους 
ποιητές ή συγγραφείς καλείτε, ζώ-
ντες και τεθνεώτες;

 
Ποιο ήταν το πιο ενδιαφέρον στοι-
χείο που μάθατε πρόσφατα χάρη 
στην ανάγνωση ενός βιβλίου;

-
-

 
Ποιο κλασικό βιβλίο διαβάσατε 
πρόσφατα για πρώτη φορά;

 
Το βιβλίο που έχετε διαβάσει τις 
περισσότερες φορές;

-

 
Αν έπρεπε να προτείνετε για ανά-
γνωση ένα μόνο ποίημα από τη συλ-
λογή «Dyno: Με τα ζάρια στον αέ-
ρα», ποιο θα ήταν και γιατί;

-
-

-

-
-

-

-

 
Ο ποιητής πρώτα ζει και μετά γρά-
φει; Ή ονειρεύεται τη ζωή που δεν 
ζει γράφοντας;

 
Σκέφτεστε να δοκιμάσετε τις δυ-
νάμεις σας και στην πεζογραφία;

-

-
-

ΣΑΚΗΣ ΣΕΡΕΦΑΣ
164
(ποιήματα 1983-2013)
εκδ. Νεφέλη, σελ. 296

Ο Σάκης Σερέφας 

-

-

-

-

-

-

-
-

-

-

-

-

-

-

-

-

-

-

-

-

-

-

-

-

-

-
-

-
-

-

-

-

-
-

-

Tης ΜΑΡΙΑΣ ΤΟΠΑΛΗ

Του ΣΤΑΥΡΟΥ ΖΟΥΜΠΟΥΛΑΚΗ

Θάνατος, Ποιητής, Μύγα, Κότα

Ο Κωστής Παπαγιώργης ως κριτικός λογοτεχνίας

ΚΡΙΤΙΚΗ

ΕΞ ΑΦΟΡΜΗΣ

Δεν υπήρξε ποτέ 
ο καθαρόαιμος 
φιλόσοφος που 
διαβάζει μόνο 
φιλοσοφία και 
τον ενδιαφέρουν 
αποκλειστικά τα μεγάλα 
φιλοσοφικά ερωτήματα.

Χωρίς 

ΑΛ
ΕΞ

ΑΝ
ΔΡ

ΟΣ
 Φ

ΙΛ
ΙΠ

Π
ΙΔ

Η
Σ

500ΛΕΞΕΙΣ
ΜΕ ΤΗΝ ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΑ ΚΟΡΡΥΒΑΝΤΗ
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RKΜΑΤΙΕΣ
ΣΤΟΝ 
ΚΟΣΜΟ

Γράφει ο ΗΛΙΑΣ ΜΑΓΚΛΙΝΗΣ

Μα ποιος ήταν ο Γιάννης ο φονιάς; 

ΣΟΥΗΔΙΑ
Στον κήπο 

-

-
-

-
-
-

-
-

-

-

-

-

-

-

-

-

-
-

-

-

-

Ο κύριος -
-

-
-

-
-

-
-

-

-

-

-

-

-

-

-

-

-

-
-

-

-

-

-

-

-

ΠΡΙΝΣΤΟΝ
Μιχαήλ Αγγελος
Ενας 

-
-

-
-
-

-
-
-

ΝΕΑ ΥΟΡΚΗ
Λόρνα Σίμπσον
Παίζοντας  -

-

-
-

-

ΟΥΑΣΙΓΚΤΟΝ
Νέα αρχή
Η διευθύντρια -

-

-

-
-

ΠΡΑΓΑ
Μπρουταλισμός
Κτίρια  -

-

-

-

-
-

-

ΕΛΣΙΝΚΙ
Εμπνευση από τους κλασικούς
Στο περίφημο 

-

-

-

Ο ΚΥΡΙΟΣ ΓΚΡΙ

Επιμέλεια: ΝΙΚΟΣ ΒΑΤΟΠΟΥΛΟΣ

Ο Μανώλης Μητσιάς -

Το Φροσί, μην αντέχο-
ντας τον χαμό 
της μάνας του, 
αυτοκτόνησε στα 18 του.
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Θεόδουλος Γρηγορίου

«Κάθε καλλιτέχνης -
-

-

-

-

-

-

-

-
-
-

-
-

-

-

Κωστής Γεωργίου

«Κάθε έργο -

-

-

-

-

-

-

-

-

-
-

Γιώτα Ιωαννίδου

Η τέχνη 
-
-

-

-

-
-

-
-

-

-

Πανίκος Τεμπριώτης

«Θεωρώ ότι -
-

-
-

-

-
-

-

Ευανθία Τσελίκα

«Το πρωταρχικό 

-

-

-

-

-

-
-

-

-

Βίκυ Περικλέους

«Ο δημόσιος -

-
-

-

-

-

-
-

Η τέχνη στο δημόσιο χώρο ως διάλογος 
Η «Κ» ανοίγει τη συζήτηση για το ποια είναι τα κριτήρια καλλωπισμού μιας πλατείας και πώς «θυμόμαστε» ένα συλλογικό γεγονός

Της ΛΟΥΙΖΑΣ ΛΟΥΗ

Η δημόσια 
-
-

-
-

-

-

-
-

-

-

-

-

-

«Πρέπει τα κέντρα απο-
φάσεων να προγραμμα-
τίζουν ώστε η πόλη να 
γίνει ανοικτό μουσείο», 
λέει ο καλλιτέχνης 
Θεόδουλος Γρηγορίου. 

«Όταν 

Στην Ελλάδα, 
-

-

Πανικος Pussy 

...θα συγκέντρωνα όλα τα 
αγάλματα σ’ ένα κοινό σημείο 
και θα δημιουργούσα ένα 
συλλογικό έργο μνήμης, αλλά 
δεν θα τα κατάστρεφα για 
κανέναν ιδεολογικό λόγο.

Κάθε πρόταση, από όποιον 
γλύπτη και αν προέρχεται, 
εγείρει αντιδράσεις, είτε από 
αντιζηλία είτε από παρωχημένης 
αντίληψης επιτροπές.

Η καθημερινή «έκθεση» των 
ανθρώπων απέναντι σε ένα έργο 
τέχνης, λειτουργεί καταλυτικά 
στην αισθητική και πνευματική 
τους τους καλλιέργεια».

Όταν ο κριτικός λόγος δεν 
μπορεί να αποκωδικοποιήσει
το έργο, τότε το απορρίπτει. 

Όταν βιώνουμε κοινωνικές 
αλλαγές, θέλουμε να το δείξουμε 
και στους δημοσίους χώρους.

Πολλά μνημεία, κάκιστης 
αισθητικής, διατυμπανίζουν τη 
ρήξη και το πολέμιο πνεύμα. 
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ΣΤΕΛΙΟΣ ΡΑΜΦΟΣ
Η αιωνιότητα και ο χρόνος.
Πλωτίνου ΙΙΙ 7 (45)
εκδ. Αρμός, 2019, σελ. 176
 
Των ΝΙΚΟΥ ΚΑΛΑΠΟΘΑΚΟΥ
και ΑΝΤΩΝΗ ΠΑΓΚΡΑΤΗ

Μπορεί 
-

-

-
-
-

-

-
-

-

-

-

-

-

-

-

-

-

-

-
-
-

-

-

-

-

-

-

-

-
-

-
-
-

-

-
-
-

-

-

-

-

-

-

-

-

-

-

-

Σε τι μας χρειάζεται η αιωνιότητα;
Ενα έργο -ορόσημο για τη δυτική σκέψη και τον ψυχισμό της, το τρίτο βιβλίο των Εννεάδων του Πλωτίνου

Ανευ της αισθήσεως 
και της ιδέας της αιωνιό-
τητος, ο χρόνος 
μένει ξεκρέμαστος, 
άνευ νοήματος, και 
την έδρα του «νοήματος» 
καταλαμβάνει 
το είναι προς θάνατον.

Ο Πλωτίνος 

Ο Στέλιος Ράμφος
-
-

SH
U

TT
ER

ST
O

CK
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07.30

10.00

11.00 EU4U, II - (E) 

12.00

13.30

14.15

15.15 

15.45

17.00

18.00 EIΔHΣEIΣ (νοηματική)
18.20

18.50

19.25

20.00 EIΔHΣEIΣ
21.15

23.00 EIΔHΣEIΣ
23.15
23.45 
00.30 
01.30 EIΔHΣEIΣ - (Ε) 
02.45

07.30

09.00

11.00

11.30
15.30
16.00

16.30

17.00

17.50

18.30
-

-

19.20

19.40 EIΔHΣEIΣ (Αγγλική)
19.50 EIΔHΣEIΣ (Τουρκική)
20.00 EIΔHΣEIΣ (νοηματική)
21.10

22.00

23.00 -

00.40 EIΔHΣEIΣ - (Ε)
01.00

05.30

09.45

13.00

15.00 

16.00

18.00 OMEGA NEWS
18.10

19.10

20.10 OMEGA NEWS
21.10

22.00

-

23.00

00.30
01.00
03.30

04.30

05.30

06.00
06.20

08.00

08.50 

09.40

10.15 

12.00

12.50

13.45 

14.40 

15.20

16.50

18.00 Tα νέα του ANT1 σε 10΄
18.10

19.15 

20.20 Tα νέα του ANT1
21.20

22.15

23.00

00.00 Tίτλοι ειδήσεων
00.10
01.00
02.00

06.00

07.00 

08.00

08.40

09.30

11.30

12.30

13.20 

14.50 

15.50 

16.50

17.50

18.00  Tα γεγονότα σε συντομία
18.10

18.50

20.10  Τομές στα γεγονότα
21.20

22.50

00.20  Γεγονότα σε τίτλους 
00.30 

01.50

03.50

06.00 
06.30

07.15

08.30
10.00

13.00 

13.40

14.30

15.20

17.00

18.00 EIΔHΣEIΣ (νοηματική)
18.10

18.40

20.20 ALPHA NEWS
21.20

23.10

00.15

01.45

06.00
08.00
09.45

11.45 
13.25 
15.00 

21.00
23.00
00.00 
01.00 
02.30 
04.00

07.30
09.10
10.30
12.05

13.40
15.05
16.35
18.45
20.20 
22.00 
23.55
00.00
01.50
03.10

ΡΙΚ1 ΡΙΚ2 ΟMEGA ANT1 ΣΙΓΜΑ ΑLPHA MOVIES BEST

GREEK CINEMA

21.15 21.10 21.10 21.20 22.50 21.20 21.00

22.00 

06.20
09.35
11.00
13.00
14.45 
16.45
18.30 
19.30 
20.25
21.30 
22.30 
00.30
02.00
04.30

06.00 
07.55 
08.00

12.00

13.00 
18.00
20.00

23.00

00.00 

02.00 
03.00

CAPITAL

TV PLUS

THT

07.25
08.25
10.15 
12.10
14.00
15.35
17.00
19.00
21.00 
23.00
01.00
03.00 
05.10

Ταξίδι στην Ελλάδα ���
ΚΩΜΩΔΙΑ (2020)
Σκηνοθεσία: 
Ερμηνείες: 

 

 
Του ΑΙΜΙΛΙΟΥ ΧΑΡΜΠΗ

Εχοντας -

-
-

-
-

-
-

-

-

-

-

-

-

-

-

-

-

-
-

-

-

Borg vs McΕnroe: Ολα για 
τη δόξα
ΒΙΟΓΡΑΦΙΑ (2017)
Σκηνοθεσία: 
Ερμηνείες:  

 
Από την πλατφόρμα -

-

-

-
-
-

-
-
-

-

-

-

-

 

Εντός έδρας: τα σπορ 
του κόσμου
ΝΤΟΚΙΜΑΝΤΕΡ (2020)
Δημιουργός: 
Αφήγηση: 

 
Στον κόσμο -

-

-

-

-

-

-

-

-
-

-

-

-

-
-

Πάνω, -

-
 

Ο Στιβ Κούγκαν -

HOME CINEMA

Οι θρύλοι του τένις και τα αλλόκοτα σπορ

Δοκιμάζοντας
τις γεύσεις
μιας σύγχρονης
«Οδύσσειας»
Το γαστρονομικό ταξίδι δύο Βρετανών
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Στις πιο παράλογες, -
-

-

-

-

-

-

-
-

-

-
-

-

-

-

-

-

-

-

-

-
-

-
-

-
-

-
-

Από όλα -

-

-

-

-

-

-

-

-

-

-

-
-

-

-

-

-

-
-

-

-

-

-

-

-

-

-

-

-

-
-

-

-
-

-

-
-

 
      Ο Αργύρης Ζήλος είναι
μουσικοκριτικός. Εχει εργαστεί  
στα περιοδικά «Ηχος»,
«Αθηνόραμα» και αλλού. 

Δεν ξέρω 

-

-

-

-

-

-

-
-
-

-

-

-
-

-

-

-

-

-
-

-

-
-

-

-

-

-

-

-

-

-
-

-
-

-

 
 Ο Μάκης Μηλάτος είναι
μουσικοκριτικός. Μεταξύ άλλων, 
αρθρογραφεί στο avopolis.gr.

«Δεν προσθέτει κάτι καινούργιο σε αυτά που ήδη γνωρίζουμε»

«Σημειώνει το πλαίσιο 
στο οποίο θέλει να ζει»

Ενα μπλουζ κομμάτι 
που, στιχουργικά μιλώ-
ντας, μας συστήνει εκ 
νέου τον 79χρονο τρα-
γουδοποιό, ο οποίος 
εξακολουθεί να ξεσηκώ-
νει και να διχάζει.

Πρόκειται για ένα 
κοινότοπο, δωδεκάμετρο 
μπλουζ, από αυτά 
που ο ίδιος παίζει στα 
δάχτυλα. Εχει γράψει 
δεκάδες παρόμοια, δεν 
πιστεύω ότι του πήρε 
παραπάνω από 10 λεπτά 
για να το σκαρώσει.

«Ο Μπομπ Ντίλαν

A.
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O

N
 /

 A
.P.

Του ΝΙΚΟΛΑ ΖΩΗ

Ο Mπομπ Ντίλαν μάς τραγουδά ακόμη
Με αφορμή τον νέο δίσκο του, δύο μουσικοκριτικοί σχολιάζουν ένα από τα πιο προσωπικά του κομμάτια, το «False Prophet»

Το εξώφυλλο

Toυ ΑΡΓΥΡΗ ΖΗΛΟΥ

Του ΜΑΚΗ ΜΗΛΑΤΟΥ



  

    
αλοκαίρι να το πιεις στο οτήρι!

 ΤΗΝ ΚΥΡΙΑΚΗ 12 ΙΟΥΛΙΟΥ ΜΑΖΙ ΜΕ ΤΗΝ ΚΑΘΗΜΕΡΙΝΗ

Αφουγκραζόμαστε τις αγωνίες και τις ελπίδες
των Ελλήνων οινοποιών, δοκιμάζουμε Ασύρτικα,

Σαββατιανά και orange wines, επιλέγουμε

174 value for money ετικέτες για κάθε γούστο και περίσταση,
με κοινό παρoνομαστή την ποιότητα, και ετοιμάζουμε εύκολους μεζέδες

για αξέχαστα καλοκαιρινά βράδια.

Με πρωταγωνιστή το επώνυμο ελληνικό κρασί 

σηκώνουμε την αυλαία των θερινών οινικών διακοπών.
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